
Znana končna 
cena našega 

jedrskega prvenca
Zaradi velikih obvezno
sti jedrske elektrarne že 
tečejo dogovori o odlo

gu plačil
Jedrska elektrarna v Krškem 

je doslej veljala 23,5 milijarde 
dinarjev, vrednost del, k i j  ih _ bo 
treba opraviti do dokončne 
dograditve, pa je še skoraj 13 
milijonov dinarjev. Elektrarna 
ima še precejšnje obveznosti za 
odplačevanje kreditov. Nekaj 
več kot 91 milijonov dolarjev 
naj b i šlo za odplačilo glavnice, 
64 milijonov dolarjev pa za 
odplačilo obresti. Obe republiki, 
k i sta sodelovali pri gradnji, pa 
bosta morali zagotoviti še po 12 
milijonov dolarjev za nabavo 
goriva- Ker so to velike obvezno
sti, so že v teku dogovori, da bi 
za dve leti odložili odplačevanje 
glavnice.

Jedrska elektrarna v Krškem 
je po zadnjem poročilu, k i smo 
ga prejeli od elektrogospodarstva 
proizvedla 2.651 milijonov kilo
vatnih ur električne energije, kar 
pomeni 20 oziroma 18 odst. 
proizvedene električne energije v 
Sloveniji oziroma v Hrvaški. Po 
cenah iz leta 1982 naj bi 
poprečna petletha cena kilovat
ne ure znašala 245 par, v 
tridesetletnem obdobju pa 139 
par. V tem času je bila cena 
kilovatne ure iz termoelektrarn 
od 250 do 292 par, vendar v 
ceno električne energije iz 
Krškega še niso vračunane deval
vacija, nabava goriva, rezervnih 
delov in tečajnih razlik. Za zdaj 
elektrarna še ni začela samostoj
no poslovati, saj jc  prevzem 
povezan tudi z dogovori z 
Westinghousom. V njej je zapo
slenih 505 delavcev, med njim i 
večina s srednjo, višjo in visoko 
izobrazbo.

Delo elektrarne poleg pristoj
nih inšpektoratov in znanstvenih 
inštitucij redno spremljata tudi 
komisiji za jedrsko varnost obeli, 
republik ter strokovne skupine 
mednarodne agencije za atom
sko energijo.

Zaradi varnosti delovanja je 
bil lani spremenjen dotok vode v 
oba uparilnika ter s tem zmanj
šane tudi vibracije v obeh ceveh, 
ki vodita do uparilnika.

Kot kaže, s shranjevanjem 
radioaktivnih odpadkov ne bo 
težav. Zdaj jc to vprašanje 
rešeno za pet let, v Krškem pa 
načrtujejo, da bi že pred prvo 
zamenjavo -  pred junijem letos

razširili bazen za shranjevanje 
teh odpadkov, čigar zmogljivosti 
bi zadostovale za 17 let. j  s.

Nagrade znanstvenikom J pryj metrj
pletenin 
iz Inpleta

Letos podelili pet velikih in šestnajst malih Kidričevih 
nagrad ter enaindvajset nagrad za izume in tehnične 

izboljšave — Med nagrajenci tudi Dolenjci

DRŽAVNA ODLIKOVANJA -  Medaljo dela je dobil Jože 
Derstvenšek, red dela s srebrnim vencem pa Alojz Jakun, Anton 
Flis, Ivan Kolander, Ivan Kozorog, Franc Strajnar, Bojan Trkaj in 
upokojeni daljnopisec Stanko Sršen (na sliki). (Foto: P. Perc)

»Naslonitev na lastne sile in 
usmeritev v izvoz sta dve 
stalnici našega razvoja. Nujno 
je, da bi ju  najgloblje doumeli 
prav vsi raziskovalci in da bf, 
ustrezno organizirani skupaj z 
uporabniki, pomagali snovati 
razvojne programe in tudi eko
nomsko politiko za njihovo 
uresničitev. “

To je med drugim poudaril 
predsednik slovenskih komunistov 
Andrej Marinc, ko je v ponedeljek, 
11. aprila, govoril v veliki dvorani 
republiške skupščine na slovesnosti 
ob podelitvi letošnjih Kidričevih 
nagrad, nagrad sklada in nagrad za 
izume in tehnične izboljšave.

Dobitniki letošnjih Kidričevih na
grad, podeljenih ob 30-letnici smrti 
revolucionarja Borisa Kidriča, po 
katerem se nagrade imenujejo, so: 
prof. dr. Anton Peterlin, fiz ik  in 
organizator multiinterdisciplinarne- 
ga~ Inštituta Jožef Štefan, prof. dr. 
Roman Modic, pisec znanstvenih in

strokovnih del s področja kemijske
ga inženirstva, prof. dr. Janez 
Brglez, proučevalec ptic in pisec 
dela „Zajedalci pri pticah v Sloveni
j i " ,  prof. Janez Stanovnik, ekono
mist in avtor dela ..Mednarodni 
gospodarski sistem -  od dominacije 
k enakopravnosti" in prof. dr. 
Anton Trstenjak, psiholog, znan
stvenik in pisec mednarodno po
membnih strokovnih deL

Nagrade .sklada Borisa Kidriča je 
prejeto šestnajst posameznikov ali 
skupin strokovnjakov, k i delujejo na 
najrazličnejših področjih. V  skupini 
sedmih strokovnjakov, k i so nagraje
ni za biološke, biokemijske in 
biotehnološke preiskave glive Asper- 
gillus n iger, je tudi novomeški rojak 
mag. Marin Berovič, k i se je uveljavil 
tud i kot slikar.

Med nagrajenci za izume in 
tehnične izboljšave je tudi nekaj 
Dolenjcev. V  skupini, k i je sprgjela 
nagrado za tehnično izboljšavo 
»Izpopolnitev tehnologije postopka 
za sintezo centrofenoksina", sta 
med drugim tud i mag. Pavle Zupet 
in prof. Miha Japelj.

Železnica sopiha za časom
Ob proslavi 15. aprila — Dneva železničarjev v Krškem — Državna odlikovanja, srebrne 

in bronaste značke in jubilejne nagrade delavcem ter upokojencem

Na osrednji proslavi ob dnevu železničarjev — 15. aprilu v 
Posavju so prejšnji petek v veliki dvorani Delavskega doma Edvarda 
Kardelja v Krškem 34 delavcem tozda za promet Zidani most 
izročili bronaste značke za 10 let dela v podjetju, 15 delavcev je 
dobilo srebrne značke za 20-letno delo na železnici, podelili pa so 
tudi 8 državnih odlikovanj.

prejela najviše železničarsko prizna
nje -  15-aprilsko nagrado, k i jo

Dvajsetim upokojencem so izroči
li jubilejne nagrade. Predsednik 
delavskega sveta Franc Hočevar je v 
govoru nagrajencem in gostom v 
dvorani, med temi je b il tudi član 
sveta republike Niko Belopavlovič, 
spomnil na veliko železničarsko 
stavko v Ljubljani. Hočevar je orisal 
tudi sedanje težave železničarjev, pri 
čemer je poudaril, da je železnica 
ostala zaostala v tehnološkem pogle
du, ker ni bito dovolj' denarja za 
razširjeno reprodukcijo. Dosedanji 
sistem oblikovanja cen ne pokriva 
n iti stroškov enostavne reprodukci
je.

V bogatem kulturnem sporedu je 
sodelovala železničarska godba na 
pihala iz Zidanega mosta pod 
taktirko Ivana Guliča. Ravno letos 
praznuje godba 80-letnico in je

ČE JE APRIL* DEŽEVEN, KMETIČ NE BO REVEN -  ..Pšenica 
pri nas najbolje obrodi, ako jc sušeč (marecJ suh, ako sta april in 
majnik precej deževna, da se bujno lahko razraste, ako majnik in 
junij nista prehladna. Če sušeč suši, april moči in majnik hladi, 
kašče polni." Tako je zapisano in stokrat preverjeno v ljudskem 
koledarju. In letošnja pomlad je prav taka. Žal zaradi obilice 
mokrote mnoge njive še čakajo na seme, vrtičkarji pa love vsak 
sončni dan. Košček rodovitne zemlje v teh časih draginje je postal 
bogastvo. Tega se vrtičkarji iz Jerebove v Novem mestu, ki imajo 

j svoja mala ..posestva" ob Krki (na sliki) presneto dobro zavedajo.
' (Foto: Janez Pavlin)

Napoved predsednika ZDA 
Reagana o namestitvi laserskega 
in drugega orožja v vesolje jc 
samo stopnjevanje početja, k i 
smo mu priče od prve. človekove 
stopinje - v medplanetarni pro
stor. Več kot polovica satelitov 
obeh velesil je vojaške narave, če 
pa k temu prištejemo še naviga
cijske in tclcmunikacijske sateli
te, k i pridejo prav tako civili
stom kot vojakom, nad Zemljo 
skoraj ni več naprave, k i bi 
služila samo miru. Več o tem v 
zapisu „Vojaki korakajo v veso
lje".

Pod naslovom „97 minut 
resnice o Rom ih" objavljamo 
intervju s Filipom Robarjem, 
novomeškim režiserjem o tem, 
kako je nastal njegov celovečerni 
dokumentarni film  „Pamet v 
glavo, ko boš v drugo ustvarjal 
svet", k i si je  na beograjskem 
festivalu kratkih in dokumentar
nih filmov priboril zlato odličje.

V Prilogi objavljamo tudi 
akcijo Dolenjskega lista, k i skuša 
ugotoviti, kako tesni sp stiki 
med tako imenovano bazo in 
vodilnimi občinskimi in republi
škimi možmi; v času, ko dobiva
mo bencin na bone, bo morda 
zanimiv zapis o jugoslovanski 
nafti; skušamo odgovoriti tudi 
na dilemo, ali naj ženska gre 
predčasno v pokoj. Na zadnji 
strani Priloge vas čaka nova 
rubrika »Vsakdanji kruh na 
tisoč načinov"; v njej bomo 
predstavljali nenavadne poklice.

podeljuje skupščina Jugoslovanskih 
železnic. Nastopila sta tudi solista 
ljubljanske Radiotelevizije in Opere 
Dragica Čarman in Franc Javornik.

P. PERC

KURIRČKOVA POŠTA 
NA BLANCI

Letošnji osrednji sprejem kurirč
kove pošte v sevniški občin i je bil 
minuli petek v kulturnem domu na 
Blanci. O poslanstvu mladih kurirjev 
je govoril Slavko Štrukelj. V kultur
nem delu sporeda so nastopili šolarji 
vseh osnovnih šol v občini. Priprav
ljena jc bila tud i razstava orožja. Na 
kraju so vse pogostili s partizanskim 
golažem.

NADŠKOF NA 
DOLENJSKEM

Ljubljanski nadškof dr. 
Alojzij Šuštar se je konec 
prejšnjega tedna mudil na 
Dolenjskem, kjer je sodelo
val v verskih obredih. V  tem 
času je s svojim spremstvom 
in v spremstvu predsednika 
komisije za odnose z verski
mi skupnostmi novomeške 
občine Matevža Franka in 
tajnika te komisije Matjaža 
Verbiča obiskal novomeški 
Dom starejših občanov, kjer 
se je seznanil z delom te 
ustanove, nato pa nagovoril 
verne oskrbovance ter se 
zadržal z njimi v pogovoru. 
Nepokretne verne oskrbo
vance je nadškof obiskal v 
njihovih sobah.

Poskusna proizvodnja 
uspešna, vendar težave 
zaradi slabo izvedenih 

gradbenih del

Iz nove tovarne elastičnih 
pletenin Inplet na Dolnjem Bre
zovem pri Sevnici so že prišli 
prvi metri pletenin. V Lisci in 
Jutranjki, k i sta sovlagali denar v 
njeno graditev, so že prevzeli 
prve tovornjake novega blaga.

Delovni kolektiv Inpleta se 
dobro vživlja v poizkusno proiz
vodnjo, čeprav zanjo nima izku- 

1 šenj. Pri tem mu pomagajo 
i nemški inštruktorji Zanimivo je, 

da šo v tovarni že zaživele 
, družbenopolitične organizacije, 

k i skušajo prispevati svoj delež 
1 pri odpravljanju mnogih začet

nih problemov.

Poglavje zase so gradbinci 
(Sevniški tozd Betona in projek- 
tiva te zasavske delovne organi
zacije), k i so gradili to tovarno.

O njihovih spodrsljajih in prema
lo strokovnem delu smo obširne
je že pisali, toda težav očitno še 
ni konec, saj je delegatka ZK iz 
Inpleta celo na n.edavni program
ski seji občinske konference ZK 
potožila, da so zaradi nefunkcio
nalnosti črpalk morali preusme
r it i dve cisterni plina (eno v 
Gorenje, drugo v Novo mesto), 
čeprav se že sedaj bojijo, da tega 
iskanega energetskega goriva ne 
bodo imeli dovolj tedaj, ko ga 
bodo najbolj potrebovali. V 
tovarni imajo še vedno težave z 
instalacijami in energetsko po
stajo. Končno besedo bo o teh 
in ie morebitnih drugih pomanj
kljivostih te dni izrekla komisija 
za tehnični prevzem.

A. 1 .

OBRAMBNO ZNANJE NA POTEH DOLENJSKEGA ODREDA -  Dvestopetdeset mladih iz osnovne 
šole Otočec je imelo minulo soboto obrambni dan, ki so ga poimenovali „Po poteh Dolenjskega 
odreda". Orientacijski pohod so pričeli z reševanjem testov z znanjem iz prve pomoči, na posameznih 
delovnih točkah na poti pa so se pomerili v nekaterih vojaških veščinah. Pri Starem gradu so jih 
pripadniki garnizije Novo mesto presenetili z napadom, vendar so se mladi ob pomoči članov 0 0  
ZRVS Otočec dobro branili. Na koncu so na jasi pripravili še ogled in preizkus orožja, s predstavniki 
ZB in delegacijo X II. SNOUB pa so pripravili tudi spominsko slovesnost pri Beceletovi jami. (Foto: 
Janez Pavlin)

Bolje gospodarimo z lesom!
Les je največje naravno bogastvo zahodne Dolenjske — 2ag imamo že preveč, a bi 

nekateri radi gradili še nove — Pred združitvijo gozdarstva in lesne industrije
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Do kontu tednu bo prcvlado- 
S vulo spremenljivo oblačno vre

me, predvsem v popoldanskem 
času se bo ti > pojavljale posamez
ne krajevne plohe, bolj sveže ho, 
z razmeroma nizkimi jutranjim i 
temperaturami, v nedeljo pa se 
bo že postopoma izboljšalo.

Gozdarstvu in lesni industriji 
so posvetili posebno pozornost 
na nedavni seji občinske konfe
rence ZK občine Ribnica. 
Temu področju so dali poseben 
poudarek tudi v programskih 
izhodiščih za delo komunistov 

• v prihodnjem letu.
Že takoj na začetku naj opozori

mo, da je gozdarstvo na tem območ
ju, k i obsega v celoti ali pa vsaj

delno kar štiri občine, povezano 
znotraj GG Kočevje, seveda pa je od 
njega odvisna tudi vsa lesna industri
ja na tem velikem območju. Zato 
bodo ribniške »usmeritve" gotovo 
deležne velike pozornosti vsega ob
močja in tudi posebnih razprav.

Programske usmeritve za delo ko
munistov v občin i Ribnica v nasled
njem letu dni predvidevajo, da je 
treba nadaljevati s prizadevanji za 
povezovanje gozdarstva, kmetijstva.

lovstva in lesne industrije. Strokov
ne podlage za razpravo morajo b iti 
izdelane do konca junija, nato pa je 
treba o vsem na široko informirati 
delavce v vseh zainteresiranih 
tozdih. Odločitev o združitvi vseh 
delovnih organizacij v SOZD naj bi 
bila sprejeta z referendumom že do 
konca leta. V akcijo se morajo 
vk ljuč iti vsi komunisti v občini in

(Nadaljevanje na 2. strani)
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Ljubljansko
pismo

Zaostruje se 
ogroženost 

nekaterih družin
R esn ično  solidarnost 
prepogosto zasilno nado
mešča birokratsko duše- 

brižništvo
Podatki kažejo, da polovica 

zaposlenih v državi, torej okrog 
3 milijone delavcev, zasluži me
sečno do 12.500 din, od tega
1.200.000 delavcev pod 10.000 
din mesečno, do 12.000 pa 
tretjina delavcev, v glavnem v 
industriji in rudarstvu. Glede na 
to, da so te podatke nedavno 
tega navedli v ZSJ, smo jim  
prisiljeni verjeti, pa čeprav zveni
jo še tako neverjetno.

Nič čudnega torej, če drugi 
podatki kažejo, da vse manj ljudi 
živi od dela v tovarni, saj so 
zaradi nenehnega zniževanja živ
ljenjske ravni prisiljeni iskati 
nove vire dohodka -  v kmetij
stvu, obrti, nadurnem delu, pa 
tudi v delu na črno -  „fušanju“ .

Mnogi so pripravljeni svojo 
vest pom iriti s temi improvizira
nimi podatki in ne verjamejo 
opozorilom o socjalni ogroženo
sti nekaterih družin. Četudi bi 
verjeli, da se večina zaposlenih z 
nizkimi prejemki »"znajde" in da 
pri nas pravzaprav ni resno ogro
ženih družin, je  treba priznati, 
da vprašanje socialne zaščite, k i 
ga je  te dni sprožil sindikat, vse 
pogosteje in vse bolj odkriva to 
neprijetno resnico. Vse več je 
namreč ljudi, k i komajda lahko 
živijo z rednim delom.

Kljub temu postaja solidar
nost v praksi kamen spotike, ker 
se z napačno razlago in praktič
nim izkrivljanjem ustavnih načel 
pogosto spopada z delitvijo po 
delu ter tako dosledno uresniče
vanje delitve po delu resno ovira. 
Ta spopad je najbolj drastičen v 
ozdih, k i poslujejo z izgubo. Po 
ustaljeni praksi pokrivajo izgube 
neodvisno od vzrokov izgub, 
osebne dohodke pa izplačujejo 
enako kot v OZD, k i dobro 
gospodarijo. Z neselektivnim po
krivanjem izgub podpiramo1 ne
delo in življenje na tu jih  rame
nih, interes za večjo proizvodnjo 
in produktivnost se zmanjšuje, 
zato pa se izgube samo še pove
čujejo. V  prvi polovici lanskega 
leta so se v gospodarstvu poveča
le za 52 %, v negospodarstvu pa 
celo za 60 % .

Vse to dokazuje, da praktično 
še nismo oblikovali kriterijev so
cialistične solidarnosti in da soli
darnost najbolj pogosto zame
njujemo z birokratskim duše- 
brižništvom, k i vedno priskoči 
na pomoč, da bi ohranilo „m ir v 
hiši" in pokrilo lastno neodgo
vornost za vzroke takšnih raz
mer. Birokracija bo to lahko 
počela, dokler bo imela glavno 
besedo pri usmerjanju delitve 
novoustvarjene vrednosti.

Dejanska socialistična solidar
nost izključuje kakršnokoli po
sredovanje. Uresničiti jo  je  mo
goče samo z neposrednim zdru
ževanjem dela in sredstev, k i je 
neločljivo od delitve po delu. 
Kadar je osebni dohodek posa
meznika odvisen tud i od dela 
drugih, tedaj postaneta medse
bojno sodelovanje in vzajemna 
pomoč naravno obeležje skupne
ga dela in življenja združenih 
delavcev. Takšni odnosi ne teme
ljijo na usmiljenju, marveč na 
skupnem interesu.

Nesebična pomoč se torej 
lahko izrazi samo, kadar' objek
tivne okoliščine otežujejo ure
sničevanje delovnih in poslovnih 
rezultatov.

VINKO BLATNIK

INLES Z 
LOVCENOM

Žreb osmine finala za jugoslo
vanski rokometni pokal Ribniča
nom ni b il najbolj naklonjen, saj 
imajo za nasprotnika moštvo 
Lovčena. Ribničani bodo sreča
nje odigrali v nedeljo, 17. aprila, 
potem ko jih  v soboto čaka eno 
odločilnih srečanj za naslov 
prvaka II. lige v Splitu. Uspeti v 
dveh dneh na tako pomembnih 
srečanjih v gosteh bi b il pravi 
podvig.

DL pod plimo stroškov
Izdajateljski svet Dolenjskega lista se zavzema za 
dogovorjeni način sofinanciranja — Vsebinske spremembe

Na prvi letošnji sgi izdajatelj
skega sveta Dolenjskega lista, ki 
se je sestal v četrtek, 7. aprila, s 
komaj sklepčno večino, so se 
člani seznanili s poslovanjem 
temeljne organizacije, ki izdaja 
dolenjski tednik, in s stanjem v 
celotni delovni organizaciji 
DITC.

Lansko poslovanje opredeljujeta 
predvsem slabši uspeh v primerjavi z 
letom poprej in  pa izreden porast 
stroškov, med katerimi je  več kot 
polovica takih, na katere delavci 
tozda Časopis Dolenjski list nimajo 
nikakršnega vpliva. Ker rast stro
škov, predvsem papirja, poštnine in 
tiskanja, v leto šnjem letu ne bo kaj 
dosti ustavljena, bo v zaostrenih 
gospodarskih razmerah za uspešno 
poslovanje pomembno, ali bodo 
občine ustanoviteljice zagotovile s 
sofinanciranjem dogovotjenih 17 
odst. v strukturi prihodov. Svet je

Bolje■ ■■
(Nadaljevanje s 1. strani)
delovati tako, da bo referendum o 
združitvi uspel v vseh tozdih in vseh 
treh panogah, k i se združujejo.

Eno pomembnih vprašanj ureja
nja odnosov med gozdarstvom in 
kmetijstvom je  urejanje blagovnih 
tokov. Spoštovati je  treba dogovor
jene razvojne' zamisli o primarni 
predelavi lesa (žaganju lesa), po ka
teri bi iglavce žagali v Ribnici, listav
ce pa v Kočevju. Nekateri pojavi ta 
dogovor namreč rušijo. T i pojavi so: 
gradnja- nove žagalnice v Podpreski; 
dolgoročni dogovor, da bo LIK Ko
čevje oskrboval Jelovico Škofja 
Loka z žaganim lesom; predvidena 
gradnja Melesa v Dobrem po ju , 
povečanje žagarskih zmogljivosti pri 
Opremi Kočevje itd. Vsi t i  pojavi ne 
rušijo le dogovorjene zamisli, ampak 
pospešujejo gradnjo žag, k i j ih  je v 
Sloveniji že preveč.

O razpolaganju z lesom s tega 
območja se morajo dogovoriti vse 
delovne organizacije, k i les proizva
jajo ali pa uporabljajo kot surovino, 
se pravi tud i tiste, k i niso predvide
ne kot članice bodočega SOZD 
(Snežnik, Oprema, Žaga Rob itd.).

•  Ne smemo dovoliti, da zaradi 
malomarnosti ali ozkih dobič
karskih interesov primarna pre
delava lesa ne bi dobivala dovolj 
hlodovine in bi morali delo 
ustaviti. To se je pripetilo Inle
su Ribnica letos in tudi prejšnja 
leta, v največjem obsegu pa leta 
1981. S tem je bila Inlesu in 
vsej skupnosti povzročena ogro
mna škoda. Taki primeri so 
posledica malomarnosti in ne
odgovornosti, ne pa kakšne viš
je sile, saj je bila letos mila 
zima, lesa pa kljub temu ni bilo 
dovolj.

JOŽE PRIMC

TEKMOVANJA V  
MESECU MLADOSTI

3. aprila seje v trebanjski občini 
fSelo mladinsko športno tekmova- 

k i šteje v okvir prireditev 
meseca mladosti. Mladi iz 24 osnov
nih organizacij ZSMS sc bodo 
pomerili v stresanju, šahu, namiz
nem tenisu, odbojki, košarki, roko
metu, malem nogometu in krosu.

Na tekmovanjih bo sodelovalo okoli 
300 mladincev, tekmovanja pa bodo 
trajala do 22. maja. Za dan mladosti 
bodo v Trebnjem podelili priznanja 
in pokale.

ponovno podprl takšen predlog 
sofinanciranja in poudaril, da druž
bena pomoč pri izdajanju Dolenj
skega lista ne bi smela pasti pod ta 
delež. Ker poštnina vse močneje 
zajeda dohodek tozda, z novejšimi 
poštnimi ..razlagami", kaj je  časo
pis, kaj priloženi tisk, pa je  na 
vidiku novo povečanje poštnine, je 
izdajatejski svet menil, da je treba 
Dolenjski list z vsemi njegovimmi 
prilogami, kot so Skupščinski DL,- 
Priloga in Dolenjski razgledi, jemati 
v celoti kot časopis.

Ko so člani sveta tehtali smernice 
za uresničevanje vsebinske zasnove 
časopisa, so menili, da b i nekatere 
spremembe v zasnovi (skupne ko
munske strani) pripomogle h kako
vostnejšemu pisanju, s čimer pa so 
povezane tud i kadrovske krepitve in 
izobraževanje že pišočih novinarjev. 
Uredništvo bo v prihodnjih mesecih 
pripravilo nekaj številk z novo 
vsebinsko ureditvijo, nato pa bo na 
ustrezen ;-_čin ugotovilo, kako 
bodo bralcii sprejeli takšen način 
urganja in spremembe tednika.

PRIZNANJE ZA PRIJETNO DOŽIVETJE -  Anton Pleterski in 
Mato Zakonšek sta izročila gostom več priznanj, med njimi plaketo 
in dve zlati medalji Doma 14. divizije. Na siki: Zakonšek med 
podelitvijo spominskih priznanj predsedniku zbora Francu 
Jančiču, (levi) (Foto: P. Perc)

Zvon z Nizozemske zvenel domače
_________ Uspešen koncert Slovenskega zbora Zvon iz Heerlena na Senovem

V  krški občini je 6. aprila med krajšo turnejo po Sloveniji 
gostoval pevski zbor Zvon iz Heerlena na Nizozemskem. Slovenski 
izseljenci, ki se radi vračajo v prvotno domovino, so si ogledali 
Kostanjevico in Formo vivo. V  spominu jim je ostal topel sprejem 
leta 1969 na Senovem, ko je Zvon praznoval 40-letnico, zato so 
pevci, ki so leta 1972 koncertirali tudi na brestaniškem gradu, 
posebej želeli gostovati v rudarskem kraju pod Bohorjem.

Navzlic 
Senovem v

temu da je bilo na 
zelo kratkem času več

POHOD NA  
NANOS

Planinsko društvo Vipava spo
roča, da bo v počastitev 41-let- 
nice prve bitke primorskih parti
zanov 16. in 17. aprila množični 
in tekmovalni pohod na Nanos. 
Množični pohod bo oba dneva, 
pohodniki bodo lahko izbirali 
med tremi potmi iz Vipave na 
Nanos. Tekmovalni pohod Bo 
16. aprila, pot bo dolga 15 km, 
tekmovalci pa bodo spotoma 
morali reševati naloge iz pozna
vanja zgodovine NOB, prve po
moči, orientacije, živalstva in 
rastlinstva na Nanosu, tud i stre
ljali bodo s puško. Mladinske 
ekipe (starost do 16 let) bodo 
petčlanske, pri starejših pa bodo 
ekipo sestavljali trije  tekmovalci. 
Planinci lahko dobijo podrobnej
ša pojasnila pri Miru Perhavcu na 
telefon (065) 65-220 (popol
dne) ali (065) 61-322 (dopol
dne).

PRIMC IN  LAPANJE 
MED KAN D ID A TI 
ZA PRVENSTVO  

EVROPE
Strokovni svet Atletske zveze 

Jugoslavije je na zadnji seji poleg 
novih olimpijskih kandidatov 
določil tud i širši in ožji spisek 
kandidatov za mladinsko prven
stvo Evrope, k i bo od 25. do 28. 
avgusta na Dunaju. V  o ^ i 
skupini 11 kandidatov za meda
lje PEA je kar sedem mladih 
atletov in atletinj iz Slovenije -  
med njim i pa sta tud i dva 
Novomeščana: Igor Primc v 
metu diska, k i je  lani z rezulta
tom 49,36 m zasedel 9.. mesto v 
deseterici na jbopih mladincev 
Evrope ter Andrej Lapanje, k ije  
lani v skoku, v višino dosegel 
soliden rezultat 213 cm.

F. M.

prireditev, je  bila tud i tokrat na 
koncertu Zvona dvorana dodobra 
napolnjena. V  Zvonu so prepevali 
tudi rudarji s Senovega, k i so si na 
Nizozemskem poiskali boljši kos 
kruha že [ir e d vojno, vezi pa se 
vedno bolj krepijo, je dejal v 
pozdravnem nagovoru predsednik 
sveta senovske krajevne skupnosti in 
direktor rudnika Zoran Šoln. Poleg 
rudnika so b ili pokrovitelji gostova
nja po krški občin i še občinska 
skupščina, družbenopolitične orga
nizacije in Zveza kulturnih organiza
cij.

V  45-članskem mešanem pev

skem zboru pojo celo potomci 
začetnikov, njihovi vnuki, da pa so 
njegove duri na stežaj odprte, 
dokazuje Nizozemec Josef A. 
Willcms, k i je dirigent zbora že od 
leta 1945. Zna brati slovensko, 
postal je  častni predsednik zbora, 
leta 1975 pa ga je predsednik T ito 
odlikoval z redom jugoslovanske 
zastave z zlato zvezo na lemti. To 
visoko odlikovanje je imel dirigent 
ponosno obešeno okrog vratu tudi 
med senovskim koncertom. Da je 
Zvon prejel že lepo število raznih 
priznanj za poslanstvo in kakovost
no interpretacijo povsem upraviče
no, so pevci dokazali tudi na 
Senovem. Občinstvo je  toplo po
zdravita tud i starejše pesmi, k i jih  
poredkoma slišimo v naših dvora
nah, z vztrajnim ploskanjem pa je 
izsililo še dva dodatka: Kota Vasilja 
Mirka in priljubljeno koroško pesem 
Rož, Podjuna, Zila.

P. PERC

Po treh letih vendar k akciji
Nujno je urediti kadrovske, gmotne in prostorske raz

mere na sodišču združenega dela

Pismo republiškega pravobranilca 
samoupravljanja, k i govori o nujni 
ureditvi razmer na sodišču združe
nega dela v Novem mestu, je  12. 
aprila obravnavalo predsedstvo ob
činskega komiteja ZK v Novem 
mestu in menilo, da je po nekaj letih 
ugotavljanja razmer vsekakor čas za 
dejanja, ka jti zgolj podpore v 
besedah prav nič ne pomagajo.

Omenjeno sodišče, k i je po 
pripadu zadev na 8. mestu v 
Sloveniji, ima na leto okrog 250 
novih zadev v obravnavi, ker pa 
predsednik sodišča dela hkrati kot 
edini sodnik, se nerešene zadeve iz 
leta v leto kopičijo. Lani so delo 
pospešili s pomočjo honorarnih 
sodelavcev -  sodnikov, v letošnjem 
letu pa tud i za njihovo deta ni 
sredstev. Sistemizacija za še enega

Le usklajena 
ponudba lahko 
rešuje turizem
Turizem v črnomaljski 
občini se ne razvija, 
temveč zastaja > — Do 
junija analiza o možno
stih razvoja te dejavnosti 
-  Predvsem izboljšati 

ponudbo

sodnika je  sicer določena že od leta 
1979, vendar resolucija trenutno 
onemogoča nove zaposlitve, zato je  
tudi v letošnjem letu izhod iz zagate 
pomoč v honorarnem delu sodni
kov.

Vrh vsega pa sodišče posluje v 
nemogočih prostorih, saj ni dovolj 
prostora n iti za redne razprave, še 
manj za čakanje strank in prič. Ob 
razpravi o vseh teh okoliščinah je . 
predsedstvo zadolžilo komuniste v 
novomeškem izvršnem svetu, da 
nemudoma skušajo pomagati. Prav 
tako pa bi se morali v medobčin
skem svetu ZK in medobčinskem 
svetu zveze sindikatov resno zavzeti, 
da b i akcija Novomeščanov doživela 
tudi širšo podporo ostalih dolenj
skih občin, za katere sodišče zdru
ženega dela posluje.

R. B.

Čeprav so naravne možnosti 
za razvoj turizma v črnomaljski 
občini dobre, pa le-ta stagnira, 
saj nosilci turistične dejavnosti 
ne vedo, kako naj se lotijo dela. 
V  turistično ponudbo bi se mo
rala bolj kot doslej poleg gostin
stva vključevati tud i trgovina, 
mnoga društva predvsem s kul
turnim i prireditvami, domača 
obrt in ne nazadnje kmetje. Za 
uspešen nadaljnji razvoj turizma 
ne zadostujeta le pred kratkim 
izdelani študiji, k i med drugim 
obravnavata tudi to problemati
ko v Beli krajini, saj nista dejan
ski odraz potreb in možnosti 
razvoja turizma. Zato bodo v 
črnomaljski občini do začetka 
poletne sezone pripravili natanč
no analizo o možnostih za razvoj 
te terciarne dejavnosti.

Tako so ugotovili na seji zbo
rov črnomaljske občinske skup
ščine pretekli teden ter opozorili 
predvsem na naloge pri razvoju 
turizma, k i jih  bodo opravili 
letos, čeprav bi morale b iti mno
ge izmed njih že dobro utečene. 
Ena pomembnejših je zagotoviti 
nemoteno preskrbo zlasti z 
osnovnimi ž ivili in ustrezen de
lovni čas v trgovinah in gostin
skih lokalih v turističnih krajih. 
Dogaja se, da turisti iz kampinga 
na Vinici, k i prispejo tja v sobo
to popoldne, do ponedeljka ne 
morejo nikjer kup iti kruha. V 
semiškem penzionu Smuk pa 
morajo b iti gostje v hotelskih 
sobah do 11. ure zvečer, ko 
gostinci zaklenejo vhodna vrata, 
sicer ostanejo zunaj. Dežurnega, 
pravijo, se jim  ne izplača imeti.

Res da le 11 odst. dohodka, 
iztrženega v turistični dejavno
sti, ustvari gostinstvo, a o uspeš
nem turizmu lahko govorimo le, 
če je tudi gostinstvo organizira
no. Zato želijo v črnomaljski 
občini odgovor na to, kakšna je 
vloga Goifturista kot nosilca go
stinske dejavnosti v Beli krajini, 
saj menijo, da doslej svojega 
poslanstva ni opravil povsem za
dovoljivo.

M. BEZEK

PRAZNIK  
ŠENTLOVRENCAIN  

VELIKE LOKE
Krajevni skupnosti Sentlovrenc in 

Velika Loka praznujeta krajevni 
praznik 18. aprila v spomin na bitko 
z Italijani pod Medvedjekom. Osrcd 
nja proslava bo 17. aprila, ko bo ob 
9. uri dopoldne slavnostna; seja 
obeh skupščin krajevnih skupnosti 
in vodstev družbenopolitičnih orga 
nizacij. Po seji bodo podelili »Pri
znanja 18. april" skupnosti borcev 
II. grupe odredov, Kmetijski zadrugi 
Trebnje, Emilu Kotarju in Dani 
Starič. Ob 10. uri bo slovesna 
otvoritev nove trgovine Kmetijske 
zadruge Trebnje v Veliki LokL

Tudi izpuščeni in »pozabljeni”
Društva telesno in duševno prizadetih občanov se srečujejo s težavami pri zbiranju 

denarja za financiranje svojih dejavnosti — Nekateri dajo, drugi ne

Pieler Bruegel: 
Velika riba pavlihova paleta

-  Kadar ujamejo veliko ribo, pridejo na dan tudi male . . .

Omejitve na vseh področjih porabe so na svoji koži občutile tudi 
socialno-humanitame organizacije oziroma društva, ki v občinskem 
ali medobčinskem merilu združujejo telesno ali duševno prizadete 
ljudi. Društva civilnih invalidov, vojne, paraplegikov, slepih in 
slabovidnih, slušno prizadetih, duševno nerazvitih in invalidov so se 
na območju Dolenjske in Posavja srečala s kritičnim položajem, ko 
za svojo redno dejavnost ne morejo zbrati potrebnih sredstev.

Dejavnosti teh društev in organi
zacij naj b i financirale samoupravne 
interesne skupnosti od kulturne, 
izobraževa lne , telesnokulturne, 
zdravstvene do skupnosti za social
no skrbstvo, pokojninsko varstvo in 
zdravstvene skupnosti. V  nektarih 
dolenjskih in posavksih občinah je 
financiranje urejeno in v glavnem 
skupnosti dajejo vsaj del potrebnih 
sredstev, če ne že kar celotna 
sredstva, v nekaterih občinah, kot 
so metliška, krška in brežiška, pa se 
pri zbiranju denarja zatika. V 
nekaterih skupnostih programi dru
štev popolnoma izpadejo iz planov 
teh skupnosti ali pa jih  le delno 
upoštevajo v tistih, k i se pač čutijo 
dolžne dati kakšen dinar. Res je, da 
društva postavljajo precej široke in 
finančno iz leta v letp višje ovredno
tene delovne programe, ker pač

stroški na vseh področjih rastejo, 
vendar pa jih  ne bi bilo treba bolj 
oklestiti, kot je z resolucijo dogo
vorjeno. Se najmanj sprejemljivo je, 
da jih  popolnoma črtajo ali njihove 
programe »pozabijo" v predalih, kot 
se tud i dogaja.

Letos je vprašanje financiranja 
interesnih skupnosti že tako močno

OBČNI ZBOR 
KADROVIKOV POSAVJA

V torek, 19. aprila, ob 13. uri bo 
v krškem hotelu Sremič občni zbor 
Društva kadrovskih delavcev Posav
ja. Pregledali bodo delovanje v 
minulem obdobju, sprejeli pereče 
naloge, zlasti pri zaposlovanju, in 
izvolili novo vodstvo.

zaostreno in razumljivo je, da se to 
kaže tud i v financiranju humanitar
nih organizacij, k i se morajo soočiti 
s tem, da bodo svoje dejavnosti 
mato omejile, vendar to ne pomeni, 
da lahko njihove programe izpušča
jo; še manj dopustno pa je, da se 
uveljavljajo nesprejemljivi pogledi na 
deta teh društev, kot da gre v njih za 
»konjičke", ne pa za še kako 
pomembno vključevanje prizadetih 
ljudi v družbeno življenje.

O vsem tem so spregovorili na 
posvetu o zagotavljanju pogojev za 
deta nekaterih društev, k i ga je v 
ponedeljek, 11. aprila, sklical med
občinski svet SZDL za Dolenjsko. V 
razpravi so nakazali tudi poti; 
reševanja te problematike. To so 
predvsem: poenoteno načrtovanje 
dela v društvih, skupno nastopanje 
in pa seveda živ stik med društvi, 
SZDL in interesnimi skupnostmi, ko 
gre za dogovarjanje. Dolgoročna 
rešitev je morda tudi samoupravni 
sporazum, k i bi zajel problen.atiko 
teh društev in zagotovil ustrezno 
zbiranje sredstev na območju obeh 
regij.

M. M ARKEU
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ŠTEVILNE  
PRIREDITVE NA  
VINSKI VIGREDI

Nekatere je strah, da se bo 
bližajoča se razstava belokranj
skih vin, imenovana „Viska 
vigrad“ , v Metliki sprevrgla v 
navadno popivanje. Vendar je ta 
strah odveč, kajti pokušnjo 
dobrih vin bo spremljala vrsta 
prireditev, k i ne sodijo v krokari- 
jo. Tako bo na grajskem dvori
šču Kviz o vinogradništvu in 
kletarstvu, odprti bosta razstavi 
kulinarike in belokranjskih ve
zenin, v menzi vinske kle ti bo 
vinogradniško predavanje. Poleg 
tega bodo na vseh treh metliških 
trgih nastopale belokranjske fo l
klorne skupine, tamburaši in 
godba na pihala. Vsakdo bo res 
lahko dobil tisto, kar bo o 
potreboval, iskal in želel.

„Baza” ima vedno manj besede
Zbor LB — Temeljne dolenjske banke v Novem mestu o 
poravnavi finančnih obveznosti tujim  dobaviteljem — Banka

pozoril zlasti na težave pri 
ima vedno bolj zvezane roke

Sejmišča
NOVO MESTO: Zaradi skromne 

ponudbe je v ponedeljek zelo 
poskočila cena pujskov. Naprodaj 
j ih  je bilo le 132, lastnika pa j ih  je 
menjalo 89. Od 8 do 10 tednov stari 
so veljali 6.000 do 7.000 din, od 10 
do 12 tednov stari pa 7.000 do 
8.000 din, kar je približno 1.000 din 
več kot teden dni poprej.

BREŽICE: V soboto je bilo 
naprodaj 548 prašičev. Rejci so 
prodali 391 pujskov po okrog 290 
din ter 9 približno 100 kg težkih 
prašičev po 140 din kilogram.

„Srečujemo se tudi s politič
nimi in oblastnimi pritiski, češ 
da banka zadržuje izvozne 
posle. Ni res, da ne bi hoteli ali 
ne imeli razumevanja za hitro 
ukrepanje, ampak čedalje večja 
omejitev plasmajev nam veže 
roke.“ To je med drugim dejal 
na nedavnem zboru Ljubljanske 
banke—Temeljne dolenjske ban
ke v Novem mestu Sergej Thor- 
ževskij, predsednik poslovod
nega odbora, ko je pojasnjeval 
lanske in letošnje težave.

Ob obravavi lanskoletnih poročil 
in predloga plana banke za letošnje 
leto sicer ni bilo dosti razprav. Ker 
je šlo lani po eni strani za zmanjše
vanje obveznih plasmanov, po drugi 
pa za širjenje liste prednostnih na
menov, k i naj bi j ih  banka krediti
rala, se vpliv članic manjša. Domala 
vsa sredstva so že vnaprej usmerjena.

Za lanskoletno poslovanje je zna
čilna boljši dinarska in devizna lik
vidnost banke, letos pa'se devizna 
likvidnost zaostruje predvsem zato, 
ker v okviru združene banke še ni 
rešeno vprašanje deviznih obvezno
sti iz leta 1980 in 1981 in zadevajo 
predvsem negospodarske objekte šir
šega pomena. Pričakovati je  tudi 
večje težave v dinarskem poslovanju 
združenega dela, ka jti novi predpisi 
zelo zaostrujejo finančno disciplino. 
Letos nikakor ne bo možno nadalje-

Kmetijski

Sadjar misli na čebelo ^
Tudi pregovori zastarajo, ite držijo več. Muha ne da kruha, je 

veljalo nekdaj, zdaj pa med in izdelki iz njega, ki jim priplujejo 
celo zdravilni učinek, dajejo lep zaslužek ne le ljubljanskemu 
Medcxu, temveč tudi mnogim čebelarjem, ki sodelujejo z njim. 
Poraba medu sc povečuje, s tem pa vnovič raste pomen 
čebelarstva, te nekdaj sloveče slovenske kmetijske panoge.

Vsaj desetkrat večjo korist od čebel kot čebelaiji pa imajo 
sadjaiji, zato prvi upravičeno pričakujejo, da drugi ne bodo 
mislili le nase, ko bo treba varovati čebele. Prihaja namreč čas 
škropljenja sadnega drevja s strupenimi pesticidi, ki se v 
nevestnih in neveščih rokah lahko sprevržejo v morilce nič 
hudega slutečih čebeljih rojev, kar se žal ni zgodilo samo 
enkrat.

Da bi zaščitili čebele, smo v Sloveniji pred 6 leti sprejeli 
ustrezen predpis, ki natančno določa, kako je treba ravnati, da 
ne bo morije v čebeljem svetu, kršiteljem pa grozi s kaznimi. 
Največ lahko seveda naredi zavest sadjarjev samih, takih, ki 
dosledno upoštevajo, da ne smejo s škropilnico v sadovnjak, če 
drevje ali podrast pod njim cveti. Na podrast se mnogokrat 
pozablja, prav ta pa lahko s svojimi drobnimi zgodnjimi cvetovi 
v času, ko je še malo paše za čebele, privablja cele Dume 
marljivih nabiralk medu.

Podrasti se sadjar znebi z obdelovanjem ali košnjo in 
mulčenjem, v času cvetenja sadnega drevja pa ne škropi. V  res 
izjemnem primeru, ko bi navzlic temu moral škropiti s pesticidi, 
je sadjar po odredbi dolžan o tej svoji nameri obvestiti dva dni 
poprej prav vse čebelarje v krogu 3 kilometrov, da bode panje 
zaprli ali odpeljali proč ter s tem preprečili zastrupitve.

Tudi sicer je  lahko vsako škropljenje nevarno in utegne 
uničiti več ali manj čebel. Zato je treba upoštevati priporočila o 
času in načinu uporabe škropiv, čebelam je najmanj nevarno 
poznopopoldansko ali večerno škropljenje, pomembno pa je 
tudi vedeti in upoštevati, da so prašiva mnogo nevarnejša od 
škropiv.

Inž. M. L.

vati prakse, da nekatere organizacije 
združenega dela zamujajo z odplači
lom kreditov.

V  razpravi pa je delegat Jože 
Jankovič iz Metlike opozoril na 
težave gospodarstva zaradi prepo
časnega plačila obveznosti tujim  
partnerjem, kar gre na rovaš banke. 
Nekateri tu ji dobavitelji so že začeli 
zaračunavati zamudne obresti, zdru
ženo delo pa misli, da bi jih  moral 
plačati tisti, po čigar krivd i nastaja
jo-

Po mnenju bančih strokovnjakov 
bi bilo veliko marij težav, če bi se 
hitreje uveljavljale interne banke, 
tako pa o tem vsako leto govorijo, 
rezultatov pa skoroda ni. Pri nalož
beni po litik i, k i pa ima’ letos še bolj 
pristrižene peroti, so opozarjali na 
možnosti manjših investicijskih pro
gramov in zmotno mišljenje, češ da 
lahko le veliki projekti zagotavljajo 
izvoz, k i ostaja tud i v letošnjem letu 
prva naloga gospodarstva irt bank.

Delovna skupnost banke bo tudi 
v letu 1983 obdržala isto število 
ljudi — 343, ne glede na večji obseg 
dela. Poprečen zaslužek delavca 
Ljubljanske banke na Dolenjskem je 
b il lani 14.449 dinarjev, kar je v 
mejah družbeno dogovorjenih meril.

R. BAČER
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Na vrsti strelci
Protitočni „dežnik" tudi 
nad Krškim — Denar za 
prvih 500 raket v interni 

banki Hmezada

Večkrat smo že poročali o 
prizadevanjih, da bi letos le pričeli 
vsaj del osrednje Slovenije braniti 
pred točo. Med te občjne spada tudi 
del brežiške, predvsem Bizeljsko.

Minuli četrtek je bila v Sevnici že 
tretja seja iniciativnega odbora. 
Omenimo tokrat le nekatere najbolj 
zanimive novosti Brežičani so pove
dali, da bo eno od predvidenih 
strelnih mest pri Pečicah lahko 
branilo dobršen del krške in tudi 
sosednje šmarske občine. Protitočni 
dežnik naj bi varoval samo mesto 
Krško in tudi obronke nad njim.

Na seji so se ukvarjali tudi r. 
drugimi neodložljivimi stvarmi.

Tako so morali do 15. aprila 
vplačati okrog 500 raket. Denar so v 
tem trenutku imeli le v celjski regiji. 
Le-ti so postavljali številne pogoje, 
med drugim tudi delo pri letalski, ne 
le raketni obrambi. Ker to dvoje ne 
gre skupaj n iti po veljavnem zakonu, 
bo potrebno še mnogo dela.

Kakorkoli že, na raketni obrambi 
se resno dela. 19. aprila naj bi se v 
Šentrjuiju pri Celju začel tudi 
trodnevni seminar za bqdoče strel
ce. Le-ti bodo pristali tudi ognjeni 
krst: izstrelili bodo nekaj raket. 
Aktivnosti ne smejo zastati tud i v 
drugih občinah, k i naj bi se v to 
protitočno obrambo vključile pri
hodnje leto.

A. 2.

1MV med peterico
IM V  četrti največji izvoz-, 
nik v Sloveniji — Med 150 
tudi 12 naših kolektivov

Med 150 največjih izvoznikov v 
Sloveniji seje po podatkih SISEOT 
uvrstilo lani tud i enajst delovnih 
organizacij z območja, k i ga pokriva 
naš časnik. Zavidljivo visoko četrto 
mesto med njim i s ije  priborila tudi 
novomeška IMV, k i je lani povečala 
izvoz za 4 odst.

Sicer pa Slovenija lani ni dosegla 
predvidenega izvoza, saj je  za 
načrtovanimi 13 odst. krepko za
ostala. Kljub temu se je stopnja 
pokritosti uvoza z izvozom povečala 
na skoraj 95 odst. Najbolj pa je 
razveseljiv podatek, da seje povečal 
izvoz na konvertibilna področja, v 

.zadnjem času najbolj v Irak, Franci
jo , Italijo in Nemčijo. Kljub skrom
nim izvoznim rezultatom, vsaj glede 
na načrte, pa je Slovenija opravila 
okoli 20 odst. vsega jugoslovanskega 
blagovnega izvoza ali 25 odst. vsega 
konvertibilnega blagovnega izvoza. 
Podatki o neblagovnem izvozu še 
niso zbrani

Novomeška Tovarna zdravil Krka 
je na tej lestvici na 17. mestu in je 
po izvozu druga jugoslovanska far
macevtska tovarna. Ugodno se je 
uvrstil tudi Trimo iz Trebnjega, k ije  
zasedel 37. mesto, potem pa so na 
seznamu še Novotcks, Beti, Tekstila- 
na, Itas, Inles, Gozdno gospodarstvo 
iz Brežic in Novega mesta ter Lisca 
in Labod. Seveda lestvica ni mogla 
pokazati uspešnih tozdov, ki deluje
jo  v okviru tako velikih sistemov, 
ko l so Iskra, Unilcs in drugi, kjer je 
zastopanih tudi precej delovnih 
kolektivov z našega področja.

ZRCALO Rite Bori Zupančič

16. TEKMOVANJE ZA BRALNE ZNAČKE -  
Jože Šmit in Vitan Mal (2. in 3. z leve) sta 
pretekli petek podelila 503 učencem metliške 
osnovne šole cicibanove in Župančičeve bralne 
značke. Ob slovesnosti so učenci predstavili 
pesmi in prozo svojih gostov. (Foto: M. Bezek)

NOVI PODČASTNIKI -  Vse od zime sem na 
desetine gasilcev iz društev sevniške občine 
obiskuje tečaj za podčastnike. V  nedeljo 
dopoldan so delali praktično pri Jutranjki. Na 
sliki: vaja s tridelno mehanično lestvijo. Zvrstili 
so se tudi pri drugih veščinah.

VSE OPRAVILE PREIZKUŠNJO -  CZ in RK v 
DO Beti sta tudi letos pripravila 80-umi tečaj iz 
prve medicinske pomoči. Praktično in teoretično 
znanje je 33 tečajnic iz izobraževalnega centra in 
proizvodnje preizkusilo preteklo soboto. Pokaza
le so zelo zadovoljivo znanje. (Foto: M. Bezek)

ZA BOLJŠO RAST -  Pomladna kop v dolenjskih 
vinogradih se bo ta teden pričela, prej pa je treba 
zemljo še dobro pognojiti, da bo dala trta jeseni 
več sadov. Možetovi v Gabrju še po starem 
raznašajo gnoj, pri tem pa se Jožica, Janez in mali 
Jani kar pošteno namučijo. (Foto: Tone Jakše)

EN
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL«.
Ureja-Tit Doberšek

S čim gnojiti?
Doslej smo bralce glede gnoje

nja vinogradov seznanili:

-  z nujnostjo rednega gnoje
nja vinograda (DoL L 31. marca)

-  s pomenom humusa (Dol. L 
1. 7. aprila).

Ta razlaga je bila potrebna 
zaradi nekaterih mišljenj o gno
jenju vinogradov. Sedaj so na 
vrsti gnojila.

Hlevski gnoj
j’ ‘je  organsko gnojilo, k i ima sko

raj vse hranilne snovi, k i jih  trta 
potrebuje. Poleg tega dovaja 
zemlji humus, s katerim zboljšu- 
jemo fizikalne, zlasti pa mikro
biološke lastnosti zemlje.

Povprečno ima hlevski gnoj 
okrog 0,5% dušika, 0,3 % fo
sforja, 0,7 % kalija in 0,5 % kal
cija, odvisno od vrste in kakovo
sti hlevskega gnoja. Če bi gnojili 
s 30.000 kg (30 voz) hlevskega 
gnoja na 1 ha vinograda, b i s tem 
dali tr t i 150 kg čistega dušika, 
90 kg čistega fosforja, 210 kg 
čistega kalija in 150 kg čistega 
kalcija na 1 ha vinograda. Tako 
bi dali t r t i  dovolj dušika, prema
lo pa fosforja in tudi kalija za 
naše razmere premalo. Dopolni
tev je potrebna zlasti s fosfor
jem, k i ga ima hlevski gnoj na 
splošno premalo.

Hlevski gnoj uporabljamo pri 
gnojenju vinogradov od jeseni do 
spomladi. Tam, kjer je v navadi 
le spomladanska kop vinogradov 
(Haloze), k i jo običajno opravi
mo v aprilu in do srede maja, ob 
tej p rilik i hlevski gnoj podkop- 
Ijemo (podorjemo). Predtem 
gnoj raztresemo po vsej površini 
vinograda.

Čeprav je hlevski gnoj eno 
najboljših gnojil za vinograde, 
naletimo pri tem na dve težavi:

1. Na splošno hlevskega gnoja 
manjka. Gnojenje s hlevskim 
gnojem v vinogradih lahko opra
vijo le tisti vinogradniki, k i so 
obenem živinorejci in imajo na 
voljo dovolj tega gnoja. Vsi drugi 
vinogradniki, k i niso živinorejci, 
si hlevski gnoj težko nabavijo, 
saj ga kmetje nimajo to liko, da 
b i ga prodali, pa tud i cena je 
skoraj nedostopna. V  obsežnih 
družbenih vinogradih v Sloveniji, 
zlasti pa v drugih republikah, si 
ne morejo pomagati s hlevskim 
gnojem, ker ga za velike površine 
družbenih vinogradov ni na 
voljo.

2. Gnojenje s hlevskim gno
jem je združeno z velikimi stro
ški in s težkim osebnim delom 
pri vnašanju hlevskega gnoja v 
vinograd.

Zaradi pomanjkanja hlevskega 
gnoja in zaradi težkega in drage
ga spravila bomo hlevski gnoj 
kot gnojilo v vinogradih uporab
lja li le vsako 4. leta (od tod 
mišljenje o nerednem gnojenju 
vinogradov), vmesna leta pa gno
jimo z drugimi, to je z umetnimi 
gnojili.

Podor ali zeleno 
gnojilo

Družbenemu sektorju vino
gradništva in vinogradnikom lju
biteljem primanjkuje hlevskega 
gnoja za gnojenje vinogradov. 
Ker vinograd poleg osnovnih 
hranil, k i jih  dajemo v oblik i 
umetnih gn o jil rabi še humus 
(izboljšanje strukture zemlje, mi- 
krooorganizmi), je najboljša reši
tev v zelenem gnojenju vinogra
dov, katerega (po inž. Sadru) 
zaradi podoravanja zelenih rast
lin imenujemo na splošno podor 
in ga dopolnjujemo z gnojenjem 
z umetnimi gnojili; s tem popol
noma nadomestimo hlevski gnoj.

Vloga podora je naslednja:

-  stročnice (leguminoze ali 
metuljnice) dovajajo dušik (ba
kterije na koreninah stročnic), 
kalij se tvori pri razpadanju zele
ne gmote, fosfor se mobilizira;

-  druge rastline za podor 
dovajajo zemlji organsko gmoto 
in razen dušika delujejo podob
no kot stročnice.

Obe vrsti rastlin za podor 
dušita plevel, preprečujeta izgu
bo dušika, pretvarjata in mobili
zirata rudninske snovi, prepreču
jeta poletno izpiranje zemlje.

Za podor prihajajo v poštev 
zlasti rastline, k i, dajejo velike 
količine organske gmote. N i nuj
no, da so te rastline stročnice, 
ker dušik lahko dodamo v obliki 
umetnih gnojiL Od raznih vrst 
rastlin za podor jemljemo take, 
k i naglo rastejo, zemljo dobro 
zasenčijo in uspevajo v zemlji, 
kjer jih  sejemo. Z zasenčevanjem 
zatiramo plevel, k i sodi med tr t i 
škodljive rastline, zadržujemo 
vlago, zemljo pa obvarujemo 
pred izpiranjem.

Rastlin za podor ne smemo 
zamenjati za zatravljanje. Rastli
ne za podor vsako leto podkop- 
ljemo, medtem ko je zatravljenje 
vzdrževanje travne ruše z nizki
mi travami večletno, trajnejše in 
nam nadomešča redno obdelavo 
vinogradov. Vendar tud i pogosta 
košnja zatravljenega vinograda 
bogati zemljo s humusom in 
nam prav tako nadomešča hlev
ski gnoj, ker posredno ustvarja 
humus.

T IT  DOBERSEK
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Spomini na ljudi in 
dogodke pred 40 leti
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KA K O  SE CEPI 
SADNO DREVJE

V okviru delovnega načrta naše 
pionirske zadruge smo se učenci 
višjih razredov učili cepiti sadno 
drevje. Kako poteka to opravilo, 
nam je pokazal znani sadjar Martin 
Barbo z Malega Kala. Seznanili smo 
se z več načini cepljenja, cepiti smo 
poskusili tudi sami. Nekaterim je 
Barbo podaril cepljene sadike in te 
smo zasadili na domačih vrtovih.

SONJA BARTF.LJ 
OS Mi rna peč

VESELOŠOLCI
ZAČENJAJO

50 naših veselošolccv se je že 
pomerilo v znanju. Razredna tekmo
vanja so za nami in znani so prvi 
tekmovalci, k i se bodo pomerili v 
aprilskih tekmovanjih. Največ točk 
je zbral Dušan Čančcr, za njim pa 
sta se uvrstila Dušan Medved in 
Andrej Pirman. Na šolsko tekmova
nje seje uvrstilo 29 učencev.

ALENKA CIZL 
OS Artiče

ZA  CANKARJEVO  
N AG RADO

Učenci srednjih in osnovnih šol 
smo imeli 26. marca v Novem mestu 
tekmovanje za Cankarjevo nagrado. 
Reševali smo teste in pisali spise na 
dve izbrani temi. Po tekmovanju je 
b il ku ltu rn i program, nato pa so 
razglasili rezultate. Vsak od sodelu
jo č ih  je prejel še priznanje in 
značko.

NATAŠA VIDMAR 
OŠ Šentrupert

POGOVOR  
Z  D IR EK TO R JEM

Na šolo smo povabili direktorja 
obrata Agrostroja v Šentrupertu, k i 
nam je govoril o poslovanju obrata 
ter o poklicih. Povedal je, da jim  v 
obratu primanjkuje predvsem kvali
ficiranih delavcev. Zato so razpisali 
več štipendij, za katere je zanimanje 
tud i med našimi učenci Morda se 
bom jaz odločila za katerega od 
poklicev, k i jih  potrebujejo v Agto- 
stroju.

ANKA RUGEU 
OŠ Šentrupert

Po italijanski okupaciji je Okrožni 
komite partije v Novem mestu začel 
organizirati Osvobodilno fronto. 
Dušan Jereb je vodil vojaški komite 
in priprave za oboroženo vstajo. Na 
dan nemškega napada na Sovjetsko 
zvezo jo  komite že izdal poziv na 
oborožen boj in organiziral prvo 
sabotažno akcijo. Vodil je delovanje 
prve skupine partizanov, iz katerih 
je nastala Novomeška partizanska 
četa. Njena najpomembnejša oboro
žena akcija je bilo sodelovanje v 
napadu na Bučko, v spomin na 
katerega novomeška občina praznu
je svoj občinski praznik.

Po napadu na Bučko je  partija 
zaradi poostrene italijanske kontrole 
in vse bolj pogostih aretacij decem
bra 1941 poklicala Jereba v ilegalo 
in ga poslala na delo v Ljubljano. 
Postal je  član partijskega vodstva in 
sekretar Okrožnega odbora OF v 
Ljubljani. Vse njegove že omenjene 
človeške lastnosti, zlasti pogum in 
čoveška neposrednost, so prišle do 
izraza tudi v njegovem ilegalnem 
delovanju v Ljubljani.

Junija 1942, ko je nastalo na 
Dolenjskem veliko osvobojeno 
ozemlje, je b il Dušan Jereb-Stefan 
spet poslan v kraje, k i jih  je tako 
dobro poznaL Postal je sekretar 
Okrožnega odbora OF za Novo 
mesto in član Okrožnega komiteja 
KPS. H itro seje vživel v nove naloge 
na terenu, kjer ga je veliko ljudi 
poznalo že od prej kot živinozdrav- 
nika. Aktiv isti pa smo ga imeli radi 
ne samo zaradi njegovega poguma, 
ampak tudi zaradi njegove vedrine, 
razumevanja za vse, kar je človeško, 
zato, ker se je znal tudi nasmejati in 
pošaliti, 'zlasti pa ohrabriti človeka v 
pravem trenutku. Vzgajal je ne le z 
besedo, ampak tudi z delom in 
osebnim zgledom. Nikomur ni dajal 
nalog, k i jih  ne bi b il pripravljen sam 
opraviti. V tistih trenutkih, ko je

bilo za komuniste najvažnejše utrje
vati enotnost OF in premagovati 
tud i sektaštvo v lastnih vrstah, je 
bila Štefanova osebna in politična 
širina posebno dragocena vrlina. De
cembra 1942 je postal sekretar Po
verjeništva 10 OF za Dolenjsko in v 
njem predstavnik Centralnega komi
teja komunistične partije Slovenije. 
Poverjeništvo, v katerem so b ili 
predstavniki treh ustanovnih skupin, 
je  bilo odgovorno za politično sta
nje po vsej Dolenjski in Beli krajini 
in je ukrepalo zelo samostojno zlasti 

'  še, ker sta centralni komite in 10 
OF bila takrat v Dolomitih in so bile 
zveze s temi vodstvi zelo težke.

Njegovo življenje se je izteklo na 
Velikem Lipovcu, ko si je utrujena 
skupina aktivistov po pohodu v 
mrzli deževni noči poiskala zavetje v 
vasici, kjer je že bila nastanjena 
četa, v katero so pravkar prišli s 
Primorskega novi, še neoboroženi 
partizani. Ita lijani so od izdajalcev 
zvedeli za partizane in so z več kot 
3.000 vojaki napadli vas z več stra
ni. Partizani so se težko prebijali iz 
obroča. Štefan je prisebno usmeril 
tovariše, k i so b ili z njim, kam naj se 
umikajo, jih  glasno spodbujal in 
opozaijal, sam pa je, stoječ za voga
lom hiše, s streli zadrževal napadal
ce. Zadnjo kroglo je sprožil vase. Po 
vojni je  bil proglašen za narodnega 
heroja Jugoslavije.

PR VI ZBOR  
A K T IV IS T O V  OF  

N A  PUGLEDU
Za razmah osvobodilnega gibanja 

spomladi leta 1943 je bil izrednega 
pomena prvi zbor aktivistov OF na 
Pugledu v Kočevskem Rogu (28. do 
30. aprila 1943). Na njem so 
predstavniki ustanovnih skupin v 
vodstvu OF obrazložili zbranim 
aktivistom iz vseh okrožij Dolenj-

Štiridesetletnica velikih dogodkov
3. julija bo v Metliki proslava 40-letnice ustanovitve 14., 15. in 18. divizije, 7. korpusa, N O V in POJ ter vojaškega

šolstva v Sloveniji — Vabilo pripravljalnega odbora

Novice iz 
topliške šole
Na kratko povzemamo vsebino 

prispevkov, k i so nam jih  poslali 
elani šolskega novinarskega krožka 
iz Dolenjskih Toplic.

Damjana SAJE piše, da so se 
učenci kmalu navadili na t. I  j 
poletni čas. Zaradi avtobusov začet
ka pouka niso zamujali, malce se je 1 
zataknilo le pri vračanju domov, a 
zdai je  tudi to urejeno.

O knjižnem sejmu, k i je bil 
prejšnji teden v njihovi šoli, poroča 
Ingrid MOŽINA. Pohvalila je izved
bo sejma, škoda se je zdi samo to, 
da so knjige tako drage in zato 
nedostopne vsem ljubiteljem knjig. 
Ingrid piše tudi, da sta sc z znanko 
pred kratkim odpravili na ogled 
ribogojnice na Dvoru. Z zanimanjem 
sta si ogledali, kako „pridelu jqo“  
ribe.

Zbiranje starega papirja je tako 
rekoč stalna akcija topliških šolar
jev. Nataša NOVINA piše, da so b ili | 
posebno delavni marca, uspeh ni 
izostal in tako se je v blagajni 
pionirske oiganizacije nabralo precej j 
denarja, k i ga bodo porabili za izlet.

Renata ŠIŠKA je opisala priza
devanje dveh sošolcev, k i sta si 
zadala nalogo, da bosta sama izdela
la zemljevid Slovenije in vanj vrisala 
pot, po kateri bo letos šla kurirčko
va pošta. Delo jim a gre dobro od 
rok, kruričkovo pošto pa v Dol. 
Toplicah pričakujejo oko li 24. apri
la.

Pred kratkim se je na topliški šoli 
začel plesni tečaj. Jolanda PUGELJ 
piše, da so se najprej seznanili s 
programom tečaja, nato pa so začeli , 
vaditi plesne korake, sprva „na 
suho“ , nato pa ob glasbi. Posamez
nikom je šlo dobro od nog, kako pa 
se bodo naučili plesati, bodo poka
zali ob koncu šolskega leta, ko bodo 
pripravili plesni turnir.

V E L IK O  R A ZSTA V
V soboto, 2. aprila, smo poime

novali našo šolo po dr. Pavlu
Lunačku -  Igorju, organizatorju
partizanskih bolnišnic. Ob tem dne
vu smo na šoli pripravili nekaj
razstav. Največje bilo slik in risb ter 
ročnih del učencev, sodelovala pa 
sta tudi umetnika samorastnika 
Lucijan Reščič in Sandi Leskovec. 
Razstavljen je b il tud i izbor slik 
pokojnega Borisa Kobeta. Še najbolj 
zanimiva je bila razstava o dr.
Lunačku.

TADEJA ZUPAN 
OŠ Šentrupert

Pugled na Kočevskem, kjer je bil od 29. do 30. aprila 1943 zbor 
aktivistov OF, ki so potrdili Dolomitsko izjavo.v*

moj otrok je drugačen
„Vaš otrok je tako nemiren”

Razvoj narodnoosvobodilne 
vojske na Slovenskem, zlasti pa 
v tako imenovani Ljubljanski 
pokrajini, spomladi 1943 in 
potreba po operativnejšem po
veljevanju brigadam sta nareko
vala čimprejšnjo ustanovitev 
štabov divizij. Tako sta bili na 
podlagi odobrenja Vrhovnega 
štaba N O V  in POJ z dne 27. 
junija 1943 in ukaza Glavnega 
štaba narodnoosvobodilne voj
ske in partizanskih odredov 
Slovenije z dne 13. julija 1943 
ustanovljeni prvi dve slovenski 
diviziji — 14. in 15. Formirali 
sta se v začetku avgusta iz 
brigad, ki so se predtem zbrale 
na Dolenjskem.

od komandirjev oddelkov do ko
mandantov večjih taktičnih enot. 
Prvo tako šolo na Slovenskem, 
imenovala se je Vojaška šola, je 
Glavni štab NOV in  POS ustanovil 
23. avgusta 1943. Obsegala je tečaje 
za tiste rodove, v katerih so bile 
potrebe največje: za pehotne, artile
rijske in minerske starešine ter 
radiotelegrafiste. Konec decembra 
1943 seje preimenovala v Oficirsko 
šolo Glavnega štaba NOV in POS, v 
okviru nje pa so se postopoma 
oblikovali še drugi potrebni tečaji.

Temu je  sledila ustanovitev še 
drugih vojaških šol v Sloveniji: za 
krajše obdobje oficirske šole 9. 
korpusa, podoficirskih šol 7. in 9. 
korpusa in 4. operativne cone, šole 
vojske državne varnosti in šole

narodne zaščite. V  vseh teh šolah so 
si številni kadri pridobili potrebno 
znanje za uspešno poveljevanje eno
tam, kar je  v veliki meri pripomoglo 
k njihovemu uspešnemu bojevanju 
in k  zmagi nad sovražnikom. Naj 
omenimo, da je samo oficirsko šolo 
Glavnega štaba NOV in POS, k i je 
skoraj ves čas delovala v M etlik i 
Črnomlju in okolici, končalo 2.904 
borcev in starešin.

Tako letos praznujemo tud i štiri
desetletnico vojaškega šolstva v 
narodnoosvobodilni vojski Sloveni
je.

Na pobudo občiaskega odbora 
Zveze združenj borcev in skupščine 
občine Metlika bo skupna proslava 
teh pomembnih obletnic v nedeljo,

3. ju lija , v Metliki. Proslava bo torej 
v občini, kjer je dolgo delovala 
Oficirska šola Glavnega štaba NOV 
in POS, od koder je  14. divizija 
krenila na svoj legendarni pohod na 
Štajersko in kamor so občasno 
prihajale in sodelovale v bojih tudi 
enote 15. in 18. divizije. Prav v 
Metliki pa je  bila v septembru 1943 
ustanovljena tudi 15. belokranjska 
brigada in vključena v sestavo 15. 
divizije.

Pripravljalni odbor pričakuje, da 
se bodo proslave udeležili številni 
borci in starešine vseh treh divizij in 
štaba korpusa, tečajniki in predava
te lji vojaških šol in prebivalci, zlasti 
iz Dolenjske in Bele krajine.

p o l d e  Št u k e l j

Po kapitulaciji Ita lije se je, prav 
tako na Dolenjskem, oblikovala še 
18. divizija, in  sicer iz pravkar 
ustanovljenih 8., 9. in 10. narodno
osvobodilne brigade.

Zaradi hitre številčne rasti narod
noosvobodilne vojske in potrebe po 
operativnem vodenju in usklajevanju 
delovanja vseh treh divizij in drugih 
enot na Dolenjskem in Notranjskem 
so 3. oktobra 1943 ustanovili 7. 
korpus NOV in PO Jugoslavije.

Ustanovitev divizij in 7. korpusa 
je  pomenila pomemben napredek v 
razvoju narodnoosvobodilne vojske 
v Sloveniji. Tako je  tud i slovenska 
narodnoosvobodilna vojska kot del 
NOV in PO Jugoslavije dosegla v 
organizacijskem smislu raven, kakrš
no je  tedaj že imela narodnoosvobo
dilna vojska v nekaterih drugih 
predelih Jugoslavije.

Letos torej praznujemo štirideset
letnico ustanovitve 14., 15. in 18. 
divizije in  7. korpusa NOV in PO 
Jugoslavije.

Nenehen razvoj narodnoosvodilne 
vojske v Sloveniji pa je narekoval 
tudi potrebo po načrtnem vojaško- 
strokovnem usposabljanju starešin,

OSVOBOJENI ŽUŽEMBERK — Prva skupna akcija X IV . in XV. divizije je bil napad na Žužemberk 
od 24. do 28. julija 1943. Med hudim bojem so se Italijani umaknili iz trga, potem pa so ga 
bombardirali.

Otroci z možgansko disfunkcijo kažejo posebne težave še:
-  pri pisanju, kjer izpuščajo črke, ločila, strešice, pisava pa je  grda in 

zvezki neurejeni
-  imajo težave pri branju
-  imajo reven beseden zaklad, ker si težko zapomnijo besede in njihov 

pomen ter so zato pri oblikovanju stavkov nerodni
-  pri predmetih, k i zahtevajo fino ročno spretnost (tehn ičn i likovni 

pouk, gospodinjstvo), so nerodni
kljub temu da so umske sposobnosti teh oUok navadno vsaj 

poprečne ali celo nadpoprečne, so v šoli neuspešni.
Pri večini otrok sc pojavljajo samo nekatere od naštetih pomanjkljivo

sti, ne pa vse hkrati. Najhujša in najbolj moteča izmed vseh pa je 
otrokova gibalna nemirnost, ker s svojo neprenehnostjo in nadležnostjo 
spravlja ob potrpljenje in dobro voljo učitelja in starše, onesrečuje in 
moti pa tud i otroka samega. Stopnja otrokove motenosti pa ni odvisna 
samo od možganske disfunkcije, ampak še od njegovih drugih osebnost
nih lastnosti, k i so se izoblikovale na osnoyi pozitivnih in negativnih 
izkušenj, k i si j ih  je nabral tekom let življenja. Zato je motenost otroka 
odvisna predvsem od okolja, njegovih norm, zahtev, strpnosti in 
pričakovanj-

Kadar hočemo ugotoviti, ali gre pri otroku za možgansko disfunkcijo, 
se moramo vrn iti v otrokovo preteklost, v čas nosečnosti, v obdobje med 
porodom in po njem.

Pomembni dejavniki pri nastanku možganske disfunkcije so: slabo
krvnost in druge bolezni matere v nosečnosti nedonošenost in pre
zgoden porod, dolgotrajen in težak porod, možganske krvavitve in huda 
zlatenica ob otrokovem rojstvu, podedovane posebnosti ter kasneje v 
življenju nastali pretresi, poškodbe in vnetja možgan. V zadnjem času 
pripisujejo pomembno vlogo tudi biofizičnim dejavnikom: hrani 
pomanjkanju vitaminov, alergičnim reakcijam itd.

Približno 40 % staršev tud i navaja, da so imeli sami v mladosti enake 
težave kot njihov otrok, zato smatramo, daje vpliv dednosti pomemben.

Ko takole iščemo in razmišljamo, zakaj je  naš otrok „drugačen“  od 
drugih otrok, nazadnje razumemo, da se ne more prilagoditi enotnim 
vzgojnim normam in šolskim zahtevam in da zato potrebuje doma in v 
šoli poseben način vzgoje.

O nekaterih osnovnih navodilih in ukrepih vzgojnega ravnanja staršem 
in učiteljem bo govor v prihodnjih člankih.

Dr. GABRIJELA DEBELJAK, 
pedo psihiater

ske, Notranjske in Bele krajine 
pomen Dolomitske izjave, s katero 
je  b il presežen koalicijski značaj OF 
in dosežen sporazum o utrjevanju 
OF kot enotne protifašistične osvo
bodilne organizacije slovenskega 
ljudstva.

O podpisu Doto mitske izjave in o 
zboru aktivistov na Pugledu je 
ohranjenih dovolj zapisov in priče-' 
vanj, k i omogočajo objektivno zgo
dovinsko oceno pomena teh dogod
kov. Zlasti izčrpni in dokumentirani 
so spomini Toneta Fajfarja v knjigi 
Odločitev. Neposredna in intimno 
izpovedana je tud i Listina Edvarda 
Kocbeka. Vendar sta oba avtorja 
pokazala predvsem, kako so opote
kali razgovori med vodstvi ustanov
nih skupin, zlasti med komunisti in 
krščanskimi socialisti, in s kakšnimi 
problemi so se ukvarjali člani 
izvršnega odbora OF. Manj pa je iz 
teh spominov razvidno, kako pereča 
so bila vprašanja enotnosti oziroma 
odnosov med nazorskimi skupinami 
v praktičnem izvajanju politike OF 
na terenu in celo v vojski in s 
kakšnimi težavami smo se srečevali 
aktivisti osvobodilnega gibanja, do
kler t i  odnosi niso b ili razčiščeni v 
vrhu. Zato je morda prav, da 
poskušamo osvetliti tud i to stran 
dogajanja, zlasti še, ker včasih na 
osnovi že omenjenih pričevanj, 
zlasti Kocbekovih meditacij, prihaja 
tud i do enostranskega, netočnega 
tolmačenja ciljev in pomena Dolo
mitske izjave. Sele če imamo pred 
seboj celovito podobo težavnosti 
razmer, v katerih seje razvijalo naše

osvobodilno gibanje v času, ko so se 
dokončno oblikovali odnosi med 
različnim i nazorskimi skupinami v 
OF, lahko pravilno ocenimo tudi 
Zgodovinski pomen Izjave in Zbora 
aktivistov na Pugledu.

Po strahoviti roški ofenzivi jeseni 
1942 je  b il po litičn i položaj med 
prebivalstvom dolenjskih in notranj
skih vasi izredno težak. Ljudje so 
b ili preplašeni Italijani so med 
ofanzivo in po njej pobijali tudi 
goloroko civilno prebivalstvo, po
žigali domove, odgnali na tisoče 
ljudi, moških in žena v internacijo. 
Pri tem so uporabljali beto gardo, k i 
je dobila status njihove prostovoljne 
milice (milizia voluntaria). Z pjo so 
ustanavljali vaške straže, lovili akti
viste in jih  neusmiljeno pobijali. 
Slovenska reakcija, k i je  bila v 
ozadju tega bratomornega klarja, je 
vrgla parolo, da je  to boj proti
brezbožnemu komunizmu. Versko 
čustvo Budi je  izkoristila za boj 
proti osvobodilnemu gibanju in ga 
predstavljala kot obrambo vere,
belogardiste pa kot Kristusove voja
ke. Od ljudstva so zahtevali, da se na 
tej ločnici opredeli: če si veren, ne 
moreš b iti za OF in komuniste.

Komunistična partija si je  že od 
vsega začetka osvobodilnega boja 
prizadevala, da ljudstvo in zlasti 
verni Judje ne b i sprejeli take
ločnice, ker je  šlo res za čisto
drugačno izbiro in opredelitev: ali 
za okupatorja -  ali za osvobodilni 
boj, k i naj prinese svobodo vsem 
Slovencem.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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in
odmevi

R A ZPISN A  KOM ISIJA D ELAVSKEG A SVETA  
„SOP" KRŠKO -  TO ZD STO R ITVE  razpisuje na 
podlagi statuta TO ZD STO RITVE prosta dela in 
naloge 

IN D IV ID U A L N E G A  POSLOVODNEGA ORGANA  

DIREKTO RJA  TO ZD  STO R ITVE

Poleg splošnih pogojev, ki jih določa zakon, mora kandidat 
izpolnjevati še naslednje pogoje:
— višja ali srednja strokovna izobrazba ustrezne smeri
— najmanj 5 let delovnih izkušenj
— da pasivno obvlada en svetovni jezik
— daje moralno-politično neoporečen.
Navedena prosta dela in naloge se razpisujejo za dobo 4 let. 
Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili o izpolnjevanju 
razpisnih pogojev v roku 15 dni po objavi razpisa na naslov: 
„SOP" Krško, kadrovska služba, 68270 KRŠKO, CKŽ 141, 
z označbo: „Z A  RAZPISNO KOMISIJO TOZD STORIT
VE".
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30 dneh po preteku 
razpisnega roka.

245 /15 -83

Komisija za delovna razmerja 
TOZD E LE K TR O LIT I MOKRONOG

objavlja prosta dela in naloge

1. V Z D R Ž E V A L E C  I. — 1. delavec za nedoločen 
čas s polnim delovnim časom

Pogoji: orodjar, ključavničar ali finomehanik, 3 leta 
delovnih izkušenj, odslužen vojaški rok in trimesečno 
poskusno delo.

2. V Z D R Ž E V A L E C  II. — 1 delavec za določen čas 
(nadomeščanje delavca na odsluženju vojaškega 
roka).

Pogoji: orodjar, ključavničar ali finomehanik, odslužen 
vojaški rok in trimesečno poskusno delo.
Kandidati naj pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev pošljejo na naslov. ISKRA — IEZE TOZD 
Elektroliti Mokronog, Komisija za delovna razmerja, 8 dni 
po objavi.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku 15 dni po preteku 
prijavnega roka. 250 /15 -83

»STREŠNIK", IGM p. o. 
Dobruška vas 
68275 Škocjan

razpisuje
na podlagi sklepa delavskega sveta dela oziroma naloge

1. IN D IV ID U A L N E G A  POSLOVODNEGA ORG A
NA — direktorja delovne organizacije

2. VODJE KOM ERCIALNE SLUŽBE
I

Kandidati morajo poleg z zakonom določenih izpolnjevati še 
naslednje pogoje: 
pod 1.:
— visoka šolska izobrazba
— 4 leta delovnih izkušenj na ustreznih delih in nalogah
— organizacijske vodstvene sposobnosti in moralno-etična 

neoporečnost
— predložiti morajo načrt razvoja delovne organizacije za 

obdobje prihodnjih štirih let
Pod 2.:
— višja šolska izobrazba ekonomske smeri
— tri leta delovnih izkušenj in moralno-etična neoporečnost
— izdelati morajo plan komercialne obdelave trga za obdobje 

prihodnjih štirih let v
Izbrana kandidata bosta imenovana za 4 leta. Kandidati 
imajo možnost vpogleda v poslovanje delovne organizacije. 
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev je potrebno 
dostaviti splošni službi delovne organizacije v 15 dneh po 
objavi razpisa.
O izidu izbire bodo prijavljeni kandidati obveščeni v 30 dneh 
po poteku roka za prijavo na razpis, 243/15—83

ZA VO D  ZA  PO ŽAR NO  VARN O ST  
NOVO MESTO, P. O.

Razpisna komisija 

razpisuje
prosta dela in naloge

D IREKTO RJA

Pogoji:
Kandidat za opravljanje del in nalog direktorja Zavoda za 
požarno varnost Novo mesto mora poleg pogojev, zapisanih 
v 511. členu Zakona o združenem delu, izpolnjevati še 
naslednje pogoje:
-  da ima visoko ali višjo izobrazbo, gasilske, politične, 

pravne, upravne, ekonomske ali druge ustrezne smeri
-  da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj
— da ima ustrezne organizacijske sposobnosti
— daje družbenopolitično neoporečen.
Mandat za dela in naloge direktorja Zavoda traja 4 leta. 
Pismene ponudbe z dokazili o izpolnjevanju razpisnih 
pogojev, kratkim življenjepisom in opisom dosedanjih del naj 
kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi razpisa v zapečateni 
ovojnici z oznako „ZA  RAZPIS" na Zavod za požarno 
varnost. Novo mesto, Cesta herojev 71.
Prijavljeni kandidati bodo o izbiri obveščeni najkasneje v 30 
dneh po končanem sprejemanju prijav.
Stanovanj ni.
Vse dodatne informacije kandidati lahko dobe na telefon 
22-131, interna 3, ali tel. 21-040, int. 266. 242 /15-83

Franc Zupančič
6. januarja 1983 smo v Ajdovšči

ni na Primorskem pokopali našega 
rojaka Franca ZUPANČIČA, starega 
komaj šestinštirideset let.

Rodil sc je na Selih pri Otovcu v 
Beli krajini 22. 11. 1973. Oče Mati
ja, mali kmet, a nadarjen pevec in 
muzikant samouk, je umrl na Rabu. 
Štiri osiroteli otroci so z materjo 
zelo težko živeli. Osemletko je do
končal v Semiču, nižjo glasbeno 
šolo in administrativno dveletno 
šolo pa v Ljub ljani Po dveh letih 
službe v Beltu je odšel v Ljubljano, 
kjer je končal še srednjo glasbeno 
šolo.

V  Črnomlju se je nato Franc z 
veseljem in voljo vrgel na delo. Učil 
je, vodil pevske zbore, organiziral 
kulturne prireditve, delal v Zvezi 
kulturnih organizacij in v kulturni 
skupnosti. Veliko veliko je  prispeval 
h kulturnemu razvoju Bele krajine.

Leta 1972 je odšel v Ajdovščino, 
kjer je delal kot ravnatelj glasbene 
šole, glasbeni pedagog in zboro
vodja. T ri zbore je  vod il Letos bi 
dirigiral zborom v Stični. Tu je še 
poglobil svojo ljubezen do ljudske 
pesmi in se predajal melanholičnim 
skladbam staroruske vokalne glasbe.

V  Belo krajino je prihajal za 
praznike in o počitnicah. Srečevali 
smo se na Kolpi in pričakovali, da se 
bo vrnil domov. Sedaj je ostal v 
Ajdovščini za vedno.

Spominjali se bomo Franca. 
Manjkalo ga bo vsepovsod. Pogrešali 
bomo njegovo vedrino, njegov pre
šerno nasmejani obraz, njegovo pet
je in posebno njegovo veliko ljube
zen do glasbe.

JANEZ KURE

KAJ JE NUJNO?
V soboto, 2. aprila, dopoldne 

sem iskala zobozdravstveno po
moč v sevniški zobni ambulanti, 
ker m i je prejšnji dan izpadla 
plomba. Na vratih me je sprejela 
asistentka Kovilka Stokič in mi 
pojasnila, da ob sobotah delajo 
samo nujne primere in naj pri
dem enkrat med tednom. Ambu
lanta je  bila prazna, zato so se 
mi porodile takšne misli: „N i- 
kjer nobenega pacienta, torej ni
majo kaj delati- In kaj je  zanje 
nujen primer? Je to, da me zob 
boli in ovira pri uživanju hrane, 
nujen primer? In končno, ali 
zobozdravnik sploh ve, kaj se 
dogaja na vratih, ko pa asistent
ka ob zaprtih pacientovih ustih 
ugotovi kaj je nujnega in kaj 
ne? “  MILENA KRAJNC

ŠKODLJIVO 
UJČKANJE

Ko se je pred štirimi leti 
začela akcija za reševanje 
Chryslerja, enega izmed štirih 
velikih proizvajalcev avtomobi
lov v ZDA, je b il tudi demokrat 
Adlai Stevenson, znan tudi kot 
predstavnik ZDA v Združenih 
naročjih, proti državni pomoči,- 
češ da pomeni to propadanje 
tržnega sistema. Lani je firma 
spet poslovali uspešno, toda 
tudi to pot ni šlo brez jedkih 
komentarjev. Nobelov nagraje
nec za cicnomijo Milton Fricd- 
mann je sicer priznal, _ da je 
rešitev firme dobra za državo in 
za družbo, žal pa bo narobe, če 
se bodo firme začele zanašati na 
pomoč države. S tem bi bila 
tako rekoč ukinjena osnovna
gibalna sila tržnega sistema, 
čeprav je res, da primerjava med 
našim in ameriškim družbeno
ekonomskim sistemom ni mož
na, pa je vendarle res, da našo 
avtomobilsko industrijo vse pre
več ujčkamo. A li j i  s tem 
krnimo sposobnosti za boj v 
razmerah mednarodne menjave 
dela?

Družba Romu, Rom družbi!
To je vodilo komisije za vprašanje socialne varnosti 

Romov na območju črnomaljske občine

V sejni sobi črnomaljske 
zdravstvene skupnosti so 4. 
aprila izmenjali mnenja in stali
šča ljudje, k i se nenehno srečuje
jo  s problematiko življenja, po
sebno zaposlovanja, Romov. Ker 
jih  na črnomaljskem območju 
živi precej, težav pa je še in še, je 
bilo besedovanje pestro. Tudi 
ostrine ni manjkata. S precejšnjo 
mero samokritike je predsednik 
komisije Ivan Mustek opisal 
nevzdržne življenjske razmere 
Romov in naprtil znaten del 
krivde tistim, k i bi se lahko bolj 
potrudili za hitrejše reševanje 
teh problemov naše družbe. 
Naselja, kot so Štiri roke in 
Coklavci, brez vode, brez elektri
ke, od koder otroci ne smejo v 
šolo (prepoved staršev!), sama 
nikoli ne bodo zmogla dati 
dostojnega delavnega človeka. 
Zato je prvo, da te družine dobe 
primeren krov nad glavo. Social
na služba, kot tudi sodeje, pa naj 
bi pomagala Romu zaživeti v 
pravem domu. Prilagajanje je 
počasno in naporno. Vendar, če 
so že uspeli v Črmošnjicah, zakaj 
bi drugod ne? Čeprav še tako

NAJPREJ V ŠOLO -  Potem 
pa vztrajnost in marljivost 
vseh, ki sodelujejo pri iska
nju rešitev.

počasi, toda vztrajno!
Kaj pa delo, ki tolikemu 

številu Romov ne diši? O teh 
težavah bile so tudi izjeme -  
so poročali predstavniki delov
nih organizacij, ki zaposlujejo 
Rome. »

V Belsadu trdijo, da tisti, k i 
ostanejo, dobro delajo. Iskra je 
razočarana, saj jih  je sprejela kar 
60, ostalo pa jih  je le 18. Tudi v 
Beltu jih  imajo 15. Prav tako 
zaposlujejo Rome v Gorenju, v 
gradbeništvu GOK, Elektro in 
IMV. Integralov predstavnik pa 
je povedal, da so Romi pri njih 
vzorni vozniki in celo nagrajeni. 
Med tožbami je prišla ta pohvala 
kot klijoče zrno med plevelom.

V jamo ne! Kanižarica si je

take zakletve Romov zapomnila 
in je načelno proti sklepanju 
delovnih razmerij z njimi. Ven
dar so obljubili, da bodo popu
stili. Droga in Krka sta glavni 
odjemalki zelišč, k i jih  Romi 
marljivo nabirajo, saj je zaslužek 
precejšen. Predsednik je pouda
ril, da se morajo Romi v tem 
pogledu .vsaj malo izobraziti, da 
bodo poznali rastline in znali 
varovati naravo, predvsem go
zdove, kjer povzroče v času 
nabiranja veliko škode. Tudi to 
je povedal, da sta že dva 
nabiralca dobila obrt, kar ustre; 
za zahtevam: Družba Romu, 
Rom družbi!

Kje je  torej ključ do luči 
Romov? V vsaj osnovni izobraz
bi! Brez osemletke ne more 
napredovati, ne sme izbirati 
dela. Šola je tista, k i lahko 
privzgoji delovne navade, vztraj
nost in spodbudi sta, da bi 
človek nekaj postal da bi bil 
koristen. Moški bi morali s lužiti 
matere pa naj bi se posvetile 
domu, če bo vse storjeno, kar je 
obljubljeno. Takih misli so se 
oprijeli Jože Butala, Slavo Hudo- 
rovac in Zvone Rozman, k i so 
zastopali svojo pripadnost. In 
žalosten odgovor na vprašanje: 
Zakaj Butala, ne več Hudoro- 
vac? Ne vliva na odnos med 
ljudmi le obleka, ampak tudi 
ime.

Tako se je govorilo 4. aprila. 
In kako ob letu? Da bi le ne 
ostalo pri obljubah, prošnjah in 
obtožbah kot, na žalost običaj
no.

JANJA KASTELIC

REKRACIJSKA 
KOŠARKA

Medobčinska košarskarska zveza 
Dolenjske pripravlja dolenjsko član
sko in mladinsko ter občinsko re- 
kreacijsko košarkarsko ligo. Vsi za
interesirani naj prijave pošljejo do 
20. aprila na naslov: Milan Piletič, 
Paderšičeva 29, Novo mesto. Hkrati 
je treba plačati tudi prijavnino, k i 
znaša za člansko in mladinsko ligo 
skupaj 3.000 din, za rekreacijsko 
ligo pa tisočaka.' Številka žiro 
računa je: 52100-678-80779.

„ZAČARANA ANČKA“ 
TUDI V TRŽIŠČU

Dramska skupina na blanški osno
vi šoli pripravi vsako leto več 
nastopov. V letošnjem programu 
imajo dve igri, in sicer enodejanko 
Začarana Ančka in igro v treh 
dejanjih Bedak Pavlek. Pridno so 
vadili že v zimskih počitnicah, tako 
da so se z enodejanko že predstavili 
domačemu občinstvu ob sloven
skem kulturnem prazniku. Radi so 
se odzvali tud i povabilu za nastop v 
Tržišču v okviru vsakoletne priredit
ve Naša beseda. Drugo igro bodo 
predvidoma uprizorili v maju, 
obiskali pa bodo več krajev v 
sevniški občin i

RDEČI K R IŽ  
ŠOU, INVALIDOM  
IN TABORNIKOM

Krajevna organizacija Rdečega 
križa Brežice -  mesto je  iz ostanka 
dohodka za leto 1982 namenila
5.000 dinarjev Osnovni Šoli bratov 
Ribarjev za šota v naravi, 1.500 
dinarjev pa je razdelila taborniški 
organizaciji, Društvu duševno priza
detih otrok in Društvu invalidov. Za 
šolo v naravi je RK prispeval enako 
vsoto tudi lani. Tedaj je s 1.500 
dinarji podprl akcijo 88 dreves za 
Titov park, obdaritvi ostarelih obča
nov ob novem letu pa je namenil 14 
tisočakov. Tudi del letošnje članari
ne bo porabil za novoletno obdari
tev bolnih in osamelih.

Čakaje na 
prenovljen 
dom kulture

Ne vseh upov polagati v 
nove prostorske možnosti

Zamislil sem se, ko sem v prejšnji 
številki prebiral daljši novinarski 
prispevek z naslovom „Mladi hočejo 
upoštevan delež pri novomeški kul
turni m izi". Poznavalci razmer 
novomeške (ne)kulturc, posebno še 
starejši, bodo vtrjetno menili druga
če, kot je izzvenelo iz tega prispev
ka. Če mladina misli, da so po
membni le prostori, je v veliki 
zmoti.

Ob tem, ko sc v nekaterih glavah 
porajajo ideje, bi bilo še koristneje, 
da bi tudi v resnici kai ukrenili na 
kulturnem področju. Se tako spo
sobna komisija, k i bo naredila načrt 
dela v novourejenih prostorih novo
meškega Doma kulture, bo imela kaj 
majhno izbiro, ko bo treba finančno 
ovrednotiti stroške za vzdrževanje te 
stavbe in odplačevati dolgove. Ob 
vsej zagnanosti bo verjetno prevlada
la komercialna plat, podobno, kot 
sc kaže v Gmkarjevem domu v 
Ljubljani. A li pa bomo še bolj 
izpraznili že tako prazen žep kultur
ne skupnosti.

Če je v Novem mestu res osrednji 
problem prostor, potem smo se nanj 
vsekakor kaj pozno spomnili. Bivši 
Sokolski dom je neuporaben, telo
vadnica osnovne šole Katje Rupena 
preurejena, zadružni dom v Bršljinu 
je skladišče, obrtna dvorana je sejna 
soba sindikata, šmihelska dvorana 
pa je preurejena v učilnico. V teh 
prostorih, četudi skromnih, bi lahko 
našli kotiček tisti, ki tarnajo, da je 
pomanjkanje prostora poglavitni 
vzrok premajhne aktivnosti. Naj tu 
omenim, še nekdanji disko klub v 
prostorih samostana, k i je bil 
preurejen s precejšnjim denarjem, pa 
vendar je hitro in klavrno propadel.

Vsaka pobuda je dobrodošla, 
vendar je treba ostati stvaren in ne 
zklati gradov v oblakih. Predvsem pa 
je treba z veliko mero požrtvovalno
sti in prostovoljnosti sodelovati pri 
kulturni aktivnosti in ne le obetati 
in kazati na „problcm prostorov".

FRANC SEGEDIN

ZDOLANI 
IMAJO PIANINO

Kulturno-umctniško društvo 
Rudi Rožanc z Zdol, zlasti pa 
njegov mešani pevski zbor, se 
zelo veseli pianina, k i so ga 
kupili s pomočjo krajevne skup
nosti, borcev, občinske Zveze 
kulturnih organizacij in Kovi
narske. Posebno visoko pa cenijo 
porrpč kolektiva krške osnovne 
šole Jurij Dalmatin, kjer so 
zbrali kar 6.850 dinarjev samo
prispevka.

Drugod cenjen, doma pozabljen
O ribniškem pisatelju Mihi Matetu, k i  je napisal že pet k n j ig  in v e č  drugih del -  Vabijo 

ga na šole po Sloveniji in v zamejstvu, le v rodni dolini se ne spomnijo nanj

Pred kratkim smo vam predstavili 
pisatelja Miha Mateta -  rojen v 
Goriči vasi pri Ribnici, živi in dela v 
Ljubljani -  danes pa vam bomo 
predstavili še njegovo delo na literar
nem področju.

Doslej je  izdal pet knjig. Prva 
„Široka usta", je izšla leta 1970 v 
1000 izvodih; zadnja, ..Bosopeta 
druščina'), lani v 18.000 izvodih; 
vmes pa še „Leskova mladost", „Po- 
begle kolebnice" in „Padala so za
temnila sonce".

Izbor iz ..Pobeglih kolebnic" in 
,,Leskove mladosti" bo izšel letos v 
makedonščini, v albanščini pa „Po- 
begle kolebnice" v celoti. Tri zgod
be iz ..Pobeglih kolebnic" so prišle v 
antologijo vzhodnoevropske proze 
za otroke, k i bo izšla v kratkem pri 
založbi Albatros v Pragi. V celoti je 
predvajal „Široka usta" in „Pobegle 
kolebnice" tudi Radio Trst (sloven
ski program). Po zgodbi ..Zmajčkov 
rojstni dan" (iz ..Pobeglih koleb
nic") je  Miha Mate napisal radijsko 
igro za otroke in zanjo (skupaj z 
Žarkom Petanom) prejel drugo ena
kovredno nagrado, medtem ko prva 
ni bila podeljena. Knjiga ..Bosopeta

druščina" je konkurirala tudi za 
nagrado Politiki nega zabavnika in se 
uvrstila na drugo mesto.

V reviji Otrok in družina izhaja 
Matetova zgodba (kot slikanica) o 
narodnem heroju Bošku Buhi pod 
naslovom „Mali junak z velikim 
srcem". Pri Mladinski knjigi bo letos 
(še pred knjižnim sejmom) izšla 
knjiga „Hopfa, oprostite". To je 
knjiga o lepem vedenju za otroke, v 
kateri pisatelj Mate na nevsiljiv 
način prikazuje otroke v „antibo ri
tenskih" položajih. Na koncu vsake

TUDI LETOS 
TEKMOVANJE

1. aprila so dijaki ŠC Brežice 
organizirali šolsko tekmovanje T ito 
-rcvo lucija-m ir, na katerem so eki
pe zgodovinskega krožka in iz razr
ednih skupnosti pokazale dobro 
znanje. Najboljše so bile dijakinje 
zgodovinskega krožka Mojca Jenič, 
Diana Podrug in Klavdija Kržan, k i 
so zasedle prva mesta. Sledili so jim : 
Gordana Šinko, Robert Kozmus ter 
Peter Gorjan. Vseh šest bo predstav
ljata ŠC na občinskem kviznem tek
movanju v Brežicah.

zgodbe je kratek nauk, povedan v 
štirivrstični pesmici. .

Mate je razen tega napisal okoli 
200 študij, recenzij in prikazov o 
jugoslovanskih pesnikih in pisateljih.

. Prevedel je 3 knjige iz srbohrvaščine 
in eno iz makedonščine. Napisal 
uredil in prevedel je antologijo jugo
slovanske kratke proze z naslovom 
„Na sončni strani" ter napisal 
spremno študijo zanjo. V reviji 
Kurirček ocenjuje v stalni rubriki 
„Knjigožcr Mihec" našo mladinsko 
literaturo. V reviji Rodna gruda, k i 
je namenjena našim izseljencem, pa 
ureja prilogo za mladino.

V predsedstvu bralnih značk je že 
okoli pet let. Trenutno ima na skrbi 
predvsem stike z zamejskimi Sloven
ci v Furlaniji in Julijski kra jin i 
Vabijo ga na šole po vsej Sloveniji. 
Vabilom se rad odzove, če mu le 
delo in čas dopuščata. Zanimivo pa 
je, da skoraj ne dobi vabil iz domače 
občine, čeprav je v večini svojih del 
opisal prav ljudi, predvsem mladino 
oz. otroke iz svoje rodne Ribniške 
doline.

JOŽE PRIMC
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(TELEVIZIJSKI SPORED^
15. IV .

petek 
1

8.55 T V  V  ŠOIJ: Koledar, Nemšči
na, Odmor, Kaj dela, kako dela, 
Glagolica, Poročila
10.35 T V  V  ŠOIJ: Smederevo, 
Risanka, Dragačevo, Električna ki
tara, Risanka, Boj proti nalezljivim 
boleznim, Vedeži, nevedneži
17.25 POROČILA
17.30 SLOVENSKE NARODNE IN 
PONARODELE: ŠTAJERSKA
18.00 TARZAN, ameriška risanka
18.25 OBZORNIK

18.40 KORUZA, izobraževalna od
daja
19.10 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 J. Dieti: BOLNIŠNICA NA 
KONCU MESTA, oddaja iz češko
slovaške nadaljevanke
21.05 ZRCALO TEDNA, pregled 
političnih in drugih dogodkov
21.25 NOCNil KINO: NASVET IN 
ODOBRITEV, ameriški č rno -be li 
film

Ameriški predsednik si izbere 
novega državnega sekretarja, a v 
senatu skušajo moža očrn iti, meni
jo , da ima preveč pacifističnih idej 
in  da se ne bi mogel uspešno 
zoperstavljati Vzhodu. Navsezadnje 
odkrijejo, da je b il kandidat v

mladosti celo kom unist. . .  O tem 
bo govoril film , k i ga je  Otto 
Preminger posnel 1962, in to po 
literarni predlogi Allcna Dryryja. 
Igrajo Franchot Tone, Lew Ayres, 
Henry Fonda, Walter Pidgeon, Char
les Laughton. Don Murray, Peter 
Lawford in še kdo.
22.35 POROČILA

16.25 Test -  16.40 Jug : Kotor 
(prenos vaterpolske tekme) -  17.40 
V  ospredju: Slikar Virgilijcv Nevje- 
stič -  18.15 Živeti v družini -
18.45 Razstava znanstvenih knjig -
19.00 Znanstveni pogovori -  19.30 
Prenos s svetovnega pokala v ritm ič
ni gimnastiki -  21.30 Zagrebška 
panorama -  21.50 Nočni kino: 
Nedelje v mestecu Avreyju (franco
ski film )

16. IV .

sobota. 
1

8.00 POROČILA
8.05 M. Lipovšek -  L. Perko: 
POMLADNI SPREHOD
8.15 CICIBAN, DOBER DAN: 
STARA ŽELEZNIŠKA POSTAJA
8.35 SMOGOVCI, zagrebška oddaja 
za otroke
9.05 TARZAN, ameriška risanka
9.30 ZVOKI GODAL: V IOLINA -  
UTERATURA IN PEDAGOGI
10.10 Ž IV A L I V GIBANJU, angle
ška poljudnoznanstvena oddaja
10.35 ZNANSTVENO-TEHNIČNI 
F ILM I: ATMOSFERSKA KON-

VEKCLIA
11.05 PRED IZBIRO POKLICA: 

TEHNIŠKI OFICIR JLA
11.40 in 16.00 POROČI1A
16.05 FESTIVAL SAN REMO 83,
2. del glasbene oddaje
16.40 R1JEKA: SLOBODA, prenos * 
nogometne tekme
18.30 G ALAKTIKA, oddaja iz 
ameriške nadaljevanke
19.15 RISANKA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 TELEVIZIJSKA KRIŽAN
KA
21.35 NOSOROG, ameriški film  

Prijatelja sc nenehno prepirata; 
prvi gleda na stvari preveč idealistič
no, drugi pa se hitro podredi 
mnenju drugih. Izvesta, da so se v 
mestu pojavili nosorogi in  da se 
ljudje postopoma spreminjajo v te

živali. Tudi ta nenavadni dogodek je 
predmet njunega spora . . .  Film je 
Ton OTIorgan posnel po prvem 
daljšem delu Eugenea Ionesca, igrajo 
pa Zero Mostel, Karel Black, Gene 
Wilder in še kdo.
23.15 POROČILA

14.45 Grdi raček (predstava zagreb
škega lutkovnega gledališča) -
15.45 J. Ribninar: Milojeva smrt 
(ponovitev dramske predstave) -
16.45 Prenos s prvega svetovnega 
pokala v ritm ičn i gimnastiki -
19.00 Ljudska ustvarjalnost -  19.30 
Dnevnik — 20.00 Zabava vas Andrej 
Sofronov -  20.30 Poezija -  21.05 
Poročila -  21.10 Človek in čas —
21.40 Športna sobota -  22.00 
Jakupa (dokumentarna oddaja)

17. IV .

nedelja
1
9.25 POROČILA
9.30 Ž IV Ž A V , otroška matineja
10.15 J. Dieti: BOLNIŠNICA NA 
KONCU MESTA
11.10 625, oddaja za stik z gledalci
11.30 ANSAMBEL TONIJA HER- 
VOLA
12.00 LJUDJE IN ZEMLJA
13.00 POROČILA
14.55 IZBOR POPEVKE ZA VELI- 
KO NAGRADO EVROVIZIJE, 
predhodno predvajanje 2. dela odda-

15.25 ŠKRLATNI KIMONO, ameri- 
9ci film

Dogajanje filma, k i ga je zrežiral 
Samuel Fuller, se odvija v japon
skem okolju V Los Angelesu. Gre za 
kriminalno zgodbo, a film  se loteva 
tud i vprašanja rasizma in odnosov 
med ljudmi v velemestu. Igrajo 
Glenn Cerbett, Victoria Shaw, 
James Shigeta in drugi.
16.45 POROČILA
16.50 ALPE—JADRAN, informativ
na oddaja
17.20 NAŠ KRAJ: TUHINJ
17.35 ŠPORTNA POROČILA
17.50 SESTANEK V NEBOTIČNI
KU, oddaja za upokojence
18.55 NE PREZRITE, kulturna 
oddaja
19.10 RISANKA
19.24 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 ROPARJI, ameriški film  

V  tem vesternu, k i ga je  posnel

Wiliam Graham, igrajo Don Murray, 
Anne Francis, Johan Saxon in še 
kdo.

21.40 ŠPORTNI PREGLED
22.10 TV  PLOŠČA: ULTIMAT
22.25 ZLATI GRIČI HRVAŠKEGA 
ZAGORJA: VOJAŠKO ŽIVLJE
NJE, dokumentarna oddaja
22.45 POROČILA

16.00 Prenos s prvega svetovnega 
pokala v ritm ičn i gimnastiki -
19.00 Partizan: Radnički (reportaža 
o nogometni tekmi) — 19.30 Dnev
nik -  20.00 Glasbena oddaja -
20.45 Včeraj, danes, ju tr i — 21.00 
Iz črnogorske kulturne zakladnice: 
Zakladnica cctinskega samostana -
21.35 Ura z Agat ho Christie

18. IV .

ponedeljek
1
8.35 TV V ŠOU: Koledar, Herbarij- 
ska in paleontologa zbirka, Makc- 
donščina, Odmor, Pripovedujemo, 
Jure Franičevič-Pločar, Poročila 

, 10.35 TV V ŠOLI: Dokumentarni 
film , Risanka, Zemljepis, Mali pro
gram, Risanka, Iz arhiva šolske TV, 
Zadnje minute

16.20 KMETIJSKA ODDAJA 
1 /.20 POROČILA
17.25 SMOGOVCI, zagrebška odda
ja za otroke
17.55 OTROK IN ŠOLA: UCENCI 
IN SOŠOLCI
18.25 OBZORNIK
18.45 MLADI UPI
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 S. Pavič: ŠPANEC, 1. del 
dokumentarne drame beograjskih 
televizijcev

21.00 GLASBENI MAGAZIN 
s 22.10 POROČILA

17.25 Dnevnik — 17.45 Zajec, 
muren in jagnje (lutkovna oddaja) -
18.00 M iti in legende 18.15 
Izumiteljstvo -  18.45 Glasbena 
oddaja -  19.00 Športna oddaja
19.30 Dnevnik -  20.00 Znanost in 
mi -  20.45 Zagrebška panorama -
21.05 Bolnišnica na koncu mesta -
22.00 Zabavnoglasbena oddaja

19. IV .

torek
1
9.05 T V  V ŠOLI: Koledar, Priče 
Zemljine preteklosti, Odmor, Dnev
nik 10, Puščave in tundre v SZ, 
Poročila
10.35 TV  V  ŠOU: Prirodopis, 
Risanka, Velikani svetovne književ

nosti, Mali program, Risanka, Glas
beni pouk, Zadnjee minute
16.30 ŠOLSKA TV: Poklici v
tekstilni industriji, Kaj je ekologija, 
Valovanje in energija
17.35 POROČILA
17.40 J. Lugar-Peroci — D. Zajc: 
LETEČA HIŠICA
17.50 NACIONALNI FOLKLORNI 
ANSAMBEL VENEZUELE: DAN- 
ZAS MARACABIO
18.25 CEUSKI OBZORNIK
18.40 MALI SVET, zagrebška odda
ja za otroke
19.10 RISANKA

19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 J. Steinbeck: VZHODNO OD 
RAJA, oddaja iz ameriške nadalje
vanke
20.50 SOBOTA, NEDELJA ZA 
MARIJO 

Dokumentarni film , k i ga je po 
scenariju Alenke Auerspcrger posnel 
Slavko Hren, so proglasili za doku
mentarec meseca. Govor bo o 
ženski, materi in delavki Mariji 
Hudorovac.
21.30 V  ZNAMENJU

20. IV .

sreda 
1

9.25 TV V ŠOLI: Koledar, Odmor, 
Poštni nabiralnik, Zahodna Makedo
nija, Zanimivo potovanje, Poročila

10.35 TV  V SOLI: Ekologija, 
Risanka, Kocka, kockica, Mali pro
gram, Risanka, Telesna vzgoja, Zad
nje minute
i 7.20 POROČILA
17.25 PEDENJ ŽEP, otroška oddaja
17.55 DA BI BIVA LIEPA URA, 
glasbena oddaja
18.25 SEVERNOPRIM ORSKI 
DNEVNIK
18.40 MOZAIK KRATKEGA FIL

MA: ZID,? , AV, AV  (slovenski 
film i)
19.05 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA

19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

20.00 35 MM -  FILMSKA DELAV
NICA, oddaja o filmski umetnosti
22.00 POROČILA

21. IV .

četrtek 
1

9.05 TV V ŠOU: Koledar, RAzvoj 
organov za izločanje, Odmor, Geo
metrija, Poraba energije, Risanka, 
Poročila
zv/ m5 r Y V SOLI: Kemija, Risanka, 
OZN, Poročila, Poklici, Zadnje 
minute

16.50 ŠOLSKA TV: Poklici v
tekstilni industriji, Kaj je  ekologija, 
Valovanje in energija

17.55 POROČILA
18.00 Ž IV A U  V GIBANJU, angle
ška poljudnoznanstvena oddaja

18.25 LJUBLJANSKI OBZORNIK
18.40 MLADI ZA MLADE
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREMI
20.00 TI DNIK
21.00 FRANCIJA V ŠANSONU

Drevišnja oddaja bo prikazala, 
kako se je na Francoskem zgodil 
obrat k angažirani glasbi, mnogi pa 
niso šli v to smer, zanje je  bila še 
zmeraj dovolj kitara, prijetna melo
dija, ne pa besedilo.

21.30 DOLGO ISKANJE: RIM, 
LE:DS IN PUSTINJA

V sopredju bo kaloličanstvo, 
oddaja se osredotoča na verovanje, 
da je bog postal človek, manj pa je 
važno to, ali je  papež nezmotljiv, 
kakšna je liturgija, kakšen naj bo 
odnos cerkve do rojstva, krčitve ipd.
22.20 POROČILA

IZPOLNITE OTROKU VELIKO ŽELJO 
-  OBDARUJTE GA 
S KNJIGAMI IZ ZBIRKE

PONATIS III. LETNIKA NAJBOLJ PRILJUBLJENE ILUSTRIRANE ZBIRKE 
PRIPOVEDNIH DEL ZA ŠOLSKO MLADINO
V prednaročilu, ki velja vključno do 30. septembra letos, je zbirka dvanajstih 
knjig

1200 din cenejša 
Izjemna priložnost!
PO IZIDU OKTOBRA LETOS 
BO ZBIRKA STALA

S***?.

5600 D IN

2□□□ □ □ □L•

11 PRIPOVEDNIH DEL V 12 KNJIGAH

PETNAJSTLETNI KAPITAN MII ,  J. Verne, il. K. Gatnik 
CVETJE V JESENI, I. Tavčar, il. R. Skočir
VIKE VIKING IN BRDAVSI, R. Jonsson, il. EWK, pobarval A. Mavec
SKRITI DNEVNIK, L. Suhodolčan, il. L. Koporc
KO ZORIJO JAGODE, B. Jurca, il. M. Vovk
MLADOST NA STOPNICAH, A. Ingolič, il. M. Vovk
GOSPOD HUDOURNIK, F. S. Finžgar, il. B. Kos
KNJIGA O TITU, F. Bevk, il. I. Seljak-Copič
DEČEK Z DVEMA IMENOMA, A. Ingolič, il. D. Furlani
HAJDUŠKI STUDENEC, V. Podgorec, il. M. Amalietti
OSLOVSKA LETA, B. Čopič, il. B. Kos

DARILO!
Za vse, ki nam boste poslali iz
polnjeno naročilnico najkasneje 
do petka, 30. septembra 1983, 
smo pripravili darilo: VARO
VALNI OVITEK ZA KNJIGO, 
na katerega je ilustrator Marjan 
Amalietti naslikal v barvah pri
zore iz Levstikovega Martina 
Krpana. Na zadnji strani ovit
ka pa vam predstavljamo na
slove vseh knjig iz zbirke Zlata 
knjiga. Darilo boste prejeli s 
knjigami po pošti.

Knjige lahko naročite v knjigar
nah, pri naših založniških po
verjenikih ali z izpolnjeno na
ročilnico na naslov:

MLADINSKA KNJIGA  
TOZD Založba 
Prodaja po pošti 
Titova 3 
61000 Ljubljana

° T ~

K
založba
mladinska
knjiga

DA, želim prejeti III. letnik zbirka 49 01 
01 0155471 ZLATA KNJIGA -  4400 (fin 
v prednaročilu

2340 00000

L-L-l . L 1 1 i 1 -L- .i i i 1 I I  I I  
Priimek Ime 
L-1—L_1—L J 1 1 1 1 1 1 1 1 , i 1

—1—L i i 1 J 1 1 

1 1 1 1 1 i 1 1
Ulica (hišna št.)

.1 1__ i 1 i i t i i i i i . . i ! 1 i i i i 1
Naziv pošte
L i . i  : i i i i i i ! i i i i i i

poštna št.
1 1 1 1 , , i i

Naslov iz osebne izkaznice let. rojstva
i 1 i 1 1 1 1 ! 1 1 1 I 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 ! 1 1
Zaposlen(a) pri (naslov)
Ll__l l i i i  l i

Izdane pri
I I I I.OjOl lOjOi 
0 0 0 2 0 3

B
Piačal(a) bom: 

po povzetju, ob prevzemu knjig v celotnem znesku 
v 8 zaporednih mesečnih obrokih po 650 din

Strinjam »e z navedenimi prodajnimi pogoji. Znesek bom poravnal(8) pod 
pogoji, k' sem j h označilla), takoj po prejemu računa in položnic na tekoči 
račun: Mladinska knjioa, TOZD Založba, Ljubljana, 50101-603-46486. Pri 
naročilu na obroke se obvezujem, da jih bom plačeval(a) vsak mesec. Ce 
ne bom plačalla) dveh zaporednih obrokov, se strinjam, da celotnj znesek 
zapade v takojšnje plačilo s prištetimi 12% zamudnimi obrestmi. Morebitne 
n*?8*® bom reklamirana) najpozneje v osmih dneh: poznejših reklamacij 
Založba ne bo upoštevala. Ta naročilnica zavezuje naročnika in Založbo 
Morebime spore rešuje pristojno sodišče v Ljubljani.

Daturh:......      Podpis:................................................ .

(Če se odločite za nakup po povzetju, zadošča vaš naslov in podpis)

DOLENJSKI UST
I  M  i  t » * I » * *



Ivan Matos

STIKI Z MATIČNO DOMOVINO -  Koroški pevci so vedno 
prisrčno sprejeti med svojimi rojaki. V spomin na večer v Sevnici je 
predsednik kulturnega društva Kočna iz Sveč v Rožu dr. Janko 
Zerza (na desni) izročil predsedniku sevniške ZKO Albertu 
Felicijanu ploščo. (Foto: A. Železnik)

Kdo bo bdel nad rokopisi?
Studijska knjižnica v Novem mestu premore dragoceno 
posebno zbirko, nima pa knjižničarja, ki bi .nadaljeval 

delo Boga Komelja

Posebna zbirka novomeške 
Studijske knjižnice Mirana Jar
ca, ki jo  je do svoje smrti urejal 
Bogo Komelj, dolgoletni uprav
nik te ustanove, in se po njem 
tudi imenuje, je štela ob koncu 
minulega leta že 133.279 enot 
najrazličnejšega gradiva. Vanjo 
se ves čas stek lo  tako imenova
ni dolžnostni izvodi najrazlič
nejših tiskov, precej pa je tudi 
darov tega gradiva. Zbirka se je 
lani na ta način povečala za 
nekaj manj kot 6.300 enot.

Po lanskem stanju šteje posebna 
zbirka 11,498 rokopisov slovenskih 
pisateljev, pesnikov, kulturnih in 
drugih pomembnih javnih mož. Gra
fičn i del šteje 11.771 enot, od tega 
2.972 knjižnih ilustracij, 3.239 
ekslibrisov in 5.560 podobic. Po
memben del zbirke predstavljajo

razglednice. Do letos se jih  je nabra
lo žc 29.233. Narašča tudi število 
fotografij. Trenutno je vpisanih 
14.792. Poleg tega premore posebna 
zbirka 1.837 zemljevidov, 3.462 
muzikal;, 593 plošč, 10.439 pbka- 
tov, 47.242 enot drobnega tiska ter 
2.412 kosov partizanskega tiska.

Po obsegu in še bolj po vsebini je 
zbirka regionalnega domoznanskega 
pomena, več gradiva v njej, še po
sebej nekateri rokopisi, pa sodi v. 
splošno slovensko kulturno dedišči
no. Gradivo ni v celoti obdelano, saj 
po Komeljevi smrti knjižnica nima 
človeka, k i bi ustrezno nadaljeval 
njegovo delo. Zdaj si pomagajo, 
kakor vedo in znajo, zavedajo pa sc, 
da tako stanje ne more trajati v 
nedogled. Kdaj bo knjižnica imela 
na voljo knjižničarja, k i se bo lahko 
posvečal samo posebni zbirki, je 
težko reči, še zlasti zato, ker na 
nove zaposlitve tačas ni moč raču
nati.

Slika kot r : '
V  novomeški „K rk i"  raz
stavlja Vida Fakin iz Ljub

ljane

V avli upravne stavbe novomeške 
tovarne zdravil Krke, k i vse bolj 
dobiva značaj prave likovne galerije, 
je  od minulega tedna na ogled 
razstava slikarskih del Vide Fakin, 
akademske slikarke iz Ljubljane.. 
Likovni k ritik  Janez Mesesnel pravi, 
da Fakinova s pričujočim ciklom 
nadaljuje boljše umetniške dosežke 
slovenskega slikarstva. Posebej pod
črtuje, da slikarka kot velika obože
valka prvobitnega naravnega okolja 
v določenem smislu protestira proti 
izničevanju ustaljenih vrednot, kar 
se, denimo, dogaja z osvajanjem, 
industrializacijo in urbanizacijo še 
zadnjih otočkov tako imenovane 
kultivirane narave.

JRealni svet, potrebno stiliziran 
in prelit v enobarvno, a izredno 
bogato tonsko doživetje, lebdi nad 
vizijo prihodnjega sveta, kakšen bo, 
če se bo nadaljevalo vse tisto, čemur 
se umetnica nagonsko in zavestno 
upira," piše MesesneL V tem spo
znanju je  moč „v ideti“  moralo in 
opomin, kar pomeni aktualno anga
žiranost v umetnosti Slednja je pri 
Fakinovi posredovana žlahtno, pre
pričljivo in estetsko izbrušeno.

Vida Fakin je zanimivo ime v 
slovenskem slikarstvu še zaradi ne
česa. Na Akademijo za likovno 
umetnost v Ljub^ani se je vpisala 
leta 1945, ko je bila stara trideset 
let in je žc imela za sabo prvi 
državni izpit na oddelku za germani
stiko ljubljanske filozofske fakulte
te. Po diplomi je bila vse do 
upokojitve likovna pedagoginja. Se
veda je ves čas tud i marljivo 
ustvarjala, toda prvič je  stopila pred 
javnost šele leta 1954. Razstava v 
novomeški K rk i je njena sedma 
samostojna, poleg tega pa je sodelo
vala na dvajsetih skupinskih razsta
vah.

PESNIK NA MALEM KNJIŽNEM SEJMU -  Častni gost malega knjižnega sejma, ki ga je minuli 
četrtek v osnovni šoli v Dolenjskih Toplicah pripravila knjigarna Mladinske knjige iz Novega mesta, je 
bil pesnik, prevajalec in urednik Severin Šali (na posnetku v pogovoru z eno od obiskovalk). Posebno 
mesto na razstavi je zavzela njegova pesniška zbitka „Pesek in zelenice", izdana v Trebnjem. (Foto: I. 
Zoran)

Preobrazba vzgoje in izobraže
vanja, kakršna poteka pri nas, 
daleč presega dimenzije nekda
njih šolskih reform. Njeni smotri 
ne „v id ijo “  samo korenitih spre
memb v srednjem in visokem 
šolstvu, ampak tud i nov, sodo
ben in prožen sistem vzgoje in 
izobraževanja. Ta sistem je  seve
da zasnovan dolgoročno, se 
pravi glede na potrebe sedanjega 
in prihodnjega družbenega raz
voja.

Usmerjeno izobraževanje kot 
morda najpomembnejši vidik 
preobrazbe je izobraževanje za 
delo. Razumljivo je, da je zato 
njegova uspešnost odvisna od 
tega, kako in koliko se vanj 
vključuje celotno združeno delo. 
Napačno je misliti, da lahko to 
dosežejo sami šolniki, kajti re
forma, k i bi ostala znotraj šole 
in zgolj pri pripravi mladega 
rodu za življenje, ne bi izpolnila 
vseh družbenih pričakovanj. 
Prav tako ne reforma, k i bi osta
la odtujena delavcem, k i bi ne 
povezala vzgoje in izobraževanja 
z drugimi področji združenega 
dela.

Odgovornost za uresničevanje 
s preobrazbo zastavljenih smo
trov ni majhna. Nenehno se za
stavljajo vprašanja, kako najbolje 
uresničiti te smotre, kako izpe
ljati reformne zamisli v življenju 
in podobno. Občutljivost vzgoje 
in izobraževanja, dejavnosti, kjer

se posledice Jiepretehtanih ukre
pov lahko kažejo na več rodo
vih, zahteva kritično, strokovno 
poglobljenost in pretanjen poli
tičn i posluh ob vsakem ukrepu 
in od loč itv i

Vsa ta vprašanja so bila z vse
mi razsežnostmi obravnavana v

Kako očistiti 
šolsko reformo 
vozlov in ovir?

Danes v Ljubljani pro
b lem ska konferenca  
ZKS o idejnopolitičnih 
vprašanjih vzgoje in izo

braževanja

Zvezi komunistov, v razpravah 
pa je še posebej prišla do izraza 
njihova idejnopolitična stran. Se 
več, komunisti so prišli na dan s 
primeri, k i kažejo prakso v nega
tivni luči in opozarjajo, da po
vsod le še ne gre tako, kot je bilo 
zamišljeno. Slišati je  bilo celo 
take ugotovitve, da se, denimo, 
posebne izobraževalne skupnosti 
spreminjajo v glasovalne stroje 
za potrjevanje sklepov in odloči
tev, k i so b ili skrojeni drugje, zu
naj delegatskega sistema. Delega
ti v skupščinah teh skupnosti 
tud i nimajo nikakršne besede, 
ko gre za odmeijanje prispevnih

stopenj ali ko je treba kaj pove
dati o mreži šoL

Očitno je, da gre pri tem in 
drugih primerih za odklon, če ne 
celo za izigravanje samoupravnih 
poti pri razreševanju pereče pro
blematike na vzgojno-izobraže- 
valnem področju. Tako ravnanje 
nikakor ne more b iti sprejemlji
vo, pa naj tega ali onega še tako 
zadovoljuje z uspehi če ni celo 
politično škodljivo. Glede na 
znana partijska stališča o uve
ljavljanju delegatskega sistema in 
samoupravnega dogovarjanja to 
lahko zapišemo.

Nadaljnjemu uresničevanju 
samoupravne preobrazbe vzgoje 
in izobraževanja ter v okviru 
tega usmerjenemu izobraževanju 
se je na poti nagnetlo nemalo 
hudih ovir in vozlov, k i celoten 
proces, kakor je b il zastavgen, 
ovirajo ali ga poskušajo usmeriti 
z ..magistrale" na stranski par
cialne interese zadovoljujoč tir. 
Vse to kliče po spremembi, po 
kritičnem pretresu vsega, kar se 
je na vzgojno-izo braževalnem 
področju in  še posebej na po
dročju usmerjenega izobraževa
nja dogajalo v zadnjem času.

Idejnopolitični vidik pre
obrazbe kot take, z vsemi pozi
tivnim i premiki in odkloni, bodo 
poskušali ..izmeriti" na današnji 
problemski konferenci ZKS v 
Ljubljani. Glede na povedano 
pričakovanja niso majhna.

I. Z.
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Muzika za malo denarja?
Trebanjski glasbeni šoli je lani zmanjkalo 400 tisoč 
dinarjev -  Kljub temu uspehi njenih gojencev -  

Doklej?

Po osmih letih delovanja Glas
bene šole Trebnje je  več kot 
očitno, daje njen delež v kultur
nem življenju občine nepogreš
ljiv. Toda komaj si je  glasbena 
šola lani pridobila verifikacijo in 
nove prostore, v katerih je mo
goče kolikor toliko normalno 
delo, že so se začele denarne te
žave. Delavcem te šole namreč 
še zdaj ni jasno, kdo bo financi
ral njih delovanje, še manj vedo 
o tem, kdo v občin i bo k r il lan
sko izgubo, k i znaša 400 tisoč 
dinarjev.

..Zavedamo se težke situacije, 
v kateri je občinska izobraževal 

' tja skupnost, tembolj, ker je bil 
zaradi tega prizadet tud i naš ko
lektiv. Zato smo sprejeli stabili
zacijski program, s katerim pa še 
vedno nismo mogli dopraviti na
ših težav," je  dejal vodja glasbe
ne šole Trebnje Ivan Matoš. 
„Med drugim smo sklenili dogo
vore z občinsko izobraževalno 
skupnostjo in j i  prodali pet pro
gramov ter si tako prislužili ne
kaj denarja. Navezali smo stike z 
osnovnimi šolami v občini, kjer 
so naši učite lji prevzeli pouk 
glasbene vzgoje. Prevzeli smo

tudi vodenje otroških in mladin
skih pevskih zborov, zvečali smo 
število efektivnih ur z učenci, 
zmanjšali zaposlovanje pogodbe
nih delavcev in tako dalje. Toda 
vse to ni zadostovalo, da bi po
k r il i razliko 400 tisoč dinarjev, 
k i nas loči od pozitivnega poslo
vanja."

Kljub temu da denarna stiska 
nikakor ne more pozitivno vpli
vati na delo glasbene šole, si zdaj 
z vsemi močmi prizadevajo,da bi 
obdržali dosedanjo raven pouka. 
Medtem ko je učitelje glasbe za 
zdaj še mogoče spodbujati k 
temu delu, pa je s starši otrok 
nekoliko težje. Zaradi težke f i
nančne situacije so namreč mo
rali povečati šolnino in  nekateri 
učenci so se zaradi tega že izpi
sali

„Ceprav smo v denarnih teža
vah, nam vendarle še uspeva do
segati uspehe. Učni uspeh je 
b o p i, zanimanje za nadaljnji 
študij glasbe narašča. Naši gojen
ci pa so visoko raven znanja po
kazal tud i na srečanju glasbenih 
šol Dolenjske, kjer sta se klarine
tist Jože Korbar in klaviristka 
Sonja Tršar uvrstila na srečanje

Glasbene mladine Slovenije, k i 
bo 25. maja v ljubljanski Filhar
moniji. Že drugo leto zapored 
smo se udeležili tud i srečanja 
glasbenih šol Slovenije, kjer je 
naša učenka Zlatka Penca osvoji
la tretjo nagrado v tekmovanju 
kitaristov."

Ker si zdaj že ni več mogoče 
zamišljati, da b i v Trebnjem 
lahko še deloval občinski pihalni 
orkester ter številni zbori, še 
manj, da bi glasbena kultura na
redila korak nazaj, je  pričakova
t i  da bodo v okviru vzgojno-izo- 
braževalnih organizacij, občin
ske izobraževalne skupnosti in 
drugih vendarle našli rešitev tudi 
za glasbeno šok). O tem pa bodo 
med drugim govorili tud i na seji 
predsedstva občinske izobraže
valne skupnosti, k i bo v krat
kem.

J. SIMČIČ

Pesem, kot jo pojo le Korošci
Slovenski rojaki vrnili obisk mešanemu zboru Lisce — Koncert v Lutrovski kleti

Znano je, s kakšno toplino, velikokrat s svojsko otožnostjo pojo 
svoje slovenske pesmi naši zamejski Korošci. Prav s takšnimi 
pesmimi so v soboto napolnjevali oboke sevniške Lutrovske kleti 
rojaki iz Sveč v Rožu.

Vzpon gribeljskih pevcev
Nedavni koncert mešanega pevskega zbora iz Gribelj 

dokazal, da petje v tem kraju napreduje

Tamkajšnje kulturno društvo 
Kočna je s tem večerom vrnilo 
obisk mešanemu pevskemu zbo
ru sevniške Lisce. Predsednik 
tega društva Dr. Janko Zerzaje 
uvodoma orisal zanimivo zgo
dovino društva. Ta sega tja v 
leto 1909, ko so začeli kot 
slovensko izobraževalno dru
štvo s knjižnico in moškim 
zborom. Zbor v sedanji sestavi 
poje od leta 1965. Naši rojaki

so ponosni, da se je prav v 
njihovem kraju rodil, kot pravi
jo mnogi, oče Koroške in tudi 
človek sprave Andrej Einspie
ler.

V  Sevnici so peli izključno 
koroške pesmi, v svojem nareč
ju. Pesem „Oj, ti španič moj" je 
zbor prvič zapel na tem gosto
vanju. V matični domovini 
manj poznamo Mira Kernjaka, 
sina umrlega skladatelja Pavla

Kernjaka. Predsednik dr. Zerza 
je zapel solo v njegovi pesmi 
„Na dravci megla". Zbor vodi, v 
njem poje in nastope povezuje 
dr. Anton Feinig. Večer v 
Sevnici sta popestrili hčerki 
Lucija in Marija na flavti in 
kitari.

Ob obisku na Koroškem je 
mešani zbor Lisce dobil v dar 
kaseto s koroškimi pesmimi 
tega zbora. Predsednik dr. Zer
za je tokrat izročil ploščo 
Koroška poje, kjer so poleg 
mladih s slovenske gimnazije v 
Celovcu posneti tudi pevci iz 
Sveč. Koroški rojaki so doslej 
imeli tesnejše stike predvsem z 
bližnjimi Gorenjci. Kot pri vseh 
ljudeh dobre volje bodo vedno 
toplo sprejeti tudi med bolj 
oddaljenimi rojaki matičnega 
naroda.

A. ŽELEZNIK

V  črnomaljski občini se je 
ljubiteljska kulturna dejavnost 
zadnja leta močno razmahnila. 
Počasi, toda vztrajno se pove
čuje tudi kakovost prireditev. 
Na gledališkem področju je 
moč šteti za pomemben dose
žek predstavo Ionescove „Pleša- 
ste pevke" v izvedbi srednješol
skega KUD Jasa iz Črnomlja. 
Kakovostno je napredovala tudi 
folklorna skupina Zeleni Jurij, 
ki deluje v okviru črnomaljske
ga KUD Miran Jarc.

Na pevskem področju se je še 
posebej izkazal mešani pevski zbor 
gribeljskega KUD Niko Zupanič. 
Nedavni tradicionalni pomladanski 
koncert v Črnomlju, na katerem je 
nastopil tud i otroški zbor črnomalj
ske glasbene šole, je to odločno 
potrdil. Prireditev je tekla v okviru 
šestega belokranjskega glasbenega 
abonmaja. Povedati je  treba še, da 
sta koncert kot gosta popestrila 
violinist Marko Zupan in pianist 
Miran Možina. Njun nastop je 
občinstvo spremljalo še s posebnim 
zanimanjem, saj je v Črnomlju malo 
tovrstnih prireditev.

Koncert gribeljskega zbora je bil 
svojevrstno zasnovan, saj je  bilo na 
njem od vsake pesmi slišati le dve ali 
tr i kitice. Tak način izvajanja seje 
pokazal kot izviren in sodoben. 
Omeniti mroamo, da je to edini 
zbor v Beli krajini, k i poje skoraj vse 
belokranjske posml Za pevce s 
poljske ravnine, k i je  Slovencem 
dala Matijo Tomca, je to čast in 
obveznost.

Mnogi člani gribeljskega pevskega 
zbora so kmetje in kmetice, vajeni 
reda in  točnega prihajanja na vaje. 
Povezanost in složnost krajanov sta 
se hkrati z organizacijsko sposob

nostjo vodstva KUD ujeli z velikim 
znanjem, voljo in ambicijami pevo
vodje Tatjane Mihelčič. Zdi se 
skoraj neverjetno, vendar je res, da 
se je  pevovodji poAjM lo nešolane 
glasove izbrusiti do stopnje, k i je 
potrebna za dobro zborovsko petje. 
Gotovo ne bodo ostali pri sedanjem, 
temveč se bodo še p ilili in vztrajali. 
Za to pa je potreben čas, trdo delo. 
Vaje imajo tudi trikrat na teden. 
Doma morajo v njihovi odsotnosti 
drugi bolj poprijeti za kmečka in 
druga dela. Z medsebojnim razume
vanjem se to da. To so dokazali 
Drugače pa tud i ne gre, saj vedo, da 
uspehi pridejo le po trdem delu.

Minuli četrtek je bil na 
osnovni šoli v Dolenjskih Topli
cah posvečen knjigi. Najprej so 
se učenci, ki so tekmovali za 
Župančičevo bralno značko, 
udeležili slovesne podelitve pri
znanj v šolski telovadnici, za
tem pa je Mladinska knjiga iz 
Novega mesta pripravila v več
namenski dvorani šole manjši 
knjižni sejem.

Gost obeh prireditev je bil knji
ževnik Severin Šali dolenjski rojak. 
O njegovem pesniškem, prevajal
skem in uredniškem delu je  govorila 
spremna beseda, k i jo  je napisal Mi
lan Markelj. Šali je  bolj znan kot 
pesnik za odrasle in prevajalce. Nje
govo zadnjo pesniško zbirko „Pesek 
in zelenice" so ob koncu minulega

TRIJE NASTOPI
Črnomaljska folklorna skupina 

Zeleni Jur; pripravlja troje gosto
vanj. V  petek, 15. aprila, bo ob 20. 
uri nastopila skupaj z belokranjskim 
lovskim pevskim zborom v Adlcši- 
čih. V soboto se bo ob 20,30 skupaj 
z Zenskim pevskim zborom Miran 
Jarc predstavila v kulturnem domu v 
Črnomlju na zadnjem večeru 6. 
glasbenega abonmaja. V  nedeljo, 17. 
aprila, pa bo ob 20. uri zaplesala in 
zapela v kulturnem domu v Semiču.

leta izdali v Trebnjem. Verjetno še 
letos ga bo javnost spoznala tudi kot 
pesnika za otroke, saj je njegova 
zbirka tovrstnih pesmi že najavljena 
pri Mladinski knjigi. Pri podelitvi 
bralnih značk, k i jo  je opravil Šali, 
so nekaj njegovih pesmi recitirali 
učenci

Na knjižnem sejmu oziroma pro
dajni knjižni razstavi je  bito kakih 
400 del, k i jih  je Mladinska knjiga iz 
Novega mesta odbrala iz trenutne 
prodajne ponudbe. Med njim i so le
poslovne in poljudnoznanstvene 
knjige, dela za odrasle in mladino. 
Manjše sejemske knjižne razstave po 
krajevnih skupnostih -  pred tem so 
jo pripravili že v Šentjerneju -  so 
uvod in hkrati propaganda za tradi
cionalni dolenjski knjižni sejem, k i 
bo letos maja v Novem mestu že 
šestič.

J. K URL

Pesnik in knjige na obisku
Na osnovni šoli v Dolenjskih Toplicah pesnik Severin Sali 
podelil bralne značke in bil gost tudi malega knjižnega 

sejma, ki gaje priredila Mladinska knjiga



POTAm s tu? Mamila že v osnovnih šolah
Lani v Posavju zabeležili več primerov narkomanije — Odkrili tri nasade marihuane 

Mamila našla pot tudi v osnovne šole — Največ je 15-letnih uživalcev

j ■ , ,/

Čeprav smo že tudi v Novem mestu pred časom pisali o 
ugotovljenih primerih narkomanije, pa se zdi, da dobiva ta pojav 
mnogo večje razsežnosti v Posavju. Krška UNZ seje pričela resneje 
zanimati za.omamljanje mladine v drugi polovici lanskega leta, kar 
pa sevedaSTe' pomeni, da primerov narkomanije v Posavju ni bilo že 
poprej.

poročajo
OB 12 LITROV BENCINA -  

Črnomaljčan Mirko Sladič je m ilič
nikom prijavil, da mu je nekdo v 
noči na 5. april iz avtomobila iztočil 
12 litrov bencina. Za storilcem 
poizvedujejo.

DENAR IZG IN IL -  Andreju 
Frankoviču iz Malega Nerajca je 
nekdo 4. aprila sunil iz nezaklenjene 
garderobe črnomaljskega GG 1.450 
din, k i jih  je imel v notranjem žepu 
suknjiča.

VLOM V BENCINSKO ČRPAL
KO -  V noči na 6. april je  nekdo 
vlom il v bencinsko črpalko v Mo
kronogu. Vlomilec je  razbil steklo, 
splezal v notranjost in odnesel 
škatlo s 4.500 din in bone za 55 
litrov goriva. Sledovi kažejo, da je 
poskušal p riti tudi do skladišča.

ODNESEL AVTORADIO -  8. 
aprila je Metličanka Tatjana Vergot 
ugotovila, da j i  je  nekdo vlomil v 
osebni avto, k i je  stal na parkirnem 
prostoru, in odnesel avtoradio s 
kasetofonom. Vergotova je oškodo
vana za 5 tisočakov.

OSIROMAŠEN AVTO -  Črno
maljčan Peter Čolič je 9. aprila 
zgrožen ugotovil, da mu je neznanec 
ukradel iz osebnega avtomobila 
akumulator in štiri svečke. Na 
kakšno vožnjo torej ni bito misliti.

KDO POTREBUJE VERIGE -  
Na semiškem oddelku milice seje 5. 
aprila oglasil Jože Suklje iz Čreš
njevca in potarnal, da mu je nekdo 
iz nezaklenjenega skednja odnesel 
dve verigi. Za storilcem poizveduje
jo.

PET AVTOMOBILOV  
BREZ BENCINA

Krčani Jože Zagorc, Cveto Rusič, 
Fadil Mujakič, Stanko Iskra in 
A lb in Mirč, k i so v noči od 4. na 5. 
april pustili svoje osebne avtomobile 
na Cesti krških žrtev in Gubčevi 
ulici, so našli zjutraj svoje konjičke 
'žejne’. Nekdo jim  je namreč ponoči 
iz točil gorivo.

K R IV  VO ZNIK, NE 
KOLESARKA

V 13. številki Dolenjskega lista 
smo po podatkih krške UNZ objavili 
vest o prometni nesreči, v kateri je 
bilo napačno napisano, da je nezgo
do zakrivila kolesarka. Ta se je 
namreč peljala naravnost po cesti, k i 
vodi iz Brežic proti Bizeljskemu, pri 
brežiški blagovnici pa je iz nasprot
ne smeri, po levi pripeyal z avtom 
Jože Gerjevič in kolesarko zbiL Zo
per voznika je vložena kazenska 
ovadba.

Delavci krške UNZ so že v prvih 
akcijah odkrili nekaj, predvsem 
mladoletnih uživalcev mamil, proti 
koncu leta pa je število mladih 
zasvojencev vse bolj raslo. Resda gre 
v večini primerov le za občasne ali 
morda celo enkratne poskuševalce 
različnih opojev, vendar zaskrblje
nost zategadelj ni prav nič manjša, 
še posebej, ker je starostna meja 
uživalcev izredno nizka, vsega 15 do 
16 let; nekaj primerov pa so zasledili- 
celo med osnovnošolsko mladino. 
Največ uživalcev mamil je  iz vrst 
srednješolske mladine, predvsem iz 
premožnejših družin, kar je konec 
koncev ob ceni droge tud i razumlji
vo.

Največ primerov uživanja mamil 
«o delavci krške UNZ zabeležili v 
obliki kajenja cigaret ali pip mari
huane, nekaj je  bilo celo uživanja 
tablet LSD, medtem ko drugih 
mamil v Posavju še niso evidentirali.

MRTVO NAŠLI 
V POTOKU

6. aprila ponoči so v 
potoku Brusnička našli 
mrtvo 80-letno Terezijo 
Škrbec z Rateža. Kot se je 
ugotovilo, je Škrbčeva peša
čila proti domu iz vinograda 
v Tolstem vrhu. Ker pa je 
domači niso dočakali, so 
pričeli iskati, pomagali pa so 
jim tudi vaščani. Vse kaže, 
da je ženički med potjo 
spodrsnilo, padla je v pol 
metra globok potok in uto
nila.

Zanimivo je, da je  bila najdena 
marihuana večidel „domače proiz
vodnje". Nič čudnega, saj so bili 
samo lani odkriti trije nasadi s preko 
300 sadikami, k i so jih  seveda 
uničili, m iličn ik i pa so prepričani, 
da je takšnih nasadov na območju 
Brežic, Bizeljskega in Krškega še 
več, kar konec koncev potrjuje tudi 
podatek, da je tega mamila na 
prostem tržišču več kot dovolj. Če 
k temu prištejemo še skrite kanale, 
po katerih prihaja droga iz Hrvaške 
in drugih krajev Slovenije, je pro
blem resnično vreden širše družbene 
akcije.

o t r f t  

V AVTOMOBILU
Obiskovalce gostilne Šinkovec na 

Cesti krških žrtev v Krškem je  6. 
aprila popoldne presenetil strel. 
Pokazalo se je, da je  na parkirnem 
prostoru pred gostilno vase nameril 
pištolo 48-letni Alojz S. iz okolice 
Krškega. V poslovilnem pismu, k i so 
j a  našli v avtu, kjer je možakar 
naredil samomor, je za vzrok nave
del neozdravljivo bolezen.

PRIJELI 
BENCINSKA TATO VA
V nedeljo ob 22.45 je Brežičan 

Atosu Markovič zalotil pri vlamlja
nju v osebne avtomobile in kraji 
bencina 21-tetnega Dragana K. in t r i 
leta mlajšega R. K., oba iz Ljublja
ne. Mladeniča sta kradla bencin iz 
avtomobilov Biserke Erban in Sreč
ka Pavlova, medtem ko jim a vlom v 
tre tji avto ni uspel. Markovič je 
mladeniča zadržal do prihoda m ilič
nikov.

Na „delu” potrdila besede
Dušana Kamenariča sodišče obsodilo na 7 mesecev zapo

ra — Pomagal mu je mladoletnik

Senat novomeške enote te
meljnega sodišča Novo mesto je 
pred dnevi obsodil 23-letnega 
Dušana Kamenariča iz Zagreba, 
ki sicer stanuje v Novem mestu, 
na 7 mesecev zapora.

Kamenarič je namreč 
10. februarja ob 23. uri vlom il na 
parkirnem prostoru Gami hotela na 
Otočcu v osebni avto Mariborčana 
Bogomira Bernika, mu odmontiral 
kasetofon, vzel 13 kaset in tako 
Jastnika oškodoval za 6.500 din. Le 
nekaj kasneje je skupaj z mladolet
nim I. B. pred bifejem na Otočcu 
nasilno odprl osebni avto Novo- 
meščanke Antonije Medle, spojil 
kontaktne žice in vozilo odpeljal

Manj potovanj v tujino
V  trebanjski občini so lani izdali polovico manj 
potnih dovoljenj kot predlani — Več shodov in 

društev

Uredba o depozitu ob preho
du čez državno mejo ima to 
dobro stran, da so imeli na 
trebanjskem sekretariatu za no
tranje zadeve precej manj dela z 
izdajanjem potnih listov. Med
tem ko so jih  predlani izdali več 
kot 1500, so jih  lani le 849. 
Toda v sekretariatu je bilo 
vseeno dovolj dela, saj je bilo 
treba deliti bencinske bone, 
menjati osebne izkaznice, pove
čuje pa se tudi število zbprovanj 
in javnih shodov, kar bržkone ni 
čisto brez zveze z depozitom.

Lani je bilo manj zahtevkov 
za nabavo orožja in streliva, pa 
še to je šlo v glavnem za potrebe 
ozdov in krajevnih skupnosti, 
torej za potrebe narodne zaščite 
in varovanje družbenega premo
ženja. V oktobru, opravljeni 
pregled orožja je pokazal, da je 
bito skoraj vse orožje tehnično 
brezhibno, le manjši del je bil 
napoten v popravilo.

Občani trebanjske občine so 
se lani pogosteje sestajali na 
javnih prireditvah, med organiza
torji so sc poleg društev in 
mladinske organizacije pojavili 
tudi zasebni gostinci. Tudi dru
štveno življenje se vse bolj 
razvija, saj deluje v občini 96

različnih društev, k i so vsa 
vpisana v register in delujejo v 
skladu z zakonodajo. Toda v 
zadnjem času je  vse več težav pri 
registraciji teh društev, saj več
krat dostavljajo pomanjkljiva 
pravila in drugo dokumentacijo.

Tudi zamenjava osebnih iz
kaznic poteka po načrtu, saj je 
bito lani izdanih že 6.500 novih 
osebnih izkaznic, na sekretariatu 
pa pričakujejo, da bodo nalogo 
lahko opravili do konca-oktobra 
prihodnjega leta. Sicer pa stati
stika kaže, da je v trebanjski 
občini naseljenih 17.294 prebi
valcev; rodilo se je 286 otrok in 
umrlo 209 občanov. Sklenjenih 
je bito tudi 106 zakonskih zvez, 
iz knjige državljanstva pa se je 
izpisalo 7 občanov.

Čeprav sekretariat ni več 
odgovoren za varstvo pred poža
rom ta naloga je zdaj v 
pristojnosti inšpekcijskih služb

poročilo sekretariata opozarja 
na resno pomanjkanje dimnikar
ske dejavnosti. V občini delujeta 
le dva zasebnika, k i pa očitno ne 
utegneta obiskati oko li 5 tisoč 
gospodinjstev, zato no bi bilo 
odveč, če bi se lega delu oprijelo 
komunalno podjetje.

J. S.

Avto so našli šele v Cankarjevi ulici 
v Novem mestu.

Obravnava je pokazala, da je
Kamenarič tistega dne skupaj z
mladoletnim I. B. popival v
novomeški gostilni Trdinov hram. 
Pogovor je nanesel na .junaštva" 
obeh mladeničev, vse pa kaže, da sta 
bila oba tako gostobesedna, da sta 
pričela o sposobnostih sogovornika 
dvomiti. Drug (ga jima ni preostalo, 
kot da „herojstva“  dokažeta z
dejanji. Tako je I. B., k ije  b il pred 
časom zaposlen v novomeški 1MV 
in je seveda zategadelj dobro poznal 
tamkajšnje razmere, prijatelja naj
prej povabil na tovarniško parkiri
šče. Čuvaja ni bilo, zato sta se fanta 
brez večjih težav spravila v eno od 
katrc -  v njej so b ili tud i kontaktni 
k ljuč i -  in se odpeljala do Otočca, 
kjer jima je zmanjkalo bencina. 
Avto sta pustila ob cesti.Sedaj je bil 
na vrsti Kamenarič. Za žrtev si je 
izbral že omenjeni avto mariborske 
registracije, nakar sta fanta po tem 
dejanju ugotovila,, da bo potrebno 
nekako p riti nazaj do mesta. Prevoz 
sta si ..sposodila" pri Medletovi.

Kamenarič je na obravnavi vlom 
priznal, za krajo avtomobila pa je 
dobršen del krivde valil na mladolet
nega L B. Omenimo naj, da je 
Medletova avto seveda dobila nazaj, 
pa tudi kasetofoii so našli v 
Kamenaričevem stanovanju v Slako
vi ulici v Novem mestu.

Senat je pri izreku zaporne kazni 
upošteval, da je  bil Kamenarič za 
podobna kazniva dejanja obsojen že 
kot mladoletnik.

KDO JE BRSKAL 
PO SKRINJI?

9. aprila se je pri trebanjskih 
m iličnikih oglasil V iktor Zupančič 
iz Velike Sevnice in potožil, da je 
nekdo 30. marca zvečer njegovemu 
očetu brskal po nezaklenjeni starin
ski skrinji v spalnici. Osiromašil jo  je 
za 3.500 din. Storilcem so baje že 
na sledi.

PREVEC JE 
MAHAL Z NOŽEM

Metliški m iličn iki so v nedeljo 
pridržali do iztreznitve Alojza K. z 
Gornjega Suhorja pri Metliki. Moža
kar je v svoji zidanici vinjen grozil 
sinu, sc prepiral z njim, nazadnje pa 
mu začel tudi groziti z. nožem. Med 
mahanjem ga je  porezal po roki, 
tako da so morali posredovati 
m iličniki.

Krška UNZ je z vsemi doslej 
znanimi podatki in primeri uživanja 
mamil seznanila službe socialnega 
skrbstva, povezala pa se je tudi z 
osnovnimi šolami, kamor je droga že 
našla pot. Naj ne bo odveč, če 
zapišemo, da lahko velik delež k 
preprečevanju tega. družbenega zla 
prispevajo prav starši. Sami vedo, 
kako. B. BUDJA

PODLEGLA POŠKODBAM
Iz zagrebške bolnišnice smo preje

li sporočilo, da je tam za posledica
mi prometne nezgode, k i se je 
pripetila 21. marca ob 22. uri na 
Kardeljevi ulici v Brežicah, umrla 
Marija Zidarič. Zidaričevo, k i se je 
peljala na neosvetljenem kolesu, je 
zaradi vožnje po levi podri voznik 
osebnega avta Gerjevič.

V  POSAVJU TRAKTOR TRIKRAT MORIL -  S pomladanskimi 
deli je promet s traktoiji po njivah in travnikih ponovno oživel. V 
spomin prikličimo lanske podatke posavskih miličnikov, ki so 
obravnavali tri nezgode s smrtnim izidom, štiije traktoristi so jo 
odnesli s hudimi poškodbami, eden pa z lažjimi. Za večjo 
previdnost dovolj argumentov.

Grozeča senca samomorov
Samo lani si je v Posavju vzelo življenje 29 občanov

Težko je  reči, kaj je  vzrok lani tako povečanemu številu 
samomorov v Posavju, vsekakor pa bi o tem kazalo narediti ustrezne 
analize in tudi ukrepati. Bodisi da to store socialne ali skrbstvene 
službe, psihologi po šolah, delovnih organizacijah, ali kako drugače. 
Kajti samo lani je  po podatkih krške UNZ naredilo samomor 29 oseb, 
kar je domala dvakrat več kot leto popreje. Tudi poskusov streči po 
lastnem življenju je  bilo veliko, od predlanskih 7 se je povzpelo na 
17.

Poglejmo nekaj domnevnih vzrokov; v pijanosti s ije vzelo življenje 
7 občanov, štirje so to v pijanem stanju poskušali; bolezen in obup 
naj bi bila bila krivca kar za 17 samomorov in 6 poskusov. Enkrat je 
na drugi svet pomagala nesrečna ljubezen, medtem ko je v treh 
primerih ostalo le pri poskusu. Med ostalimi vzroki najdemo v treh 
primerih samomorov duševne motnje, enkrat pa celo slab uspeh v šoli 
in strah pred starši ter en nepojasnjen vzrok.

y  veliki večini gre torej tako skokovit porast samomorov in 
poskusov pripisati alkoholizmu in boleznim, ne gre pa prezreti; da se 
med samomorilci vse pogosteje pojavljajo tud i mladi, k i ne najdejo 
drugega izhoda iz svojih osebnih čustvenih stisk. Le en samomor je 
bil storjen ..naključno", ko je mladenič, sicer zabeležen kot uživalec 
mamil, vdihoval pline nekega lepila, pri tem pa zaužil preveliko 
količino narkota, medtem ko gre v vseh ostalih primerih za 
načrtovana dejanja.

Očitno je torej, da bo temu potrebno dati več skrbi in pozornosti. 
Kljub zapletenosti in večstranskim vplivom na ta. pojav sc vendarle 
ponuja vtis, da so nekatere službe domala povsem zatajile. ■

B. B.

Teden groženj in pretepov
Vinjeni izgredniki prejšnji teden niso počivali — Prostori 

za pridržanja niso en sam dan samevali

Že lep čas niso imeli milični
ki toliko opravka z vinjenimi 
izgredniki kot prejšnji teden. 
Prebujajoča pomlad je očitno 
naredila svoje, najbolje o tem 
pa pričajo polne beležnice mož 
postave.

T;iko so žužemberški m iličn ik i 5. 
aprila pridržali domačina Jožeta L., 
ker je v gostilni kmetijske zadruge 
napadel Jožeta Novaka in poškodo-

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

•  Črnomaljskim miličnikom 
se je prejšnji teden potožil 
Slavko Bobič iz Lokev pri 
Črnomlju. Nič čudnega, nekdo 
mu je  namreč iz gozda za 
obratom IM V odnesel t r i smre
kove hlode. Tat je moral b iti 
Bedančeve moči.

•  Podoben gorostas je moral 
biti zmikavt, k i je Janezu Jorda
nu iz Ostroga izpred hiše odnesel 
jekleno nakovalo. Kje sedaj poje 
kladivo, skušajo ugotoviti možje 
postave.

•  Medtem ko pri nas še tako 
zarjavelo in neuporabno škatlo 
na štirih kolesih proglašamo za 
avtomobil, ki bo bencinskemu 
proračunu mesečno primaknil 
40 litrov, so te dni trebanjski 
m iličn iki predali v hrambo novo
meškemu Zavodu za požarno 
varnost simeo nemške registraci
je. Avto jc  stal zapuščen na 
kolovozni poti p r i. železniški 
[»staji v Trebnjem vse do 22. 
marca.

•  Ne samo industriji, pač pa 
očitr.o primanjkuje rezervnih 
delov tudi navadnim smrtnikom. 
Tako je Novomeščan Nikola 
Reba prijavil miličnikom, da je 
nekdo vlomil v stanovanjsko 
hišo v Dragah pri Hrastu in iz 
pralnega stroja Gorenje odmon
tiral elektromotor, le- kaj poče
njajo tisti reveži, k i imajo pralne 
stroje tu jih firm!?

vaL -  Dan kasneje so imeli novo
meški m iličn ik i opravka z vinjenim 
Alojzem P. iz Vinice pri Šmarjeti. 
Možakar je na avtobusni postaji žalil 
mimoidoče, posebne prijaznosti pa 
ni kazal n iti do modrih uniform. 
Časa za razmišljanje je imel celo 
noč. -  Naslednjega večera je na 
novomeški postaji milice prespal 
Ljuba Z. iz Šmihela. Popoldne je 
namreč pred trgovino v Šmihelu 
zahteval denar od učencev in jih  
nadlegoval. M iličn iki so ga napotili . 
domov, vendar je pozneje skupaj z 
Mirkom B. pretepal Marijo Bobnar 
iz Rcgerče vasi. V noči na 8. april 
seje vinjen po cestišču in križišču v 
Žabji vasi.sprehajal Leon Š. z Broda. 
Za urejanje prometa so namesto 
njega poskrbeli m iličniki, Leoria pa 
so pridržali. V ’ zahvalo je  paznika 
udaril po obrazu. -  Še isti večer so 
morali novomeški m iličniki v Stran
sko vas, kjer je Ostrivoje B. vinjen 
hotel s sekiro napasti očeta. Da 
grožnje ne bi uresničil, so mu 
m iličniki priskrbeli poseben prostor, 
podobno kot Novomeščanu Milošu 
R., k i je  pod težo vinskega opoja 
mrtvo utrujen obležal na Novem 
trgu. -  Če smo začeli, še končajmo 
z Žužemberkom. Tam so morali 
namreč miSčniki v nedeljo reševati 
natakarico, k i jo  je hotel’ napasti 
Jože B. iz Vrh pri Križu.

NASILNEŽ KONČAL  
V  PRIPORU

Zaradi večkratnih kršitev javnega 
reda in miru so krški m iličn ik i 6. 
aprila prijeli na Senovem 24-letnega 
Antona G. Mladenič je  po gostin
skih lokalih po Senovem in okolici 
večkrat strahoval gostinsko osebje 
in se nasilniško vedel do občanov, 
zato je preiskovalni sodnik novo
meškega temeljnega sodišča zanj 
odredil pripor. Zoper Antona G. je 
tudi več prijav pri sodniku za 
prekrške.

PEŠAKINJA 
NENADOMA NA  

CESTO
25-ietni Franc Žibert se je v 

soboto nekaj čez deseto uro pelja 1 z 
osebnim avtom po Prešernovi cesti v 
Sevnici Žibert, doma iz Štrika pri 
Bučki, se je peljal od Šmarij proti 
Glavnemu trgu, blizu tovarne Lisca 
pa mu je iznenada stopila pred 
avtomobil 69-letna pešakinja Fran
čiška Tašker iz Sadeža pri Loki. 
Pešakinja je obležala na cesti s 
hudimi poškodbami in so jo  prepe
ljali v celjsko bolnišnico.

VLO M IL  
V  ZIDANICO

Metod Lukšič z Vrha pri Ljubnu 
je novomeškim m iličnikom  prijavil, 
da je nekdo vlomil v njegovo 
zidanico, oddaljeno le kakih 500 
metrov od hiše. Vlomilec jc  -največ 
škode naredil s samim vlomom, kot 
v bližnji delovni baraki, kjer je 
vlom il skoz okno. Po prvih ugotovit
vah ni odnesel ničesar.

IZG IN ILE  
PLINSKE JEKLENKE

V soboto dopoldne je nekdo 
vlomil v klet stanovanjskega bloka v 
Vodnikovi ulici v B režijah. Nezna
nec je najprej obiskal klet Zorislava 
Roguijiča in odnesel polno plinsko 
jeklenko, nato pa še sosednjo klet 
Nade Robalj, k i jo  je olajšal za 
jeklenko in otroško kolo. Storilca so 
sicer opazili, vendar ga še niso 
prijeli.

ZARADI 
UTRUJENOSTI 

S CESTE ZA TRAVNIK
25-letni Miro ljub Veselinovič se 

je 4. aprila ob 5.20 peljal s 
tovornjakom s polpriklopnikom od 
Krškega proti Radečam, v vasi 
Radna pri Sevnici pa je zaradi 
utrujenosti zapeljal izven cestišča in 
se prevrnil na travnik. Škode na 
avtomobilu je za 70 tisočakov, 
medtem ko je na tovoru, dimnih 
tuljavah, škode za 80.000 din.

NA MOKRI CESTI GA JE 
ZANESLO Zagrebčan Božidar 
Škrinjarič seje . aprila proti večeru 
peljal z osebnim avtom proti Zagre
bu, vendar ga je v ovinku pri 
Šentjurju na mokrem cestišču zane
slo in ga obrnilo. Takrat je nasproti 
pripeljal z osebim avtom Italijan 
Rispo, k i je trč il v Škrinjariča in ga 
zbil v skalnati vsek. V nezgodi sta se 
[»škodovala. Škrinjaričeva sopot
nika Ivan Mavrovič in Anton Bar- 
tolj, oba iz Zagreba. Prepeljali so ju  
v novomeško bolnišnico. Ker je bil 
podan sum, da jc  Škrinjarič vozil 
pod vplivom alkohola, je b il odrejen 
tudi odvzem krvi. Na pločevini je 
bilo kar za 230 tisočakov škode.

MED PREHITEVANJEM V JA
REK -  V soboto je prišlo ob 17.35 
na magistralni cesti do hujše pro
metne nezgode pri Dragi. 27-letni 
Milan Milutinovič, začasno zaposlen 
v Švici, se je z osebnim avtom peljal 
od Zagreba proti Ljubljani. Pri Dragi 
je pričel prehitevati kolono vozil, 
takrat pa je opazil, da mu nasproti 
prihaja drug avto. Pričel je zavirati 
in  zavijati v desno, pri čemer ga je 
zaneslo preko desne bankine pod 
nasip, v dva metra globok jarek. Pri 
tem sta se poškodovala sopotnika 
Mile Sučič in Kata Garič, oba na 
začasnem delu v Švici. Na avto- 
mobilu je  škode za okoli 30 starih 
milijonov.
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Cilj je poklicni trener
Novomeški košarkarji o letošnjih nastopih in 
možnostih v I I .  zvezni ligi — Še nadalje le z 
domačimi igralci — Pogoj za uspeh je poklicni 

trener

Košarka ostaja edina, k i še ni rekla dokončne besede o načinu 
tekmovanja v naslednji sezoni To pa je hkrati tud i edina večja 
neznanka, na katero v novomeškem košarkarskem klubu Novoles, 
zmagovalcu republiške lige in po vsej verjetnosti novim članom II. 
zvezne lige ne znajo odgovoriti. Na sestanku uprave kluba prejšnji 
teden so namreč ocenili letošnje nastope in tud i spregovorili o delu v 
prihodnje.

Novomeški košarkarji so torej dosegli zastavljeni cilj, kar je ob 
tolikšnih poškodbah, saj je  le Cerkovnik lahko nastopil na vseh 
tekmah, velik uspeh. Tudi nesoglasij v klubu je  bilo to sezono manj, 
so poudarili razpravljalci, pač pa so za slabo vzdušje poskrbeli 
nekateri igralci, k i so izsiljevali igranje, nastopali brez pravih 
motivacij, posledica tega'pa je , da so b ili tud i treningi slabše obiskani 
kot sicer. Veliko kritike iz ust košarkarjev je bilo na račun slabih 
možnosti za vadbo v športni dvorani saj je bila po njihovem 
zatrjevanju večkrat neogrevana, prašna, voda za tuširanje mrzla, da 

'Ostalih pripomb ne omenjamo. Velike težave so tud i z žogami, saj je 
klub ostal brez njih, pri nas pa jih  ni mogoče kupiti.

Še beseda o ženski košarki. Ne glede na letošnjo uvrstitev bo za 
nastop v SKL verjetno potrebno igrati kvalifikacije. Morebiten uspeh 
v njih pa bi za ekipo ogromno pomenil, saj se vrača Bunčeva, k i 
pomeni domala tričetrt ekipe. Ž njo bi lahko ekipa, k i je  letos 
pristala na dnu lestvice, startala na mesta tik  pod vrhom.

Številne navijače Novolesovih košarkarjev pa seveda najbolj 
zanimajo morebitne novosti pred drugoligaškimii nastopi. Takoj 
povejmo, da je neomajna in  tud i edina pravilna odločitev uprave, da 
se še naprej naslonijo na izključno domače igralce. Čeprav odhajajo v 
JLA (ali p  so že odšli) Balažič, Ptantan, Seničar in Bajc, se po 
besedah Slavka Kovačeviča za razvoj novomeške košarke ni bati. To 
velja tudi_ za igranje v drugi ligi, saj je  dornač igralski kader ob 
pomoči Župevca, k i se verjetno vrača iz Slovana, ob nekaterih 
starejših igralcih, če jim  seveda ni zmanjkalo motivacije, sposoben 
uspešno igrati tud i v II.  Ijgi.

Posebno poglavje pa je problem trenerja. Vsi drugo ligaški, tudi
slovenski, k lub i imajo enega ali celo več profesionalnih trenerjev in 
nič čudnega, če so si tak cilj pred pričetkom prvenstva v II. ZKL 
zastavili tud i novomeški košarkarji Profesionalenn trener je  po 
njihovem pogoj, da se sploh lahko enakopravno kosajo s katero od 
drugoligaških ekip.

s B. B.

V SOBOTO 
KEGLJAJO 
NOVINARJI

Pod pokroviteljstvom mi
renske Dane in novomeških 
Gorjancev bo v soboto na 
kegljišču Loka prvo republi
ško prvenstvo poklicnih no
vinarjev za pokal Dolenjske
ga lista. Račke, ki bodo 
takrat peresa zamenjale z 
nekaj težjo kroglo, bodo 
skušale keglje podirati od 9. 
ure naprej. Za varnost gle
dalcev bo poskrbljeno!

PREMOČ REPREZENTANTOV OČITNA -  Pred domala polno 
športno dvorano, kar seveda potrjuje, da Novo mesto takšne 
prireditve še kako potrebuje, sta se v četrtek v tekmi za trening 
pomerili odbojkarska reprezentanca Jugoslavije, ki se je tukaj 
pripravljala za odločilne kvalifikacijske nastope pred evropskim 
prvenstvom, in ekipa Slovenije.Premoč modrih je bila očitna, saj so 
brez težav zmagali s 5:0 v setih. Trener državne vrste Vladimir 
Jakovič je lahko s formo svojih izbrancev povsem zadovoljen. 
(Foto: B. Budja)

NOV USPEH 
V  OSIJEKU

Na prvi d irk i za državno prven
stvo posameznikov v specdwayu so 
sc prejšnjo nedeljo v Osijeku spet 
dobro odrezali člani krškega Avto- 
moto društva. Jože Žibert je zbral 
enako število točk kot domačin 
Osiječan Tominac, 13 točk, v 
ponovljeni vožnji pa je b il prvi 
domačin. Žibert je tako osvojil 
drugo mesto, Krešo Omerzeljc z 11 
točkami zasedel 3. mesto, Zvone 
Gerjevič z 8 točkami 8. mesto, 
Mojmir Lipar pa je s 5. točkami 
pristal na 11. mestu med 16 
tekmovalci. Prihodnja dirka bo v 
Lendavi.

V Splitu odločitev o prvaku?
Inles ima pred sobotnim odločilnim srečanjem za naslov prvaka II. lige dve točki 
naskoka — Novomeščanke klonile v Sisku — V  obeh republiških ligah „domače" vodstvo

Z visoko 
zmago le 

potrdili naslov
Končano prvenstvo v obeh 
SKL — Zadnja žrtev Rudar

Z gladko zmago na Rudaijem 
s 111:93 so novolesovci v 
soboto pred kakimi 100 gle
dalci v novomeški športni dvo
rani le potrdili že prej osvojeni 
naslov republiških prvakov. Za 
razliko od fantov pa so dekleta 
prepričljivo klonila v Ljubljani 
proti Slovanu, kar pa je za 
uvrstitev in nastope prihodnjo 
sezono brez pomena.

NOVOLES -  RUDAR 111:93 
(61:47) -  Pomlajena vrsta republi
ških prvakov jc  v soboto brez težav 
opravila s Trboveljčani, k i razen 
borbenosti niso pokazali pretiranega 
košarkarskega znanja. Mladi v novo
meški vrsti so upravičili zaupanje 
trenerja Slavka Kovačeviča in tako 
pred nastopi v II. zvezni ligi (če se 
seveda tekmovalni sistem ne bo 
spremenil!) pokazali, da bodo ob 
I»m oči starejših igralcev sposobni 
nositi breme, k i ga prinaša takšno 
tekmovanje.

Novoles: Rihar 18, Cerkovnik 31, 
Bratož 7, Lalič 28, Seničar 8, Pintar 
19.

Končna lestvica SKL je takšna: 
Novoles 32 točk, Helios 30, Zagorje 
24, Comet 22, Triglav 18, Litija, 
Jcklotehna in Kovinar po 16, Rudar 
4, Cerknica 2.

SLOVAN -  NOVO MESTO 
61:43 (16:15) -  Izredno malo 
košev v prvem polčasu je glavna 
značilnost srečanja, k i so ga domače 
košarkarice v drugem delu zasluženo 
visoko odločile v svojo korist.

Novo mesto: Srebrnjak 15, Avgu
štin 2, Tomšič 2, Gal 1, Žura 21, 
Adamič 2. . •

Končna lestvica: Rogaška 4 2 , . . .  
10. Slovan 12, 11. Novo mesto 8, 
12. Litija 4.

V SOBOTO PIONIRSKI 
NOGOMETNI FIN A LE
Nk Elan je  pred dnevi organiziral 

nogometni turn ir devetih ekip novo
meških osnovnih šol, k ije  hkrati štel 
za prvenstvo II. selekcije pri klubu. 
Do finalnih bojev, k i bodo v soboto 
ob 8. uri na stadionu Bratstva in 
enotnosti, so se prebile ekipe 
Šentjerneja, Bršljina in  Škocjana.

„M AŠČEVALI“ 
STAREJŠE KOLEGE

Za razliko od članov, k i so v 
nedeljo izgubili prvenstveno sreča
nje z Belo krajino, so mladinci 
odpravili črnomaljčane kar s 3:0, 
boljši od vrstnikov iz Bele krajine pa 
so b ili tud i kadeti, k i so zmagali z 
1:0 .

Veliko uslugo so v 14. kolu II .  zvezne rokometne lige napravili 
Ribničanom igralci Lipe, ki jo vodi nekdanji Inlesov trener Radič, 
saj so premagali največjega konkurenta Ribničanov v borbi za vrh 
lestvice, ekipo Splita. Inlesovci so doma ugnali Jelovico in tako 
zasledovalcem ušli za dve točki. Novomeščanke so v nadaljevanju 
prvenstva igrale v Splitu z Ino in klonile, čeprav je bilo potihem 
nekaj upanja celo za popoln izkupiček. V  republiških rokometnih 
ligah ni nobenih sprememb: še naprej so na čelu dolenjske ekipe.

INLES -  JELOVICA 24:21 
(12:12) -  Čeprav so Ribničani 
točki z Jelovico načrtovali, so jih  
dosegli veliko teže, kot je bito 
pričakovati. Potem, ko se je v 8. 
minuti poškodoval domači kapetan 
J. Ilc, je  napad izgubil na uigranosti 
in  učinkovitosti. Da je bito srečanje 
resnično izenačeno in enakovredno, 
pove podatek, da je Jbil rezultat kar 
enajstkrat izenačen. Zmaga domači
nov jc  tolikanj bolj pomembna, ker 
so nastopili tudi brez obolelega 
vratarja Gelzeta.

Po soboti bo vse jasno
Za morebitno 2. mesto Pionirju potrebna gladka zmaga v 
Kamniku in poraz Zagreba v Bovcu — Mokronog

predzadnji

LE POTRDILI NASLOV -  
Novomeški košaikaiji so s so
botno zmago le potrdili naslov 
republiškega prvaka. Mladi 
igralci so tudi tokrat dokazali, 
da za razvoj novomeške košarke 
ni strahu.

PAPEŽ ŠESTI 
V  ITA LIJI

Ekipa najbojjših jugoslovanskih 
starejših mladincev seje pred dnevi 
udeležila mednarodne kolesarske 
dirke v Ita liji, na kateri je Novo- 
meščan Sandi Papež zabeležil lep 
uspeh. Zasedel je 6. mesto, k i si ga 
jc  priboril v šprintu in tako postal 
najbolje uvrščeni Jugoslovan.

Novomeški odbojkarji nada
ljujejo serijo spomladanskih 
zmag. Tokrat so v soboto v 
novomeški športni dvorani 
ugnali ekipo Salonita s 3:0 in 
potrdili odlično formo. To jim  
je pa kaj slaba uteha, saj je tudi 
Novi Zagreb, ki ga po nekaterih 
teoretičnih izračunih še lahko 
ulove na 2. mestu, zmagal z 
enakim izidom.

PIONIR -  SALONIT 3:0 (14. 6, 
1 1 )- Čeprav je po začetnih minu
tah kazalo, da bodo pionitjevci ob 
načrtovani točki, saj so gostje 
povedli že kar z 11:3, je  vendarle 
vse steklo po planu. Z izredno 
zbrano in dobro igro, pri kateri seje 
z učinkovitostjo izkazal Babnik, so 
novomeščani zamujeno nadoknadili

..NAUČIMO SE 
PLAVATI ‘83“

Po lanskih res zadovoljivih rezul
tatih akcije „Naučimo se plavati", v 
kateri se je obdržalo nad vodo 321 
učencev osnovnih šol, 104 delavci 
31 dijakov pedagoške gimnazije in 
70 otrok na letovanju, pripravlja 
novomeška ZTKO podobno akcijo 
tud i letos. Vsi interesenti se bodo 
prvih plavalnih zamahov učiU od 18. 
aprila dalje v ba/enih OS Grirr, 
Gami hotela na O.očcu v Šmarje
ških in Dolenjskih Toplicah. Prijave 
zbira ZTKO Novo mesto do 15. 
aprila.

TUDI KRČANA  
V  PARU ZA SP?

Krški tekmovalci se lahko nade
jajo, da bodo imeli na conskem 
svetovnem prvenstvu v parih, k i bo 
1. maja ob 16. uri na Stadionu 
Matije Gubca v Krškem, zanesljivo 
svoj par. Udeležbo za to tekmovanje 
so poleg Jugoslavije že napovedale 
Avstrija, Bolgarija, Madžarska, Nizo
zemska in Italija. Ker sta Švica in 
Romunija odpovedali ima Jugosla
vija pravico nastopati 7. dvema 
paroma. Znano je, da bosta na 
conskcnt prvenstvu v Bolgariji vozila 
Krčana Žibert in OmerzeL

in že v prvem setu dokazali, da so 
vendarle boljši nasprotnik. Nadalje
vanje je bila zglj formalnost, saj so 
se gostje vdali v usodo-

Pionir: Vernig, Primc, Smrke, 
Babnik, Skrbe, Prah, Kolarič, Bru- 
lec. Černač, Graberski, Žnidaršič.

Čeprav imajo kar dve srečanji 
manj in s tem verjetno tudi štiri 
točke, so Novomeščani po 16. kolu 
na 4. mestu s 16 točkami; pred 
njim i so: Kamnik, k i ima 20 točk, 
Novi zagreb (22) in seveda Kartovac, 
k ije  izguhil le dve srečanji.

Ce se hočejo Novomeščani še 
držati teoretičnih možnosti za osvo
jitev 2. mesta, k i prinaša ob koncu 
višji tekmovalni razred, morajo na 
izredno vročem terenu v naslednjem 
kolu v Kamniku zmagati s 3:0, 
Zagrebčani pa k lon iti v Bovcu.

MOKRONOG IN KOČEVJE 
PRAZNIH ROK -  Z novim pora
zom v 14. kolu SOL so Mokrono- 
žani z vsega 6 točkami zdrknili že 
na predzadnje mesto na lestvici. 
Gladko s 3:0 (8, 3, 1) so doma 
izgubili z Narodnim domom in tako 
prvenstvo končali precej slabše, kot 
je bito pričakovati. Končna lestvica: 
Brezovica 26 to č k ,. . .  7. Mokro
nog, 6, 8. Bled (ml.) 2. Pri dekletih 
so Kočevke doma klonile proti 
mladinkam Merkurja z 1:3 (-13 , 

. - 5 ,  16, -9 )  in tako z 18 točkami 
zdrknile na 5. mesto. Novo težko 
srečanje jih  čaka v i  7. kolu v gosteh 
s Partizanom iz Viča.

POJUTRIŠNJEM O
MALEM NOGOMETU
NK Elan pripravlja v soboto, 16. 

aprila, ob 11. uri sestanek predstav
nikov vseh klubov občinske lige v 
malem nogometu.

IN V A L ID I NA  
TEKMI V ITA LIJ I

V italijanski Modeni bodo v 
kratkem tekmovanju invalidov v igri 
z zvenečo žogo. Med mestnimi 
ekipami iz 36 držav bo tudi 
jugoslovansko zastopstvo, k i ga 
bodo sestavljali Novomeščani Klan
čar, Skrabee in Krme ter Koprčan 
Grbec.

Inles: Troha, Oven, J. Tanko, J. 
Ilc, S. Tanko 4, Čirovič, Karpov 7, 
Mikulin 7, Ambrožič 1, Mate 4, 
Fajdiga 1, Kersnič.

Lestvica po 14. kolu: Inles 22, 
Istraturist in Split po 20, Šoštanj 18 
itd.

Veliko tega bo odločalo že 
prihodnje kolo, ko se bosta v Splitu 
pomerili trenutno odilni in veijetno 
na jbopi ekipi v ljgi. Ce se bodo 
Ribničani z vročega terena vrnili 
neporaženi, potem je njihov letošnji 
cilj, osvojitev 1. mesta, veliko b liž ji 
Istraturist gra v soboto doma z 
Jadranom.

INA -  NOVO MESTO 32:28 
(16:15) -  Novomeščanke so v Sisku 
pokazale dobro igro, še posebej v 
prvem polčasu, ko so po zaslugi 
odlične Mršnikove in Jakšetove 
imele igro v svojiih rokah. V drugem 
polčasu so pobudo prevzele doma
činke in dosegle zmago, vendar 
poročila govore, da bi Novomeščan
ke z malo sreče lahko osvojile 
točko, z več zbranosti pa tudi obe.

.Novo mesto: M. Uddvič, Kastelic 
3, Blažič, Ilič in  2, Murn, Jakša 6, 
Kramar 3, Zupančič, K rap  Mršnik 
14, D. Udovič, Hribar.

Lestvica: Zrinski 24 točk, Dl 
Trokut in Ina 18, Koka in Zadar 17, 
Novo mesto 14, itd.

S tem porazom so se Novome
ščanke oddaljile od zastavljenega

cilja, 3. mesta na lestvici V soboto 
jih  čaka doma srečanje z moštvom 
Djakova.

POSAVSKI DUET V VODSTVU 
-  Z zmago nad Usnjarjem z 29:27 
(13:14) so Krčani s točko naskoka 
ubranili prvo mesto na lestvici, 
medtem ko so Sevničani v naj zani
mivejšem srečanju kola v razburljivi 
končnici premagali Rudarja z 29:28 
(18:11). Poročila iz tega srečanja 
govore, da so domačini vodili že s 7 
zadetki, vendar so v nadaljevanju 
nerazumljivo popustili. Gostje so v 
finišu celo izenačili, tik  pred krajem 
pa zastreljali še sedemmetrovko. 
Veliko dela so imeli tudi Krčani, saj 
so Šmarčani vodili vse do 46- 
minute.

Lestvica v SRL po 14. kolu: 
Krško 20 točk, Sevnica 19, Rudar 
17, Izola 16 itd.

V soboto bodo Krčani gostovali 
pri Aeru Celje, nekaj lažjo nalogo pa 
bodo imeli Sevničani, k i potujejo v 
Veliko Nedeljo.

ITAS NE POPUŠČA -  Prvenstve
ne boje v republiški ligi so nada
ljevala tud i dekleta. Kočevke so z 
visoko zmago nad Fužinarjem z 
32:14 (15:6) obranile prvo mesto 
na lestvici, medtem ko so rokome
tašice šentjernejske Iskre gostovale v 
Šmartnem in iztržile točko, k i jim  
še naprej prinaša zanesljivo 3. 
mesto. Rezultat: 19:19 (9:9).

Po 14. kolu vodijo Kočevke s 24 
točkam i Burja jih  ima 23, Iskra 19 
itd.

Derbi prvenstva bo nedvomno v 
soboto, ko se bosta srečali vodilni 
ekipi Burje in Itasa. Zmaga bi za 
vsako ekipo veijetno že pomenila 
tudi končni uspeh. Šentjernejčanke 
bodo doma igrale z Radgono in vsak 
drug rezultat razen prepričljive 
zmage domačink bi b il presene
čenje.

Začeli z novimi merili
Bojan Klemenčič, sekretar novomeške ZTK O , o 
prvih vtisih — Pripravljen že nov predlog meril za 

vrednotenje športa

Po veliko nejasnostih in tudi 
negotovostih je novomeška Zveza 
telesnokulturnih organizacij s pre
cejšnjo zamudo vendarle dobila 
človeka, k i je b il pripravljen 
ugrizniti v kislo jabolko, sad 
dolgoletnih razprtij in nedosled
nosti v novomeškem športu. Bojan 
Klemenčič sedi za sekretarsko 
mizo že od 15. februarja. Dovolj 
dolgo za prve zbrane vtise, a 
odločno premalo za kakršnokoli 
tehtnejšo oceno. Omenimo naj, da 
je Bojan Klemenčič poklicni telc- 
snokulturni delavec, v Novo mesto 
pa je  prišel iz Ljubljane, kjer je bil 
sekretar republiške Zveze za inva
lidski šport.

„V  novo mesto nisem prišel na 
slepo. Dokaj dobro sem poznal 
razmere v novomeškem športu, 
poznal pa tudi veliko ljudi, k i ‘so 
b ili in so še za to, da se stvari 
postavijo na svoje mesto. ZTKO 
mora dobiti mesto, k i j i  v naši 
družbi gre. Moje prve izkušnje? 
Lahko rečem, da so novomeške
mu športu v veliki večini škodo
vali izrazitoo lokalni interesi. 
Poleg tega je organiziranost na 
precej nizki ravni, še posebej kar 
zadeva sofinanciranje.. Tudi sub
jektivizma ne manjka."

Na katerem koncu ste sc lo tili 
stvari?

„K cr pač zveza nima strokovne
ga delavca, smo sklicali vse stro
kovne svete, k i delujejo pri ZTKO, 
zavzeli stališča, analizirali stanje, 
pripravili programe za delo v 
prihodnje in že tud i razdelili 
naloge. Največje delo pa je bito 
opravljeno s pripravo predloga 
meril za ovrednotenje skupnega 
programa telesne kulture v občini, 
pri kateri je sodelovala desetčlan
ska delovna skupina. Gre za to, da 
skušamo uveljaviti svobodno me
njavo dela na skupnih osnovah in 
merilih z obojestransko odgovor
nostjo. V razpravo so tako ponuje
na tud i pripravljena merila za 
vrednotenje prednostnega športa. 
Panoga, k i bo hotela b iti prednost
na, bo morala izpolnjevati več 
kriterijev: od pogojev za uvedbo, 
strokovnih kadrov, razširjenosti 
panoge v občini, uspešnosti, od
mevnosti šprta, tradicije do ustrez
nih objektov.

Seveda pa bo ob vsem tem 
potrebno poskrbeti tudi za zako
nitost samoupravnih aktov, saj z 
izjemo statuta in sporazuma o, 
združitvi noben akt ni b il nikjer 
potrjen. Odpraviti bo potrebno 
podvojevanje dela, do katerega 
prihaja ponekod še sedaj med 
ZTKO in organi TKS. Ob tem bi

V nedeljo 
ne Loki prvi 

kolesarski trim
Start tekme je ob 10. uri

Z lepim vremenom se pričenja 
tudi sezona raznih trimskih 
akcij. Prvi so za rekreacijo na 
prostem poskrbeli kolesarji, ki 
že za v nedeljo, 17. aprila, 
pripravljajo trimsko kolesarjenje 
za občane. Start tekme bo ob 
10. uri na L o k i organizator, 
novomeški kolesarski klub pa 
pripravlja vsem udeležencem 
značke, najuspešnejša šola bo 
prejela pokal diplome pa bodo 
tudi za najštevilnejše družine ter 
seveda najmlajšega in najstarejše
ga udeleženca.

S to trimsko akcijo pa mno
žičnih kolesarskih prireditev ne 
bo konec. Tako bo drugo 
trimsko kolesarjenje že v krat
kem s startom iz Drske, tretje in

četrto pa izpred Mercatorjeve 
trgovine na Zagrebški ulici. Zad
nji trimski nastop bo 11. sep
tembra.

F. B.

Elan praznih rok
Zmaga Črnomaljčanov v 
Novem mestu — Slovo od 

vrha

Veliko presenečenje so v 14. kolu 
zahodne skupine slovenske nogo
metne lige pripravili nogometaši 
Bele krajine, k i so z zmago v Novem 
mestu elanovce verjetno dokončno 
ločili iz boja za naslov prvaka. 
Poglejmo nekatere izide: Elan -  
Bela krajina 0:1 (0:0), Kočevje -  
Litija 4:1 (1:1), na vzhodu pa 
Brežice -  Fužinar 2:0 (1 :0).

Nogometaši Elana so sicer vso 
tekmo napadali, zato pa so Cmo- 
maljčani iz mogoče edinega resnega 
protinapada dosegli zmagoviti gol. S 
tem porazom so Novomeščani seve
da izgubili stik z vrhom. Poglejmo 
lestvico: Vozila 23 točk, Ilirija  in 
Ljubljana 19, Elan 18 . . .  7. Kočev
je 13, 10. Bela krajina 9. Brežičani 
so v vzhodni skupini s 16 točkami 
na 4. mestu.

Pari naslednjega kola: Jesenice -  
Kočevje, Elan -  Domžale, Litija -  
Bela krajina, Kladivar -  Brežice.

— Vendarle je krenilo naprej 
— spomladansko vreme.

(Iz Ježa)

Bojan Klemenčič: , .Dokler ne 
bomo opredelili statusa novo
meške ZTKO, kot ji  gre v 
družbi, ni mogoče pričakovati 
rezultatov/*

tudi povedal, da je TKS sprejela 
sklep, po katerem hoče sama 
neposredno financirati osnovne 
telesnokulturne dejavnosti mimo 
ZTKO. Pri tem prihaja do nedo
slednosti. Zategadelj bo treba 
veliko več sodelovanja med pred
stavnikom in skupščino TKS ter 
organi ZTKO."

Dela je veliko, uspehov pa ne 
gre pričakovati čez noč. Se 
posebej, ker se da izmed besed 
Bojana Klemenčiča razbrati, ua 
postaja že tako kislo jabolko, v 
katerega je ugriznil še bolj trpko.

B, BUDJA
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IZDELKI IZ BETONA
prodajata izdelke svojih članov;

Avgust in Ana Gril, Grosuplje, 
tel.: (061) 771 127, 772 126 
Jože Goreč, šentlovrenc 21, tel.: 44 772 
Karel Kerin, Podbočje 10, tel.: 69 837 
Jože Kic, Škocjan 6a, tel.: 85 217 
Ludvik Praznik, Grmovlje 6, tel.: 85 238

OBRTNA ZADRUGA
Trdinova 4
tel.: 22 802 /  21 927prodajalna: Mala Bučna vas 

tel.: 21 434

¥I  U i  it t u i ii t  I.J&! \W %
•  za gradbeništvo proizvajamo: 
vse vrste betonskih zidakov, 
betonske vogalnike, 
stropne nosilce in polnila, 
betonske cevi od / 1 0 0 — 1000 mm 
betonsko strešno opeko 
barvano ali nebarvano, 
betonska okna različnih dimenzij, 
drenažne cevi,
okenske police iz pranega kamna,
fasadne obložne ploščice
iz umetnega kamna,
betonske jaške f f  1 m z reducirko
od 1 m na 0,6 m,
stopnice

•  za opremo vrtov:
prane ploščice 40x40, 50x50 in 40x60,
razne okrasne ograje,
betonske stebričke za ograjo
ter okrasne stebričke,
teraco plošče 30 x 30, 40 x 40,
različne posode iz pranega kamna
za cvetje in lepotno grmičevje,
korita za balkonsko cvetje,
garniture: miza s stoli v različnih izvedbah
perforirane plošče,
vrtne in cestne robnike 5, 8, 12,
tlakovce za dvorišča
in parkirne prostore (raznih oblik)

•  za kmetijstvo: 
zidaki za gradnjo silažnih silosov, 
betonska vratca za silažne silose, 
stebre za kozolce,
betonske rešetke za hleve z gnojevko 
betonske stebričke za vinogradništvo

Smo konkurenčni v cenah in kvaliteti! Se priporočamo

v v . v v . ;



Imeli ga bomo prav kmalu!



JOJ, HITRO OD TOD! DVOM IM , DA M?> 
BO KDO VERJEL, DA SEM SE ZAPORNIC  
SAMO NARAHLO DOTAKNIL.

dolenjski l is t  pred 20 leti )
Zidane pasje ute za ljudi

„ Hišice" na novomeškem Bregu — Kako naj bi se 
Cigani znebili nagonov po nomadskem življenju

NAŠ BREG v Novem mestu je znana zgodovinska in 
turistična zanimivost. V  sto letih je ostal do nedavnega skoraj 
nespremenjen za gledalce z one strani Krke. Pred kratkim pa 
smo opazili, da pod nekaterimi hišami nastajajo terase in 
terasice, na njih pa neka prebivališča za ljudi, ki so bolj 
podobna pasjim utam kot stanovanjem. Ali so bila za gradnjo 
teh „hišic“ tudi izdana gradbena dovoljenja?

7. APRILA JE BIL v telovadnici osnovne šole Katja Rupena 
v Novem mestu množični mladinski sestanek, ki se ga je 
udeležilo okrog 160 mladincev in mladink. Razpravljali so o 
slabi disciplini in neprimernem obnašanju učencev ter ugotovili, 
da je bila mentorskajpomoč pri vodenju sestankov v razrednih 
aktivih nezadostna. Cesto seje celo zgodilo, daje prišel vodja 
sestanka k mladincem nepripravljen. 4

VEČKRAT JE BILA sprožena zamisel, naj bi za rešitev 
ciganskega vprašanja ustanovili poseben sklad ali kaj podobnega. 
Iz tega sklada bi Cigani dobili posojilo in gradili stanovanjske 
hiše. Nadalje bi se morali pogovoriti še o čem drugem, morda o 
ukrepih, ob katerih bi se Cigani znebili nagonov po nomadskem 
življenju. Sodobna civilizacija, posebno v socialistični družbi, se 
trudi, da vsakemu članu skupnosti omogoči dom, stalno 
bivališče.

PRED KRATKIM se je skupina novomeških jamaijev 
ponovno spustila v jamo Studeno pri Kostanjevici. Za to 
ekspedicijo so se dobro pripravili. Tudi njihov namen, da jamo 
dokončno raziščejo, izmerijo in izrišejo, je bil dosežen. Skupina 
je ostala vso noč v jami in delo dobro opravila. Na počitek ni 
nihče niti pomislil, saj je bilo dela in zahtevnih podvigov na 
pretek. Prebili so se v rove, kamor še ni stopila človeška noga.

(Iz DOLENJSKEGA LISTA 
11. aprila 1963)

Edini pravi človeški »pridelek”
Tudi o človeških iztrebkih so začeli drugače razmišljati — Izvrstno gnojilo, ki mu skoraj 

ni para -  Bomo kdaj zbirali vsakodnevni,,pridelek" ljudi?

SVETU OKOLI
NAJBOLJ HRANILNA -

Strokovnjaki z inštituta za 
prehrano na m andski univerzi 
so sestavili spisek najbolj 
hranljivih živil v njihovi deželi. 
Zapišimo nekaj tistih, ki so pri 
samem vrhu: juha iz kač, 
praženi natopiiji, krokodilja 
jajca in podgane na žaru. Dober 
tek!

ODVEČNA -  Čeprav ni 
kuhal juh iz kač in pekel 
podgan, pa je okrožni sodnik v 
Gottbusu razvezal zakon neke
ga meščana. Možakarje namreč 
opravljal vsa domača dela, od 
pranja perila, kuhanja, vzgoje 
otrok in nakupovanja do 
pometanja in umivanja posode. 
Vse to je njegovi boljši polovici 
dajalo občutek, daje odveč, in 
vložila je prošnjo za ločitev. 
Sodnik jo je razumel, mož pa 
ne.

OPOZORILO — Angleški 
zdravnik Henry Sunderland je v 
svoji londonski zasebni ambu
lanti obesil takle napis: Napro
šam bolnike, da pred vstopom 
urede in pripravijo vse svoje 
simptome!14 Ni znano, ali mu 
gre delo kaj bolje od rok in če 
se bolniki drže teh nasvetov.

NAVODILO — Žena gospo
da Erika Nymarka iz Kopenhag- 
na je odpotovala za nekaj dni, 
lakota pa ne potuje, in tako se 
je Erik odločil, da si bo sam 
spekel zrezek. Prižgal je ogenj 
na plinskem štedilniku in nanj 
položil ponev, potem pa pogle
dal v kuharsko knjigo, kaj je 
treba narediti. Toda, joj, prav 
tista stran, ki jo je iskal, je v 
knjigi manjkala. Hitro je odšel 
do seseda po nasvet. A nekako 
sta se v modrih kuharskih 
pogovorih predolgo zadržala; 
najbrž sta' jih krepila s požirki 
kakšne krepke pijače. No, ko se 
je gospod Erik vrnil domov, je 
prišel tja istočasno kot gasilci, 
ki so preprečili najhujšo škodo. 
Zgorela sta namreč samo 
njegova kuhinja -  in pripravlje- 

• ni zrezek.
USODA — Vsakdo si naj 

misli, kar si hoče, ob temle 
obvestilu. „Prireditclji tekmova
nja petelinov v kiririkanju 
obveščajo, da se bo nagradno 
tekmovanje začelo v nedeljo ob 
pol enajstih. Popoldne bo 
prodaja pečenih petelinov.44

Ka j  so pred 80 le ti pisale Dolonjske Novice.

Naš list ni in ne bo bojevit
Le zaslepljen ne vidi zveze med narodno in nemško stranko -  Ni bilo otožnih očij — 

Sodbo prepustimo razumnosti bralcev — Kako je s ptiči?

( O m e n i t i )  nam je najprej nekaj, kar je 
slovensko javnost zares močno osupnilo. Znano 
ie vsakemu, da obstoji — utajiti tega pač ni več 
nogoče — zveza med narodno-napredno in 
nemško stranko, zveza, ki je našim skupnim 
narodnim koristim že silno veliko škodila, 
četudi je napeijena proti katoliško-narodni 
stranki v prvi vrsti. Kdor tega ne sprevidi,je ali 
zaslepljen ali pa trdovraten.

(T o  vam )  jebi lo živahno 'že pred 11. uro 
na kolodvoru v Šiški! Sicer nas ni bilo tako 
silno veliko, krog 60, a vendar vsi tako živi in 
veseli. Nobenega kislega obraza in nikakih 
otožnih očij! Vse skrbi smo pustili doma in 
sedaj gremo v Rim. Skoro nastopimo daljno, a 
lepo pot. Nič nas ne skrbi in tudi ne vprašamo, 
kaj se utegne pripetiti, saj smo romarji v prvi 
vrsti in ne izletniki, romarji, ki smo se z vsem 
zaupanjem priporočili Bogu.

(D e j s te  v) ne utaji in ne uniči nobeno.še 
oliko zabavljanje in zavijanje. Ravno kdor 
koči po koncu in razgraja, pokaže, da je zadet.

Naš list ni bojevit list, ni bil in ne bo, a smatrali 
smo za svojo nalogo in dolžnost to povčdati, 
kako varuje koristi slovenskega naroda 
narodno-napredna stranka. Vse drugo: izvajanje 
posledic in sodbo prepustimo razumnosti 
bralcev.

( M e s t n o )  županstvo naznanja v smislu 
postave, da je ~ prepovedano jemati ali 
pokončevati jajca in gnezda vseh divje živečih 
ptičev, izv/.emši škodljivih plemen in vrst 
kakor: orlova plemena, sokol selec, škornjak, 
črni jastreb, skopec, kregulj, sraka, velika 
uharica, krokar, črna in siva vrana. Ti škodljivi 
ptiči se smejo vsaki čas loviti in moriti ter je 
dovoljeno njih jajca iz gnezd jemati in 
pokončevati. Vsi drugi ptiči se ne smejo niti 
loviti niti moriti od 1. februarja do konca 
meseca avgusta. Tržiti z mrtvimi ali živimi ptiči 
je prepovedano.

(Iz DOLENJSKIH NOVIC 
1. aprila 1903)

Že pred več kot sto leti so v 
Milanu natisnili nenavadno knji
go, v kateri poleg drugega 
najdemo tudi takšnele podatke; 
da je najboljše gnojilo na svetu 
guano, ptičji iztrebki, ki so zelo 
bogati z drušikom, fosforjem in 
kalijem, za njim pa se ne 
uvrščajo hlevski gnoj ali konjski 
iztrebki, temveč človeški iz
trebki.- Avtor knjige Mazzochi 
je zapisal, da bi 100 kilogramov 
posejanega žita dalo na njivi, 
pognojeni s hlevskim gnojem, 
sedemkrat več pridelka, na 
njivi, gnojeni s konjskimi figa
mi, desetkratni pridelek, med
tem ko bi s človeškim blatom 
pognojena njiva dala dvanajst
krat več žita, kot smo ga 
posejali.

Za Kitajce so to dobro znane 
stvari, saj že tisočletja marljivo 
obdelujejo svoje sadne in ze
lenjadarske gredice in j ih bogate 
s človeškimi iztrebki, medtem 
ko zahodna civilizacija ravna z 
njimi, kot da so strup. Po 
zaprtih pozdemnih ceveh jih 
takoj odvajajo, prečistijo in z 
odplakami spuščajo kje dovolj 
daleč, da bi prebivalcu mesta 
njegov lastni „pridelek“ ne 
dražil občutljivega nosu. To pa 
je prava potrata. Odmetujemo 
zelo dragoceno snov za kmetij
stvo. Na neki način se branimo 
večjega kosa kruha.

Mazzochi je izračunal, da 
odrasel človek „pridela“ okoli 
450 kilogramov iztrebkov v 
trdnem in tekočem stanju (svi
nja 700 do 800 kg, konj 8 do 
10 ton, vol 12 ton), kar po 
svoje kaže, da je to naravno 
gnojilo po količini majhno, 
zato pa kvalitetno. Tako je za 
dobro pognojenost hektara 
zemljišča potrebnih 10 ton 
hlevskega gnoja ali zgolj tona 
človeških iztrebkov!

Tudi v naših krajih so ljudje 
delno uporabili človeške iztreb
ke za gnojenje, saj so imeli 
preprosto stranišča speljana kar 
na gnojišče, v primestnih gospo-

Odkrili še eno 
črno luknjo

Astronomi zdaj vedo že 
za dvoje takšnih pojavov

Skupina kanadskih in 
ameriških astronomov trdi, 
da so odkrili še eno črno 
luknjo v vesolju. To je druga 
črna luknja, kar so jih kdaj 
zabeležili in prva zunaj meja 
naše galaksije. Ugotovili so 
jo, ko so raziskovali nevidni 
vir X. žarčenja, oddaljen od 
nas 180.000 svetlobnih let.

K opazovanju je astrono
me zvabilo nenavadno moč
no oddajanje X-žarkov v 
Velikem Magellanovem obla
ku. Vir so imenovali LMC 
X —3. Ker je optično nevi
den, so se uganke lotili s 
pomočjo opazovanja bližnje 
vidne zvezde. Opazovali so 
jo z optičnim teleskopom, 
nameščenim v Čilu. Veliki 
Magellanov oblak je namreč 
viden le z južne zemeljske 
poloble.

Ko so ugotovili zamik v 
svetlobnem spektru vidne 
zvezde, so lahko izračunali, 
s kakšno hitrostjo se zvezda 
in nevidni vir X—žarčenja 
vrtita okoli skupnega gravi
tacijskega središča. Iz teh 
podatkov so lahko izračuna
li razdaljo med obema, ki 
znaša „samo“ 17,6 milijona 
kilometrov, ter maso vira 
žarčenja, ki znaša desetkrat
no maso našega sonca.

Kar jim  je ostalo, je stvar 
sklepanja. Po dognanjih mo
derne astronomije je možno, 
daje vir takšnega žarčenja in 
takšne mase lahko samo 
črna luknja, skrivnostna 
zadeva, ki ostane po silovi
tem kolapsu zvezde pod silo 
lastne gravitacije.

Prvo črno luknjo v vesolju 
so odkrili pred desetimi leti.

darstvih pa so njive in travnike 
gnojili z vsebino greznic. Ven
dar so detergenti in druge 
kemikalije, ki so zavladale v 
gospodinjstvih, vsebino greznic 
poslabšale in jo storile celo 
neprimerno. Po drugi strani pa 
se je razširila uporaba umetnega 
gnojila, s katerim je rokovanje 
preprostejše in vsekakor čistej
še, čeprav so učinki poleg 
dobrodejnih in zaželenih tudi 
škodljivi, saj postopoma uni
čujejo naravno sestavo tal, 
onesnažujejo reke in potoke, 
dajejo včasih priokus pridelkom 
in so lahko škodljivi zdravju.

Kitajci, znani po svoji varč
nosti in praktičnosti, se vse do 
današnjih dni niso odpovedali, 
človeškim iztrebkom kot prvo
vrstnemu gnojilu. Njihov stro-

Čeprav je gradnja kanalizacije 
znamenje civilizacije, jo je mo
goče gledati tudi kot potrato.

kovnjak Čaoje izračunal, daje 
v človeških iztrebkih več dušika 
in manj fosforja in kalija v 
primerjavi z gnojem, ki ga dobe 
v svinjakih, prav zaradi takšne 
sestave pa rastline lahko vsrkajo 
več prvega. Tako navaja, da 
rastline absorbirajo do 45 odst. 
človeškega gnojila, 25 odst. 
svinjskega in samo 20 odst. 
govejega.

Navedimo še zapažanja 
McGarryja, ki piše, da v Kanto
nu, mestu s preko 2 milijona 
prebivalcev, zbirajo fekalije in 
jih vozijo na podeželje, kjer jih 
potem predelajo v gnojilo.

Nekdaj je bilo zaradi takšne
ga ravnanja na Kitajskem precej 
najrazličnejših črevesnih bolez

ni, zdaj pa se s širokimi 
akcijami, ki jih med ljudstvom 
širijo bosonogi zdravniki, higie
na izboljšuje, kar ob anaerobnih 
postopkih obdelave človeških 
iztrebkov nevarnost prenašanja 
črevesnih in še kakšnih drugih 
bolezni močno zmanjšuje. Od 
dreka imajo tako kitajski kmet
je le dobiček, Kitajci pa vsakda
nji riž. Brez uporabe tega 
tradicionalnega gnojila bi v tej 
veliki deželi ne mogli iztrebiti- 
tisočletnega spremljevalca tega 
marljivega ljudstva — lakote.

Človeških iztrebkov pa ne 
uporabljajo le za gnojilo, tem
več jim služijo kot surovina za 
pridobivanje biološkega plina. 
Če odpadne vode z živinskih 
farm združijo z vsebino greznic, 
dobe zadostno količino suro
vin, ko se plača proizvajati 
bioplin metan, ki je vnetljiv in 
daje precej toplote pri izgoreva
nju, čeprav je seveda res, da ni 
povsem brez vonja, se pravi 
smradu.

V Indiji je preko 5.000 
večjih vasi, kjer imajo urejene 
naprave za pridobivanje metana 
iz odpadnih voda in živalskih 
iztrebkov, podobne naprave pa 
grade v še 15.000 vaseh.

Mesta razvitih dežel seveda 
česa takega ne poznajo. Vpraša
nje je, če bo sploh kdaj mogoče 
koristno uporabiti človeške iz
trebke v mestih, saj je šp z 
uporabo najrazličnejših smeti in 
odpadkov dovolj težav. Po
nekod sicer res uporabljajo 
odpadke za sežiganje in pridobi
vanje elektrike, ni pa slišati, da 
bi v kakšnem mestu razvili 
naprave za predelavo iztrebkov.

Stranišče na izplak in kanali
zacija sta protiekološki iznajd
bi, menijo zagovorniki reciklaže 
vsega, kar človek pridela, pa naj 
bodo to običajne smeti in 
odpadki ali pa tisti edini pro
dukti, ki so plod procesov v 
človeškem telesu — urin in 
govno.

Kdo bi si upal zagotoviti, da 
nekega dne ne bomo tudi teh 
dveh proizvodov koristneje iz
rabljali, kot ju dandanašnji, ko 
se ju sramujemo in pod zemljo 
speljujemo čimbolj stran od 
domovanj?

Ni vseeno, kje redno spiš
Geobiologija poskuša odgovoriti na nekaj zanimivih

vprašanj — Ali na nekaterih krajih hitreje obolimo?
1 — .....

Medicinska znanost je boga
tejša za novo vejico, ki je 
pognala na njenem starodavnem 
deblu, čeprav vsem medicinskih 
strokovnjakom niti ni prav, da 
takšne vejice poganjajo na 
svetem deblu medicinske zna
nosti, saj imajo take poganjke 
bolj za sleparije kot znanstvene 
dosežke človeškega razuma.
Gre za geobiologijo, katere 
ustanovitelj je nemški zdravnik 
Ernst Hartmann.

Geobiologija je zasnovana na 
predpostavki, da človek nega
tivno reagira na določenih 
kraj ih in da lahko celo zboli, če 
se dlje časa nahaja v tako 
imenovanih geopatskih prede
lih, to je nad geološkimi 
razpokami, vodnimi plastmi in 
podzemnimi izviri, sloji določe
nih mineralov, nahajališči plina 
ipd. In še več, možno je, da so 
tudi mikre lokacije, kjer se 
nekatere bolezni najhitreje raz
vijajo, in v skladu s tem 
geobiologi govorijo o hišah in 
ulicah raka ipd. Tem točkam 
pravijo Hartmannovi vozli, ki so 
v bistvu sečišča nevidne mreže, 
ki objema ves naš planet.

S posebnimi napravami geo
biologi določajo, kje so Hart
mannovi vozli. Zanimivo je, da 
so ugotovili, da so v starih 
svetiščih prostor za najsvetejše 
in duhovnika vedno postavili na 
najbolj nevtralno točko, v sredo 
pravokotnika, omejenega s 
Hart malinovimi vozli. Nekaj 
poskusov, ki so jih izvedli 
Hartmann pa tudi drugi razisko
valci in pripadniki te mejne 
znanstvene panoge, kažejo, da v 
vsej stvari nekaj bo. Poskusne 
miške so hitreje obolevale in

imele večjo smrtnost zaradi 
tumorjev, če so se njihove 
kletke nahajale točno na 
Hartmannovih vozlih, medtem, 
ko so miši, katerih kletke so 
bile na nevtralnem polju,
počasneje razvijale tumorje in v 
primeru zdravljenja imele več 
uspeha in možnosti za preživet
je. Poskus so opravili s 24.000 
mišmi.

Podobne poskuse so opravili 
tudi z rastlinami. Pri grahu, 
koruzi in pri žitaricah so opazili 
porast težav pri rasti, če so 
rastline , gojili na geopatskih 
predelih.

Zanimiv je poskus francoske
ga zdravnika dr. Regnauta, kije 
pri nekem bolniku našel 4 in 
pol milijona rdečih krvničk in 
14 odst. levkocitov v prostor
skem centimetru, ko pa je 
istega bolnika prestavil na 
mesto Hartmannovega vozla, je 
ugotovil porast levkocitov in 
skoraj za pol milijona manj 
rdečih krvničk.

Ljudje še premalo vemo o 
pomenu teh vozlov, zato se ne 
oziramo dovolj nanje, menijo 
geobiologi. Živali pa zanje 
dobro vedo. Ugotovili so, da 
ptice, psi in konji nikoli ne 
izberejo mesta za spanje ali 
gnezdenje na Hartmannovem 
vozlu.

Preprost nasvet, če kdo 
verjame v te še tako dvomljive 
in ne dovolj preveijene ugoto
vitve: poglejte, kje najraje
dremata domača mačka ali pes, 
kadar sta v hiši tani zagotovo 
ni Hartmmanovega vozla. Naj
bolje je, da posteljo postavite 
tja. Za vsak primer.
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Fotografija Božje solze pred tveganim potovanjem. Zgoraj 
posnetek samotarskega pomorščaka Dickinsona in irskega svetilni- 
čatja Boyla, ki gaje našel.

Samotna pot na valovih
Pred dobrim tednom dni je 

svetilničar Charlie Boyle na 
otoku Arranmore pred severo
zahodno obalo Irske zapazil 
bradatega, hudo izčrpanega mo
žakarja v oranžnem reševalnem 
jopiču, ki se je stiskal ob steno 
svetilnika. Ves začuden ga je 
vprašal, kdo vendar je in od kod 
seje privlekel na samotni otok, 
nakar mu je neznanec odgovo
ril: „Sem Wayne Dickinson in 
pravkar sem preplul Atlantik."

Na čereh irskega otoka se je 
tako končala ena najbolj čud
nih plovb preko Atlantskega 
oceana. Skoraj pol leta, točno 
142 dni, je trajala moderna 
odisejada samotnega lovca na 
nenavaden svetovni rekord. 
39-letni nezaposleni računalni
ški tehnik Dickinson se je 
namreč odločil za nevaren in 
tvegan podvig z željo, da bi ga 
postavili na častno mesto v 
knjigi rekordov kot človeka, ki 
je preplul Atlantik v najmanj
šem plovilu doslej.

Na pot seje odpravil v zares 
skromnem čolničku. Dolg je bil 
vsega 271 cm in na zunaj bolj 
podoben zaprti kopalni kadi 
kot pravemu čolnu. S floridske 
obale na ameriški strani Atlanti
ka je odplul 30. oktobra. Sredi 
novembra so ga opazili že 
precej daleč na odprtem morju, 
potem pa je velikanski val 
odplaknil s krova njegovega 
čolnička kratkovalovni radijski 
oddajnik in krmilno napravo. 
Tako je bil samotarski pomor
ščak prepuščen milosti in ne
milosti atlantskih valov. 25. 
januarja so ga zapazili 750 milij 
od Nove Foundlandije, nato pa 
se je sled za njim izgubila. Imeli 
so ga za mrtvega.

No, hrabri možakar se ni dal. 
Ob mesnih konzervah, dobri 
zalogi pitne vode in visoko 
beljakovinskega zrna, s katerim 
se je večidel hranil, je kljuboval 
naporom in dolgotrajni samoti. 
V plovilu mu je ostal kompas, 
ki mu je kazal, da ga valovi le 
nosijo v želeni smeri, in to mu 
je dajalo notranjo moč. Straho
viti samotnosti pa je bil kos z 
dolgimi samogovori.

Hlad ga je začel opozarjati,, 
da ga je zaneslo proti severu in

da se bo njegova pot končala. 
Mislil je že tudi na smrt, ker je 
bil do konca izčrpan. Sredi 
spanja ga je vrglo na otoček 
Arranmore. Njegova ladjica iz' 
plastike, ki j i je nadel ime Božja 
solza, se je na čereh začela 
lomiti. Bilje zadnji trenutek, da 
jo po dolgem drugovanju zapu
sti.

Nekako mu je uspelo, da se 
je splazil na obalo, preplezal sto 
• metrov visoke obalne pečine in 
prepešačil poldrugi kilometer 
do svetilnika, kjer ga je našel 
svetilničar.

MiM
* (Vir: Time)

Trebušni ples
Evropejke odkrivajo 
staro veščino Vzhoda

Poslednji krik rekreativne 
telovadbe, ki se mu pravi 
aerobni ples in aerobne vaje, 
je zasvojil milijone žensk po 
svetu, odkar so ga ponovno 
obudile k življenju slavne 
zvezde filma, kot je Jane 
Fonda. Menda je tovrstna 
rekreacija pravo prekletstvo 
za maščobne blazinice na 
trebuščkih, ritnicah in steg
nih, saj se odvečno telesno 
salo kar topi med napornimi 
vajami. Nekateri zdravniki 
sicer svarijo pred nenadzoro
vanimi aerobnimi vadbami, 
češ da so lahko škodljive, a 
se za to ženske, ki žele 
ohraniti ali pridobiti vitko 
linijo, ne menijo kaj dosti.

Francozinje so odkrile še 
boljši način vzdrževanja lepe 
in zdrave postave, ki bo 
menda aerobni ples povsem 
zasenčil. Kot poročno v 
Tanjugovem Durbinu, so 
začele popularizirati — tre
bušni ples. Torej staro 
veščino vzhodnih plesalk. 
Menijo, da je trebušni ples 
idealno sredstvo za nadzor 
nad telesom. Na knjižnih 
policah v Franciji in Zahod
ni Nemčiji so se pojavile že 

i tudi knjige z navodili, kako 
rvežbati sloviti trebušni ples.

M A i r / r
hidravlično vezivo za pripravo malt 
za zidanje in ometel

Nabavite ga lahko v vseh večjih 
trgovinah z gradbenim materialom in 
naši trgovini na drobno v Anhovem, 
telefon (065) 51 -030, 52-030

SALONIT
ANHOVO
TOZD BLAGOVNI PROMET 
Kidričeva 20
65001 Nova Gorica, p.p. 68 
Telefon: (065) 24-411

Umetnost na čipe
Računalniško obdelani se
znami evropskih umetnin

Čez čas bo mogoče dobiti 
sliko in podatke o vsaki 
pomembnejši evropski umetni
ni, kije nastala v zadnjih sedmih 
stoletjih; zadoščalo bo le nekaj 
ukazov za osrednji računalniški 
spomin v Lps Angelesu, kjer 
bodo shranjeni milijoni podat
kov o svetovnih umetninah.

Za Evropo bodo pripravili 
r a č u n a l n i š k o  obdela  vo
1.300.000 fotografij, zapisov in 
katalogov o evropskih umetni
nah v londonskem inštitutu 
Courtauld, kjer se s to nalogo 
ukvarja skupina strokovnjakov 
za umetnost in računalništvo. 
Ko bodo opravili prvi del 
naloge, se bodo lotili obdelave
800.000 arhitekturnih in kipar
skih umetnin, ki jih bodo 
obdelali na enak način.

Ves sistem bo deloval tudi 
preko video naprav. Tako bo, 
denimo, mogoče v nekaj 
minutah dobiti sliko in podatke 
o vseh cerkvenih portalih v 
severni Franciji za obdobje 
1270 — 1280 ali kaj podobne
ga. Računalnik bo zlahka 
opravil izbor želenega iz za 
posameznika nepregledne kopi
ce podatkov in slik.

Kateri arhitekturni spomeni
ki in katere umetnine iz naše 
domovine bodo dobili vstop v 
računalniško elito, ni znano.

Razpisna komisija
D ELAVSKEG A K U LTU R N EG A  DOMA  
ED VA R D A  KARDELJA KRŠKO
razpisuje prosta dela in naloge

IN D IV ID U A L N E G A  POSLOVODNEGA ORG A NA
Pogoji:
— da ima visoko ali visijo strokovno izobrazbo,
— da ima n^manj pet let ustreznih delovnih izkušenj pri 

opravljanju vodilnih nalog v kulturni dejavnosti,
— da ima potrebne organizacijske sposobnosti,
— daje moralno-politično neoporečen.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati 
pošljejo v 8 dneh po objavi razpisa na naslov: Delavski 
kulturni dom Edvarda Kardelja Krško, Trg Matije Gubca 2 -  
za razpisno komisijo.
Prijavljene kandidate bomo o izidu razpisa obvestili v 15 
dneh po preteku roka za prijavo.

NOVOTEKS, Tekstilna tovarna, 
n. sol. o., Novo mesto Foersterjeva 10

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA TOZD TKANINA

objavlja 
dela in naloge

1. STROJNI K LJU Č A V N IČ A R  (4 kandidati)
2. VEČ NK D E LA VC EV -  MOŠKIH (za delo v 

treh izmenah)
Pogoji:
1. a) KV delavec — strojni ključavničar

b) najmanj 1 leto delovnih izkušenj
c) odslužen vojaški rok
d) poskusni čas 1 mesec

2. a) starost nad 18 let 
b) poskusni čas 1 mesec

Zaposlitev je za nedoločen čas. Interesenti naj pošljejo svoje 
ponudbe o izpolnjevanju pogojev v 8 dneh po objavi na 
naslov: NOVOTEKS, tekstilna tovarna, n. sol. o.. Novo 
mesto, Foersterjeva 10, kadrovski oddelek.
Kandidate bomo o izidu izbire pismeno obvestili v 30 dneh 
po izteku prijavnega roka.

V._________________________________________ /
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V .
Črtice in  jxruesti iz narodnegp življenja

DUŠICA
Sklene ročice.in

govori počasno in s spremenjenim glasom: ,,Preljubi bogek, 
prosim te ponižno, daj življenje moji duši in mojemu truplu. 
Amen!”  Po večerji moli še bolj na kratko: ,,Čast bodi Bogu in 
hvala vsem dobrotnikom. Amen!" Sosebno Hribarici je bila 
kaj všeč ta jasna, otroškim letom primerna molitev, in hvalila 
je na vso moč očeta, da navaja hčerko tako lepe bogo- 
služnosti.

Ančka je hotela zdaj Dušico spat nesti. Mala pa se je 
branila, češ da še ni nič zaspana in da brez nje ne gre spat. 
Hribarjevi so se kratkočasili še celo uro z njo'. Popisala jim je 
kapiteljsko cerkev tako natanko in opazijivo, da je Hribar 
zatrdil: „Ta otrok ima več pameti kot mi vsi. V tej cerkvi sem 
bil že bogve koliko stokrat, pa jo manj poznam kakor ta 
veverica." Smeha ni bilo ne konca ne kraja, ko je začela 
praviti, kako se na semnju ljudje pogajajo in zmerjajo, kako na 
Krki perice klepetajo in obrekujejo gospodarje in družino, 
kako se drži in vede doma očetov pomočnik, kadar šiva, in 
druge take reči. Dušica je tudi pokazala, da zna peti. Začela 
je: ,,Mat potico peče, nobenem nič ne reče" — ali se kmalu 
domisli, da je še veliko lepša tista o prekanjeni in prevarjeni 
lisici: „Leži, leži stezičica, po nji teče lisičica”  itd. Največjo 
zabavo pa je napravila celemu društvu s svojimi pripovedkami. 
Ko ji Hribar reče, da naj mu pove, kar mepi, da bi bilo zanj 
najbolje, stopi predenj in premišljuje: ,,Vi ste oče, kajne? Kaj 
neki bi bilo vam najljubše? Saj sem že vedela, pa ta prebita 
buča vse pozabi. Pa se bom že spomnila, čakajte, aha, jo že 
imam, ali je kratka: Bogek je imel očeta rad, bogek je dal 
očetu zlato polje, na zlatem polju devet njiv, na vsaki njivi 
devet krajev, na vsakem kraju devet snopov. V vsakem snopu 
devet klasov, iz vsakega klasa devet štruc. Imate veliko štruc.

Prosim, da bi dali eno štručko Dušici. Dušica papka rada 
štručico."

Hribar se zakrohoče: „Tako polje bi zame res ne bilo 
preslabo. Kar prosiš, boš že dobila. Ančka, ju tri zjutraj ne 
pozabi prinesti iz krčme vogel če pred jedjo kaj moli? Mala je 
debelo pogledala, kako da jo more kaj takega

Zdaj jo 
povedala? "

pokliče gospodinja k sebi: „Kaj boš pa meni

Dušica se zopet zamisli: „V i ste mati, za vas mora biti kaka 
materina. Poslušajte! Bila je enkrat mati in mati je imela tri 
sinčke in eno hčerko. Sinčki so bili: sinček mišek, sinček 
mucek in sinček medvedek. Hčerki pa so rekli: hčerka smrt. 
Mati jim je rekla: ,Jaz vam grem-kuhat kosilce, dobro kosilce, 
vi pa ostanite skupaj in se igrajte.' In otroci so ostali skupaj in 
so se igrali. In sinčka miška je pojedel sinček mucek in sinčka 
mucka je pojedel sinček medvedek in sinčka medvedka je 
pojedla hčerka smrt. Mati se je jokcala in je pretepla hčerko 
smrt. Hčerka smrt pa je dejala: ,Mati, kaj se jakcate in tepete 
hčerko smrt? Rekli ste: Ostanite skupaj, pa se igrajte! In smo 
se igrali in pojedli. Poslušajte, ljuba mati, kaj vam povem. 
Specite vi kruhke tri, ujemite zelene pajkce tri, v vsak kruhek 
zamesite zelenega pajkea.' In mati je spekla kruhke tr i in ujela 
zelene pajkce tri in zameslila v vsak kruhek zelenega pajkea. 
Pa je dala en kruhek hčerki smrti in hčerka smrt je izkozlala 
sinčka medvedka in je dala drugi kruhek sinčku medvedku in 
sinček medvedek je izkozlal sinčka mucka in je dala tretji 
kruhek sinčku mucku in sinček mucek je izkozlal sinčka 
miška. In mati je rekla: .Otroci, poberite se na dvoje, igrati se 
ne smete. Preden pojdete po svetu, pojejte še kosilce, dobro 
kosilce, ki sem ga skuhala. Ti, Dušica, pa vzemi palčico in 
varuj otroke, da se ne pojedo!' In Dušica je vzela v eno roko 
palčico, fr drugo pa je vzela žličico in je papkala s'sinčkom 
miškom in š sinčkom muckom in s sinčkom medvedkom in s 
hčerko smrtjo. Zdaj pa je Dušica sita, čast bodi Bogu in. vsem 
dobrotnikom. Amen."

Ančka pravi: ,,Dušica, zdaj pridi sem in povej katero meni 
in muci, ki brunda zraven mene."

Dušica priskaklja, začne mačko božati in veli: „0 , za 
mucko jih znam še več kakor eno. Katero bi neki izbrala? 
Morebiti jih bo všeč tale: Bila je mama. Mama je imela fantka 
in mucko. Mama zboli in pravi mucki: Jaz bom umrla, varuj t i 
mojega fantka. In mama je umrla in fantka je varovala mucka. 
Fantek je bil lačen. Mucka je ukradla dve klobasici, eno zase, 
eno za fantka. Fantek je bil žejen. Mucka je ukradla piskrček 
mlekca in poliček vinčka, mlekec zase, vinček za fantka. 
Fantka je zebkalo. Mucka se je ulegla k fantku in ga ogrela. 
Fantek je spančkal. Po fantka je prišel velik strah, bavbav. 
Mucka je opraskala bavbava in mu odtrgala veliko malho. V 
malhi je bilo polno denarja. Fantek si je kupil belo graščinico 
in. je dal mucki-zjutraj kofka in potičice, opoldne meška in 
solatice, zvečer svinjska reberca, preden je šla spaV, belega 
cukrčka. Dušica je prosila fantka: ',Daj mi, kar ostane tvoji 
mucki!' Fantek je poklical Ančko in je rekel Ančki: ,Daj 
Dušici, kar ostane moji mucki, zjutraj kofka in potičice, 
opoldne meška in solatice, zvečer svinjska rebrca, preden 
pojde spat, belega cukrčka.' Zdaj veš, Ančka, da mi moraš 
pripraviti belega cukrčka. Atej mi ga prineso vsak dan košček 
na posteljico."

Ančka se smeje in pravi: ,,Belega cukrčka pri nas nimamo, 
prinesla ti bom črnega, boš videla, da je morebiti še boljši od 
belega." Sla je v hram po medu. Dete ga še ni jedlo nikoli in 
ga ni poznalo. Ko ga pokusi, se mU zdi veliko boljši od cukra. 
Z nobeno rečjo se ji Ančka ne bi bila mogla bolj prikupiti. Ko 
se je najedla, ji pade okoli vratu, jo poljubuje in hvali: ,,Nak, 
zdaj vidim, da me res noben človek nima tako rad kakor t i še 
atej ne. Zato bom pa spala tudi prav mirno, te ne bom nič 
brcala, se ne bom nič premetavala."

Ančka ji je bila postlala posebej zraven sebe. Dušica pa ni 
prej mirovala, dokler je ni vzela v svojo posteljo. Otrok pravi: 
„Zdaj bom še molila, kakor doma.
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od delegatovi za delegate

Prednost začetim gradnjam
Denarne zagate botrovale tudi krčenju načrta vlaganj v 
vodovodne in kanalizacijske sisteme v novomeški občini

Prvi dve leti sedanjega sred
njeročnega obdobja sta pokaza
li, da je bil načrt vlaganj v 
vodovodne in kanalizacijske si
steme v novomeški občini za 
čas 1981—85 zastavljen preveč 
optimistično. Gospodarske te
žave namreč upočasnjujejo raz
voj tudi na tem področju. Tako 
so nekateri denarni viri povsem 
odpovedali, iz drugih pa priteka 
veliko manj sredstev, kot je bilo 
načrtovano.

To je bil tudi razlog za 
pripravo predloga spremenjene
ga srednjeročnega načrta, ki je  
sedaj v razpravi, predvideva pa 
bistveno zmanjšanje vlaganj v 
vodovodne in kanaljjacijske si
steme v novomeški občini do 
leta 1985. Nekatera vlaganja so 
povsem črtana iz programa, 
druga pa bodo opravyena v 
manjšem obsegu. Poleg tega so 
se v zadnjih dveh letih pojavile 
še nekatere težave (veliko po
manjkanje pitne vode v Straži, 
poostrene zahteve za neoporeč
nost pitne vode in popolno 
komunalno opremo novih sta
novanjskih sosesk, denarne za
gate pri gradnji osnovne novo
meške kanalizacije itd ), ki niso 
bile predvidene, zahtevajo pa 
razrešitve.

Vse. to je zelo oteževalo 
izdelavo letošnjega načrta vla
ganj v vodovodne in 
kanalizacijske sisteme v občini, 
ki pa ga bodo delegati novo
meške komunalne skupnosti 
vendarle obravnavali na skup
ščini 19. aprila. Sestavljalci so 
pazili, da vključuje sisteme, ki 
so že v gradnji, da bi jih  bilo 
moč čimprej začeti uporabljati.

Poleg tega naj bi zagotavljali 
priključitve novih sosesk na 
osnovne komunalne vode,' na
daljevanje gradnje novomeške 
kanalizacije po programu samo
prispevka ter sredstva za nepre
kinjeno pripravo investicijske in 
tehnične dokumentacije in red
no odplačevanje posojil. V  
program niso vključili ničesar, 
česar ni že v srednjeročnem 
načrtu.

Vlaganja v vodovodne siste
me naj bi letos znašala v 
novomeški občini skupaj 21 
milijonov dinaijev. Porabljena 
bodo za gradnjo vodovodov: 
Visejec-Gradenc in Plešivica- 
Gradenc v Suhi krajini, kjer 
bodo dela opravljale mladinske 
delovne brigade, za vodovod 
Bršljin-Straža, Irča vas-Brod 
in Jedinščica-Rok, v okviru 
gradnje vodovoda na Uršnih 
selih pa bo letos narejeno 
črpališče Gornje Sušice in 
Uršna sela, rezervoar na Luban- 
cu ter cevovod Lubanec-Stari 
Ljuben.

Za izboljšanje in razvoj kana
lizacijske mreže v občini pa naj 
bi letos porabili nekaj manj kot 
27 milijonov dinaijev. Dokon
čano bo črpališče Žaga v 
Novem mestu, povezava zbiral
nika v Kandiji s kanalom S 
preko Krke in kanal K, zgrajen 
odsek kanala S Novoteks— 
Cegelnica, ki bo omogočil pri
ključitev večjega dela Cegelnice 
in glavnih onesnaževalcev Krke 
v tem predelu na čistilno 
napravo. Poleg tega je v načrtu 
le še zgraditev kanala od Mač
kovca do čistilne naprave v 
Ločni ter črpališče v Mačkov
cu.

ZAPORNICE VEČ DOL KOT GOR — Upravičeno se jezijo prebivalci Drske pri Novem mestu, ko 
morajo skoraj ob vsaki vožnji proti mestu vedno znova čakati pred spuščenimi želežniškimi 
zapornicami. Mnogi pešci pa tudi kolesaiji ne čakajo in izbirajo nevarne poti, pravi čudež je, da tu še 
ni prišlo do nesreče. O tej črni točki je bilo že mnogo povedanega, zlasti od prebivalcev novega 
naselja, stg je ta del cestišča, ki je mimogrede zelo nepregleden, nevaren tudi zaradi neurejenih 
pločnikov za pešce. (Foto: J. Pavlin)

Lokacije po različnih cenah
Delovne organizacije, ki ne združujejo sredstev za urejanje stavbnih zemljišč, „priviti"  

ob nakupu stanovanj-z višjo ceno — Dražje lokacije za njihove delavce

Komaj dveletno delo novomeške stavbnozemljiške skupnosti je 
bistveno spremenilo razmere na področju urejanja in komunalnega 
opremljanja stavbnih zemljišč v občini, čeprav težav še vedno ne 
manjka. Tako vse temeljne organizacije niso niti pristopile k 
sporazumu o ustanovitvi skupnosti, poleg tega pa lani prenekatera 
kljub podpisanemu sporazumu ni plačevala 1,2-odstotnega 
prispevka, zaradi česar za urejanje stavbnih zemljišč ni bilo na voljo 
toliko denaija, kot je bilo predvideno z letnim načrtom.

V takem položaju, ko je bila med vendarle niso majhni. Prvič so bile
letom zagotovljena le četrtina sred- pravočasno na voljo lokacije za
stev, je  bik) potrebno vložiti nemalo družbeno in individualno gradnjo v
naporov v pridobivanje in racio
nalno porabo dobrih 100 milijonov 
dinarjev, kolikor znaša letno vlaga
nje v komunalno opremljanje bodo
čih sosesk. Če upo Sevamo še težave 
zaradi kasnitve urbanistične doku
mentacije ter premajhno vključe
vanje nekaterih izvajalcev, rezultati

Skrčeni načrti le uresničeni
Novomeška občina lani »bogatejša" za 136 stanovanj — Začeta neorganizirana gradnja 

200 zasebnih hiš -  Delovne organizacije izkoristile le tri petine sredstev za posojila

Novomeška stanovanjska skupnost je v lanskem programu 
predvidela dograditev vsega F36 družbenih stanovanj v občini, od 
tega 125 stanovanj v naselju ob Cesti herojev in 11 stanovanj v 
prizidku bloka v Žužemberku. Poleg tega - naj bi v sklad 
stanovanjskih hiš vložila še 21 stanovanj v blokih na Žibertovem 
hribu v Novem mestu, ki so bila zgrajena že v letu 1981.

Tak načrt, ki je bil precej 
manjši od prvotnega srednjeroč
nega, je bil skoraj v celoti 
uresničen. Tako so bila lani 
zgrajena in prevzeta v upravlja
nje omenjena stanovanja v sose
ski ob Cesti herojev in v 
Žužemberku. V  stanovanjski 
sklad novomeške občine je bilo

Še preveč 
v zametkih

Preobrazba hišne samo
uprave v novomeški občini 
ni stekla po predvidevanjih

Ena pomembnih nalog, k i j i  je 
novomeška stanovanjska skupnost v 
preteklem letu posvečala veliko 
pozornost, je bila preobrazba hišne 
samouprave v skladu z zahtevami 
novega stanovanjskega zakona, po 
katerem bi morali stanovalci sami 
prevzeti celotno gospodarjenje s 
stanovanji

Da bi hišna samouprava zaživela v 
novih oblikah in vsebini, bi morali 
b iti že januarja lani ustanovljeni 
zbori stanovalcev, hišni sveti in 
organi delavske kontrole ter sveti 
stanovalcev pri organih krajevnih 
skupnosti. Ustanavljanje teh orga
nov in njihovo aktiviranje pa kljub 
mnogim naporom ni steklo brez 
mnogih zatikanj.

Od 189 skupnosti stanovalcev jih  
ob koncu leta 1982 še vedno ni bik) 
ustanovljenih 43, kar seveda močno 
zavira razvoj samoupravnih odnosov 
•n dejavnosti na področju gospodar
jenja s stanovanjskim skladom. Ker 
pa so skupnosti stanovalcev pravno 
odgovorne za gospodarjenje z druž- 
renimi stanovanji, bo preobrazbo 
vendarle treba speljati do konca, 
sicer bo treba poseči po ukrepih 
posebnega družbenega varstva.

vloženih tudi 14 stanovanj na 
Žibertovem hribu, medtem ko 
preostalih kupec IM V noče 
prevzeti zaradi tehničnih po
manjkljivosti. Napake so posle
dica nekvalitetno opravljenih 
del, neupoštevanja projektne 
dokumentacije in uporabe ne
kvalitetne opreme, katere zame
njava pa se vendarle vleče dlje 
časa, kot bi bilo treba.

Za organizirano gradnjo za
sebnih hiš v strnjenih soseskah 
je bilo lani sklenjenih 54 
pogodb o oddaji stavbnega 
zemljišča, v okviru neorganizi
rane zasebne gradnje pa so 
ljudje lani po oceni začeli 
graditi 200 stanovanjskih hiš.

V skladu združenih sredstev 
za vzajemnost pri stanovanjski 
skupnosti se je lani nabralo 
skoraj 79 milijonov dinaijev ali 
dva odstotka nad načrti. Pri 
tem naj omenimo, da v ta sklad 
še vedno ne združujeta sredstev 
Novoles in Novotehna, ki sploh 
nista podpisala sporazuma, IMV  
je plačilo obveznosti odloženo, 
zaradi težav pri poslovanju pa 
denaija ni združeval tudi Krkin 
tozd Hmeljnik. Od sprejetega 
načrta tega sklada je lani 
bistveno odstopala poraba sred
stev. Tako je 24 delovnih

PLAN NI V  
NEVARNOSTI

V Suhi krajini jc  spomladanska 
setev v polnem teku. Kmetje imajo 
težave, ker je nekaj časa manjkalo 
umetnih gnojil, vendar dodatnih 80 
ton gnojil že prihaja na to območje. 
Tudi zaščitnih sredstev za zdaj ne 
zmanjkuje in semena so na zalogi. V 
zadrugi menijo, da kljub občasnim 
težavam izpolnitev setvenega plana 
ne bi smela b iti sporna.

organizacij dobilo za nakup 92 
družbenih stanovanj skupaj le 
39 milijonov dinaijev posojil, 
kar je komaj 61 odstotkov 
predvidenega zneska. V  celoti 
pa so bila porabljena predvide
na sredstva za posojila delavcem 
za nakup etažnih stanovanj. 
Devetim prosilcem so v ta 
namen razdelili posojila v skup
nem znesku 3 milijone dinaijev.

Za posojila za gradnjo zaseb
nih stanovanjskih hiš, ki gredo 
prav tako iz tega sklada, je 
odbor za programiranje in fi
nanciranje, obravnaval 127 za
htevkov, ugodno rešil pa 107 
prošenj. Posamezni prosilci so 
dobili od 20 tisoč do 530 tisoč 
dinaijev, vsem skupaj pa so 
odobrili za dobrih 26 milijonov 
dinaijev posojil. To je sicer 
nekoliko manj, kot je bilo 
predvideno, a kljub temu za vse 
ni bilo razpoložljivih sredstev, 
tako da bo 10 upravičencev 
lahko koristilo posojilo šele v 
letošnjem letu.

Novem mestu, M irn i peči, Straži in 
Stopičah, medtem ko Šentjernej, 
Žužemberk, Dolenjske Toplice in še 
nekateri kraji zaradi naštetih težav 
ostajajo praznih rok na tem področ
ju . Lokacij v teh krajih tud i v 
bodoče še ne bo moč pripraviti saj 
je delo dodatno zavrl zakon o 
varstvu kmetijskih zemljišč.

Upoštevajoč denarne in druge 
zagate je letošnji načrt stavbnozem
ljiške skupnosti komaj na ravni 70 
odst. lani uresničenega, b il pa b i še 
bolj skrčen, če skupnosti ne bi 
uspelo premoščati težav s posojili. 
Velja omeniti, da bo letos praktično 
možno nadaljevati le s pripravo 
stavbnih zemljišč v soseskah Irča vas 
-  Brod in Regerške košenice v 
Novem mestu.

SPOSOJENO TRNJE
— Od naših koncev so lepši 

samo začetki.
— Cerkev se je ločila od drža

ve in zadržala otroke.
(Iz Ježa)

Letošpji plan so delegati sprejeli 
na skupščini pretekli teden, ob tem 
pa še vrsto usmeritev in sklepov, 
kako v bodoče zagotavljati čim b o j 
nemoteno pripravo stavbnih zem
ljišč in čimbolj razvejeno skrb ter 
odgovornost za to področje. Pred
vsem so m en ili da je treba to 
področje dolgoročneje načrtovati 
saj takšno delo traja na enem 
zemljišču pet let in več. Poleg tega 
bo treba stanovanjsko gradnjo v 
bodoče načrtovati tako, da bodo že 
obstoječe, pa tudi nove komunalne 
naprave kar najbolj izkoriščene, kar 
pomeni nujnost čimbolj strnjene 
pozidave. Dalje naj bi poglobili 
sodelovanje s stanovanjsko in komu
nalno skupnostjo, komunalnimi de
lovnimi organizacijami ter Zavodom 
za družbeno načrtovanje, s kmetij
sko zemljiško skupnostjo pa naj bi 
dogovorno reševali potrebe po grad
nji, dokler ne bo sprejet prostorski 
plan občine, k i naj bi zagotovil 
enotnejšo politiko gospodaijenja z 
zemljišči

Veliko je  bilo govora o tistih 
delovnih organizacijah, k i ne zdru
žujejo sredstev za urejanje stavbnih 
zemljišč. Delegati so se strinjali, naj 
bi le-te pač plačevale to liko višjo 
ceno ob nakupu stanovanj, kolikor 
znaša delež nepovratnih sredstev 
stavbnozemljiškcskupnosti za komu
nalno opremo neke soseske. Prav 
tako naj b i bile za tak znesek dražje 
lokacije v strnjenih soseskah za 
delavec teh organizacij.

Z. LIND lC-DRAG AS

Izurjeni in vselej budni
Z občnega zbora občinske gasilske zveze: še ni podpore, 

kakršno gasilci zaslužijo in potrebujejo — Obsežen delovni 
program za naprej -  Predsednik D. Kovačič

Po kratkem kulturnem pro
gramu, ki so ga izvedli recitator
j i  in pihalni orkester novome
ških gasilcev, so zadnjo nedeljo 
opravili občni zbor občinske 
Gasilske zveze iz Novega mesta.

Sprva je beseda tekla predvsem o 
finančnih vprašanjih, nato pa je 
razprava zajela tako rekoč vse, kar 
teži gasilec. Skupni imenovalec

POSLEJ LAŽJE S TELEFONOM V ŠENTJERNEJU -  Do 
nedavnega je veljalo, da si novico prej spravil v Šentjernej po 
avtobusu kot po telefonu. Za tako naseljeno področje je bilo deset 
linij le premalo, zato je PTT Novo mesto skupaj s krajevno 
skupnostjo zgradil novo poštno poslopje z avtomatsko centralo, iz 
Novega mesta pa so potegnili 24 novih linij. Bo med krajema sedaj 
več telefonskega sodelovanja? (Foto: J. Pavlin)

ugotovitev je neljubo dejstvo, da ena 
izmed najbolj množičnih organizacij 
še zmeraj nima take podpore, 
kakršno zasluži in potrebuje.

V novomeški občini deluje zdaj 
55 gasilskih društev, 6 industrijskih 
in 4 pionirska gasilska društva ter 
poklicna gasilska enota. Vsa društva 
imajo svoje domove, nekateri so 
resda šele v gradnji, a brez začasnih 
prostorov niso nikjer. 93 motornih 
brizgaln, 57 gasilskih avtomobilov in 
veliko druge opreme -  to je last 
gasilcev iz novomeške občine, k i so 
izurjeni in vselej budni Lani so 
posredovali pri 103 požarih, večjih, 
kjer je bilo potrebno posredovanje 
poklicne enote, je bilo le 16. Zublji 
so lani naredili za 2 m iljo  na 
dinarjev škode, zaradi požara je b il 
ob življenje samo en človek.

Še bi lahko nizali številke, k i 
kažejo delo gasilcev, med drugim na 
področju urjenja, preverjanja spo
sobnosti in tekmovanja, tudi preven
tivnega in izobraževalnega delova
nja, kajpak v korist splošnega 
ljudskega premoženja. Na teh pod
ročjih si bodo gasilci prizadevali 
doseči še večje uspehe, to so si 
zadali tud i z obsežnim delovnim 
programom. A urediti bodo morali 
vprašanja tehničnega vodstva, od
praviti denarne težave, tudi veliko 
prostovoljnega dela bo še potrebno. 
Za novega predsednika občinske 
Gasilske zveze so izvolili Danila 
Kovačiča, za poveljnika pa tov. 
Gotliba.

F. Š.

Trajnejša 
rešitev

Novomeški izvršni svet 
podpira sanacijski pro
gram IM V  — Kaj s 

protidumpingom?

V novomeški Industriji mo
tornih voz il k i že t r i leta posluje 
z veliko izgubo, so v lanskem 
letu tekla prizadevanja za večjo 
proizvodnjo in izvoz tako avto
mobilov kot prikolic, za izbo p a 
nj e notranjih razmer in odnosov 
s kooperanti ter za pripravo 
nove samoupravne organizirano
sti. Na vseh področjih so kljub 
mnogim težavam vendarle doseg
li nesporne rezultate, a ponovni 
veliki izgubi ob koncu leta se ni 
bik) moč izogniti.

Zelo uspešna pa je  bila letoš
nja proizvodnja IM V v prvih treh 
mesecih. Izdelali so preko 9 
tisoč avtomobilov, kar je kar za 
94 odstotkov več kot v enakem 
lanskem obdobju. Izvozili so 
dobro polovico vozil in izvoz 
tako povečali za 46 odstotkov. 
Za 44 odstotkov pa je bila v 
letošnjih prvih treh mesecih 
večja proizvodnja prikolic. To 
vse kaže na uspešnejše poslova
nje in večjo produktivnost, saj 
so takšne rezultate dosegli z 
manj delavci in ob skoraj nič 
manjših težavah v preskrbi z 
repro materiali.

Takšni rezultati so več kot 
dobrodošli pred širokimi razpra
vami o sanacijskem programu. 
Obravnavi sanacijskega programa 
IM V je bila v celoti posvečena 
zadnja seja novomeškega občin
skega izvršnega sveta pretekli 
četrtek. Le-ta ga v celoti podpira 
v vseh njegovih sestavnih delih, 
saj je  očitno, da ponuja edino 
pravo rešitev za IMV, ker ne gre 
le za sanacijo, temveč za trajnej
šo rešitev z novimi, rentabilncj Ši
mi programi Okrog 500 m ilijo
nov dinaijev, kolikor jc  za 
sanacijo potrebno zagotoviti 
sredstev, bo IMV zbral v glav
nem z združevanjem sredstev 
domačih kooperantov in s sovla
ganjem francoskega partncija 
Renaulta.

Ob nesporni podpori sanacij
skemu programu pa je  izvršni 
svet poudaril, da bo potrebno 
ponovno preveriti notranje ukre
pe v IM V ter še posebno 
pretresti samoupravo in nujne 
naložbe, rešiti pa bo treba tud i 
vprašanje letošnje izgube. Do 20. 
aprila, ko bo sanacijski program 
obravnavala novomeška občin
ska skupščina, pa naj b i prav 
tako razjasnili šc celo vrsto 
odprtih vprašanj, k i se porajajo 
okrog posameznih delov sanacij
skega programa.

Govor je  b il tud i o odločitvi 
EGS o uvedbi postopka proti 
prodaji počitniških prikolic IM V 
v Zahodni Evropi v sedanjem 
obsegu in dumpinških cenah,

KAJ JE DUMPING
•  Pod izrazom dumping ra

zumejo gospodarstveniki proda
jo  blaga na tujem tržišču po 
ceni k i je  manjša kot na 
notranjem, domačem trgu. Teo
rija mednarodne trgovine upo
števa definicijo dumpinga, k i jo 
je sprejelo Društvo narodov leta 
1926 s svojim memorandumom 
o dumpingu. Glasi se: „Dumping 
pomeni izvoz po cenah, k i so 
nižje od tistih, k i v istem času in 
v enakih okoliščinah veljajo za 
kupca na notranjem tržišču". Z 
drugimi besedami jc dumping 
diskriminacija kupca skozi ceno 
na različnih nacionalnih tržiščih. 
V splošnem sporazuma o cari
nah in trgovini (GATT) je tudi 

govor o problemu dumpinga, ko 
6. člen pod tem pojmom razume 
..vnašanje porizvodov ene države 
na tržišče druge države po ceni, 
k ije  nižja od normalne."

Ekonomski leksikon, 1975

vendar o tem niso mogli poveda
t i  šc nič natančnega.

Z. L - D .

DOLENJSKI LIST

NEGOSPODARSTVO 
PREDNJAČI

V  novomeški občini je bilo v 
lanskem letu v družbenem in zaseb
nem sektorju povprečno zaposlenih 
25.453 delavcev, od tega 11.555 
žensk. Zaposlenost se je lani pove
čala za 0,8 odstotka. Hitreje je  
naraščala v negospodarstvu, in sicer 
za 0,9 odstotka, v gospodarstvu pa 
za 0,6 odstotka. Kar za 7,5 odstotka 
pa seje povečalo število zaposlenih 
v zasebnem sektorju.
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ČETRTKOV INTERVJU
Več nuditi v prostem času

Zdravilišče v Dol. Toplicah je kljub vsem 
nevšečnostim dobro zasedeno — Kolektivi pošiljajo 

delavce na zdravljenje

o
♦

Predsezonski čas v turizmu 
mineva, pripravljajo se na glavno 
sezo noj povsod pa je slišati dvo
me, da bi letos turistična bera 
bila taka, kakršno smo pričako
vali. Predvsem zaradi še vedno 
vpeljavnih bencinskih bonov pa 
zaradi neurejene preskrbe z ne
katerimi artikli. Kako se za gosta 
borijo v Zdravilišču Pol. Toplice 
in kako pri tem uspevajo, je 
povedal direktor Jože Plut: 
/.JM oram  reči, da imamo v 
predsezoni obisk dober, čeprav

Jože Plyit: »Letošnja novost 
je znatno več razvedrila in 
zabave za goste v prostem 
času.“

cije zaposleni, k i jim  zdravljenje ' 
pri nas pomeni boljše počutje in , 
večjo pripravljenost: za delo. < 
Res pa je, da je tovrstnih gostov ' 
iz naše republike bistveno manj < 
kot na primer iz Vojvodine." J

— Kako ste zasedeni s tu jim i , 
gosti in ali zaradi težav s pre- • 
skrbo pričakujete zlasti v sezoni ] 
bistveno manjši obisk?

„Na srečo imamo med tu jim i ‘ 
gosti stalno klientelo. Iz Gradca , 
v Avstriji pride na pomlad vsako • 
leto k nam poln avtobus stalnih , 
gostov, k i so bolehni in j  im naše • 
zdravljenje prija. Ker je skrb za ' 
zdravje prva in ker t i  gostje . 
poznajo tud i našo hrano, ni re- ' 
zervacij ta čas nič manj kot ' 

sicer. Tudi v glavni sezoni se za . 
zasedenost zdraviliških zmoglji- ' 
vosti ne bojimo, pač pa se boji- , 
mo, koliko bodo zasedeni zuna- • 
n ji bazeni, odvisni zlasti od pre- j 
hodnih gostov. Ker vemo da , 
bencinska kriza onemogoča lju- ' 
dem vsakodneven obisk naših , 
bazenov, kot so b ili mnogi vajeni • 
doslej, je  vprašanje, če ne bodo ] 
stroški z vzdrževanjem bazenov . 
večji ad dohodka."

-  Bitko za gosta poudarjajo ' 
letos povsod v turizmu, kako se 
je v i lotevate, s kakšnimi novimi 
prijemi?

»Zaposlili smo človeka, k i se 
bavi samo z organizacijo proste
ga časa gostov, saj vemo, da smo 
b ili prav v tem doslej naj šibkejši 
Pri nas so sicer vsakotedenski 
izleti že stalna praksa, radi pa b i 
nudili še kaj več: razstave, ku l
turna gostovanja, sprehode, k i se 
končajo z okrepčilom, in po
dobno. Začeli smo že z »okrogli
mi mizami", k i se jih  gostje 
udeležujejo po žep, in kjer se 
pogovorimo o morebitnih pri
pombah, dajejo nam pobude 
itd ."  '

-  Imate dosti pritožb in pri
pomb gostov?

»Penzionski gostje se sploh ne 
pritožujejo, ampak nam celo v 
časopisih izrekajo pohvale. Pač 
pa so občasno pritožbe gostov 
čez strežbo v ostalih obratih in 
to. prav zdaj skušamo na sestan
kih  z vsemi zaposlenimi odpravi
ti. Ne smemo si privoščiti n iti 
ene same zamere, če hočemo, da 
se bodo gostje še vračali.

Ne kaže prehitevati dogodkov
Z novo organiziranostjo Kmetijske zadruge Krka ne gre hiteti, kajti manjka še vrsta 
podatkov, ki bi tako potezo opravičevali — Najprej poskrbeti za reorganizacijo odnosov

11. aprila so imeli v Kmetijski zadrugi Krka akcijsko konferenco 
komunistov, na kateri naj bi poenotili mnenja ob predlagani 
reorganizaciji, razpravljali pa so tudi o nalogah pri uresničevanju 
načrtov za proizvodnjo in pridelavo hrane. Medtem ko je bilo 
slišati veliko pomislekov proti predlagani novi organiziranosti, je 
bilo enotno mnenje komunistov, da je nujno zastaviti vse sile za 
uresničitev spomladanske setve.

terenu vzbudila ponekod odločno 
nasprotovanje, drugod pa jo podpi
rajo. Tudi na konferenci so si bile 
razprave zelo nasprotujoče, čeprav 
je zdajšnja predlagana druga varianta 
reorganizacije že bistveno drugačna 
od prvotjie zamisli o kombinatu, k i 
je  že v času prvih razprav doživela 
polom.

Ker pa v gradivu sploh ni 
ekonomske utemeljitve za novo 
organiziranost, kar je bistveno za 
javne razprave, je konferenca skleni-

je  bilo v prvih treh mesecih za 
12 odst. manj nočitev kot ta čas 
lan i Takoj naj pristavim, da je 
b il lanski obisk v prvem tr i
mesečju zares rekorden in da 
česa takega ni mogoče vsako 
leto pričakovati Zelo se nam 
pozna, da smo šli v široko akcijo 
vikend paketov za goste in bival
nih paketov za 7 do 10 dni. Ker 
so cene ugodne, je precej obiska.
Na zdravljenju je bilo tud i 200 
delavcev iz Sombora in drugih 
krajev, k i so jih  poslali na svoje 
stroške njihovi kolektivi. Sicer 
pa je zdravljenja na družbene 
stroške bistveno manj kot prejš
nja leta."

-  Omenili ste, da imate večje 
skupine delavcev na rekreacij
skem dopustu in zdravljenju, k i 
ga plačujejo delovne organizaci
je. Je tud i v Sloveniji več kolek
tivov, k i si lahko privoščijo tako 
ugodnost?

»Tudi iz naše republike priha- ______
jajo na stroške delovne organiza- ° R. BAČF.R

Predlagana reorganizacija KZ 
Krka, k i je  mimogrede povedano že 
nekajkratna v času obstoja, je  po

NOVA VODSTVA, 
STARE NALOGE

Zbori občanov v KS Dolenjske 
Toplice so b ili pretekli mesec še kar 
dobro obiskani in uspešni, saj so na 
njih vo lili nova vodstva vaških odbo
rov, k i so nosilci vseh pomembnih 
akcij. Pred krajani je  zdaj naloga, da 
s pomočjo samoprispevka in z last
nim dolom asfaltirajo cesto proti 
Uršnim selom. Ker je  telefonsko 
omrežje v krajevni skupnosti slabo, 
so izvolili tud i odbor, k i bo poskr
bel, da bodo dobile telefon vasi 
oko li Podhoste in da bodo povečali 
jakost omrežja v Dolenjskih Topli
cah. Že dlje časa pa je v načrtu 
ureditev telefonskega omrežja Gor.

T. V.

O LETOŠNJEM 
PROGRAMU

V torek, 19. aprila, bo druga 
redna seja skupščine novomeške 
komunalne skupnosti. Delegati 
bodo obravnavali poročilo o lan
skem poslovanju in izvajanju progra
ma investicij v vodovodne in kanali
zacijske sisteme v novomeški občini. 
Prav tako naj b i sprejeli letošnji plan 
komunalne skupnosti ter predlog 
investicijskega programa za vodovo
de in kanalizacije v letu 1983. 
Dokončno naj bi razmejili tud i 
sredstva in pristojnosti med komu
nalno in cestno skupnostjo, k i je 
bila ustanovljena decembra lani.

SREDNJA KM ETIJSKA  
SOLA GRM NOVO  
MESTO

objavlja
licitacijo

KOŠNJE SENA
na Pluski in na Pogancih dne 
16. aprila 1983 ob:

8. uri na Pluski in 
11. uri na Pogancih

234/-15-83

la dopolniti gradivo, hkrati pa naj bi 
komunisti poskrbeli zlasti za reorga
nizacijo odnosov znotraj zadruge, 
ker so očitno razrahljani. Krepiti je 
zlasti Ireba vsebinsko samoupravo 
kmeta in njegovo zainteresiranost za 
večjo proizvodnjo. Kot je med 
drugim v razpravi poudaril navzoči 
inž. Leo Frelih, predsednik Zadruž
ne zveze Slovenije, „ne gre prehite
vati dogodkov. Ponovno je treba 
proučiti vzroke, zakaj je potrebna 
organizacijska sprememba, na osno
vi vzrokov in analiz pa šele s 
tehtnimi predlogi it i v javne razpra
ve, kajti očitno je, da se kmetje za 
novo organiziranost ne navdušujejo. 
Proti kmetom pa nobena zadružna 
akcija ne more uspeti."

Zamisliti se velja še ob besedah 
razpravljalea, k i je  rekel, da se ob 
pripravah za Reorganizacijo vrti 
ogromno kolesje, k i vzame veliko 
časa, luane pa ni zato nič več. 
Nasprotno: ugotavljali so, da sred
njeročni plan zadruge, kot letošnji, 
precej zaostajata. Tudi spomladan
ska setev doživlja hude nevšečnosti, 
prireja prašičev se ne odvija po 
predvidevanjih, kar vse planirani 
jesenski pridelek postavlja pod vpra
šaj. Tem nalogam bi morah komuni
sti v zadrugi posvečati osrednjo 
pozornost.

RIA BACER

SPOSOJENO TRNJE
— Z govorom se lahko zamol

čijo najvažnejše stvari.
(Iz Ježa)

Sprejemi novih zaspali?
V  vrstah ZK na območju novomeške občine je premalo 
kmetov in obrtnikov — Lani je bilo sprejetih le 96  članov

NAJ BO ZA  
ZELENJAVO!

V Šmihelu je nasproti bivšega 
internata Tobakov kiosk že 
nekaj časa zaprt. Občani predla
gajo, naj b i ga odstopili kate
remu od trgovskih podjetij, da bi 
v njem prodajali zelenjavo in 
sadje. Tega namreč v Šmihelu ni 
dobiti, do najbližje večje trgo
vine ali mesta pa je  daleč. Za 
tako dogovarjanje naj b i dala 
pobudo krajevna skupnost.

Razmere mejijo že na sramoto
Osnovna šola Žužemberk je že dvakrat izpadla iz občinskega programa gradnje šol, 
razmere pa se slabšajo -  Nujna bi bila vsaj obnovitvena dela, ki jih načrtujejo poleti

Na novo gradnjo žužemberške osnovne šole začasno ni misliti, 
čeprav je bila že dvakrat v občinskem programu in četudi krajani 
že 14 let plačujejo samoprispevek v ta namen. Ker pa so razmere 
na šoli že zunaj sanitarnih norm, je potrebna vsaj najnujnejša 
obnova.

Razen v suhokranjski osnovni šoli 
Prevole nobena šola v Suhi krajini 
nima centralnega ogrevanja, vendar 
to še ni naj hujše. Zužemberška 
osemletka je doslej vlagala skromna 
sredstva predvsem v urejanje po- 
držničnih šol Dvor. Ajdovec in 
Šmihel, medtem ko so na matični 
šoli do nedavnega le upali na 
gradnjo. Belih so stavbo vsako leto, 
popravljali tla z vinas ploščicami, 
toda kdor pride danes v stavbo, ima

TEKMOVANJA  
BREZ POKLICNIH  

GASILCEV
Preteklo leto je bilo zelo- uspešno, 

kar zadeva tekmovanja, k i jih  
organizira občinska gasilska zveza. Na 
tekmovanjih je sodelovalo in nasto
pilo kar 219 gasilskih desetin, in 
sicer: 63 desetin na gasilskem
avtorallyju; 97 desetin na sektorskih 
tekmovanjih; 24 desetin na občin
skem gasilskem tekmovanju; 23 
desetin iz novomeške občine na 
področnem tekmovanju v Črnom
lju; 4 desetine so sodelovale na 
tekmovanju v Ribnici ob dnevu 
jugoslovanskega gasilstva; 8 desetin 
pa se je udeležile raznih tekmovanj 
zunaj novomeške občine. Ugotav
ljajo pa, da se nobenega teh 
tekmovanj niso udeležili poklicni 
gasilci, kakor je v drugih republikah. 
Tekmovanja so namreč posebna 
zvrst praktičnega usposabljanja, 
zato v občinski gasilski zvezi meni
jo , da b i morali v prihodnje na 
tekmovanjih sodelovati tudi poktic-

obgutek, da žc leta v njej ni bilo 
obrtnika. Sanitarije so še take, kot 
so bile leta 1946, ko je bila šola 
obnovljena. Ker ni garderob in 
hodniki niso kurjeni, se mokrota, k i 
jo  učenci prinašajo s seboj, pred 
vrati učilnic nima kje sušiti
Vlaga pa načenja tla in pod se 
dviguje, čeprav ga kar naprej krpajo.

Letos je na šoli 310 otrok v 
dopoldanski izmeni in okrog 40 pri 
popoldanskem pouku, ugotavljajo 
pa, da število učencev s podeželja 
upada, medtem ko v večjih krajih, 
kot sta Žužemberk in Dvor,, ostaja 
na enaki ravni.

Stavba bi bila potrebna temeljite 
obnove od strehe do žlebov in

dimnika do notranjih del, vendar že 
zdaj vedo, da bi vse to preveč stalo 
in da bodo v najboljšem primeru 
lahko obnovili samo pode in 
stopnišče, nujno pa bi bilo 
poskrbeti še za kurjenje hodnikov, 
da ne bi pozimi otroci natikali ob 
(odhodui domov zmrznjenih ob lačil

Prosili so za posojilo iz združene
ga sklada amortizacije šol v občini, 
in če bo Žužemberku dana vsaj ta 
možnost, bodo med letošnjimi šol
skimi počitnicami šolo obnavljali. 
Omeniti je  še to, da vsako leto za 
časa zvezne mladinske delovne akci
je, k i ima bivališče tik  šole, mladi iz 
vse Jugoslavije hodijo v neugledno 
stavbo, ker se v njej hranijo. Vtise o 
taki slovenski šoli pa seveda poneso 
s seboj. Nemalo jih  je, k i pripovedu
jejo, da so drugod tud i v oddaljenih 
krajih šole mnogo bolj sodobne.

R. BAČER

V  novomeški občinski orga
nizaciji Zveze komunistov so 
člani organizirani v 169 osnov
nih organizacijah, od teh v 94 v 
gospodarstvu, 42 v družbenih 
dejavnostih in 33 v krajevnih 
skupnostih. Kot je nedavno 
tega ugotovila občinska partij
ska konferenca, osnovne orga
nizacije v zadnjem času ne 
namenjajo dovolj pozornosti 
sprejemanju novih članov. Šte
vilo novosprejetih v ZK že od 
leta 1978-upada, če izvzamemo 
leto 1980, ko je bilo ob bolezni 
in smrti tovariša Tita čutiti 
močno povečan interes za spre
jem v članstvo.

V letu 1982 je  bilo v novomeški 
občin i na novo sprejetih v ZK samo 
96 članov, leto poprej pa 124 in leta 
1980 kar 261. Vzroke za upadanje 
sprejema je iskati zlasti v doslednem 
izvajanju idejnopolitičnega usposab
ljanja, delno pa je kriva tudi 
zaprtost osnovnih organizacij in 
nepripravljenost za politično delo. 
Hkrati je  biki lani 17 primerov 
črtanja iz članstva. V 8 primerih je 
šlo za prostovoljno prenehanje član
stva, 5 članov je bilo črtanih iz 
spiskov, 4 pa so b ili izključeni.

Struktura članstva na sploh pa ni 
zadovoljiva, kar zadeva kmete in 
obrtnike, saj je  med vsemi komuni
sti v občini samo 8 kmetov in prav

toliko obrtnikov. Najmočneje pa so 
zastopani inženirji in tehniki, eko
nomisti, pravniki, prosvetni in 
zdravstveni delavci, industrijski de
lavci, pisarniški delavci. Vodilni 
delavci so v strukturi članstva 
zastopani tud i samo s 7,7 odst.

------
VIŠJE STANARINE?

Postopen prehod. na-ekonomske 
stanarine nikjer v Sloveniji ne 
poteka po sprejetih usmeritvah, saj 
so vsakoletna zviševanja precej nižja 
od načrtov. Z uresničevanjem pre
hoda na ekonomske stanarine za
ostaja tudi novo meška občina, če
prav naj bi se stanarine s 1. majem 
letos ponovno zvišale za 30 odstot
kov. Tak predlog bodo 21. aprila 
obravnavali delegati na skupščini 
novomeške stanovanjske skupnosti.

Je šele začetek
V Žužemberku spet obratuje 

zadružna gostilna, k i je  bila dalj 
časa zaradi temeljite obnove za
prta. Kaj je  novega v tem edinem 
družbenem gostinskem lokalu in 
kaj gostom nudijo, je povedala 
Marija Novak, k i vodi celotno 
gostinsko dejavnost žužember- 
ške zadruge.

»Gostišče pod lipo, kot se 
imenuje obnovljeni lokal zraven 
žužemberškega gradu, ima po
vsem prenovljeno kuhinjo s so
dobno opremo, nov je točiln i 
pult v gostišču in vsa oprema, k i 
je izdelana po načrtu arhitekta 
Zidariča iz Mercatorjevega Inve- 
sta. Temeljito so obnovljeni sani
tarni prostori, tako da je lokal 
kot noč in dan v primeri s 
starim."

-  Koliko je veljala obnova in 
ali so vsa dela že končana?

»Vsa obnovitvena dela so ve
ljala 5 milijonov dinarjev, od

Marija Novak
trga je  2 milijona kot sovlagatelj 
prispeval Mercator. Notranja 
dela so končana, te dni pa zače
njamo še obnovo fasade stavbe, 
medtem ko bo vrt po načrtu 
obnovljen po sezoni."

-  A li nudite gostom le običaj
no gostilniško hrano ali pa imate 
morda specialitete, značilne za 
vaš lokal?

,,Za zaposlene pripravimo 
vsak dan okrog 50 toplih malic, 
po naročilu nudimo vse, kar je 
dobiti v ostalih založenih gosti
ščih, posebnost našega obrata pa 
so postrvi. Ob sobotah in ne
deljah pečemo tud i domač 
kruh."

-  Se zanašate samo na doma
če goste ali pričakujete tudi 
skupine od drugod?

»Pogovori teko z ljubljansko 
Emono, da bi našo ponudbo 
vključili v njihov vpeljani turi
zem. Tako naše obnovljeno žu- 
žemberško gostišče predstavlja 
šele začetek vseh možnosti, k i še 
niso izkoriščene. Gre zlasti za 
kmečki in ribiški ter lovski turi
zem. Prodajamo tud i ribiške kar
te. Zaradi sodelovanja z Emono 
pričakujemo večkrat večje sku
pine, zlasti tu jih  gostov, k i se 
zanimajo za ribolov. Gostišče je 
odprto vse dni v tednu. Po pro
metu prvih tednov pa sodimo, 
da se je naložba izplačila." p, g

Novomeška kronika

NOVO VODSTVO
Na zadnji seji skupščine novo

meške stavbno zemljiške skup
nosti so delegati izvolili tudi 
novo vodstvo skupščine, zborov 
in organe za naslednje mandatno 
obdobje. Novi predsednik skup
ščine je Dušan Jarc, predsednik 
zbora uporabnikov Vlado Pavcc, 
predsednica zbora izvajalcev pa 
Irena Bogdanov.

SUBVENCIJE POD 
NAČRTI

Odbor za subvencioniranje 
stanarin pri novomeški stano
vanjski skupnosti je  v lanskem 
letu obravnaval 78 prošenj za 
delno nadomestitev stanarine. 
Pogoje za pomoč pri plačilu 
stanarine jc od teh izpolnjevalo 
70 prosilcev, vendar je dva nista 
dobivala, ker bi b il znesek pod 
100 dinarji Najvišja izplačana 
subvencija stanarine je lani zna
šala v Novem mestu 1.036 
dinarjev, najnižja pa 103 dinarje. 
Skupaj je bilo lani v novomeški 
sta no vanj sk i skupnost i  porab lj e- 
no v ta namen nekaj manj kot 
389 tisoč dinarjev, kar je le 77 
odstotkov načrtovanega zneska.

VČASIH SO OBVOZI -  Zaradi del pri širitvi iti modernizaciji ceste 
Drska -  Brod je promet večkrat oviran ali celo začasno 
preusmetjen preko blokovskega naselja in zapornic pred Šmihelom. 
Ta del mesta se najbolj naglo širi, zato v njem tudi vedno nekaj 
dovažajo, prekopavajo in delajo. (Foto: R. Bačer)

BREZ ZIMSKE OBLEKE -  Vod
njaku na Glavnem trgu so prejšnji 
teden sneli leseni oklep, k i ga 
pozimi varuje mraza. Vodnjak so 
očistili in tako je spet nared za 
posedanje.........

NAKUP NA KUPONE -  Neka
tere trgovine so že obesile lepak, da 
prodajajo blago na kupone obveznic 
cestnega posojila št. 5. Ta ugodnost 
povzroča, da je prometa nekoliko 
več, kajti zaradi splošne draginje in 
padca kupne moči v konfekcijskih 
in nekaterih tekstilnih prodajalnah 
večkrat nimajo kaj delati.

PRAŠEK JE NA POLICAH -  
Dobiti pralni prašek v Novem mestu 
ni nobena umetnost več, ka jti v 
večini trgovin že leži na prodajnih 
policah. Ni pa dobiti sredstva za 
mehčanje perila pri strojnem pranju, 
prav tako še primanjkuje čistil za 
pomivanje gpsode. Za strojno pranje 
posode ni težav priti do čistila, 
ampak kaj, ko večina gospodinjstev 
še vedno pere posodo na roke. In 
čistil, k i b i to omogočala, največ
krat ni.

PREMOG V VREČAH -  Pri 
novomeškem Kurivu lahko stra,nke 
kadarkoli pridejo do premoga v 
vrečah,‘ k i je v ponudbi novost 
letošnje sezone. Novost tudi zato, 
ker stane 20 kg rjavega premoga 
178,80 dinarjev.

NOVI SALON Z A ‘ČEVLJE -  V 
bivši Novotuksovi trgovini na Glav: 
nem trgu, k i je že pred leti menjala ' 
lastnika, urejajo lokal za prodajo 
obutve. Slišati je, da bo to najsodob

nejši salon za prodajo čevljev. 
Gradbena dela gredo že h koncu.

PET FANTOV IN DEKLE -  Med 
šestimi novorojenci z območja me
sta je bilo prejšnji teden rojenih 
fantičkov in eno dekletce. Rodile 
so: Marta Bohte iz Ulice 12. udarne 
brigade 15 -  Roberta; Lučka Bende 
s CestA herojev 58 -  Miha; Lidija 
Knafelc iz Segove 18 -  Jerneja; 
Angela Bele iz Kristanove 9 -  
Denisa; Luca Pršlja z Zagrebške 29 
-  Dragana; Antonija Zelenkovič z 
Ljubljanske 19 -  Zvezdano.

TRŽNICA PO STAREM -  Pone
deljkov tržni dan na tržnici ni 
prinesel nič novega. Imajo že 
redkvice, ampak zaradi visoke cene 
zanje ni posebnega zanimanja.

a

Ena gospa je rekla, da že ve, 
zakaj je zadnje čase kljub 
toplemu vremenu toliko žensk 
videti v dolgih hlačali ali pa v 
škornjih. Zato, ker nimajo no
gavic . . .
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„Na vasi se 
hitro zameriš”
Svetu  potrošnikov v 
majhnem kraju ni lahko

Predsednica sveta potrošnikov 
v Pišecah Irena Skrivalnik in 
članica Andžela Podgoršek sta 
prepričani, da b i tudi njihov svet 
bolje delal, če bi ob imenovanju 
dobil hkrati nekaj delovnih na
potkov. Tako pa nihče ni vedel, 
na katera vrata naj potrka, kadar 
pride do težav in nevšečnosti pri 
preskrbi. Nekajkrat so se sicer 
sestali, razpravljali so o težavah, 
niso pa ukrepali.

„2 iv im o v majhnem kraju," je 
dejala Skrivalnikova, „ in  če se 
trgovcu zamerim, bom zagotovo 
pri čem prikrajšana. Lahko se 
zgodi, da -celo kruha ne dobim, 
saj bi ga zlahka prodali, še 
preden se utegnem oglasiti v 
trgovini. Tudi trgovci so ljudje in 
so občutljiv i za kritiko jaz pa 
nočem po vsako malenkost v 
Brežice. V  prihodnje, upam, da 
bo naše delo vseeno steklo in da 
bomo sproti opozarjali na napa
ke. Odkar smo trije člani sveta 
obiskovali seminar za te organe, 
vemo, kaj je naša naloga, vemo 
pa tudi, da se lahko obrnemo na 
inšpekcijo, če kdaj v krajevni 
skupnosti ne b i mogli najti 
skupnega jezika."

J.T .

Prerešetane naložbe
V  ospredju gospodarstvo — Velik delež kmetijstva

Pri naložbah vodita letos 
kmetijstvo in industrija. Njiho
vo vrednost cenijo na 317 
milijonov dinatjev. Med po
membnejše kmetijske investicije 
sodi izgradnja hlevov za pitano 
govedo v Globokem in žitnih 
silosov v Brežicah, pri katerih 
sodeluje tudi Agraria. Ta na
črtuje večjo vsoto tudi za 
agromelioracije.

V programu ima še opremo za 
kokošjo farmo, obnovo kmetijske 
mehanizacije in trgovino s sadjem in 
zelenjavo v Dobovi. Temeljna orga
nizacija kooperantov bo prispevala 
soudeležbo za postavitev govejih in 
konjskih hlevov, za gradnjo svinja
kov in ovčjih staj ter za urejanje 
nasadov sadnega drevja pri koope
rantih. Predračunska vrednost inve
sticij je  106 milijonov dinarjev.

Slovin bo obnovil 26 hektarov 
lastnih vinogradov in sodeloval pri 
obnovi 40 hektarov nasadov vinske 
trte pri kooperantih. Temeg na orga
nizacija Vinogradništvo načrtuje še 
opremo strojnih skupnosti, gradnjo 
silosov za živinsko krmo in zidavo

BREŽICE: 
ZAMENJALI 

NEDELAVNE ČLANE
Sklepčnost občinskega komiteja 

ZKS v Brežicah je bila doslej več
krat na tehtnici, ker se nekateri 
člani niso udeleževali sej. Pokazalo 
se je, da tudi drugih nalog komiteja 
niso izpolnjevali tako, kot so priča
kovali od njih. Pri nekaterih so bile 
zato krive objektivne okoliščine, pri 
drugih so razlogi zasebne narave. 
Zato je konferenca na zadnji seji 
razrešila pet članov komiteja in jih  
zamenjala z novimi. Razen priprav
ljenosti za delo je pri kandidatih 
upoštevala tud i dosedanjo obreme
njenost z družbenimi funkcijami, 
idejno politično usposobljenost, 
ugled, k i ga uživajo v svojem oko ju , 
in sestavo članstva v občini.

POVSOD AKTIVNI — Člani Zveze rezervnih vojaških starešin v 
brežiški občini se sproti strokovno izpopolnjujejo in sodelujejo 
tudi pri vzgoji prebivalstva za splošni ljudski odpor in samozaščito. 
Pri preverjanju teoretičnega in praktičnega znanja dosegajo zelo 
iobre rezultate. (Foto: J. T .)

NOVO V BREŽICAH
NA VSA VRATA 1RKAJO -  

Jrežičane, k i še niso plačali članari
ne za Rdeči križ, bodo do konca 
aprila obiskali njegovi aktivisti in jih  
poprosili za poravnavo letošnjega 
dolga. Članarina se ni povišala in 
znaša še vedno le 20 din na osebo. 
Znesek je zares skromen, zato bodo 
tokrat hkrati s članarino pobirali 
tudi prostovoljne prispevke. Krajev
na organizacija upa, da pobiralcem 
članarine ljudje ne bodo zapirali 
vrat.

KRATEK ROK, DENARJA PA 
MALO — V Čateških Toplicah 
imajo svoj samski dom za delavce. 
To je zdraviliška zgradba iz predvoj
nih časov. Postavili sojo 1924. leta, 
zato je kljub nekajkratni obnovitvi 
marsikaj uničeno. Trenutno stanuje 
v njem 25 kvalificiranih in nekvali
ficiranih delovnih moči. Inšpekcija

zahteva, da uom do konca junija 
temeljito adaptirajo in poskrbijo za 
normalno življenje stanovalcev. Za 
kolektiv je to velik zalogaj, zato je 
zaprosil, da bi ga tud i letos oprostili 
prispevka za stanovanjske nanyne. 
Zagotavljajo, da bo to zadnjič in da 
bodo v prihodnje svoje obveznosti 
do stanovanjskega gospdarstva v 
občini vestno izpolnjevali.

TEŽAVE ZARADI MEJE -  
Zaposleni na obeh straneh meje s 
Hrvaško imajo velike nevšečnosti 
zaradi slabih prometnih zvez oziro
ma zaradi različnega začetka delov
nega časa. Zato so v Dobovi in na 
Jesenicah na Dolenjskem zahtevali 
prilagoditev avtobusnih prihodov in 
odhodov novim razmeram. Zdaj so 
se vse medrepubliške linije ravnajo 
po urnih kazalcih, v prometu 
znotraj Slovenije pa so vozni redi- 
po mak njeni za eno uro pozneje.

BREŽIŠKE VESTI

svinjakov. Del investicij vsebuje 
sanacijske posege za odpravo posle
dic po lanski toči.

Med naložbami industrije predvi
deva tozd za vzdrževanje voz v 
Dobovi drugo fazo vozovne delavni
ce s predračunsko vrednostjo 156 
milijonov dinarjev. Tovarna pohištva 
namenja 45 milijonov dinarjev za 
sanacijo vzdrževalne službe, zame
njavo strojev in obnovo obrata 
družbene prehrane. Splošno livar
stvo planira novo linijo za pripravo 
peska in ulivanje sive litine za 7 
milijonov, Gozdno gospodarstvo pa 
izgradnjo prostora za prodajo kuriva 
in gradbenega lesa za 18 milijonov v 
prvi fazi, prihodnje leto pa še za 9 
milijonov. Brebus in Prevoz bosta 
pomnožila vozni park, tovarna avto
mobilskih prikolic IM V pa bo 
povečala proizvodno halo.

V negospodarstvu predvidevajo za 
81 milijonov dinarjev naložb. Med 
njim i sta največji gradnja osnovne 
šole v Dobovi (35 milijonov) in 
dograditev Splošne bolnišnice v 
Brežicah (30 milijonov dinarjev).

J .T .

Prostovoljci 
vsak dan 

v vinograde
Obljuba dela dolg — Na 
Bizeljskem bodo Štiri 

tedne sadili trto

..Prihodnji teden se začenja v 
lani opustošenih vinogradih na 
Bizeljskem doslej največja soli
darnostna delovna akcija. Pro
stovoljci iz brežiške občine bodo 
na osmih hektarih posadili dvaj
set tisoč trsov laškega rizlinga," 
je  v ponedeljek sporočil sekretar 
občinskega sveta Zveze sindika
tov v Brežicah Maijan Marič ič.

Delovne orgahizacije so med
tem prejele pismene pozive, s 
katerimi se obračajo nanje iz
vršni svet SO, občinski svet ZS, 
občinska konferenca SZDL in 
Medobčinska gospodarska zbor
nica. Sporočajo jim , da bo 
trajalo sajenje trte od 20. aprila 
do 15. maja.

V  tem času naj b i delavci, 
mladina in pripadniki J LA izpol
n ili lani dano obljubo za pomoč 
pri obnovi uničenih nasadov. 
Koordinacijski odbor za odpravo 
posledic po toč i pričakuje pred
vsem dober odziv delavcev v 
negospodarskih dejavnostih in 
delavcev skupnih služb v gospo
darstvu. Akcija bo trajala nepre
kinjeno, tud i ob nedeljah in 
praznikih.

Za prevoz prostovoljcev na 
Bizeljsko bo poskrbel SL'. In. 
Organiziral bo tud i malico. Z 
namenom, da bi delo potekalo 
brez nepotrebnih zastojev in 
organizacijskihh zapletov, želi 
sindikalni svet, da kolektivi do 
ju tr i, najkasneje pa do 20. aprila, 
sporočijo, koliko prostovoljcev 
imajo in koliko je med njimi 
moških oz. žensk. Delo v vino
gradu bo trajalo vsak dan osem 
ur. Vodili ga bodo Slovinovi 
strokovnjaki. Pri tem jim  bo 
dobrodošla pomoč vseh posav
skih kmetijskih organizacij. Te 
so prav. tako že lani sklenile s 
strokovnimi napotki sodelovati 
pri sanaciji.

Mladina se je prva odzvala. 
Pomagala je pri pripravljanju 
zemljišč, sodelovala pa bo tud i 
pri sajenju, kjer se j i  bodo zdaj 
pridružili še vojaki.

J .T .

OBNAVLJANJE — Prosvetni 
dom v Brežicah dobiva no\o 
fasado. Do junija bodo uredili 
tudi oder, ki za nastopanje ni 
več varen. V občini je še več 
kulturnih domov, ki bi jih 
morali obnoviti, vendar zaradi 
pomanjkanja denaija iz leta v 
leto odlagajo popravila. (Foto: 
J.T.)

OBOJI ZADOVOLJNI — Račani in občinski družbenopolitični 
delavci Branko Pirc, Margareta Maijetič, Igor Dobrovnik, Marinka 
Preskar in Peter Cesar so delovno srečanje opravili v strpnem 
pogovoru. Krajani želijo, da bi bilo več podobnih obiskov.

VARILCI 
USPEŠNO DELOVALI

Društvo za varilno tehniko v 
Krškem je prejšnji petek na 
svojem občnem zboru ugodho 
ocenilo delo v letih 1981 in lani 
Pripravili so občinska tekmova
nja varilcev, lani pa so jim  
zaupali celo republiško. Krški 
varilci so med na jbopim i v 
državi, saj sta na zveznem 
tekmovanju v T itovi Mitroviči 
Roman Jankovič in Zahid 
Hadjič osvojila 2. oz. 4. mesto. 
Društvo je pripravilo tudi števil
na strokovna predavanja in 
ekskurzije. 181 članov društva je 
soglasno sklenilo, da izroči dose
danjemu predsedniku inž. Stane
tu Zorku posebno priznanje.

Napredek prinaša zadovoljstvo
V  krajevni skupnosti Raka le še dve vasi nimata telefona — Obvarovati dobro zemljo

Vseh 28 vasi v raški krajevni skupnosti ima vodo in elektriko, le 
dve vasi sta še brez telefona. Napredek je več kot očiten, zato je 
večina od okrog 1900 krajanov zadovoljna z doseženim po vojni.

Avtobusne zveze imajo Rača
ni zelo dobre, razen proti
Sevnici. „Zelo nam je žal, da 
nismo prišli do bencinske črpal
ke, predvsem zaradi kmetijskih 
strojev. Problem je še neposo- 
dobljena cesta skozi vas Sela, 
saj gre za dolg in obljubo 
krajanom. Predvideni obrat Ple
tenine ni bil uresničen, toda 
nekakšen obrat, kjer bi se lahko 
zaposlile ženske, bi še vedno 
potrebovali/* je ob nedavnem 
obisku občinskih funkcinarjev 
na Raki poleg uspehov nanizal 
tudi nekaj težav predsednik 
sveta krajevne skupnosti Tone 
Gabrič.

Pri telefoniji so Račani zelo 
dobro sodelovali s Senušami. 
Edini zametek tovarne Kremen 
precg' posega v najbope kme
tijske površine. Ne gre skupaj, 
da bi Kremen uničeval najbolj
šo zemljo, na drugi strani pa je 
bilo potrebnih okrog 40 milijo
nov dinaijev za melioracije ob 
potoku Lokavec. Predvideno pa 
je še izboljšanje okoli 70 
hektarov zemljišč na območju 
Račne.

Trgovinama Agrokombinata 
in Preskrbe izrekajo priznanje, 
saj ni bilo nakupovalne mrzlice, 
zatorej potrošniški svet ni imel 
dela. Če seže razne pristojnosti

prenašajo na krajevne skupno
sti, bi morali zagotoviti tudi 
ustrezne razmere, razmišljajo, 
podobno kot v večini krajevnih 
skupnosti, tudi Račani. Za

Nagel razvoj Krškega polja
,,Obračun" dosežkov v tej krajevni skupnosti ob 
izteku samoprispevka t- Govori predsednik Franc 

Škrabec

Junija letos se bo iztekel prvi 
samoprispevek krajanov Krškega 
polja. V tej krajevni skupnosti se 
lahko Judje pohvalijo, da so 
storili celo več, kot so upali in 
načrtovali. To jim  je  uspelo 
predvsem z obilico lastnega dela,

Franc Škrabec: »Krajani
smo enotni, vemo, kaj hoče
mo, zato tudi uspehi! “
k i so ga znali dobro organizirati, 
prispevke pa večkratno ople
m en ititi

„V  lastni režiji smo zgradili 
telefonijo s 160 priključki. Pred
račun je b il 6,40 milijona 
dinarjev, naložba pa je bila 
potem ovrednotena na okrog 10

milijonov dinarjev," pripoveduje 
predsednik skupščine krajevne 
skupnosti Franc Škrabec. Postre
že tud i z drugimi dosežki in 
številkami Tako so za javno 
razsvetljavo vasi Brege porabili 
320 tisočakov, za asfaltiranje 
vasi Vihre poldrug milijon, 
tamkaj so uredili tud i otroško 
igrišče. 300 tisočakov so dali za 
razsvetljavo.

Asfaltiranje dela Drnovega je 
veljalo m ilijon dinatjev, kablira- 
nje oziroma pomoč pri elektrifi
kaciji in postavitvi kandelabrov 
za javno razsvetljavo na Drno
vem so ovrednotili na 500 
tisočakov. Nakup zemljišča za 
postavitev družbenega doma na 
Mrtvicah je stal 160 tisočakov, 
priprava na javno razsvetljavo 
Mrtvic pa še dodatnih 400 
tisočakov.

Uspešno izveden in presežen 
načrt del v krajevni skupnosti 
navdaja krajane s ponosom, 
hkrati pa že razmišljajo, kako bi 
še bolj u trli pota napredka, k i je 
tako očiten prav v zadnjih letih. 
Skupščina krajevne skupnosti 
Krško polje je zato sklenila 
razpisati nov krajevni samopri
spevek za' obdobje 1983 do 
1987, o programu tega pogum
nega koraka krajanov pa več 
prihodnjič.

P. P.

Tone Gabrič: „Načrtujemo iz
gradnjo mrliške vežice in proda
jo plina na Raki."

poklicnega tajnika ni dovolj 
denarja, zanj pa se ne ogrevajo 
niti občinski možje, saj je 
predsednik krške občinske 
skupščine Branko Pirc opozoril, 
da povsod ugotavljajo, da profe
sionalizacija krajevne samoupra
ve ne prinaša vsebine, marveč le 
tehnične izboljšave. To resda r.c 
bi bila rešitev za učinkovitejše 
delovanje delegatskega sistema, 
kjer Račani samokritično pri
znajo preslab odziv na sejah in 
že kar kronično šibko povratno 
informacijo. Pričakujejo pa 
manj „papirnate vojne", ki vse 
bolj bremeni krajevno samo
upravo.

P. PERC

O POKOJNINSKEM 
ZAVAROVANJU

Predsedstvo občinske konference 
Socialistične zveze v Krškem obrav
nava danes gradivo za 12. sejo 
občinskega družbenopolitičnega 
zbora in za sejo OK SZDL. Razprav
ljajo tud i o kriterjih in postopku za 
oblikovanje predloga članov sveta 
občine. Za torek, 19. aprila, pa 
sklicuje predsednica OK SZDL Mar
gareta Marjetič sejo OK SZDL, kjer 
bodo sprejeli zaključke javne razpra
ve o osnutku zakona o pokojnin
skem in invalidskem zavarovanju. 
Uskladili naj bi tud i stališča do 
samoupravnega sporazuma o uresni
čevanju zdravstvenega varstva.

NAJSTAREJŠI 
VODOVOD

Na Raki imajo najstarejši vodo
vod v krški občini, zato imajo 
krajani že nekaj časa precej pripomb 
glede kakovsti vode. Zadnja analiza 
je pokazala, da je voda komajda še 
užitna. Razmišljajo, da bi vodovod 
predali v upravljanje krškemu Kosta- 
ku. Toda četudi b i se za to odločili, 
ne morejo v kratkem pričakovati 
novega vodovoda, saj je to zaenkrat 
še prevelik zalogaj, upajo pa, da 
bodo strokovnjaki le poskrbeli za 
vodo.

ŠOFER 
IN  VOZNI (NE)RED

Podbočjani se jezijo na kaj 
čudno navado nekega šoferja 
Izletnika. Vse kaže, da se ga je 
nekoliko zgodaj lotila spomla
danska utrujenost, kajti že dva 
meseca se dogaja, da vrli moža
kar tako zelo skrbi za sladke 
urice spanja, da če nima v 
vozilu delavcev, ustavi avtobus 
pri zadnji pogodbeni postaji, 
sprazni avtobus in gre spat. Baje 
ne zaleže nikakršno moledova
nje niti plačana vozovnica.

KRŠKE NOVICE
NI POMOČI SOZDA -  V Kovi

narski se pritožujejo, da jim  sozd 
Združena podjetja strojegradnje Slo
venije ne pomaga.niti pri prodaji n iti 
pri nabavi. Pravijo, da celo delovna 
skupina centralnega komiteja ZKS 
iji uspela pri urejanju v delovni 
skupnosti sozda. Kako neki naj 
potem premakne stvari z mrtve 
točke razmeroma mali kolektiv v 
celotni reprodukcijski verigi. Kako 
zelo privoščimo kovinarjem, da b i v 
sozdu lc obču tili „težo“  zanje 
verjetno malo pomembnega člena 
verige, seveda pa brez vztrajnosti in 
za kovinarje značilne borbenosti 
govoto ne bo šlo!

CE SE DELEGATI OBNAŠAJO 
KOT POSLANCI -  „Posemezni 
delegati se obnašajo kot poslanci v

klasičnem parlamentarizmu, tako 
postavljajo nekatere zahteve. Zato 
zadnja skupščina občinske kulturne 
skupnosti ni sprejela finančnega 
plana," je povedal na programski 
konferenci krških komunistov pred
sednik skupščine kulturne skupnosti 
Marjan Zibret. Kaj, če bi takim 
delegatom v njihovih okopih kar kaj 
kmalu povedali, da je njihov „po- 
slanski mandat" končan?

PLAVALCI 5 LET BREZ 
OBČNEGA ZBORA -  Plavalni klub 
Celutozar praktično nima upravnega 
odbora, saj že 5 let n i bilo nobenega 
občnega zbora. Neurejena samo
uprava in medsebojni odnosi v 
klubu so po besedah poznavalcev 
razmer odraz privatnolastniške mi
selnosti in še česa . . .
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ZANIMANJE  
DEKLET ZA JLA

Ko so pri SZDL jeli go
voriti o možnostih deklet, 
da z ramo ob rami z-močnej
šim spolom prevzemajo ob
veznosti pri obrambi domo
vine, je bilo nekaj dvomov o 
morebitnem odzivu. Sedaj 
ugotavljajo nekaj razveselji
vega. Za usposabljanje tova
rišic seje namreč prijavilo že 
šest deklet, čeprav sije mar
sikdo nadejal kot uspeh v 
začetku že to, če se bo 
prijavila vsaj ena.

FLORJANSKE IGRE  
BREZ MEJA/

'■ r .

Tudi letošnjega zadnjega aprila 
bodo prvomajske igre v Florjanski 
ulici v Sevnici. Pripravljalni odbor je 
imel že vrsto sej. Na naslov Pavla 
Oluiča v Florjanski 13 naj se do 20. 
aprila prijavljajo osemčlanske ekipe. 
To naj ne bi bili le močni možje in 
fantje za vlečenje vrvi, saj sc bodo 
morali pomeriti tudi v nekaterih 
drugih spretnostih. Izpe^ati bo 
treba zabavno štafeto v vrečah, 
hoditi po zidakih in še kaj. Pričaku
jejo hude, vendar pa športne boje za 
prehodni pokal, k i so ga laniosvojili 
Blančanl Kot se za tako priložnost 
spodobi, pripravljajo tudi pester 
kulturni program.

S

Š

PREGLEDI TRAKTORJEV — Traktorji še vedno teijajo vse 
prehud krvni davek. Na polje ali na cesto sodi le tehnično 
brezhiben stroj. Zato so nepogrešljivi tudi tehnični pregledi teh 
strojev. Na sliki: komisija med delom v Sevnici. (Foto: A. 
Železnik)

Dražja vrtec in podaljšano bivanje
Starši lahko zaprosijo za nadomestila — Zanimiva analiza mimo, žal, brez razprave

Nadaljujejo se sklici skupščin samoupravnih interesnih skupno
sti. Minuli četrtek so dobili delegati drugi paket gradiva za 
skupščine kulturne, telesnokultume in raziskovalne skupnosti. 
Minuli teden sta bili dve skupščini: skupnosti otroškega varstva in 
izobraževalne skupnosti.

Marsikje še podcenjujejo pomen 
teh skupščin, k i pa vendarle odloča-

PREUDARNO  
Z GRADNJAMI

Vso pozornost zasluži na 
zadnji seji IS sprejeto začasno 
navodilo, k i naj vendarle omo
goči najnujnejšo gradnjo. Znano 
je namreč, da je bilo z ukrepom 
republiške skupščine ustavljeno 
izdajanje lokacijskih dovoljenj 
(čuvanje kmetijskih zemljišč). 
Ker mora življenje le dalje, 
popolna zapora gradnje pa lahko 
škodi celo kmetijstvu, so sprejeli 
v Sevnici bolj življenjsko navo
dilo. Graditi bo mogoče nado
mestne živinske hleve in hiše ter 
kleti, zapolnjevati že pričete 
stanovanjske soseske, dovoljevali 
bodo lokacije industrijskih ob
jektov v mejah interesnih ob
močij posameznih kolektivov in 
obrtne cone. Ravno tako poslej 
ne bo več zaprta do- in nadzi
dava stanovanjskih in gospodar
skih objektov. Do kakšnih ne
smislov je sedanja omejitev pri
peljala, so na seji izvršnega sveta 
navedli primer občana, k i je 
blizu Kala želel graditi v opu
ščenem kamnolomu, a mu za
radi sedanje omejitve niso mogli 
izdati lokacijskega dovoljenja.

jo o precejšnjih denaijih. Samo pro
gram izobraževalne skupnosti, deni
mo, presega 130 milijonov dinarjev. 
Koliko je nanje seveda mogoče vpli
vati, je drugo vprašanje. •

Podražitvam kajpak tud i v teh 
skupnostih niso mogli uteči. V 
skupnosti otroškega varstva so zato 
sprejeli novo lestvico oskrbnin za 
vrtec, k i v povprečju pomeni za 16 
odst. višje prispevke staršpv. Novi 
lestvici je mogoče.šteti v prid, ker je 
bolj izdelala višje dohodkovne sku
pine staršev. Vsekakor podražitev ne

•  Tudi izobraževalna skup
nost se je morala domala boriti 
za sklepčnost v zboru uporabni
kov. Od 34 delegatskih mest v 
tem zboru so na začetku seje 
komaj premogli sklepčnost, 
tako da je bilo ob sprejemanju 
finančnega načrta treba preveri
ti sklepčnost s poimenskim kli
canjem delegatov. Nekateri 
delegati svojih obveznosti očit
no ne jemljejo dovolj resno.

bi smela prizadeti revnejših staršev, 
le-ti lahko zaprosijo za nadomestila. 
Sklepanje tfc skupščine je  pomemb
no tudi za občinsko izobraževalno 
skupnost. Ta jc namreč sprejela 
sklep, da bodo morali starši [»slej 
vsak mesec seči v žep po 250 
dinarjev za šolarja, če ta obiskuje 
podaljšano bivanje. Zanimivo na

skupščini je bilo, ker so tej nameri 
uvodoma najbolj nasprotovali izva
jalci, to je učitelji. Kjer imajo npr. 
celodnevno šolo ra oblika namreč 
shaja brez posebnih prispevkov (ra
zen dela prehrane) staršev. Za po
daljšano bivanje kot eno od oblik 
prehoda, za kar ga nekateri smatra
jo , pa naj bi segli staršj v žep že 
sedaj. In kakšno zvezo ima to s 
skupnostjo otroškega varstva? Tuše 
namreč žc uresničuje del solidarno
sti med sisi v občini, saj je v tej 
skupnosti nekaj denarja za nadome
stilo prispevka staršev, k i omenjenih 
250 dinarjev za otroka ne bi zmogli. 
Seveda morajo zato napisati poseb
no prošnjo.

Pedagoški svetovalec Jože Petan- 
čič je ob obrazložitvi učnih uspehov 
v minulem šolskem letu poudaril 
zanimiva vprašanja, taka, k i bi bila 
lahko koristna iztočnica za bolj 
vsebinsko obravnavo zahtevnega 
vsakdanjika, s katerim se srečuje 
vsak šolar. Žal, razprave skoraj ni 
bilo. Škoda je, če bi to gradivo 
ostalo zgolj šolnikom, saj odpira 
prekoristne vidike za podružbljanje 
izobraževanja in vzgoje.

A. ŽELEZNIK

Osntero srebrnih 
priznanj OF

•Podeljena bodo 1. maja na 
Lisci — Javna razprava

SEVNISKI PABERKI
VEŠČI PLESALCI V soboto je 

boštanjska mladina pod vižami an
sambla Jožeta Rusa iz Radeč 
pripravila tudi letošnji plesni ven
ček. Kot se za tako priložnost 
spodobi, so izbirali tudi najboljše 
plesalce. Zmagala sta Sevničana 
Jerica Šantcj in Bojan Kuhar. Druga 
sta bila par Jožica Blatnik in Franci 
Hrib.šek, tretja pa Ingrid Redcnšek 
in Miran Bencc.

ŠE ENA MLADINSKA Sevnica 
je minuli teden spet prišla v mastni 
tisk, tokrat na straneh Mladine. 
Kritično so opisane zgode in ne
zgode kot „Sanje o prostoru", kiga, 
povsem zase, sevniška mladina še 
vedno nima. In zakaj sanje? Ker šc 
vedno ni nič niti v izpraznjeni 
Zupančičevi hiši. Prav v to hišo so 
vlagali precejšnje upe vsi, od raketar
jev, mladih planincev do mestne 
mladinske organizacije. Nc|ubo za
devo so v petek obravnavali tudi na 
seji občinskega izvršnega sveta.

Sedaj naj bi se stvari vendarle 
premaknile.

IZPRAZNJEN RIBNIK - Sev- 
niski ribnik za Kopitarno je z leti 
postal prava mlakuža. R ibiči so iz 
njega izpustili vodo. Žal ni tako 
preprosto spraviti iz njega blato. 
Vsak buldožer ali bager bi utonil v 
njem; rib ič i sc ogledujejo po takem, 
k i bi imel dovolj dolge „roke“  z 
obale.

PROTI PODALJŠEVANJU 
PRAZNIKOV Prvomajske praz
nike nameravajo nekateri podaljšali 
kar na cel teden. Nekateri šolniki sef 
predlagali delo na soboto, da bi 
imeli prosto 28. in 29. aprila. En 
dan lahko da šola. Za drugega bi sc 
bilo treba domeniti Ker večina 
kolektivov dela, so tudi na izvršnem 
svetu menili, da praznikov ne bi 
podaljševali, kratkomalo naj bi sc 
držali sprejetega delovnega koledar
ju-

SEVNIŠKI VESTNIK

1. maja bo Lisca prizorišče vsako
letne proslave v čast temu prazniku. 
Tudi letos bodo na tej slovesnosti 
podelili srebrne znake sindikatov(o 
izboru teh dobitnikov odločajo 
organi Zveze sindikatov v tem ted
nu), o predlogu žirije za podelitev 
srebrnih priznanj OF pa je odločalo 
predsedstvo SZDL 6. aprila.

Predsednik žirije Slavko Štrukelj 
je prebral utemeljitve za 10 predlo
gov, od katerih jih  jc  žirija sprejela 
osmero. Predsedstvo je nato soglas
no potrdilo, naj bi ta najvišja prizna
nja SZDL v občini letos podelili; 
Filipu Korošcu iz Loke pri Zidanem 
mostu, Francu Čubru, Jožetu Pape
žu, Andreji Flajs in d ip l vet. Borisu 
Starihi iz Sevnice, Jožetu Žibrctu iz 
Rovišča, Igorju Malusu iz Tržišča in 
kulturno-prosvetnemu društvu Svo
boda iz Krmelja.

Tudi letos se bodo odvijale aktiv
nosti pod geslom Nič nas ne sme 
presenetiti Poleg skrbi za stalno 
budnost v ljudski obrambi in druž
beni samozaščiti bodo letos še po
sebne večje vaje v Loki, Boštanju in 
Sevnici.

V teku je javna razprava o pokoj- 
ninskoinvalidskem zavarovanju. O 
teh vprašanjih razpravljajo tudi mla
di v svoji organizaciji.

Preden bodo posredovali predlog 
konferenci, bo treba uskladiti porast 
OD voljenih funkcionarjev v SZDL 
sevniške občine v skladu z občinsko 
resolucijo. Predloženi indeks 127 
namreč ni bil sprejet. Navsezadnje 
se mora prav SZDL boriti za spošto
vanje tega dokumenta.

A. Ž.

Vse tanjši zdravstveni dinar
Materialni stroški trebanjskega zdravstva naraščajo, denarja pa je vse manj — Lani štiri in 

pol milijone dinarjev izgube — Je na vrsti krčenje pravic?

Lansko leto je trebanjska zdravstveha skupnost zaključila z 
izgubo, ki znaša štiri milijone in pol dinatjev, letos pa se bodo 
sredstva povečala le za 8,8 odst. Materialni stroški bodo porasli za 
petino, osebni dohodki pa za poldrugo desetino. Vsi ti nič kaj 
ugodni podatki o finančnem stanju v zdravstveni skupnosti že 
kažejo na to, da bo potrebno programe zdravstvenega varstva 
skrčiti. Ker je bila trebanjska občina že doslej med tistimi, kjer je 
bilo zdravstvo in zagotavljanje denaija zanj najbolj kritično, se 
lahko zgodi, da se bodo razmere še poslabšale.

Že doslej je imela trebanjska tudi s pomanjkanjem zdravstve-
zdravstvena skupnost manj de
narja kot ostale v regiji, čeprav 
so materialni stroški naraščali. 
Večino denaija je dobivala iz 
prispevkov iz osebnih dohod
kov ter dohodka delovnih orga
nizacij, okoli desetino denarja 
pa je prišlo iz medobčinskih in 
republiških solidarnostnih skla
dov. Čeprav je trebanjska obči
na med tistimi petimi v Sloveni
ji, ki imajo najvišje prispevne 
stopnje, to za zdravstvo ni velja
lo. Letos bo ta stopnja znašala 
nekaj čez deset odstotkov, 
medtem ko je v Sloveniji že 
nekaj čez enajst. Seveda vse to 
še poglablja krizo v trebanjskem 
zdravstvu.

Zdravstveni dom Trebnje, ki 
je tjosilec splošne ambulante in 
specialistične zdravstvene dejav
nosti v občini, se je srečeval

Vroče razprave
Trebanjski delegati SIS 
narobe prebrali gradivo 
o stroških za OD — 
Vroče razprave je zanetil 

nesporazum

Menda ni treba posebej po
navljati, da so ljudje v zadnjem 
času vse bolj občutljivi, kam gre 
njihov denar. Ta občutljivost je 
najbolj očitna v primeru sisov, 
kjer se ljudem zdi, da t i  porabijo 
preveč denarja, da so glede na 
denarne možnosti predragi. 
Tako je bito tud i na zadnjih 
skupščinah trebanjskih sisov, 
kjer ,so se delegatske glave 
razvnemale ob proračunu za 
letos, po katerem naj bi samo za 
osebne dohodke zaposlenih v 
skupnih službah trebanjskih 
samoupravnih interesnih skup
nosti šlo prek 12 milijonov 
dinarjev.

Vsota, k i naj bi bila name
njena za 29 zaposlenih v stro
kovnih službah, še zdi res velika, 
vsaj na prvi pogled in po 
preprostem računanju, k i so se 
ga lo tili delegati v Donitu, pa 
komunalne skupnosti in še ka
tere. Toda pogovor Z vodjem 
skupnih služb Tonetom Ziber- 
tom in računovodkinjo je  raz
kril, da je bilo računanje delega
tov le preveč preprosto. Vendar 
s tem še ni mogoče reči, da so za 
tak način računanja niso kriv i 
tudi v sisih. Če bi tam upoštevali 
raven znanja o teh zadevah, k i jo 
premore preprost delegat -  k i se 
ne spozna na takšno računanje 
-  bi prav gotovo pripravili bolj 
jasno in razumljivo gradivo. 
Tako pa se je zgodilo, da je o 
sisih govorila skoraj vsa občina.

„Čeprav je v gradivu jasno 
pisalo, da gre iz sredstev, k i smo 
jih  navajali kot osebne dohodke, 
tudi okoli 2 milijona dinarjev za 
zakonske obveznosti, so se dele
gati zapičili le v tistih dvanajst 
milijonov. Hkrati pa moram 
povedati, da se je naše delo celo 
pocenilo, saj se je naš obseg del 
povečal, medtem ko smo pri
spevke povečali le za minimalno 
stopnjo. No, da bi bile zadeve še 
bolj jasne, bomo pripravili pri- 
meijalno analizo z ostalimi stro
kovnimi in upravnimi službami, 
mogoče tudi s prav tako velikimi 
sisi v kakšni drugi občin i," je 
dejal Tone Zibcrt.

Naj povemo še, da poprečen 
osebni dohodek v skupnih služ
bah znaša okoli 19 tisoč dinar
jev, vodja skupnih služb ima 29 
tisoč dinarjev, strokovni delavci 
pa od 21 do 23 tisoč dinarjev, 
vse to ob upoštevanju 10-odst. 
povišanja OD. 1

Toda razprava delegatov kaže 
še na nekaj. T udi v sisih bodo 
morali začeti razmišljati o racio
nalizaciji dela, sploh pa o bolje 
pripravljenih gradivih. V tem 
času si prav gotovo nihče ne želi 
tako vročih razprav, še posebej 
ne. če jih  zaneti majhen nespo
razum.

J. SIMČIČ

nih delavcev. V  njem je zaposle
nih 11 zdravnikov in 6 zobo
zdravnikov, toda vsak dan je 
manjkalo šest delavcev. Zaradi 
tega se je čakalna doba podalj
ševala, ozko grlo pa je bilo tudi 
v laboratoriju, ki je tehnično 
slabo opremljen in kadrovsko 
preslabo zaseden. Toda novih 
delavcev zaradi težke denarne 
situacije ni bilo mogoče zaposli
ti, pa tudi v prihodnosti ne 
bodo mogli reševati tega vpraša
nja z novimi delavci. In to kljub 
temu da je v trebanjski občini 
še vedno največ prebivalcev na 
enega zdravnika v regiji.

Zato je trebanjski izvršni svet 
predlagal, naj zdravstveni dom 
poišče vse možne notranje re
zerve z bolj smotrno razporedit
vijo dela in delavcev, nikakor pa 
ne z novim zaposlovanjem, ker 
za to preprosto ni možnosti. 
Svoje bi lahko prispevale tudi 
organizacije združenega dela, z 
ostrejšim nadzorom bolniške, 
zlasti v času kmetijskih del, ko 
je bolniški stalež najvišji. Ob
činska zdravstvena skupnost pa 
bo morala v okviru razpoložlji
vega denaija zagotoviti sprotno 
poravnavanje obveznosti, v pri
meru, da tega ne bi zmogla, pa 
bo treba še resneje omejiti 
pravice iz zdravstvenega varstva.

Hkrati manjka tudi precej 
zdravil za sladkorne in srčne 
bolnike, revmatike, antibioti
kov, mazil za kožne bolezni, 
prav tako ni mogoče dobiti 
kemikalij, da bi lekarna sama 
izdelovala manjkajoča zdravila.

J. SIMČIČ

V hlevu muka 45 govedi
Kmet Pavel Kurent redi 45 glav živine — Ni težav z 

oskrbo — Pomemben prispevek slovenskim načrtom

Letošnji načrti slovenskega kme
tijstva so zahtevni, saj bo treba 
pridelati še več pšenice, glavni 
poudarek pa bo na živinoreji, za 
katero so pri nas ugodne razmere,

' pa tudi tradicija govori v prid tej veji 
kmetijstva. Da je živinoreja pred
nostna kmetijska panoga, ni treba 
posebej razlagati kmetom v trebanj
ski občini, še posebej pa ne Pavlu 
Kurentu iz Skljevega pri Šentruper
tu. Zadnjih deset let je namreč ves 
denar v lagal v gradnjo hleva, silosov 
in tiste kmetijske mehanizacije, k i 
pride najbolj prav pri pridelovanju 
krme za živino. Zato sc zdaj lahko 
pohvali, da ima v hlevu privezanih 
45 glav goveje živine, k i jo večinoma 
redi v kooperaciji s Kmetijsko 
zadrugo Trebnje, na leto pa odda od 
10 do 15 ton žive teže goveje živine. 
Poleg mesa proda na leto tudi 8 
tisoč litrov mleka, oko li 5 ton 
kronfpirja in več kot 2 ton i pšenice.

„Z  živinorejo še nekako gre, ker 
imam zadosti lastne krme, sicer pa 
bi bilo malo težje. Tudi sicer lahko 
rečem, da sem kar dobro preskrb
ljen z gnojili, sredstvi za zaščito 
rastlin, medtem ko nafte še nisem 
dobil. K ljub temu sem letos opravil 
že precej del -  imel sem še nekaj 
lanskih zalog nafte -  zoral sem, 
dognojil, pripravil oko li 2,5 hektara 
zemlje za koruzo, že jeseni pa sem s

MLADI BODO DELALI 
NA SELIH SUMBERKU
Trebanjska občinska konferenca 

ZSMS bo od 8. do 10. aprila organi
zirala mladinsko delovno akcijo na 
Selih Šumberku. Mladi bodo poma
gali tamkajšnjim krajanom pri ure
janju travnatih površin in odstra
njevanju kamenja. Mladinske de
lovne akcije, na katerih bo s svojimi 
strokovnjaki sodelovala tud i Kme
tijska zadruga Trebnje, se bo udele
žilo 60 mladincev.

pšenico posejal 1,6 hektara njiv. S 
stroji nimam problemov, saj jih  
imamo večino v strojni skupnosti, 
traktor pa je b il lani na generalnem 
popravilu in bo za nekaj časa m ir," 
pripoveduje Kurent.

Zadovoljenje z zadnjimi povišanji 
cen kmetijskih pridelkov, žal pa tem 
takoj sledijo podražitve materialov, 
kar te učinke tudi požre. Zato 
kmetje v Škrljevem -  vsi spadajo v 
zadružno enoto Šentrupert -  raz
mišljajo tud i o tem, kako pridelo
vanje poceniti Zdaj je  v pripravi 
komasacija ali zložba zemlje na 83

hektarih, vanjo pa bo vključenih 90 
kmetov. Tudi Kurent ima v tistem 
območju okoli hektar zemlje in je 
nad zložbo navdušen a ne samo 
zato, ker bo imel od tega korist, 
ampak tudi zato, ker je  v Škrljevem 
predsednik zadružnega odbora, k i 
akcijo skupaj z odgovornimi iz 
zadruge vod i Tudi
obeti za kmečke pokojnine niso 
odveč, po stari dvomeči kmečki 
naravi pa si Kurent želi le, da b i bilo 
vse tako, kot je zapisano v „papir- 
jih " .  Potem se lahko nadejamo, da 
bo Kurent izpolnil vse načrte, k i si 
jih  je  zastavil skupaj z zadrugo. 
Zaveda se namreč, da je vsak kmet 
posebej odgovoren za izpolnitev 
slovenskega kmetijskega načrta.

IZ KRAJA V KRAJ
TENORISTI, NA PLAN -  Miren- 

čani in okoličani so znani kot dobri 
pevci, zlasti če je na voljo tud i kaj 
dobre pijače. Zato tembolj presene
ča podatek, da mešanemu pevskemu 
zboru Svobode z Mirne manjka pev
cev. Menda ni pomagala n iti v tej 
smeri zastavljena akcija po delovnih 
kolektivih in s pomočjo sindikata. 
Ob vsem tem pa se zdi, da vodstvo 
zbora ni znalo prav izkoristiti izred
no pomembnega podatka. Na veliki 
zvon bi namreč morali obesiti, daje 
pokvoritelj zbora mirenska Dana, 
znana proizvajalka brezalkoholnih 
in tudi alkoholnih pijač.

V TREBNJEM VRSTE TUDI ZA 
KULTURO -  Tudi v Trebnjem so 
večkrat imeli tožave, kako na kuF 
turne prireditve privabiti čimveč 
obiskovalcev. Potem sem jim  je  too 
celo tako zelo posrečilo - zlasti 
odkar na prireditve vstop ni več 
prost -  da Trebanjci ne čakajo v 
vrstah samo na kavo, ampak tud i na 
kulturne prireditve. Tako je bilo

tudi ob nedavni reviji trebanjskih 
pevskih zborov v Trebnjem, ko seje 
v vrsto za vstopnice postavil ^elo 
trebanjski župan Ivan Gole. In to 
kljub temu da se še dobro spomni 
zoprnega postavanja v vrstah, kakrš
no je bilo značilno za povojne čase.

BLOKI SO ŽE LEPI, TODA 
STANOVALCI. . .  -  V novem sta
novanjskem naselju na Pavlinovem 
hribu v Trebnjem je 130 stanovanj 
in prav tolikšno število stanovalcev. 
Toda ko je treba popravljati pot, k i 
pelje k blokom, se jih  tam znajde le 
peščica, nazadnje so bili menda 
samo štirje. Kdor čisti okoli bloka, 
pometa in  pobira papirčke, je  dele
žen posmeha ostalih ,,pametnejših" 
stanovalcev. Pa tudi na zbore stano
valcev, k i so b ili pred kratkim, je 
prišlo le 20 stanovalcev. Skratka, 
razmere za razvoj stanovanjske 
samouprave so na Pavlinovem hribu 
kaj slabe in bati se je, da bodo še 
tisti redki navdušenci vrgli puško v 
koruzo.

TREBANJSKE NOVICE
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Letos prodajali le svoje delo?
V  viniškem Novoteksu se boje, da bo ,,lohn posel" izpodrinil klasični izvoz — Za tkanine 

na Zahodu ni velikega zanimanja — Izpostavljeni izsiljevanju naročnikov del

V  Novoteksovem tozdu Konfekcija 2 na Vinici so zadovoljni s 
poslovanjem v preteklem letu, saj je bil celotni prihodek za dobro 
polovico večji kot leta 1981 ter za petino nad planiranim, izvoz na 
konvertibilni trg pa kar za 152 odst. večji kot leto poprej oz. za 74 
odst. nad planiranim in je znašal 40.712.000 deviznih dinarjev, 
torej osmino celotnega prihodka. Proizvodnja je bila za 4 odst. 
večja od načrtovane, nikakor pa 240 zaposlenih ni zadovoljnih z 
osebnimi dohodki, ki so v preteklem letu v povprečju dosegali le 
10.500 din.

Pomembno pri tem je, da v 
vinniškem Novoteksu zelo malo 
uvažajo, saj so v preteklem letu 
za uvoz .tkanin, ki jih  v Jugosla-

V Z K zlasti mladi
Le 2 odstotka kmetov

Črnomaljska občinska organizaci
ja ZK šteje 1032 članov, kar je 15 
več kot v enakem obdobju lani. 
Moških je 68 odst., zaposlenih pa 
792. Čeprav že nekaj let narašča 
število zaposlenih žensk, k i pred
stavljajo danes že skoraj polovico 
vseh zaposlenih, pa se je njihovo 
število v ZK celo zmanjšalo. Veliko 
bolj zadovoljiv je delež mladih, saj je 
več kot pol članov mlajših od 35 
let, več kot četrtina komunistov pa 
je  celo še mladincev.

37. odst. članov je neposrednih 
proizvajalcev, zaskrbljujoče pa je, da 
v preteklem obdobju niso sprejeli v 
ZK nobenega kmeta, ampak je nji
hov delež zaradi smrti celo upadel in 
znaša le dobra 2 odst. vseh komuni
stov. Res pa je, da je  precej polpro- 
letarcev, k i j ih  statistično prikazuje
jo kot delavce. Nezadovoljivo je tud i 
število prosvetnih in zdravstvenih 
delavcev v ZK, saj mnogi odklanjajo 
vstop v ZK, kot razlog pa navajajo 
mladost in politično neizkušenost.

Od lanskega aprila so b ili v črno
maljski občin i iz ZK izključeni 3 
člani, vsi delavci. Zaradi nepoveza
nosti z osnovno organizacijo, zaradi 
neudeležbe na sestankih ali neplače
vanja članarine pa so črtali 13 ko
munistov.

viji ni, in za pomožni material, 
kot so zadrge in posebni sukan
ci, porabili le 12 milijonov de
viznih dinarjev.

V  izvozu, katerega polovičen 
delež je v preteklem letu pred
stavljal klasičen izvoz, drugo 
polovico pa John posel", in ki 
je bil pretežno usmerjen v Zvez
no republiko Nerrtčijo, pa v 
letošnjem letu pričakujejo znat
ne spremembe. Ker celotni de
lovni organizaciji primanjkuje 
deviz, bo tozd povečal izvoz v 
primerjavi z lanskim za deseti
no. Želijo pa, da bi bil to v 
glavnem klasični izvoz, saj bi 
tako prodali tudi Novoteksove

VELIKO ZANIMANJA 
ZA DOMAČO OBRT

Z ustrezno davčno politiko se je 
zanimanje za domačo in umetno 
obrt v črnomaljski občini v zadnjih 
letih zelo povečata. Konec pretekle
ga leta je bito 13 zasebnikov, k i so 
se ukvarjali z domačo obrtjo, štiri 
leta prej pa le dva. Danes prevladuje 
izdelovanje pisanic in prtičkov, 
poleg tega pa se posamezniki ukvar
jajo še z izdelovanjem belokranjskih 
lutk, vezenin, domačega platna in 
izdelkov iz domačega platna. Velja 
opozoriti, da bo ta dejavnost v 
bodoče še bolj vabljiva, saj dogovor 
o usklajevanju davčne politike v 
letošnjem letu in ustrezni občinski 
odlok predvidevata oprostitev pla
čila davka iz dohodkov od domače 
obrti, če gre za ročno delo.

SPOMLADANSKO DELO PRIGANJA — Deževni konec marca in 
začetek aprila sta onemogočila kmetom delo na polju, zato so 
tembolj izkoristili vsako uro brez dežja za kmečka opravila, ki jih 
ni bilo moč opraviti že v jeseni. Šuštaričeva oče in sin s Trate pri 
Semiču sta te dni pohitela še z zadnjimi vožnjami hlevskega gnoja 
na njive z volovsko vprego, ki je še ena redkih v okolici. (Foto: M. 
Bezek)

ČRNOMALJSKI DROBIR
NIC VF.C PREPIRANJA? -  Na 

zadnji seji zbora KS in zbora 
združenega dela je  bila najbolj 
žolčna razprava o možnostih razvoja 
turizma v črnomaljski občini. Na 
predlog, da bi morali znova ustano
viti turistično društvo, se je eden 
izijjed delegatov razburil, da so bila 
turistična društva sicer že ustanov
ljena, a so jih  ukinili, sed^j pa znova 
ugotavljajo, da bi j ih  morali ustano
v it i  Resnica je, kot je pojasnil drugi 
delegat, nekoliko drugačna: turistič
na društva so odmirala in sc končno 
sama ukinila. Njihovo deta sc je
počasi om qita le na sajenje cvetic 

ih skupnostih, potem pa 
sprii in  še

tem papo krajevnih skupnostih, 
so se med seboj 
vrtnarjenje je zamrlo. "Mar so iz 
preventive, da med turističnim i 
društvi ne bi znova prihajata do 
sporov, na seji predlagali ustanovitev 
enega društva v občini, k i bi imelo v 
večjih krajih le sekcije?

PRIDELOVALCI KROMPIRJA 
NIMAJO KROMPIRJA - Pretekli 
petek so v Črnomlju razde Sevali 
umetno gnojilo, v soboto pa so vsi

srečneži z umetnim gnojilom in 
krompitjem krenili na njive. Vendar 
je bito njihovo sajenje začinjeno z 
negotovostjo, lahko bi rekli tudi s 
srdom, saj so morali semenski 
krompir kup iti po nekaj več kot 30 
din kilogram, zagotovljena odkupna 
cena pa je dobrih 8 din. Glede na to, 
da iz enega kilograma krompirja 
zrase za približno 6 kilogramov 
gomoljev, sc kmetje sprašujejo, kje 
je cena njihovega dela, k i ga danes 
ob vsaki priložnosti tako radi 
propagiramo;

NISTA SL VELIKO ZMOTILA -  
Na vprašanje, kdo bo državni prvak 
v košarki Bosna ali Sibenka, je 
Pavle Polanc na petkovem ustnem 
časopisu v Črnomlju odgovoril, da 
vcijetno Sibenka. V soboto, je res 
zmagala Sibenka, le daje bila tekma 
razveljavljena. Košarkar Olimpije se 
tako (vsaj zaenkrat) ni veliko 
zmotil, tako kot tudi voditelj 
prireditve Tomaž Domicclj ne, ko je 
dejal, da je povprečna starost 
obiskovalcev ustnega časopisa 12 let 
in poL

tkanine in dosegli višji devizni 
učinek. Vendar je resničnost 
daleč od njihovih želja, saj se 
jim  v letošnjem letu obeta le 
John posel“ -  le prodaja nji
hovega dela, kajti na zahodnem 
trgu se zadnje čase uveljavlja 
zlasti bombaž, po Novoteksovih 
tkaninah iz mešanice poliestra 
in volne pa je vedno manjše 
povpraševanje. Čeprav imajo do 
oktobra zapolnjene vse proiz
vodne zmogljivosti, se boje, da 
se bodo napovedi uresničile in 
da bodo ostali brez klasičnega 
izvoza. Samo vrednost „lohna“ 
pa bi po predračunih znašala 
1.100.000 mark. S tem ko pro
dajajo le svoje delo, pa so izpo
stavljeni tudi neprestanemu iz
siljevanju naročnika s cenami, 
tako da že štiri leta delajo za 
isto ceno.

M. BEZEK

Zadovoljni z 
gospodarjenjem

•V negospodarstvu lani 
poslovali bolje kot v 

gospodarstvu

Čeprav so v črnomaljski obči
ni po besedah predsednika IS 
Janka Gladka preteklo leto po 
finančni plati zadovoljivo zaklju
čili, pa vendar ne gre prezreti za 
dobrih 45 milijonov dinarjev 
izgub, k i so jih  ustvarili v 
IMV-jevem tozdu Tovarna opre
me (37.980,000 dinarjev), IMG 
Kanižarica (6.284.000), tozdu 
Gostinstvo (1.016.000) in tozdu 
Komunala (22.000) in so v 
primerjavi s preteklim letom 
večje za 60 odst.

Zunanjetrgovinska menjava 
kaže, da so lani izvozili na 
konvertibilno območje za četrti
no več kot leta 1981, vendar gre 
povečanje izvoza predvsem na 
račun višjega tečaja tu jih  valut. 
Uvoz s konvertibilnega tržišča se 
je povečal za 67 odst., vendar je 
pri uvozu in izvozu treba upošte
vati dejstvo, da je v črnomaljski 
občini veliko tozdov, k i niso 
neposredni izvozniki ali uvozni
k i  Zato podatki o zunanjetrgo
vinski menjavi kažejo le približ
no gibanje, k i je bita v lanskem 
letu še zadovoljivo.

Število zaposlenih (5231) je 
ostalo takšno kot leto poprej, 
povprečni osebni dohodek na 
zaposlenega v gospodarstvu je 
znašal 12.469 din, kar je pod 
republiškim povprečjem. Druž
beni dogovor, k i ureja razporeja
nje sredstev za OD določa, da se 
bodo lahko hitreje približevali 
republiškemu povprečju le z 
boljšimi rezultati dela.

Glede na določila dogovora je 
v gospodarstvu prekoračilo rast 
sredstev za bruto osebne dohod
ke 8 DO oz. tozdov, med njim i 
največ Obrtna zadruga (41 
odst.) in Kmetijska zadruga (19 
odst.). Sicer j>a večina tozdov 
usklajuje porast sredstev na ravni 
DO, zato prekoračitev v tozdu 
še ne pomeni kršitve, če je 
porast sredstev usklajen v okviru 
DO. V negospodarstvu je masa 
za bruto osebne dohodke po
rasla celo manj, kot je bito 
določeno v dogovoru. IS je 
ve liko  pozornosti posvečal 
usklajevanju skupne porabe, 
tako da konec leta ni bita 
nobenih presežkov.

Ce je pri obravnavi izgub v 
gospodarstvu potrebno upošte
vati, da zaostreni pogoji gospo
darjenja vse bolj potiskajo delov
ne organizacije na rob uspešnega 
poslovanja, od koder je le še 
majhen korak do izgube, pa je 
razveseljivo, da so v negospodar
stvu dobro postavali in zaključili 
leto brez izgub. Eden od 
vzrokov za to je  gotovo v tem, 
da sc število zaposlenih v 
družbenih dejavnostih ne pove
čuje ter da so jih  težji pogoji 
postavanja p ris ilili da iščejo 
notranje rezerve ter s tem 
poslujejo bolj racionalno.

Kljub razmeroma dobrim 
rezultatom v preteklem letu pa v 
črnomaljski občini ne morejo 
b iti zadovoljni z gibanjem 
družbene produktivnosti dela, 
vključevanjem v mednarodno 
delitev dela ter počasnim od
pravljanjem vzrokov izgub.

B. M.

BOGATA SEZONA — Za tamburaše in folkoriste društva „Ivan 
Navratil, ene najbolj delavnih amaterskih skupin v občini, bo tudi 
letošnja sezona zelo bogata, saj bodo nastopili na številnih 
prireditvah v občini in zunaj njenih meja.

NI DENARJA ZA 
VZDRŽEVANJE  

GRADAŠKEGA DOMA
Gradačani imajo težave z vzdrže

vanjem svojega kulturnega doma. 
Dom je b il prenovljen s sredstvi 
slovenskega Rdečega križa, za 
vzdrževanje pa nihče ne kaže velike
ga navdušenja. Nemalokrat se zgodi, 
da ni denarja n iti za ogrevanje, kaj 
šele za kaj drugega. Igralska skupina 
je zato prisiljena imeti vaje po stano
vanjih, če pa že v domu zakurijo, 
pripeljejo premog od doma. Metli
ška kulturna skupnost je  za vzdrže
vanje gradaškega doma namenila 
borih 20 tisočakov. Na vprašanje, 
kako naprej, Gradačani največkrat 
dobijo odgovor: „Znajdite se.“

Mladost prenaša tudi izročila
Med folkloristi in tamburaši društva „lvan Navratil" so v glavnem mladi — Do denarja s 

številnimi prireditvami — Nastopi doma in v tujini — Maja v Makedonijo

Tamburaši in folkloristi drušva „Ivan Navratil11 so gotovo ena 
najbolj delavnih ljubiteljskih skupin v metliški občini. V  njihovih 
vrstah so v glavnem učenci, od katerih redki presegajo dvajset let. Z 
belokranjskimi plesi in pesmimi redno nastopajo v domači občini, 
pot pa jih zanese domala po celi Jugoslaviji, nemalokrat pa tudi v 
tujino.

Sredi maja, na primer, bodo 
odpotovali skupaj s sekstetom

r  n

Bo dogovor 
rešil spomenik?

Nasproti bencinske črpal
ke, zamaknjena za Grabri- 
janovo in Štuparjevo hišo, 
stoji edini etnološki spome
nik v metliški občini -  bajta 
Bare Juričine. Žal hiša, krita 
s slamo in postavljena na 
mogočnih skalah, propada, 
četudi je to spomenik I. 
kategorije. Bajta se lahko 
sesiplje vsak čas, in to pred 
očmi vseh Metličanov, ker 
ni denarja za njeno popravi
lo. Tudi mojstrov, ki bi bili 
vešči gradnje na stari način, 
baje ni več najti nikjer. In  če 
bo postala bajta kup ruševin, 
bomo zanamcem lahko le 
pripovedovali, kako so nek
daj živeli Belokranjci, če pa 
bomo hišo ohranili, jim  
bomo to lahko tudi pokaza
l i  Celo slednje je možno, le 
malce dobre volje bi morali 
pokazati, pa bi se morda le 
izbezal denar kljub težkim 
časom.

Bajti bi bilo treba najprej 
določiti njeno namembnost: 
lahko bi bila prodajalna 
spominkov, lahko bi bila 
stanovanje človeku, ki mu je 
do takšnega življenja, lahko 
bi bila gostinski objekt ali pa 
morda zanimiva sprejemnice* 
kakšne delovne organizacije. 
Možnosti je še več, le 
možgane je treba malce 
pretelovaditi.

Ugotovitve, da ni cvenka, 
prav nič ne pomagajo bajti 
Bare Juričine. Na nedavni 
seji metliške občinske kul
turne skupnosti je bilo slišati 
več predlogov. Med njimi 
tudi takšne, da bi krajani 
sami prispevali denar, če bi 
le prišla od kod spodbuda, 
da bi se dalo bajto rešiti s 
prostovoljnim delom, z raz
ličnimi akcijami, od tombol 
do večjih kulturnih priredi
tev, in tako naprej. Vendar 
teh injekcij ni od nikoder, 
kot nam bi bilo vseeno za 
našo ljudsko dediščino. Pre
hitro se zadovoljimo zgolj z 
ugotovitvami o pomanjkanju 
kulturnega dinarja in denarja 
nasploh, na drugi strani pa 
ga dajemo za manj pomemb
ne in hitro minljive manife
stacije.

V primeru tega etnolo
škega spomenika bi skupina 
zavzetih ljudi lahko veliko 
napravila. Nagrada bi j i  bila 
ohranitev bajte, ki bo težko 
vzdržala še kakšno leto, če 
ne bodo narejena najnuj
nejša popravila. Ce se bo 
hiša porušila, bo s tem 
narejena velika škoda, četu
di so delavci spomeniškega 
varstva poslikali in izrisali 
vsak njen delček. Najbrž je  
že res: kdor ne zna ceniti 
svoje preteklosti, bo težko 
gradil svojo prihodnost.

TONI GAŠPERlC

Vitis v Makedonijo, kjer bodo 
nastopili v televizijski oddaji 
Znanje imanje. Od 22. do 24. 
aprila bodo imeli v gosteh v 
Metliki folkomo skupino iz 
nemškega Lauterbacha, pri ka
teri so gostovali lani. Gostje iz 
Lauterbacha bodo plesali, igrali 
in peli na prireditvi Vinska 
vigred v Beli krajini, v soboto, 
23. aprila, pa se bodo predsta
vili tudi Črnomaljcem in prebi
valcem Semiča. Na njihovih 
trgih bodo zaplesali nekaj ple
sov in s tem spomnili gledalce, 
d  ̂ je v Metliki razstava belo
kranjskih vin, ki se je splača 
udeležiti.

Nadalje pripravljajo folkoristi 
in tamburaši drušva Jvan Nav
ratil" ponovitev uspelega kaba
reta „V vinu so resnica, ljube
zen in ženske", in sicer 3. julija 
na grajskem dvorišču. Prireditev 
sodi v okvir metliškega kultur
nega poletja, v katerem se bo 
zvrstilo na grajskem dvorišču 
šest predstav, od mono dram do 
nastopov metliških ljubiteljskih 
skupin. Že 9. julija jih čaka 
JRazkošje v stelji", poleg gri- 
beljske „Noči na Kolpi" naj več
ja poletna turistično-zabavna 
prireditev. Izmed važnejših na
črtovanih nastopov omenimo še 
njihovo udeležbo na folklornem 
festivalu v Italiji pa morda še 
sodelovanje na prireditvi Mla-

OBČNIZBOR  
PLANINSKEGA DRUŠTVA

Metliško Planinsko društvo vabi 
vse člane in tiste, k i se želijo 
vključiti v deta društva, na letni 
občni zbor v petek, 15. aprila, ob 
20. uri v sejni sobi interesnih 
skupnosti na Pungartu. Na zboru 
boclo največ pozornosti posvetili 
delovnemu programu v letošnjem 
letu.

dost, podaj mi krila, ki bo 21. 
maja na Pungartu.

Ne bo odveč, če zapišemo, 
da dobijo folkloristi in tambu
raši za svojo zares bogato in 
uspešno delo, za predstavljanje 
Metlike in Bele krajine, pri 
Zvezi kulturnih organizacij bo
rih 60.000 dinariev. Za primer
javo povejmo, da stane moška 
narodna noša 8.000 dinarjev. 
Slika pa bo popolna, če ne 
zamolčimo dejstva, da so si 
navratilovci lani sami zaslužili 
štiristo petdeset tisočakov. To 
pa je denar, ki jim ga križemrok 
stoječi zavidajo.

T . G

VELIKA OČIŠČEVALNA 
AKCIJA

Za prejšnjo soboto napoveda
no veliko očiščevalno akcijo v 
metliški občini so zaradi teh
ničnih in organizacijskih ozirov 
prestavili na to soboto, 16. 
aprila. To veliko akcijo v občini 
pripravijo vsako leto. Tako 
bodo v teh dneh delavci v 
delovnih organizacijah in tozdih 
očistili tovarne in njihovo oko
lico. V  soboto pa naj občani 
očistijo v prvi vrsti okolico 
svojih hiš in blokov, v krajevnih 
skupnostih se bodo spravili nad 
črna smetišča, turistično dru
štvo pa bo očistilo postajališča 
ob gorjanski cesti. V akciji bo v 
Metliki sodelovala tudi stalna 
mladinska delovna brigada. Se
veda bo na metliškem smetišču 
ta dan stalna dežurna služba.

VEČINO DENARJA  
ZA VRAČILO  

DOLGOV
Metliška komunalna skup

n o s t p re d v id e v a ,  da 
bo letos imela na voljo 23 m ilijo
nov dinarjev. Vendar bo od tega 
ostalo kaj mata za nove naložbe, 
saj bo šlo za odplačilo dolgov iz 
prejšnjih let -  to gre v glavnem 
na račun jrosodabljanja cest v 
občini — kar 18 milijonov dinar
jev.

SPREHOD PO METLIKI
VSE KAŽE, DA JE V .B E L I 

KRAJINI vedno več igralskih ljub i
teljskih skupin, k i imajo domovanje 
v manjših krajih: Semiču, Gradcu, v 
Adlcšičih in drugod. Gradčani so v 
Metliki že gostovali, priznati je  treba 
z uspehom, Adlešičani so le .grozi
l i "  osvojiti metliško publiko, a so 
odnehali, amaterji iz Semiča pa se 
niso ustrašili kritične metiiške preš
ine. Prejšnjo soboto so gostovali v 
Kulturnem domu Edvarda Kardelja 
s komedijo Direktorjev rojstni dan. 
Metliško gledalstvo jim  je navdušeno 
ploskalo, saj je  znano, da Metličani 
radi gledajo gre, čeprav samim ne 
uspe, da bi kaj naštudirali in spravili 
na oder. Ob tem zapišimo še to, da 
je Drašičane razveseljevala prav tako 
v soboto igralska skupina iz Gradca.

NAJBOIJ ZABAVNO BO NA 
"VINSKI VIGREDI V SOBOTO, 23. 
aprila, ko bo pripeljalo v Metliko 
nekaj avtobusov iz vse Slovenije, 
manjkata pa ne bo tudi preko tristo 
kolesarjev društva Lranek Rog iz 
Ljubljane. Ta dan bo ob 10. uri v 
Domu Edvarda Kardelja slavnostna 
seja, na kateri bodo najboljšim 
vinogradnikom podelili diplome in 
priznanja. Popoldne bodo plesali

poleg domačih skupin še gostje iz 
nemškega Lauterbacha, od 16. ure 
dalje pa bosta skrbela za ples kar 
dva ansambla: Henček in njegovi 
fantje bodo igrali na Trgu svobode, 
na Partizanskem trgu pa ansambel 
Galebi. Moč bo kupiti tud i belo
kranjske spominke ter si ogledati 
zgodovinske in kulturne znamenito
sti mesta.

TE DNI SPREMINJA PROČE
LJE HOTELA BELA KRAJINA 
svojo dve desetletji staro podobo. 
Ne gre za prepotrebno pleskanje, 
kot b i kdo pomislil na prvi pogled, 
marveč za dodatek, za nadstrešek 
nad teraso ob cesti Zadeva — 
platnena streha na železnih policah 

bo varovala goste pred sončno 
pripeko ali pred nenadnim dež
jem. Ni kaj, a s tem delom se je 
pokazala skrb za goste, k i bodo v 
denarno sušnem letu še kako dobro
došli Krajani sc ob tem sprašujejo, 
če bo hotel v poletnih mesecih 
odprt kako uro dlje, kot je to v 
navadi, saj če bo ostalo pri starem, 
tudi dobrodošle novosti ne bodo 
kdove kako pomagale. To pa je že 
notranja stvar kolektiva, na katerega 
odločitve pobožne želje ne morejo 
vplivati.

metliški tednik
‘  . /  .. I
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Kostelci vzeli usodo v svoje roke
Večdesetletno čakanje na pomoč z vrha ni prineslo zadovoljivega napredka temu delu 

kočevske občine — Pomlajeno vodstvo krajevne skupnosti resno poprijelo

Čeprav načrtuje KS „Kostel“ 
za letos le slabih 8 milijonov 
dinarjev prihodkov, ima zelo 
bogat delovni program. Večino 
tega denaija bodo porabili za 
gradnjo in popravilo komunal
nih cestnih in drugih objektov 
(preko 6 milijonov) in dokon
čanje vodovoda v Banjiloki 
(704.000 din).

Program dela i«, razvoja KS obse
ga kar 25 področij. Telefonsko 
omrežje bodo širili v tr i smeri: proti 
Kužlju, Žagi in Kaptolu. Vodovod 
Banjaloka-Nova sela bodo dogradi
li, začeli bodo graditi vodovod za 
Gotenč, obnovili bodo zajetje v Jak-

Srebotniku. Električni transfor
mator bodo zgradili v Fari in Jese
novem vrtu, v sodelovanju s Hrvati 
bodo skušali urediti še elektrifika
cijo vasi Srebotnik.

Veliko dela bo s pripravo in 
začetkom gradnje avtokampa. Inve
stitor bo Kompasov tozd Hertz ren- 
t ’a car Ljubljana. Načrtujejo še grad
njo ali popravilo oz. boljše izkori
ščanje več stavb (gasilski dom, šola 
itd.).

Pozornost so posvetili tudi druž
benim službam in številnim proble
mom na tem področju.

V  načrtu so posvetili skrb tudi 
SLO, delovanju delegatskega si
stema. drobnemu gospodarstvu, goz

darstvu, kmetijstvu (obdelati nekda
nja polja, k i so zdaj opuščena!), 
varstvu kulturnih spomenikov itd.

Vsa ta dela nameravajo financirati 
z združevanjem sredstev KS, pri
spevki občanov, udarniškim delom, 
samoprispevkom s pomočjo ZKGP, 
Snežnika in raznih SIS, s sodelova
njem JLA, TO, mladinskih brigad z 
občinsko pomočjo z investiranjem 
Kompasa, občinske gasilske zveze, 
SSS Kočevje, Itasa, Elektra Kočevje 
in Skrad, PTT itd. Vrstni red del in 
višina sredstev zanje bosta odvisna 
od tehnične dokumentacije in dru
gih okoliščin, kar bodo urejali spro
ti.

J. PRIMC
šičih, dokončali vodovod proti Ma- 
Vercu, v načrtu je še vodovod Mo- 
Jčeg;ik--Ajbelj in pomoč pri gradnji 
vodovodov za posamezne vasi (kjer 
so vaščani pripravljeni gradnjo sofi
nancirati). Skušali bodo dokončati 
osrednjo čistilno napravo v Fari, 
pomagali pa bodo tudi pri gradnji 
kanalizacijskega omrežja v strnjenih 
naseljih.

Na področju cest bodo zakoličili 
linijo za cesto proti Kužlju in Srebot
niku, zgradili cesto Žaga -Friškova 
draga (v sodelovanju s Hrvati), 
vzdrževali vaške poti in uredili na 
njih prometno signalizacijo. V na
črtu je obnova mostu v Kužlju, 
gradnja mostu pri Žagi in popravilo 
visečih mostov v Slavskem lazu in

Ribiči spet vlagajo ribe
V Kolpo plemenite ribe, v Rinžo in jezero pa krape

SPOSOJENO TRNJE
— Operacija uspela, pacient je 

politično diskvalificiran.
(Iz Ježa)

Usklajevalni odbor ribiških 
družin Kočevje. Brod na Kolpi 
in Cabar je sprejel načrt vlaga
nja rib v Kolpo, po katerem 
bodo vložili 40.000 kosov 
krmljenega zaroda postrvi, 
30.000 lipanov in 5.000 sulcev. 
Seveda bi se stalež rib v Kolpi 
najbolj povečaj, če bi popravili 
jezove, ki vsi bolj ali manj 
puščajo.

V Rinžo in rudniško jezero pa so 
kočevski rib ič i tik  pred zimo vložili 
za 200.000 din krapov. Polovico 
krapov so plačali lani, polovico pa 
bodo letos.

Kočevski rib ič i se niso strinjali s 
sklepom usklajevalnega odbora za

Malo denarja za vzdrževanje
Tudi povišane stanarine ne bodo omogočile, da bi 
ustvarili sredstva za vzajemnostno vzdrževanje stanovanj

Na kratko povzemamo nekaj 
misli iz obsežnega gradiva za 
sejo zbora uporabnikov in zbo
ra izvajalcev samoupravne sta
novanjske skupnosti Kočevje, 
kije  bila 30. marca.

Finančno poročilo za lani ugotav
lja med drugim, da je bilo lani na 
področju vzajemnostnega vzdrževa
nja porabljenih 24.000 din več, kot 
je bilo zbranega denarja; sredstev 
tekočega vzdrževanja je  ostalo blizu 
4,8 milijonov din, sredstev amortiza
cije pa preko 7,3 milijona dinarjev.

Na vzajemnostnem oz. investicij
skem vzdrževanju seje zbralo lani le 
10 odst. načrtovanih sredstev in še 
ta dotok ni b il iz stanarin oz. 
najemnin, ampak so b ili to prihodki 
od obresti in prenesena sredstva iz 
leta 1981. Vzrok za tako stanje je, 
ker stanarine lani niso dovolj po
rasle.

V sredstvih solidarnosti je lani 
ostalo precej denarja, saj je  b il načrt 
odhodkov uresničen le 61-pdstotno. 
Vzrok je, da ni b il porabljen denar, 
predviden za gradnjo doma za starej
še občane, pa tudi načrtovana ka

drovska stanovanja še niso bila kup
ljena.

V  načrtu sredstev enote za gospo
darjenje za letos je predvideno, da 
bodo stanarine v vsem letu povpreč
no porasle za 28 odst., oziroma, 
računano le od 1. aprila dalje, za 38 
odst. Kljub temu ne načrtujejo za 
področje vzajemnostnega vzdrževa
nja nobenih sredstev (ker tudi po
višane stanarine tega ne dopušča
jo), ampak le tistih 24.000 din, za 
kolikor so imeli lani preveč izdat
kov. Skupnosti stanovalcev bi mora
le dobiti za vzdrževanje preko 5 
milijonov dinarjev, dobile pa bodo 
slabe 4 milijone, ker bodo stanarine 
prenizke.

Na dnevnem redu je bilo tudi 
poročilo o delu in težavah strokov
ne službe SSS, k i med drugim ugo
tavlja, da se obseg dela veča in da 
delavci niso ustrezno nagrajeni. *

Kot so nam zatrdili pri SSS, vsa 
, taka gradiva pošiljajo ne le delega
tom, ampak tudi hišnim svetom. 
Prav bi bilo, da bi stanovalci o njih 
razpravljali in se tvorno vk ljuč ili v 
samoupravno delovanje na tem po
dročju.

'. P.

Drobne iz Kočevja
, TELEVIZIJSKE MOTNJE -  N i
mamo le motenj v oksrbi. Zdaj so se 
začele posebno v nekaterih delih 
mesta pojavljati še televizijske mot
nje. Gledalci ugibajo, če so motnjam 
vzrok že nevšečnosti v oddaji ali pa 
je vzroke treba iskati v našem 
mestu. Sumijo, da obrtn ik i in drugi 
občani uporabljajo razne nezavaro
vane električne stroje in aparate. 
Lahko pa bi bila vzrok za motnje 
tudi slaba oz. dotrajana električna

-  Kaj praviš na to, da so na 
lavnih zborih občanov pri- 
:ni predlagali, naj jim finanč-

poročilo preberejo v starih 
taijih?
-  To je čisto razumljivo, saj 
bili na zborih le stari.

K0$EUSKE NOVICE

Kolpo, da sc za ribolov zapre tudi 
odsek Kolpe od Dola do Lazov. 
Končno pa so po več razpravah ta 
predlog na zadnji seji izvršnega odb
ora le osvojili, vendar s pogojem, da 
velja le letos. Hrvaškim ribičem 
namreč predlog za zaporo tega dela 
Kolpe ustreza, ker tu praktično 
sploh ne lovijo. Povsem drugo pa 
velja za ribiče iz kočevske občine, 
saj mnogi prežive del letnega do
pusta v Dolu, kjer imajo kočevske 
delovne organizacije tudi edino na
selje vikend hišic v občini, spet 
drugi pa tu taborijo pod šotori.

Pravi vzrok pogina ostrižev v Rin- 
ži še ni ugotovljen. Zeto verjeten 
vzrok je onesnažena voda. Ribiči so 
ugotovili, da gredo vsi iztoki za 
odpadno vodo nad kočevskim ke
gljiščem naravnost v Rinžo. O tem 
so obvestili inšpekcijske službe in 
zahtevali, da ukrepajo v okviru pred
pisov.

R ibiči si bodo oskrbeli strokovno 
mnenje o tem, če bi kazalo v rudni
ško jezero v ložiti tud i smuče. O tem 
se bodo dogovorili z Zavodom za 
ribištvo, katerega so zaprosili tudi za 
strokovno mmenje o gojenju nutrij 
na Potoku pri Vasi ob Kolpi.

Za prizadevno delo v minulem 
letu, predvsem pri gradnji ribiškega 
doma ob rudniškem jezeru, so preje
li  družinska priznanja člani: Slavko 
Vlah, Nikola Debelič, Stane Marko
vič in Ciril Svetličič, k i so med 
.tistimi, k i so opravili največ prosto
voljnih delovnih ur.

J. P.

Pred praznikoma

napeljava. Prav bi bilo, da bi stro
kovnjaki ugotovili vzroke in jih  od
stranili.

OČISTIMO MESTO! -  Spomlad 
nam je odkrila vso nesnago mesta, k i 
jo  je prej pokrival sneg. Mesto je 
treba očistiti, in to ne le nekatera bolj 
vpadljiva območja in površine, 
ampak vse ulice. Pri tem naj bi 
sodelovali tudi hišni sveti. Morda pa 
bi se kočevska mladina zgledovala 
po ribniški, k i že nekaj let prireja 
taka čiščenja, in to spomladi pa tudi 
pred večjimi prazniki in prireditva
mi. Tudi v drugih mestih je bolje 
poskrbljeno za njihov videz. Morda 
pa je drugod občanom več do lepo
te in ugleda svojega mosta, kot je to 
v Kočevju?

FILATELISTI BREZ SOBE 
f  ilatelisti se pripravljajo, da bodo z 
novimi zbirkami sodelovali na raz
nih prireditvah, samostojno razstavo 
pa bodo imeli tudi za občinski 
praznik. Zal, filatelisti še vedno 
nimajo primerne sobe za svoje delo in 
se zbirajo po raznih stanovanjih. 
Sobo jim  obljubljajo že pet let. 
V društvu je včlanjenih 15 pionirjev, 
10 mladincev in 41 članov, k i že 
razmišljajo o tem, da bi društvo 
razpustili, če družba ne kaže zani
manja, da bi jim  pomagala.

Za dan O F na Pugled, za 
1. maj kresovi

Osrednja proslava ob dnevu 
Osvobodilne fronte 27. aprilu in 
prazniku dela 1. maju bo v 
Kočevju 26. aprila ob 20. uri, ia 
sicer v Seškovem domu. Na tej 
svečanosti bodo podelili zasluž
nim občanom državna odlikova
nja ter občinska priznanja: sre
brne znake OF in srebrne znake 
Zveze sindikatov.

V sredo, 27. aprila, bodo kre
nili na pohod na Pugled učenci 
centra usmerjenega izobraževa
nja iz Kočevja in delegacija kra
jevne skupnosti Stara cerkev. Na 
Pugledu je b il 28. aprila 1943 
zbor aktivistov OF, na katerem 
so sprejeli tako imenovano dolo
mitsko izjavo o enotnosti Osvo
bodilne fronte. Bistvo izjave je v 
tem, da so vse skupine, k i so 
ustanovile O F, priznale vodilno 
mesto KPS in se odrekle usta
navljanju lastnih političnih orga
nizacij. S tem je bila dosežena in 
zagotovljena politična enotnost 
slovenskega naroda v OF.

V spomin na zbor aktivistov 
na Pugledu praznuje vsako leto 
krajevna skupnost Stara cerkev 
(na območju katere je Pugled) 
svoj krajevni praznik. Letos 
bodo imeli osrednjo svečanost 
ob svojem prazniku v sredo, 27. 
aprila. Na njej bodo zaslužnim 
občanom podelili bronasta pri
znanja O F.

Proslave ob dnevu OF in pra
zniku dela bodo tud i po drugih 
krajevnih skupnostih, delovnih 
kolektivih in šolah. Tudi na teh 
proslavah bodo v nekaterih kra
jevnih skupnostih podeljevali 
bronasta priznanja OF, spet v 
drugih pa bodo to storili ob 
praznovanju svojega krajevnega 
praznika ali pa ob drugih prilož
nostih. Kot je že običaj, bodo 
pred prazniki postavili v mnogih 
vaseh mlaje, na predvečer 1. 
maja pa bodo mladinci kurili 
mnoge kresove.

J. P.

TUDI JOŽETU CENTI URBANOVA NAGRADA -  Med dobitniki 
letošnjih Urbanovih nagrad, k ijih  podeljuje občina Ribnica vsako 
leto predvsem za dosežke na kulturnem področju, je tudi akadem
ski slikar Jože Centa (desni) iz Ljubljane, pobudnik in organizator 
vsakoletnih ribniških slikarskih kolonij. (Foto: Primc)

Letos deset občinskih priznanj
Podeljena za dosežke na različnih delovnih področjih

Nekatere nagrajence ob praz
niku občine Ribnica smo že 
predstavili v minuli številki na
šega lista. Zaradi pomanjkanja 
prostora predstavljamo ostale 
danes.

Priznanja občine Ribnica so pre
jeli:

Janez Arko, upokojenec iz Ribni
ce, za delo na narodopisnem in 
muzejskem področju ter pri orga
nizaciji sejmov v Ribnici.

France Benčina iz Travnika v 
Loškem potoku za dolgoletno 
uspešno delo v krajevni skupnosti, 
organizaciji RK in društvu invalidov.

Mirko Cvar iz Jelovca pri Sodraži
ci za zasluge v revoluciji, za delo v 
KS In ZZB NOV.

Kmetijska zadruga Ribnica za 
uspehe na področju pospeševanja 
kmetijstva v občini.

France Lesar iz Ribnice za priza
devno delo v svoji delovni organiza

ciji RIKO, kjer je  najboljši delovod
ja, za delo v sindikatu in samouprav
nih organih.

Ivan Petrič iz Sodražice za dolgo
letno prizadevno in ustvarjalno delo
vanje v občini, krajevni skupnosti, 
gospodarstvu in družbeno politič
nem življenju.

Nikola Radič, načelnik doma 
JLA v Ribnici, za uspešno in vse
stransko sodelovanje na kulturnem, 
športnem in drugih področjih.

Alojz Tanko iz RIKO Ribnica, 
kjer je  kot izmenovodja v strojni 
delavnici ustvarjalno prispeval k raz
voju delovne organizacije ter priza
devno delal v sindikatu in samo
upravnih organih.

Jože Tomšič iz Goriče vasi za 
zasluge v revoluciji in povojni iz
gradnji.

Saša Vuga, dramaturg RTV Ljub
ljana, za svoje ustvarjalno delo o 
partizanski bolnišnici Ogenj ca, pri
kazani v televizijski nadaljevanki 
„Manj strašna noč“ .

POPRAVILI BRIZGALNO -  Na fotografiji je motoma brizgalna 
gasilskega društva Rakitnica, ki je stara že nad 50 let. Mladinci— 
gasilci sojo popravili, da spet deluje. (Foto: Milan Glavonjič)

Mladi oživili gasilstvo
Po desetih letih spet gasilsko društvo v Rakitnici — 
Gradili bodo gasilski dom — Zbirajo razgubljeno opremo

Do leta 1972 je delalo gasil
sko društvo Rakitnica, kije bilo 
eno najboljših v ribniški občini, 
nato pa je razpadlo. Zdaj, po 
dobrih desetih letih, pa je pred
vsem po prizadevanju mladine v 
Rakitnici spet ustanovljeno ga
silsko društvo.

Rakitnica šteje 75 hiš. Leži v KS 
Dolenja vas. Je eno redkih večjih 
naselij v občini, k ije  bilo tako dolgo 
brez gasilskega društva.

Društvo so že registrirali, urejajo 
pa tudi ostale naloge, k i so jih  
sprejeli na ustanovnem občnem zbo
ru. S kmetijsko zadrugo Ribnica se 
dogovarjajo, da bi gradili skupaj 
gasilski dom in zbiralnico odkuplje
nega mleka. Mladinci zbirajo tudi 
gasilsko opremo, k i je ostala od 
prejšnjega društva.

Denar za gradnjo gasilskega doma 
je v glavnem zagotovljen. Prispevali 
ga bodo: občinska gasilska zveza, 
SIS za varstvo pred požari, krajevna 
skupnost Dolenja vas, delovne otga- 
nizacijc in občani z dodatnim samo
prispevkom. Seveda bodo mladi in 
vsi občani prispevali veliko za to 
gradnjo tudi s prostovoljnim delom.

Poveljnik društva Franc Vidervol 
pravi, da je  mladina v Rakitnici 
pripravljena za gasilstvo tudi na veli
ka odrekanja in še prizadevno delati. 
To je  mladinska organizacija že do
kazala, saj je  svoj denar odstopila za 
potrebe gasilskega društva. Občin
ska gasilska zveza pa bo že zdaj' 
namenila del denarja za nakup naj-

poireonejse gasilske opreme, da bi 
gasilci lahko takoj posredovali, če bi 
bilo potrebno.

M. GLAVONJIČ

Pet Urbanovih
Urbanova nagrada je največje 

občinsko priznanje za delo na 
kulturnem in na nekaterih dru
gih področjih Letos, ob prazni
ku občine Ribnica, sojih prejeli!

Milena Borovac, dolgoletna 
ravnateljica,osnovne šole v Rib
nici. Bila je organizator kultur
nih dejavnosti, dramski režiser in 
spodbujevalec. Neprecenljiv je 
tudi njen prispevek v razvoju 
vzgoje in izobraževanja v občini 
pa tud i na področju krepitve 
samoupravnih odnosov in druž
benopolitičnega življenja.

Jože Centa, akademski slikar 
iz Ljubljane, po srcu in občutju 
pravi Ribničan. Njegovo likovno 
delo je vezano na Ribnico, ribni
ško krajino in ribniškega člove
ka. B ilje  tud i en izmed pobudni
kov in organizatoijev vseh dose
danjih likovnih srečanj v Ribni
ci- Andrej Klemenc iz Ribnice je 
dolga leta deloval pri ustvarjanju 
kulturnega okolja na območju 
ribniškega gradu, organiziral je 
tradicionalne ribniške sejme, po 
njegovi zamisli in z njegovim 
prizadevnim delom je  b il urejen 
tud i park kulturnikov v Ribnici.

Bernarda Kogovšek, profesori
ca glasbe na osnovni šoli v 
Ribnici, je  prejela nagrado za 
izjemne dosežke na področju 
glasbe in pevstva v občini in še 
posebno za delo z mladim 
rodom. Z mladinskim zborom in 
še posebej z nonetom Vitra 
dosega zavidljive uspehe in pri 
izvajanju izredno pevsko kako
vost.

Stanislav Škrabcc, direktor 
delovne ‘organizacije Riko Ribni
ca, je imel vedno izjemen posluh 
za uresničevanje načrtov na 
kulturnem področju in na dru
gih področjih, vedno pa je  bil 
tudi pripravljen sodelovati pri 
njihovem uresničevanju, kar je 
pripomoglo k bolj celovitemu in 
vsestranskemu razvoju občine. 
Tudi dosežki delovne organizaci
je Riko, k i jo  vodi, so izjemnega 
pomena za občino in vso našo 
skupnost. Pode
litev nagrade sovpada tudi z 
njegovo petdesetletnico rojstva.

Misel iz usmeritve
Iz delovnih napotkov 

ribniški h'komunistov

Posebno moramo delovati in 
vztrajati pri samoupravnem ure
janju vseh vprašanj v vseh 
okoljih, v KS, obč in i materialni 
proizvodnji in družbenih dejav
nostih. Delo komunistov mora
mo organizirati tako, da bo 
postala občinska skupščina in
strument za uresničevanje dejan
skih interesov delovnih ljudi in 
občanov, v kateri bo občan 
neposredno preko svojih delega
tov in delegacij uresničeval 
oblast s sprejemanjem sklepov, 
k i so pomembni za njegovo 
življenje, delo in razvoj občine 
ter za boljše in ustvarjalnejše 
življenje delovnih ljudi. Delegaci
je morajo b iti tesneje povezane z 
delom samoupravnih organov, 
da zagotovijo stališča baze, 
komunisti pa morajo b iti tisti, k i 
bodo v delegatskem sistemu 
prizadevno delali in tako omogo
č ili tudi boljše delo delegacij.

To je ena izmed misli, k i so si 
jo  ribniški komunisti zapisali v 
programske usmeritve za svoje 
delo letos.

J. P.

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
KULTURNEJE NA POKOPALI

ŠČU — Svojce pokojnikov jeze 
nekatere zadeve, k i se dogajajo na 
ribniškem pokopališču. Včasih so 
vse 'mrliške vežice zasedene, za 
svojce pokojnikov pa odklenejo le 
eno sobico, in še ta ni zakurjena. 
Zaradi mraza pozimi zamrznejo 
sanitarije. V stranskih prostorih je 
preslabo poskrbljeno za red in 
čistočo. Pri enem zadnjih pogrebov 
je voziček z venci ostal kar do 
konca pogreba pri mrliški vežici, 
namesto da bi ga pripeljali h grobu. 
Včasih jama ni pravočasno izkopana 
in je treba pogreb preložiti. 
Pokopališki uslužbenec ob pogrebih, 
ni vedno primerno oblečen. Pri
pomb občanov je še več, gotovo pa 
imajo tudi pri Komunali za vse to 
pripravljena opravičila. Prav b i bik), 
da bi Komunala in KS to v okviru 
možnosti čimprej uredili.

SLABO  VZDRŽEVANJE -  
Družbene stavbe v Ribnici so slabo 
vzdrževane. Žlebovi puščajo in 
mokrota zamaka za omet. Ponekod 
puščajo, tako da med dežjem sploh 
ni možno hoditi po pločnikih ali pa 
celo po cesti ne.

NOVA' BANKA -  V ponedeljek 
so v Ribnici v prostorih bivše 
lekarne odprli podružnico Beograj
ske banke. To je  prva podružnica te 
banke v zahodni Dolenjski. Več o 
njenem pomenu in namenih bomo 
poročali v prihodnji številki našega 
lista.

občan
vprašuje

medved 
odgovarja

-  Boš grel mrtve, da tako 
hitiš z električno pečjo proti 
ribniškemu pokopališču?

-  To ravno ne, pač pa 
hočem preprečiti, da živi, ki 
bede ob pokojniku, ne bi 
zmrzovali.

REŠETO
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VII. NATEČAJ

L

za pridobitev stanovanj, zgrajenih iz sredstev solidarnosti v stanovanjskem 
gospodarstvu 

♦

I. U PR A VIČ EN C I ZA  D O D E L IT E V  STANO VANJ, ZG R A JEN IH  IZ  
SREDSTEV SOLIDARNO STI

V skladu z določili pravilnika za reševanje stanovanjskih vprašanj iz sredstev solidarnosti v 
stanovanjskem gospodarstvu pri Samoupravni stanovanjski skupnosti občine Krško so 
upravičenci do dodelitve stanovanj:
a) delovni ljudje, k i združujejo delo v OZD, pri samostojnih obrtnikih in delovnih skupnostih 

v občini Krško, .
b) občani in družine, k i nimajo možnosti, da bi rešili svoje stanovanjsko vprašanje v OZD, pri 

samostojnih obrtnikih in delovnih skupnostih v občini Krško,
c) občani, ki s svojimi skupnimi dohodki ne morejo rešiti svojega stanovanjskega vprašanja: 

delavci invalidi, upokojenci—borci NOV, starejši in za delo nesposobni občani,
d) mlade družine, zlasti tiste z večjim številom otrok.

Vse kategorije upravičencev za dodelitev stanovanj m or^o  izpolnjevati naslednje pogoje:
— da prosilec za stanovanje oziroma kdo od članov njegovega gospodinjstva ni imetnik 

stanovanjske pravice na primernem stanovanju ali lastnik primernega stanovanja
— da skupni dohodek prosilca ne presega na člana gospodinjstva 40 % mesečnega dohodka 

na zaposlenega v SRS v letu pred natečajem
— da ima prosilec za stanovanje stalno bivališče na območju občine ali združuje delo za 

nedoločen čas na območju občine Krško
— da prosilec ali za delo sposoben član gospodinjstva ni neupravičeno nezaposlen, kar 

dokazuje s potrdilom skupnosti za zaposlovanje
— da prosilec doslej še ni imel ustrezno rešenega stanovanjskega vprašanja
— da prosilec sam oziroma z družino, ki se je na lastno željo vselila v manj primerno 

stanovanje, že najmanj eno leto pred natečajem stanuje v tem stanovanju
Posebni pogoji, ki jih  morajo izpolnjevati posamezne kategorije upravičencev za dodelitev 

stanovanj:
— mejni znesek skupnega dohodka na člana gospodinjstva za delovne ljudi, k i združujejo 

delo v OZD, pri samostojnih obrtnikih in delovnih skupnostih v občini, ne sme presegati 
55%, ko likor gre za samske delavce, in 40%, kolikor gre za družino, in sicer od 
povprečnih čistih osebnih dohodkov delavcev v SRS v letu pred natečajem za stanovanja, 
zgrajena iz sredstev solidarnosti,

— če gre za delovne ljudi iz vrst mladih družin, naj bi navedeni mejni znesek ne presegal 
50% mesečnega povprečnega čistega dohodka delavca v SRS v letu pred natečajem za 
stanovanja, zgrajena iz sredstev solidarnosti. (Mlada družina: zakonca do 30 let starosti in 
vsaj en otrok.)
Za občane in družine, ki nimajo možnosti, da bi rešili svoje stanovanjsko vprašanje v OZD, 

pri samostojnih obrtnikih in delovnih skupnostih, velja enaka višina mejnega zneska.
Za upokojence, invalide in udeležence NOV ter za starejše in za delo nesposobne občane v 

primerih, ko ne gre za sredstva SPIZ, ampak za združena sredstva TOZD in delovnih 
skuposti, velja enak mejni znesek.

II .  M E R IL A  Z A  DODELJEVANJE STANOVANJ

Prosilci za stanovanja, zgrajena iz sredstev solidarnosti v stanovanjskem gospodarstvu, 
lahko pridobijo pri Samoupravni stanovanjski skupnosti občine Krško stanovanja po 
naslednjem normativu:
— za eno osebo do 32 m2
— za dve osebi do 45 m2
— za tr i osebe do 58 m2
— za štiri osebe do 70 m2
— za vsakega nadaljnjega člana družine se stanovanjska površina lahko poveča za 15 m2.

I I I .  POSTOPEK ZA  P R ID O B ITE V  STANO VANJA

Prosilec, k i želi pridobiti stanovanje, vloži prošnjo na posebej tiskanih obrazcih, ki jih  dobi 
na Samoupravni stanovanjski skupnosti občine Krško, in priloži posebna dokazila v 30 dneh 
po objavi na Samoupravno stanovanjsko skupnost občine Krško. Če je vloga pomanjkljiva, jo  
mora prosilec na ustrezen poziv dopolniti, v nasprotnem primeru se vloga ne obravnava.

IV . LASTNA U D ELEŽB A

Vsak občan prispeva svoj delež ko t lastno udeležbo za pridobitev stanovanjskih pravic na 
družbenem stanovanju. Lastna udeležba se plača pred vselitvijo in je odvisna od vrednosti 
stanovanja ter ekonomskega in socialnega položaja občana in njegove družine. Višina lastne 
udeležbe znaša najmanj 1% do največ 4% vrednosti pridobljenega (standardnega) 
stanovanja.

Če znaša povprečni mesečni dohodek gospodinjstva za leto pred pridobitvijo stanovanja v 
primerjavi s povprečnim mesečnim dohodkom na zaposlenega v SRS v letu pred pridobitvijo 
družbenega stanovanja, znaša lastna udeležba:

Skupni mesečni dohodek na 
družinskega člana, izražen 
v odstotku na povprečni 
mesečni dohodek v SRS

za družine z dvema in 
več člani 
do 20%
nad 20 % do 25 % 
nad 25 % do 30 % 
nad 30% do 35 % 
nad 35 % do 40 %

za samske občane 

do 35 %
nad 35% do 40% 
nad 40 % do 45 % 
nad 45% do 50% 
nad 50% do 55%

% udeležbe občana 
na nabavno vrednost 

stanovanja

brez udeležbe 
1 %
2 %
3%
4%

Lastna udeležba se bo vračala po 10 letih iz združenih sredstev solidarnosti pri 
stanovanjski skupnosti s pribitkom 3 odst. obrestne mere v enkratnem znesku na podlagi 
sklenjene posojilne pogodbe.

V. PREDNOSTNA LISTA

Upravičenci za pridobitev stanovanj, zgrajenih iz sredstev solidarnosti, bodo po pravilniku 
razvrščeni na prednostno listo, ki bo objavljena v Dolenjskem listu.

Odbor z? solidarnost v stanovanjskem 
gospodarstvu pri Samoupravni 

stanovanjski skupnosti občine Krško
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: C U JN IK  -  M O Ž N I :
j K A N D ID A T  Z A  j
: LOS A N G E L E S
•  •

• Čeprav novomeški atlet Dar- ;
j ko Cujnik lani ni ponovil :
• svojega najboljšega rezultata v \  
j  metu kopja (83,56 m, kar je tudi • 
; absolutni državni in republiški J 
1 rekord), je na podlagi rezultatov •
• testiranj in uspešnih priprav v ; 
t  zimskem obdobju uvrščen med • 
;  potencialne olimpijske kandida- ; 
t  te za nastop na OI v Los • 
;  Angelesu leta 1984. Doslej je  • 
j Atletska zveza Jugoslavije iz J 
j  Slovenije med potencialne kan- ; 
t  didate določila le dva (skakalca • 
;  v višino Lidijo Lapajne in Saša ; 
! Apostolovskega), sedaj pa je  S 
;  listo razširila še s štirimi kandi- ; 
j dati iz SRS: poleg Cujnika so na j  
;  listi sedaj še Celjan Rok Kopitar j  
S (400 m ovira), Novogoričan l
• Goran Humar (200 in 400 m) ; 
S ter lanski državni prvak na S
• 10.000 m Celjan Stane Rozman. • 
:  Cujniku želimo, da bi v se/oni S 
;  1983 vsaj ponovil svoj rekord iz ; 
!  leta 1981 (83,56 m), leta 1984 : 
;  pa ga za kak meter ali dva ;
• izboljšal, s čimer b i si zagotovil : 
;  nastop v Los Angelesu, kjer jc  j  
S norma 84 m. S
:  f . m . :
• •

P IO N IR S K I ŠA H  V  
TR E B N JE M

Šahovski klub iz Trebnjega je 
pred dnevi pripravil občinsko pio
nirsko, šahovsko prvenstvo, k i se ga 
je udeležilo 14 mlajših, 8 starejših 
pionirjev in 1 pionirka. Pri mlajših 
pionirjih je zmagal Darko Kastelic iz 
Velikega Gabra, pri starejših pa 
Andrej Brcar iz Šentruperta. Naj
mlajši udeleženec tekmovanja je bil 
7-letni Janez Grden, k i je  s 6 točka
mi zasedel 9. mesto.

S. HORVAT

PR E M O Č
T R E B A N J S K IH

K E G L J A Č E V
Niko Goleš pri moških in Milena 

Veber pri ženskah, oba iz trebanj
skega Mercatorja, prepričljivo vodita 
po prvih lučajih odprtega klubskega 
prvenstva, k i je  bik) na Čoževem 
kegljišču v Ivančni gorici. Goleš je 
podrl 866 kegljev, sledijo pa Prelec 
(Partizan Krško) 835, Zupančič 
(Grosuplje) 833 itd.; pri ženskah je 
Vebrova podrla 387 kegljev, Mezge- 
čeva, prav tako iz Mercatorja, 363, 
Pečnikova iz Novoteksa 363 itd.

A L B A T R O S  Z M A G A L  
N A  M IR N I

Pod pokroviteljstvom gostilne 
Hedvike Jaklič iz Šentruperta je bil 
v nedeljo, 10. aprila, na igrišču OS 
Mirna prvi pomladanski turn ir v 
malem nogometu. Udeležilo sc ga je 
9 ekip. Zmagal je nogometni klub 
Albatros, k i je v finalu premagal 
ekipo Vejer III z 2 : 0 in tako 
osvojil lep pokal.

Najboljši strelec je bil Benjanim 
Fugi na s 4 zadetki.

P. V.

LJU B L JA N S K I 
T E L E V IZ IJ C I  

P R IP R A V L JA JO  K V I Z
V sodelovanju z ugankarsko revi

jo K IH  bodo septembra letos 
ljubljanski televizijci začeli s kvi
zom. Tekmovanje bo trajalo do 
junija 1984, na sporedu pa bo na 14 
dni, in to pod vodstvom Tomaža 
Terčka. Za nastopajoče ne bo 
potrebno kakšno posebno znanje, 
zadostovala bo širša splošna razgled- 
nost, malce iznajdljivosti in spretno
s ti Za nagrade je  poskrbljeno. Vsi, 
k i bi v kvizu radi nastopili, naj se 
prijavijo na naslov: Revija KIH , 
61001 Ljubljana, pp. 468 (s pripi
som: Za TV kviz). Prijavljenci naj 
napišejo čim več podatkov o sebi 
(kaj delajo, kon jički ipd.), izbirne 
teste pa bodo opravljali pri reviji 
KIH.

r

k

S U R O V IN A " M A RIBO R  
POSLOVNA ENOTA BRESTANICA
bo prodala na javni prodaji dne 22. 4. 1983 s pričetkom ob 
10 uri v PE Brestanica naslednje osnovno sredstvo:

1. Tovorni avto TAM  5000, leto izdelave 1973. 
štev. motorja 100209384, štev. šasije
730002083, nosilnost 5000 kg.

Izklicna cena je 120:000 din. Dražitelj, mora pred dražbo 
položiti varščino v višini 10% od izklicne cene.
Ogled avtomobila je možen vsak dan od 7. do 15. ure na PE 
Brestanica.

PUTN IK  n. sol. o. 
Jugoslovanska turistična delovna organizacija 
TO ZD  PUTN IK  TREBNJE n. sol. o.

Po sklepu zbora delavcev razpisuje

JAVNO  LIC ITA C IJO , 
ki bo 20. 4. 1983 ob 13. uri v P U TN IK U  Trebnje.

Na licitaciji bodo predajali rabljeno gostinsko opremo 
(točiln i pult, retro pult, akvarij za ribe, glasbeni avtomat 
Wurlitzer, žar z motornim priključkom, topla kopel — 
belmari).

r
K IT  Kmetijska zadruga „Krka", Novo mesto. 
Kmetijska TZO  „Suha krajina", Žužemberk

razpisuje 
dela in naloge

1) POSLOVODJA prodajal ne z mešanim blagom v 
Žužemberku

2) VODJA ENOTE trgovin (komercialist)
3) POSPEŠEVALEC (tehnolog)

Pogoji:
Pod 1
VK trgovski delavec ali ustrezna srednja ekonomska ali 
komericalna šola s tremi leti delovnih izkušenj. Odslužen 
vojaški rok.
Pod 2:
— višja komercialna šola z dvema letoma delovnih izkušenj
— srednja ekonomsko-komercialna šola s 5 leti delovnih 

izkušenj
— poskusno delo dva meseca.
Pod 3:
— visoka izobrazba, dipl. ing. agronomije z 2 letoma 

delovnih izkušenj na področju razvoja živinorejsko-polje- 
deljske proizvodnje v kooperacijskem sodelovanju

— višješolska izobrazba, ing. agronomije s petimi leti 
delovnih izkušenj na živinorejsko-poljedelski proizvodnji v 
kooperacijskem sodelovanju

— trimesečno poskusno delo.
Delovno razmerje sklepamo za nedoločen čas, s polnim 
delovnim časom.
Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazili o .  
izpolnjevanju pogojev v roku 15 dni po objavi na naslov:
KIT KZ „K rka ", Kmetijska TZO „Suha k r t in a " , Žužem
berk — uprava, 68360 Žužemberk.
Nepopolnih prijav ne bomo upoštevali.
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D E LO VN A  SKUPNOST STRO KO VNE SLUŽBE  
O BČINSKIH  SKUPNOSTI Z A  ZAPOSLOVANJE V  
POSAVJU

razpisuje dela in naloge individualnega poslovodnega organa
— reelekcija ’ .✓

VODJE STRO KO VNE SLUŽBE O BČINSKIH  
SKUPNOSTI ZA  ZAPOSLOVANJE V  POSAVJU S 
SEDEŽEM  V  SEVNIC I

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, določenih z 
zakonom, izpolnjevati še naslednje:
— da imajo visoko izobrazbo družboslovne smeri
— da imajo 3 leta delovnih izkušenj pri podobnih delih
— da imajo sposobnost organizacije dela in vodenja
— da imajo moralno-politične vrline in da so družbeno

politično aktivni.
Vodja strokovne službe bo imenovan za 4 leta.
Kandidati naj svoje prijave z dokazili o izpolnjevanju 
naštetih pogojev pošljejo v 20 dneh po objavi na naslov: 
Strokovna služba občinskih skupnosti za zaposlovanje v 
Posavju — razpisna komisija, Sevnica, Trg svobode 32.
O izbiri bomo prijavljene kandidate obvestili v 30 dneh po 
opravljeni izbiri.
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Z A H V A L A

Ob izgubi naše drage mame, žene, babice

MARIJE BOGOLIN
roj. BAKSlC

se prisrčno zahvaljujemo vsem, ki ste ji darovali cvetje, jo 
spremili na zadnji poti in nam izrazili sožalje. Najtopleje 
se zahvaljujemo sosedom Vegel, Mum in Bogolin za 
njihovo pomoč in tolažbo.

Žalujoči: mož, sinova, hči, snaha in drugo sorodstvo 

Ljubljana, Mrtvice, Amzehveg

Z A H V A L A

Ob smrti našega dragega moža, očeta, starega in 
prastarega očeta

JANEZA VRŠCAJA
iz Vojne vasi

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam izrekli sožalje, 
darovali toliko lepega cvetja in ga spremili na njegovi 
zadnji poti.

VSI NJEGOVI
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D E LO V N A  SKUPNOST SKUPNIH SLU2B  
SIS O BČINE ČRNOMELJ, 
komisija za delovna razmerja

razpisuje
proste delovne naloge in opravila delavcev s posebnimi 
pooblastili:

1. T A JN IK A  občinske zdravstvene skupnosti
2. T A JN IK A  skupnosti socialnega skrbstva in 

socialnega varstva
3. TA JN IK A  občinske raziskovalne skupnosti in 

občinske zemljiške skupnosti
4. TA JN IK A  občinske izobraževalne skupnosti
5. TA JN IK A  kulturne in telesnokultume skupnosti
6. T A JN IK A  skupnosti otroškega varstva

Pogoji: 
pod tč. 1)
— višja izobrazba pravne, upravne, socialne in ekonomske 
smčri
— delovne izkušnje: 3 leta 
pod tč. 2)
—  'trišja izobrazba pravne, upravne oz. družboslovne smeri, 
šola za socialne delavce
— delovne izkušnje: 3 leta 
pod tč. 3)
— višja oz. srednja izobrazba — kmetijska smer
— delovne izkušnje: 3 oz. 5 1et 
pod tč. 4)
— višja izobrazba pedagoške oz. družboslovne smeri
— delovne izkušnje: 3 leta 
pod tč. 5)
— višja oz. srednja izobrazba pedagoške oz. družboslovne ali 
organizacijske smeri
— delovne izkušnje: 3 oz. 5 let 
pod tč. 6)
— višja izobrazba pedagoške, pravne, socialne oz. upravne 
smeri
— delovne izkušnje: 3 leta.
Delavci bodo imenovani za obdobje 4 let 
Prošnje s potrebnimi dokazili naj kandidati pošljejo v roku 8 
dni na naslov: Skupne službe SIS občine Črnomelj, Komisija 
za delovna razmerja, z navedbo „Za razpis".
Kandidati bodo o rezultatu razpisa obveščeni v 15 dneh.
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Z IV T A M  DO BELT  
ČRNOM ELJ

Delavski sveti DO, tozd Mehanska obdelava in delovne 
skupnosti skupnih služb v DO BELT

razpisujejo
prosta dela in naloge delavcev s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi

1. D IR EK TO R JA  D ELO VN E O RG ANIZACIJE
2. VODJE TO ZD A  M EHANSKA O B D ELA VA
3. VODJE V Z D R Ž E V A L N E G A  O D D ELK A
4. VODJE PRAVNE SLUŽBE

Za navedena dela in naloge so lahko imenovani kandidati, ki 
izpolnjujejo naslednje pogoje: 
pod 1. in 2.
— da imajo izobrazbo visoke in višje šole tehniške, 
ekonomske ali pravne smeri in najmanj 5 let prakse v stroki
— da imajo izobrazbo srednje šole in najmanj 5 let prakse na 
vodilnem delovnem področju
pod 3.
— da imajo izobrazbo visoke ali višje šole strojne smeri in 
najmanj 5 let delovnih izkušenj
pod 4.
— da imajo izobrazbo visoke ali višje šole pravne smeri in 
najmanj 5 let delovnih izkušenj, od tega 3 leta pri podobnih 
delih in nalogah.
Poleg navedenih pogojev morajo kandidati izpolnjevati za vsa 
razpisana dela in naloge še naslednje pogoje:
— da so dosegli pri svojem dosedanjem delu pomembne 

organizacijskovodstvene uspehe •
— da so družbenopolitično aktivni in imajo pozitiven odnos 

do samoupravljanja.
Kandidati naj pošljejo pisne ponudbe z dokazili o 
izpolnjevanju razpisnih pogojev v 15 dneh po objavi, in sicer 

~v zaprti ovojnici z označbo pod 1 „7.a razpisno komisijo 
DO", pod 2 „Za razpisno komisijo tozd MO", pod 3. in 4. 
„Za razpisno komisijo-DSSS".
Za vsa razpisana dela in naloge bodo kandidati izbrani za 4 
leta.
O izidu izbire bodo kandidati obveščeni v 30 dneh po izbiri.
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Razpisna komisija pri svetu 
OSNOVNE SOLE „TO N E SELIŠK A R ", CERKLJE  
OB K R K I,

ponovno razpisuje dela in naloge

R A VN A TELJA  OSNOVNE SOLE 
TONE SELIŠKA R, CERKLJE OB KRKI

Pogoji:
— kandidat mora izpolnjevati pogoje iz 137. fil. ZOŠin 511 
čl. ZZD.
Dela in naloge razpisujemo za dobo 4 let.
Rok za prijavo je 15 dni po dnevu objave razpisa.
Kandidate bomo o rezultatih obvestili v 30 dneh po izjeku 
razpisa.
Prijave z vsemi potrebnimi dokazili pošljite na naslov: 
RAZPISNA KOMISIJA PRI SVETU OSNOVNE ŠOLE 
„TONE SELIŠKAR", CERKLJE OB KRKI.
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s te

varčevanje z energijo -  
varčevanje z denarjem

industrija stavbnega pohištva Ribnica

— | I 61310 Ribnica, Partizanska 3 
■ a  U  telefon h c.: (061) 861-411

5> telegram: Inles Ribnica
I I telex: 31262 yu, inles okna
kombivak

TRG O VSKA D E LO V N A  O R G A N IZA C IJA  
NAM A LJUBLJANA -  TO ZD  
V ELEB LA G O VN IC A  KOČEVJE

objavlja prosta dela in naloge

1. POSLOVODJE RESTAVRACIJE I
2. SEFA KUHINJE I
3. SEFA STREŽBE I 

Delo združujemo za nedoločen čas, poskusno 
delo traja 2 meseca. 

4. B LA G A JN IK A  V  RESTAVRACIJI I 
Delo združujemo za določen čas (nadomeščanje 
delavke na porodniškem dopustu), poskusno delo 
traja 1 mesec.

Pogoji
pod 1: šola za gostinske poslovodje ali poklicna gostinska
šola in z delom pridobljena delovna zmožnost, 5 let v
gostinstvu na samostojnih delih in nalogah
pod 2: šola za gostinske poslovodje — kuharska smer ali
gostinska šola za kuharje in z delom pridobljena delovna
zmožnost, 5 let pri samostojnih delih v kuhinji
pod 3: šola za gostinske poslovodje ali gostinska šola za
natakarje in z delom pridobljena delovna zmožnost, 5 let v
strežbi
pod 4: gostinska šola za natakarje ali šola za prodajalce, 5 let 
delovnih izkušenj.
Poleg navedenega morajo imeti vsi kandidati izpit iz 
higienskega minimuma.
Rok za prijavo je 8 dni od dneva objave. Kandidati naj vloge 
z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljejo ali sami prinesejo 
na naslov: Trgovska DO NAMA—TOZD Veleblagovnica 
KOČEVJE, TZO 20. O izbiri bodo obveščeni v 15 dneh po 
sprejemu sklepa.
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ISKRA, IN D U STR IJA  ZA  A V TO M A TIK O  
TO ZD  TO V A R N A  NAPAJALNIH  NAPRAV  
NO VO  MESTO, Bršljin 63

Delavski svet temeljne organizacije

RAZPISUJE
DELA IN NALOGE S POSEBNIMI POOBLASTILI IN 
ODGOVORNOSTMI

VODJE F IN A N Č N O  -  RAČUNOVODSKEGA  
SEKTORJA
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
naslednje posebne pogoje:
— visoko izobrazbo ekonomske smeri ter 4 leta delovnih 

izkušenj v računovodstvu.
Od kandidatov zahtevamo še:
— družbenopolitične in etične lastnosti v skladu z 

družbenim dogovorom o izvajanju kadrovske politike v 
občini Novo mesto

— sposobnost vodenja in organiziranja ter drugih aktivnosti v 
skladu s samoupravnimi akti

— družbenopolitično aktivnost
Izbrani kandidat bo na razpisana dela in naloge imenovan za 
4 leta.
Poseben pogoj je poskusno delo.
Vloge z opisom dosedanjega strokovnega dela in družbeno
politične aktivnosti in dokazila o izpolnjevanju pogojev naj 
kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi razpisa v zaprti 
kuverti z oznako »RAZPIS ZA VODJO FINANČNO— 
RAČUNOVODSKEGA SEKTORJA" na naslov:
ISKRA, TOZD NAPAJANJA, Novo mesto, Bršljin 63 -  
komisiji za delovna razmerja.
0  imenovar?u bomo kandidate obvestili v 15 dneh po izbiri.
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„Labod” tovarna oblačil
NOVO MESTO >
TO ZD COMMERCE

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZM&RJA

vtobi k sodelovanju
večje število delavcev: 
-  KONFEKCIJSKIH T E H N IK O V  (V . stopnja) 
-T E K S T IL N IH  KO NFEKCIO NARJEV ( I I I .  stop

nja)
-  KONFEKCIJSKI IH  M O DELARJEV (nadalj. pro

gram) 
za opravljanje različnih zanimivih del v pripravi dela 
in kooperaciji.

Vloge z dokazili o izobrazbi naj zainteresirani kandidati 
vložijo na naslov: „ LABOD — TOZD COMMERCE — 
komisija za delovna razmerja", Cesta herojev 29, Novo 
mesto, v 15 dneh po objavi v časop isF ^
Prijavljene kandidate bomo v 30 ‘jopinro objavnem roku 
poklicali na razgovor in jim predstavi prosta dela.
Vse informacije lahko dobite po tel.l?2—173.
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SVET SREDNJE SOLE TEH N IŠK IH  U SM ERITEV  
Novo mesto

razpisuje prosta dela in naloge 

RAVNATELJA SOLE

Poleg splošnih pogojev, ki so predpisani v Zakonu o 
združenem delu in Zakonu o usmerjenem izobraževanju, 
morajo kandidati v skladu z določbami Statuta SŠTU imeti:
— najmanj 5 let vzgojnoizobraževalne prakse
— družbenopolitične in moralno-etične kvalitete
— ter organizacijske sposobnosti za vodenje in usmerjanje 

pedagoškega dela
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev naj 
kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi tega razpisa na Svet 
SŠTU Novo mesto. Ul. Milke Šobar 30, z oznako „Za 
razpisno komisijo". Kandidate bomo o izidu razpisa obvestili 
v 30 dneh po objavi.
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TO B AČNA T O V A R N A  LJUBLJANA  
TO ZD TO BAK, n. sub. o. Ljubljana 
Tobačna ulica 5

Komisija za delovna razmerja

objavlja *
prosta dela in naloge:

OBRAČUNSKA D ELA  I 
za organizacijsko enoto v Krškem.
Pogoji: ekonomska srednja šola, 2 leti delovnih izkušenj.
Delo je za nedoločen čas.

Pisne ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema 
organizacijska enota v Krškem, Cesta krških žrtev 11, 8 dn i 
po objavi.
Kandidate bomo o izbiri pisno obvestili v 30 dneh po sklepu 
komisije za delovna razmerja.
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izjave o pisanju pisma, sicer ju  
bomo sodno preganjali.

t e d e n s K 6 lem
Četrtek, !4. aprila -  Valerij 
Petek, 15. aprila -  D. železničarjev 
Sobota, 16. aprila -  Bernardka 
Nedelja, 17. aprila — Rudolf 
Ranedeljek, 18. aprila -  Konrad 
Torek, 19. aprila -  Ema 
Sreda, 20. aprila -  Neža 
Četrtek, 21. aprila -  Simeon

LUNINK MENE
20. aprila ob 9.58 -  prvi krajec

BRESTANICA: 16. 4. nemški 
film  Silvia v carstvu.

BREŽICE: 15. in 16. 4. jugoslo
vanski film  Prizadevanje. 15. 4. 
švedsko-angleški film  Mister Mon- 
tenegro. 16. 4. italijanski film  Dva 
superpolicaja. 17. in 18. 4. japonski 
film  Maskirani voznik. 19. in 20. 4. 
brazilski film  Vsaka golota bo ka
znovana.

ČRNOMELJ: .15. in 17. 4. film  
Pridi k meni, stanujem pri prijatelji
ci. 17. 4. ameriški film  Zob za zob. 
19. 4. ameriški film  Petek -  trinaj
stega. 21. 4. ameriški film  Telesna 
strast.

KOSTANJEVICA: 16. 4. nemški 
film  Ledy Drakula. 17. 4. angleški 
film  Ledeni pekel. 20. 4. ameriški 
film  Draga mati.

KRŠKO: 17. 4. italijanski film  
• Srebrno sedlo. 19. 4. hongkonški 

f ilm  Zmajev bes. 20. 4. hongkonški 
film  Tetovirana vez. 21. 4. ameriški 
film  Vratolomni kaskader.

MIRNA PEČ: 1. 4. ameriški 
film  Otok piratov.

NOVO MESTO -  KINO JLA: Od 
15. do 17. 4. ameriški film  Štirje 
prijatelji. Od 18. do 20. 4. italijanski 
film  Zgodbe nevarne norosti

SEVNICA: 15. 4. ameriški film  
Štirje letni časi. 16. 4. italijanski 
film  Žena na dopustu, ljubica v 
mestu. 17. 4. hongkonški film  Ubi
jalec King I išer. 20. 4. angleški film  
Fantazma. 21. 4. angleški film  Jery 
išče delo.

o g
SLUŽBO DOBI

DEKLE z veseljem do dela v 
gostinstvu sprejmem v priučitev. 
Hrana in stanovanje v hiši. Tele
fon (068) 85-214.

MIZARJA, stavbnega ali pohištvene
ga, takoj zaposlim. Kovač, Bršijin 
21, Novo mesto.

E -B U T IK , Glavni trg 19, Novo 
mesto, išče novo delovno moč z 
znanjem šivanja.

VODOVODARJA, K V  ali priučene
ga, za montažo v Novem mestu 
iščem. OD 25.000 din. Oglasite se 
na telefon (061) 772-9~39.

M O N TE R JA  CENTRALNEGA 
OGREVANJA, K V  ali priučene
ga, za montažo v Novem mestu 
iščem. OD 26.000 din. Oglasite se 
na telefon (061) 772-939.

S T A N O V A N J A

ODDAM opremljeno sobo s soupo
rabo kopalnice (dvema ah enemu 
dekletu). Naslov v upravi lista 
(1568/83).

GARSONJERO ah sobo s kopalnico 
v Novem mestu iščem. Interesenti 
naj pustjjo svoj naslov v oglasnem 
oddelku.

Motorna vozila

Poceni prodam prinza NSU 1200. 
Domine Zupančič, Gornje Sušice 
23, Uršna sela.

ZASTAVO 101 comfort, letnik 
1979, prodam. Telefon 81-822, 
od 14. ure daje.

F1ČKA, letnik 1971, dvodelna 
usnjena kombinezona (številka 
52, 48), čelado .NA VA, prodam. 
Bukovec, Drska 31, Novo mesto.

ZASTAVO 101, letnik 1974, reg i 
strirano do januarja 1984, pro

dam. Mikec, Crmošnjice 9, Novo 
mesto.

REANULT 8, dobro ohranjen, po
ceni prodam. Milenko Kozole, 
Rožno 54, 68283 Blanca.

LADO 1500 S L  karambolirano, 
prodam. T elefo n 51 -1 7  7.

LADO 1200, dobro ohranjeno, 
registrirano do 4. aprila 1984, 
prodam. A lo jz Sintič, Jablance 1, 
68311 Kostanjevica na K rk i

CITROEN GS letnik 1972 (lahko za 
dele) prodam. Anton Davidovič, 
Gor. Straža 163.

Z 101, letnik 1974, neregistrirano, 
zaradi selitve prodam. Kosta 
Sekukrvski, Mestne njive 3, Novo 
mesto.

SIMCO 1301, registrirano, prodam. 
Šinko, Gor. Brezovica, Šentjernej.

RENAULT 12, letnik 1976, pro
dam. Srečko Kumer, Prečna 52, 
Novo mesto.

R 4, letnik 1973, registriran do 
februarja 1984, obnovljen, pro
dam. Informacije na telefon 
(068) 22-488. Cena 4,5 M.

ZASTAVO 750, metalik, prodam. 
Žnidaršič, Roje 14, Šentjernej.

ZASTAVO 750 po ugodni ceni 
prodam. Jože Vene, Zvabovo 3, 
68310 Šentjernej.

DIANO 6, letnik 1977. prodam. 
Koštialova 40, Novo mesto.

R 4, letnik december 1976, prodam. 
Telefon 85—131, popoldne.

JAWO 350 prodam. Jože Kozan, 
Gor. Straža 150, 68351 Straža.

R 18/ star dve leti, prodam. 
Informacije dopoldne na telefon 
21-196, popoldne 21-336.

DIANO, letnik 1978, dobro ohra
njeno, registrirano za celo leto, 
prodam. Telefon 72-727, po 15. 
u r l

ZASTAVO 750, letnik 1975, gene
ralno obnovljeno, rdeče barve, 
prodam. Merica Kržan, Gubčeva 
8, Brežice.

LADO 1600, letnik 1979, ugodno 
prodam. Telefon 25-128, zvečer.

ZASTAVO 750, letnik 1969, 
obnovljeno, registrirano do 27. 
februarja 1984, po ugodni, ceni 
prodam. Jože Škrbec, Jugorje 4, 
68321 Brusnice.

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: D1TC, tozd Časopis Dolenjski list. Novo mesto.
USTANOVITELJI LISTA: občinske konference SZDL Brežice, 

Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sevnica in 
Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni oegan upravljanja. Pred
sednik: Niko Rihar.

UREDNIŠKI ODBOR: Ksenija Khalil (direktor in glavni urednik), 
Marjan Legan (odgovorni urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan 
Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek, Bojan Budja, Zdenka 
Lindič—Dragaš, Milan Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Drago Rustja, 
Jože Simčič, Jožica Teppey, Ivan Zoran in Alfred Železnik. Tehnični 
urednik Priloge: Jože Matkovič. Ekonomska propaganda: Janko Saje, 
Iztok Gačnik in Marko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek -r Posamezna številka 15 din. Letna 
naročnina 600 din — Za delovne in družbene organizacije 1.200 din 
— Za inozemstvo 20 ameriških dolarjev oz. 50 DM (oz. ustrezna 
druga valuta v tej vrednosti) — Devizni račun 
52100—620—170—32000—009—8 —9 (Ljubljanska banka. Temeljna 
dolenjska banka Novo mesto).

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu za komericalne oglase 250 
din, za razpise, licitacije ipd. 350 din, 1 cm na določeni, srednji ali 
zadnji strani 380 din, 1 cm na prvi strani 500 din. Vsak mali oglas do 
10 besed 115 din, vsaka nadaljnja beseda 12 din. Na podlagi mnenja 
sekretariata za informacije IS skupščine SRS (št. 4 2 1 -1 /7 2  od 28. 3. 
1974) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem mestu. 
52100—603—30624 — Naslov uredništva: 68001 Novo mesto, Glavni 
trg 7, p. p. 33,telefon (068) 23—6 0 6 — Naslov skupnih služb DITC: 
Germova 3, p. p. 33, tel. 22—365 in 22—551 — Naslov ekonomske 
propagande, malih oglasov in naročniškega oddelka: Jenkova 1, p. p. 
33, telefon (068) 24—006 — Nenaročenih rokopisov in fotografij ne 
vračamo — Časopisni stavek, film i in prelom: DITC, tozd Grafika, 
Novo mesto — Barvni film i in tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

ZASTAVO 101 comfort, letnik 
1979, prodam. Informacije na 
telefon 72-333.

ZASTAVO 750, letnik 1978, regi
strirano do konca leta, prodam. 
Šraj, DoL Dole 9, Škocjan.

LADO 1200, standard, z dodatno 
opremo, prodam. Cena po dogo
voru. Frenk Gros, Štrit 11, 
Bučka.

ZASTAVO 101, dobro ohranjeno, 
registrirano do konca marca 
1984, prodam. Ogled 14. in 15. 
aprila cel dan. Stane Vraničar, 
Gotna vas 39 d, Novo mesto.

ZASTAVO 101 comfort, letnik 
1981, p rodam . Tele fon 
23-611.

h : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : : ; :

ji Kmetijski stroji jj
TRAKTOR PORSCHE (36 KM) 

prodam.' Ivan Deržanič, Trebež 
41, Artiče, telefon 62-445.

KOSILNICO ZA DE UT Z 4006, 
originalno, nemško, prodam. 
Franci Longo, V e l Podlog 1, 
Leskovec pri Krškem.

OBRAČALNIK za BCS prodam. 
Ignac Kolenc, Rdeči kal 27, 
Dobrnič.

ZETOR 3511 prodam ah zamenjam 
za lažjega po dogovoru. Gabrijel 
Gor. Dobrava 1, Trebnje.

OBRAČALNIK za BCS in 2000 kg 
sena prodam. Murgelj, Jablan 30,- 
Mirna peč.

TRAKTOR ZETOR 4911 s kabino, 
star t r i leta in pol (1180 de to vn ih 
ur) in 3 t  kiper prikolico, vse v 
dobrem stanju, prodam. Tone 
Stenovec, Verje 47, 61215
Medvode.

PRODAM koso GASPARDO in 
brano za traktor PASQUALI ali 
TOMO VINKO VIČ. Anton Ne
manič, Gor. Lokvica 29, Metlika.

P R O D A M

GARAŽNA VRATA, dvižna, kovin
ska, prodam. Telefon 44-095.

PRODAM konja, starega sedem let, 
in komat, pod garancijo- Matija 
Plut, V in ji vrh 9, 68333 Semič.

KORUZO za krmo prodam. Brod 1, 
Novo mesto, po 16. uri.

ŠIVALNI STROJ „Slavica“  z garan
cijo prodam. Naslov v upravi lista 
(1570/83).

PRODAM polkavč, dva fotelja in 
dvodelno omaro. Volčičeva 34, 
Novo mesto, telefon 25-776.

APN 4, odhčno ohranjen, in T V  igre 
prodam. Telefon (068) 44-550.

HARMONIKO prodam. Ogled v 
nedeljo. Anton Junc, Golušnik 
11, Otočec.

UGODNO PRODAM dobro ohranje
no spalnico. Informacije v popol
danskih urah na telefon 25-378.

GLOBOK OTROŠKI VOZIČEK 
prodam . Telefon popoldne 
24-908.

PRODAM opremljeno otroško koša
rico in zibko. Telefon 25-769.

BARVNI TELEVIZOR prodam. 
Vprašajte na telefon 23-649.

PRODAM pralni stroj Gorenje, 
potreben popravila, po ugodni 
ceni: te l:  24-953.

UGODNO PRODAM plemenskega 
ovna, solčavske pasme. Telefon 
(068) 23-794.

PRODAM zemeljski kabel PPOO 4 x 
35 A L  + 1 x 25 CU, 26 m. 
Telefon 22-674.

OTROŠKI VOZIČEK za dvojčka 
prodam. Ernest Pirc, Mirna 254.

PRODAM večjo količino sena. V i
dic, Zajčji vrh 18, Stopiče.

PRODAM 15 hi belega vina z 
bizelisko-sremiškim geografskim 
poreklomJože Vimpolšek, Lenar
tova pot 22, Brežice.

MIZARSKI REZKALNI STROJ 
ugodno prodam. Anton Grm, 
Mala Sevnica 2, 68210 Trebnje.

MOTORNO ŽAGO STIHL 051, 
skoraj novo, prodam. Telefon 
84-967.

5 t sena in GOLFA, rdečega, letnik 
1978, disel dobro ohranjenega, 
prodam. Vprašajte v trgovini 
Radatoviči Zumberak.

PRODAM 200 kg sena. KAROLINA 
PIRC, Trbinc 17, Mirna.

AVTOMOBILSKO PRIKOLICO, 
nosilnost 600 kg, prodam. Slavko 
Bogovič, Gotna vas 72, Novo 
mesto, telefon 23-997.

OTROŠKO POSTELJICO, beto, 
prodam. Telefon 25-128.

PRODAM kobilo z žrebetom ah 
triletno žrebioo. Martin Račič, 
Vihre 17, Krško polje, telefon 
72-796.

PRODAM 2000 kg sena. Dana 
Sečen, Gor. Straža 36.

KOMPLETNO SPALNICO prodam. 
Telefon 22-179, popoldne.

PRODAM traktor Laudini (45 KM),
v dobrem stanju, hrastove plohe 
(5 cm), suhe, in TOMOS APN 4 
moped. Telefon (068) 85-125.

2000 kg sena ugodno prodam. 
Drago Žabkar, Dobruška vas 5, 
68275 Škocjan.

PRODAM kompresor moči 8 atmo
sfer. Ogled od 16. do 21. ure vsak 
dan. Anton Špringer, Gradac n. h.

STROJ ZA POMIVANJE POSODE 
ugodno prodam. Informacije na 
telefon 32-066.

SPALN IC O  prodam. Telefon 
21 -874, po 16. uri.

pro
VINO

R A Z N O

Želim spoznati dekle z deleže, staro 
od 35 do 38 let. Imam srednjo 
izobrazbo, avto, službo in stano
vanje. Ponudbe pod šifro: 
„ISKREN0ST“ .

,PI®aiCI
Opravičujem se za besede, izrečene 

dne 14. 7. 1981 v Kočevju, 
Ljubljanska 1, IVANU DEREN- 
DI. DRAGO BURAZAR.

ANTON STARIČ, Radna vas 10, 
Trebelno, opozarjam ANTONA 
KOROŠCA in POLDETA SAJE
TA iz Čilpaha pri Trebelnem, da 
prenehata širiti neresnične stvari 
o meni. Opozorilo velja tudi 
tistim, k i te laži širijo. V nasprot
nem primeru jih  bom sodno 
preganjaL

IVAN JAKŠE, Ob Težki vodi 21, 
Novo mesto, opozarjam ANČKO 
JAKŠE iz Boričevega 6, da 
preneha sekati v gozdu (v Rabru), 
ker je moja last. Opozarjam tudi 
ALOJZA KLOBUČARJA, da od
strani ostanke od tovornjaka. 
Opozarjam tudi vse tiste, k i 
odlagajo les in druge ostanke, da s 
tem prenehajo. Kdor tega prekli
ca ne bo upošteval ga bom sodno 
pregrinja L

JOŽE in ALOJZ MRGOLE, Telče, 
Tržišče, in JOŽE TRPINC opo
zarjamo PAVLO FISTE in sina 
BOJANA s Telč 16, da v 
Dolenjskem hstu prekličeta lažne

UGODNO PRODAM šivalni stroj 
znamke „CSEPEL“ . Ivan Pečnik, 
Ul. 11. novembra 27, Leskovec 
pri Krškem, telefon 71 797.

K U P I M

KUPIM starejša dvižna garažna vra
ta, kovinska. Tel. 22-674.

V BREŽICAH ah na Čatežu kupim 
starejšo hišo ah za stanovanje 
vzamem v oskrbo starejšo osebo. 
Telefon 69-764.

KUPIM avtoprikoheo, nosilnost od 
500 do 700 kg. Ponudbe na 
telefon 23-597.

GRABLJE za traktor Tomo Vinko- 
vič kupim. A lojz Majzelj, DoL 
Stara vas 19, Šentjernej.

P O S E S T

Na Trški gori prodam vinograd in 
del njive. Informacije na telefon 
(061) 448-516, v petek od 10. 
do 14. ure.

POCENI PRODAM 12 arov vinogra
da v Straški gori -  nad silosom. 
F. Zoran, Praprcče 23, Straža.

V NOVEM MESTU prodam oprem
ljeno enodružinsko hišo -  iz
redna lokacija, s centralnim 
ogrevanjem in telefonom. Na
slov v upravi lista (1571 /83).

V Pišecah pri Bizeljskem prodam
praceli primerne za vinograd in 
vikend v izmeri 26 do 30 arov 
po zelo ugodni ceni. Interesenti 
se naj zglasijo vsak dan dopolne 
na telefon (068) 71-010, inter
na 356 Kerin.

NJIVO v Šalki vasi pri Kočevju 
podam. Interesenti naj se oglasi
jo  pismeno ali osebno na naslov 
Danica Jakša, Ob zdravstvenem 
domu 2, 61210 Ljubljana-Šen- 
tvid.

PRODAM 3,5 ha gozda (delno 
pašnik) v k. o. Loka, v Črnomlju. 
Kalčič, Dobrteša vas 63, Šem
peter v Savinjski dolini, telefon 
do 15. ure: (063) 701 -500.

MANJŠI VINOGRAD z zidanico v 
bližin i Trebnjega prodam. Infor
m acije  po telefonu (061) 
445-317.

PRODAM starejšo hišo s sadovnja
kom in vinogradom. Cesta, voda 
in elektrika nolee. Naslov v upravi 
hsta (1569/83).

VINOGRAD, del opuščene zemlje 
in zid stare zidanice v Ljubnu 
»odam. Telefon 23-355. 
IOGRAD z zidanico prodam. 

Cesta dovozna z vsakim kamio
nom, voda v kleti. Franc Požeg, 
Šutna 2, 68280 Brestanica.

Letos praznujeta 40-letnico skupne
ga življenja starša AM ALIJA in 
JANEZ KEBER z Gomile pri 
Šentjanžu. Ob življenjskem jubile
ju  jim a želimo še mnogo zdravih 
in zadovoljnih skupnih let. VSI 
NJUNI.

Dragemu očetu in staremu očetu 
ANTONU BARTOLJU iz Dečje 
vasi pri Trebnjem ob visokem 
jubileju, 80-lctnici, iskreno česti
tamo in mu želimo še veliko 
zdravja otroci Janez, Jože, Mira, 
Štefan, Tone, Ivanka, Tončka, 
Angelca in Milena z družinami.

Dragi mami IV A N I RUKŠE, Gabrje 
4, za 70. rojstni dan želimo še 
veliko zdravlja in veselja. Hčerka 
Mici z družino.

Dragima in skrbnima atu in mami 
JOŽETU in ANTONIJI POV- 
ŠIČ iz Koglega pri Šmarjeti 
iskreno čestitamo za njun oseb
ni praznik in jima želimo še 
mnogo srečnih, zdravnih skup
nih let: sin Tone, hčerke
Renata, Martina in Jožica. 
Čestitamo tudi Renati za minu
li rojstni dan.

^OBVESTILA I
SPREMEMBA telefonske številke: 

Servis „CAN DY“  Janez MOČ
NIK, K Roku 17, Novo mesto, 
telefon 22-668.

Cenjene stranke obveščamo, da bo 
FRIZERSKI SALON „M IIJKA“ ,

dan postreženi z 10 odstotnim

r pustom. Delamo vsak dan od 
do 20. ure, v soboto od 6. do 

13. ure, ob nedeljah in praznikih 
je  zaprto. Prednaročila sprgema- 
-no osebno ah po telefonu 
21-282. Priporočamo se za 
obisk. Hvala lepa!

SERVIS KREVS, telefon 
43-733. Cenjene stranke 
obveščam, da bom s 18. 
aprilom začel z delom v 
novih prostorih in poobla
ščenim servisom „OPEL“ ob 
cesti Novo mesto -  Metlika 
(Težka voda). Opravljam 
tudi avtovlečna dela. Vsem 
članom AMD nudim za 
servisne storitve in avtovleko 
10-odst. popust. Se priporo
čam!

MiiUfo r

Novo mesto, Partizanska 3, zaprt 
v SOBOTO, 16. aprila 1983, 
zaradi obnove. V  PONEDELJEK,
v SOBOTO, 16. af

18. aprila 1983, vas vabimo v 
obnovljeni lo ka l kjer boste ta

V času od 31. 3. do 6. 4. 1983 so 
v novomeški porodnišnici rodile: 
Mira Rajak iz Velike Bučne vasi -  
Snežano, Nada Vipavec iz Adlešičev
-  Bojana in Matejo, Marija Udovič 
iz Trnja -  Romano, Jožica Gorše iz 
Črmošnjic -  Andreja, Majda Čivo- 
vič iz Gotne vasi -  Damirja, Ivanka 
Jordan iz Šentjerneja -  Marka, Mile
na Krajačič iz Metlike -  Marjana, 
Štefica Lučič iz Črnomlja -  Draže
na, Božidarja Štukelj iz Črnomlja -  
Tadejo, Sonja Dragoš iz Črnomlja -  
Marka, Janja Špiler iz Krškega -  
Nino, Ana Cesar s Krašnjega vrha -  
Eriko, Marija Halas iz Dobrave -  
Danijelo, Mirjana Grzina iz Krškega
-  Ingrid, Marjana Macele iz Metlike
-  Janjo, Majda Gliha iz Lašč -  
Simono. Čestitamo!

Z A H V A L A

Ob izgubi dragega moža

VLADIMIRA- 
MILANA STUPARJA

iz Krškega

se iskreno zahvaljujem vsem, ki ste mi karkoli pomagali, 
mi izrekli sožalje, pokojnemu darovali vence in cvetje ter 
vsem, ki ste ga spremnili na njegovi zadnji poti. Posebno 
se zahvaljujem ZB NOV Krško, častni straži ter 
govorniku za poslovilne besede, pevcem s Senovega, 
godbi tovarne Celuloze Djuro Salaj iz Krškega ter 
duhovniku za spremstvo. Iz srca se zahvaljujem dr. Pircu 
za večletno zdravljenje in obiske na domu ter dr. 
Žarkoviču za nesebično pomoč na domu ob vsakem času 
v težkih trenutkih.

Žalujoča žena Lojzka

Z A H V A L A

Po dolgi in težki bolezni nas je 
zapustila draga mama, tašča, stara 

mama

ALOJZIJA
JANŽEVEC

Zameško 5

Iskrena hvala vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem, 
ki so nam pomagali in nas tolažili v težkih trenutkih. 
Posebna hvala internemu oddelku bolnišnice Novo mesto, 
Kemični tovarni Podnart, ZB Šentjernej, Zvezi upokojen
cev Šentjernej, IMV Novo mesto in župniku za opravljeni 
obred.

Žalujoči: sin Franc z družino, snaha Vida z otroki in 
ostalo sorodstvo

Zapustil si nas, ljubi oče, 
za teboj naše srce joče, 
tolažba ena nas krepi, 
da srečamo se v večnosti

Z A H V A L A

V 88. letu starosti nas je nenadoma zapustil 
naš ljubi oče in stari oče

NIKO BABIC
Radoviči 20, Metlika

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem, ki ste nam v 
težkih trenutkih stali ob strani, nam izrekli sožalje, pokojnemu darovali vence in cvetje ter ga 
v tako velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. Zahvaljujemo se tudi kolektivu Beti 
Metlika, pevskemu zboru iz Adlešičev, tov. Branclju za nudeno pomoč ih župniku za 
opravljeni obred.

Žalujoči: žena Barbara, sin Leopold z ženo Katico in sin Miha z družino

22 DOLENJSKI LIST
Št. 15 (1757) 14. aprila  1983



Na grobu tvojem cvetje klije, 
prezgodaj tebe zemlja krije.

Z A H V A L A

Mnogo prezgodaj nas je zapustil dragi mož, oči, sin, brat in  stric

BRANKO DRAGAN
Brezje 10, 

stanujoč v Ljubljani

Prisrčno se zahvaljujemo vsem, k i so se udeležili njegovega pogreba, mu darovali vence in 
cvetje, nam pa izrekli sožalje.

Žalujoči: žena Nada z otroci, mama, sestre in brat z družinami ter ostalo sorodstvo
Ljubljana, Brezje

Z A H V A L A

Nenadoma nas je zapustil naš 42-letni sin, brat in  striček

MARTIN TURK
s Sel pri Zajčjem vrhu

Zahvaljujemo se vaščanom in vsem ostalim, ki ste nam karkoli pomagali, nam izrekli sožalje, 
pokojnemu darovali vence in cvetje ter ga spremili na njegovi zadnji poti. Posebna zahvala 
velja mladini s Sel in Zajčjega vrha za cvetje, sodelavcem in sindikatu IMV ter dekanu iz 
Stopič za opravljeni obred.

Žalujoči: mama, ata, brat Jože, sestre Mici in Joži z družinami ter Dušan z družino

Z A H V A L A

V 84. letu nas je za vedno' zapustila naša draga mama, baka in prabaka

KATARINA ŠTAJDUHAR
Goršeti, Brod Moravice

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam 
kakorkoli pomagali, nam izrekli sožalje, pokojni darovali vence in cvetje ter jo spremili na 
njeni zadnji poti. Hvala kolektivu LIK Kočevje in Torpedo Rijeka za podarjene vence in 
sodelavcem za spremstvo pokojne. Zahvaljujemo se tudi godbi in župniku za opravljeni 
obred.

Žalujoči: sin Nikola, Vinko in Rudi z ženami, hčerka Fanika z možem, vnukinji, vnuki in
pravnuki ter ostalo sorodstvo

. . .  ..;.AV Z A H V A L A

1L
g  i  ^  * *

Po dolgi in  težki bolezni je v 71. letu starosti 1. aprila prenehalo b iti srce 
naše dobre in  skrbne mame, stare mame, prababice in tete

VERONIKE KMET
roj. TOLAR  

iz Gor. Sušic 11

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in dobrim vaščanom, ki so 
jo v času njene bolezni obiskovali in jo bodrili s tolažilnimi besedami. Hvala vsem, ki so nam 
izrekli sožalje, darovali vence in toliko lepega cveg'a ter pokojno v tako velikem številu 
spremili na njeni zadnji poti. Zahvaljujemo se tudi delovni organizaciji TOZD BOR 
Dolenjske Toplice za podarjeni venec, župniku in patru pa za lepo opravljeni obred. Vsem, 
prav vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: sinova Karol in Franc, hčerka Vera z družinami ter ostalo sorodstvo

Z A H V A L A
Ob bo le č i izgub i našega dragega očka, moža in sina

JANEZA KORENTA, ml.
iz Novega mesta

se zahvaljujemo vsem našim prgateljem in sorodnikom, ki so nam tako vdano stali ob strani, 
nas v težkih trenutkih tolažili, nam pismeno ali ustno izrazili soža^e. Posebno zahvalo smo 
dolžni proštu Lapu za opraženi pogrebni obred, govorniku iz OPNZ Hrast iz Novega mesta 
za poslovilni govor, godbi, pevcem ter vsem, ki ste pokojnega v tako velikem številu 
spremili do igegovega preranega groba. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njegovi

Z A H V A L A

V  60. letu starosti nas je po kratki in  težki bolezni mnogo prezgodaj zapustil 
naš ljubljeni, dobri in nepozabni mož, oče, dedek, sin, brat, stric in svak

FRANC BOŽIC
iz Krškega

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prgateljem in znancem, ki ste nam kakorkoli 
pomagali v najtežjih trenutkih, nam izrekli besede sožalja, pokojnemu pa darovali toliko 
lepega cvetja ter ga v tako velikem številu spremili na rgegovi zadnji poti. Posebno se 
zahvaljujemo kolektivu SDK in PTT za pomoč, tov. Kuneju za poslovilne besede ob odprtem 
grobu in duhovnikom za opravljeni obred.

Žalujoči: žena Kornelija, hčerke z družinami, sinova in ostalo sorodstvo

Kje si, ljuba mama, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je tvoja skrbna roka,
ki s,krbela/ezanmr  Z A H V A L A

Mnogo prezgodaj nas je v 54. letu starosti zapustila naša skrbna žena, mama, 
stara mama, sestra in teta

ALOJZIJA KERMC
roj. MARKEUC  

U l  Dol. Kmovo 25, Šmarješke Toplice

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prgateljem in znancem, k i ste nam 
izrekli sožalje, pokojni darovali cvetje in jo spremili na njeni zadnji poti. Nelepša hvala 
župniku za opravljeni obred. Zahvaljujemo se kirurškemu oddelku bolnišnice Novo mesto, 
posebno sestri Hrovatovi, kakor tudi kolektivom IM V-tozd  tovarna prikolic, IM V—tozd 
tovarna avtomobilov, tovarni Novoteks-tozd konfekcija 1 ter vaščanom iz Zaloga.
Žalujoči: mož Ignac, hčerka Cvetka, sin Nace, brata Stanko in Lojze z družinami ter ostalo

sorodstvo

Z A H V A L A

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi dragega moža, očeta, starega očeta in
strica

FRANCA KIRARJA
iz Mačkovca 19

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prgateljem in znancem za izrečeno sožalje, 
darovano cvetje in vence. Posebno zahvalo smo dolžni Vidmaijevim, Smoletovim, Banovim, 
Pavlinovim, vsem družbenopolitičnim organizacijam, SGP Pionir — tozd MKI, govornikom 
za poslovilne besede, pevcem in godbi. Vsem še enkrat iskrena hvala, ker ste ga v tako 
velikem številu spremili na njegovi zadnji poti.

ŽALUJOČI: vsi njegovi

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem 
in večni mir mi zaželite.

Z A H V A L A

Po dolgi in hudi bolezni nas je v 62. letu starosti za vedno zapustil naš dragi 
mož, oče, dedek, sin in brat

ALBIN LIPOGLAVSEK
Senovo, Ul. 1. maja 11

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem ter vsem ostalim, k i ste nam 
kakorkoli pomagali v težkih trenutkih in pokojnega v tako velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. 
Posebno se zahvaljujemo osebju Zdravstvenega doma Senovo, Gasilskemu in Ribiškemu društvu Senovo in 
njihovim govornikom, ZB Senovo, Društvu upokojencev Senovo in župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: žena Alojzija, sin in hčere z družinami, mama in ostalo sorodstvo

»«■
X ® .:■ *

Z A H V A L A

Ob boleči in nenadni izgubi naše mame, stare mame, sestre in tete

TEREZIJE ŠKRBEC
iz Rateža 26

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sosedom, ki so pokojno v 
tako velikem številu spremili na njeni zadnji poti, ji poklonili toliko cvetja in nam izrazili 
sožalje. Posebno zahvalo smo dolžni kolektivom KOMUNALA, INDUSTRIJI OBUTVE in 
NOVOLESU TOZD TPP ter pevcem in duhovniku za opravljeni obred. Vsem še enkrat 
iskrena hvala!

Žalujoči: sinovi Stanko in France z družino, hči Tončka z družino in ostalo sorodstvo
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NATAŠA K

Čeprav ima vsega sedem
najst let, je Nataša Kočevar 
zadnje dni vse pogosteje 
razmišljala, da se za vselej 
poslovi od telovadnih dvo
ran. Veliko prizvokov gren
kobe je  v glasu tega krhkega, 
a postavnega dekleta, ko 
spregovori o gimnastiki. V 
krutem svetu vrhunskega 
športa je mesta res le za 
najboljše, ko pa ti na že tako 
trnjovo pot k vrhu stopita še 
mačehovski podcenjevalni 
odnos do športa, k i se mu 
žrtvuješ, in povrhu pride še 
bolezen, postane razmišlja
nje o slovesu veliko bolj 
upravičeno. Nataša še ni 
rekla dokončne besede, vidi 
pa se na njej, da se s 
prisilnim mirovanjem do 
majske operacije slepiča le 
ni sprijaznila.

„Moja prva tekma je bilo 
pregledno tekmovanje v 
Ljubljani. Menjavali so se 
tudi trenerji, edina, k i je 
vseskozi z nami, je tovarišica 
Ruža Kovačičeva. Lani nam 

?  je  pri treningih pomagal Čeh 
0  Milan Barborik pa bivša 
p češka telovadkinja Nemet- 
J  hov a, tudi mi smo šli več- 
p krat v Bratislavo. Danes stoji 
J  na poti do tja depozit. “ 

Nataša v šoli nima težav.
£  Pravi, da je trdega dela 
0 navajena že vseskozi, kajti 
p telovadba postaja vse bolj 
0 šport otrok. Da je postala 
p pred šestimi leti tretja mla- 
0 dinka v Jugoslaviji, daje bila

leta 1981 na državnem
£  prvenstvu v Prilepu 3. med 
0  članicami in v konkurenci 
0  najboljših tekmovalk Romu- 
f. nije, Bolgarije, Grčije, Turči-
J  je in Jugoslavije petnajsta

telovadka Balkana, da je lani 
osvojila naziv republiške 
prvakinje, je morala pošteno 
garati Treningi vsak dan, z 
izjemo nedrje, po nekaj ur, 
v soboto še kondicijske 
vežbe. Pa zahvala?

„Resnično sem razočara
na. Za razvoj telovadbe v 
Novem mestu ni pogojev. Če 
ne bi bilo Ruže Kovačičeve, 
pa še tega, kar imamo, ne bi 
bilo. V Novem mestu je 
toliko športov, ki imajo 
svoje botre', da interesov 
vseh sploh ni mogoče uskla
diti. Gimnastika je povsem 
m  repu. Prostor v športni 
dvorani si priborimo le s 
težavo, tudi orodja ni, tako 
da se včasih na treninge 
peljemo kar v Ljubljano. Kaj 
dosti bolje tudi marsikod 
drugod po Jugoslavii ni. “

Zadnji nastop je imela 
Nataša 6. marca v Zagrebu, 
že takrat z bolečinami. Od
tlej pa zaradi težav s slepi
čem ne trenira več. Zato pa 
je časa za razmišljanje več.

„Resno sem pomislila, da 
po končanem balkanskem 
prvenstvu v jeseni vse skupaj 
pustim Po drugi strani pa se 
spomnim na leta trdega 
treninga, mladost, k i sem jo 
pustila gimnastiki. Poleg 
tega je sedaj čas, ko bi lahko 
dosegla svoje največje uspe
he. Se nikoli nisem bila niti 
m  evropskem, kaj šele sve
tovnem prvenstvu. Za letos 
pa govorijo, da bi lahko 
novembra skupaj z Došeno- 
vo in Zupančičevo odpoto
vala na prvenstvo najboljših 
telovadk sveta v Budim
pešto. “

B. BUDJA

*

*

Kostelski poizkus gojitve nutrij
Na Kostelskem ob Kolpi so možnosti, ki bi jih lahko uspešno izkoristili Poprej je treba razčistiti še nekatera 

vprašanja -  Vojvodinski strokovnjaki prepričani o uspešnosti, saj je od nutrij mogoče porabiti tako rekoč vse

Nutrija . je razstlinojeda 
krznarica, žival, ki sodi v rod 
glodalcev. Goje jo  predvsem za
radi dragocenega krzna, okusno 
je tudi njeno meso, iz njenih 
zob izdelujejo nakit, iz repa pa 
zelo kakovostno usnje. Inž. 
ArpadDudaš iz Vojvodina inve- 
sta Novi Sad, k i je vodilni stro
kovnjak na tem področju, k 
vsemu temu dodaja, da je reja 
nutrij zelo donosna, saj se z 
malo dela veliko zasluži.

Nutrija je  po poreklu iz Južne 
Amerike in živi vse od Ognjene 
zemlje preko Argentine do Brazilije. 
Za Evropo so jo odkrili španski 
osvajalci Novega sveta. Neznana ži
val, k i je  živela v močvirjih, je 
vzbudila njihovo zanimanje pred
vsem zaradi goste dlake in okusnega 
mesa. Podobna je bila vidri, in ker se 
vidri v španščini reče „nu tira", so 
dali tako ime tudi novi živali.

V  Evropo so nutrije prvič uvozili 
pred kakimi 60 leti. Največji evrop
ski proizvajalci nutrijin ih kož so: 
Poljska, Zahodna in Vzhodna Nem
čija ter CSSR. V  Jugoslaviji vzrede 
največ nutrij v Vojvodini, kamor so 
pred šestimi leti uvozili 200 nutrij, 
danes pa je  tu pri okoli 1.000 
kooperantih že 40.000 plemenskih 
nutrij.

Jugoslovanska industrija za prede
lavo kož in krzna ima velike zmoglji
vosti, k i pa so v zadnjih letih zaradi 
omejitev uvoza v precejšnji meri 
neizkoriščene. Usnjaiji oz. krznarji 
b i potrebovali na leto 1,700.000 
kožic nutrije, domači rejci pa jih  
lahko trenutno zagotovijo le okoli 
100.000. Možnosti za rejo teh dra
gocenih krznaric je torej veliko.

V Sloveniji trenutno ni še nobene 
farme nutrij. Bile pa so že, a so se 
izkazale za nedonosne. Nekateri pra
vijo, da so imeli izgubo zato, ker so 
v njih slabo gospodarili.

V občini Kočevje v krajevni skup
nosti Kostel si v zadnjem obdobju 
kot smo na kratko že poročali, 
resno prizadevajo, da bi uredili far
mo nutrij, in sicer v opuščenih 
svinjskih hlevih v Potoku pri Vasi, k i 
bi jih  bilo treba primerno preurediti. 
Pobudo za rejo nutrij je  dal Jože 
Tavčar iz Ljubljane, k i dela sicer v 
računalništvu, vendar se hoče izseli
t i  iz Ljubljane in kmetovati Z nutri- 
jam i ima že izkušnje, ker je nekaj 
časa delal tud i na farmah za vzrejo 
teh krznaric pri Novem Sadu. V 
ureditev farme in nakup živali ter 
strojev namerava vložiti oko li 1,5 
milijona dinarjev. Za rejo potrebuje 
razen hleva in strojev tud i 20 ha njiv 
in 20 ha pašnikov, krajevno skup
nost pa je zaprosil tud i za pravico 
izkoriščanja močvirskih rastlin na 
območju KS. Strokovnjaka inž. 
Arpad Dudaš in inž. arhitekture 
Irfan Šurkovič, k i sta hlev pregleda
la, sta ugotovila, da je  možno v njem 
namestiti 80 etažnih kle tk za 213 
staršev-nutrij in 1.280 glav pod-

Krmelj: z 
buldožerjem 
čez otroka

Šestletni Darko se je 
hotel postaviti pred 

vrstniki

Ponovno moramo pisati o 
tragičnem dogodku, k i ga je 
prejšnji teden med rigolanjem 
travnika zakrivila mladostna ne
previdnost in želja za dokazova
njem pred sovrstniki.

8. aprila popoldne okoli lb . 
ure je 43-letni Ivan Lapornik iz 
Šmarčne pri Sevnici z buldožer
jem rigolal travnik nad Krme
ljem. Med delom so se v gozdu 
ob travniku igrali štirje otroci, 
med njim i šestletni Darko Poto
kar iz Krmelja. Kaže, da se je 
mlada skupina naveličala igre, še 
posebno, ko so na travniku 
zagledali buldožer. Darko je 
povprašal prijatelja, če si upa 
kateri od njih skočiti na zadnjo 
stran buldožerja.‘Toliko poguma 
ni zbral nobeden, zato je hotel 
pogum pokazati Darko sam. 
Stekel je  proti zadnji strani 
buldožerja prav takrat, ko se je 
ta pomikal nazaj. Stroj je otroka 
zadel in zbil po tleh naravnost 
pred gosenico buldožerja. Ta je 
zapeljala čez Darka, pri tem pa 

je  otroka stroj zasipal še z 
zemlj% Igra se je končala s 
smrtjo.

Ob tem naj omenimo, daje le 
nekaj predtem lastnik parcele 
Franc Erman otroke skupaj s 
svojo ženo opozarjal, naj se ne 
približujejo buldožerju. Mogoče 
je b il to za mladega Darka 
usoden izziv.

Biserna poroka na Logu
Jubilej pri borcu za severno mejo Jakobu Liscu

Iz vasice Log v sevniški občini je 
izšlo več borcev za severno mejo. 
85-letni Jakob Lisec z ženo Uršulo 
je v nedeljo slavil biserno poroko. 
Kar šestdeset let skupnega življenja 
sta proslavila zadovoljna v krogu 
svojih naj dražjih. ,

Dvoje vojn je  zarezalo v njuno 
življenje. V 1. svetovni vojni je  bil 
oče Jakob strumen Maistrov borec 
za našo severno mejo. Že v prvem

I

letu druge svetovne vojne pa so 
nemški okupatorji izselili vso druži
no. Ob osvoboditvi so doma našli 
vse opustošeno.

Sosedje ga poznajo kot dobrega 
kovača. Se dandanes, pri tej lepi 
starosti,- rad popravi to ali ono. 
Jakob in njegova žena rada pomaga
ta 'tu d i v vinogradu. Ponosna sta na 
troje vnukov in ravno toliko pravnu
kov.

A. Ž.

mladka. Za to zmogljivost je potreb
no pridelati na leto 230.280 kg 
hrane, in to zrnaste (koruza, ječ
men, rž), krompirja, krmne pese in 
razne druge zelene hrane.

Ce bo Jože Tavčar vse, za kar je 
zaprosil, tudi dobil, bo po mnenju 
obeh strokovnjakov lahko proizve
del na leto 1.400 glav podmladka 
nutrij. Njegova farma bi bila osnova 
za nadaljnje širjenje te reje, saj bi 
bilo možno na območju KS Kostel 
vzrediti 15.000 nutrij, kar pomeni 
proizvodnjo 15.000 kož letno; za to 
pa je potrebno najmanj 20 rejcev in 
vsi bi imeli samo s kožami take 
dohodke, da bi od njih lahko živeli.

Inž. Arpad Dudaš je na nedavni 
javni tribuni KS Kostel odgovarjal 
na številna vprašanja občanov. Ko je 
govoril o gospodarnosti reje nutrij, 
je povedal, da pomeni letna proiz
vodnja 15.000 kož po sedanjih ce
nah 22,5 milijona dinarjev (se pravi 
2,25 milijarde starih dinatjev) celot
nega prihodka, od tega zneska pa je 
treba odšteti največ 60 odst. za 
materialne stroške. Z dvema do tre
mi urami dela na dan (v to ni všteta 
proizvodnja hrane) je možno proiz
vesti na leto 300 do 400 kož, kar

pomeni 450 do 600.000 din (45 do 
60 starih milijonov) prihodka, od 
katerega je spet treba odšeti največ 
do 60 odst. stroškov.

Seveda z vzrejo nutrij ni le velik 
zaslužek, ampak tudi nekaj skrbi, ki 
jih povzročajo predvsem možne bp-

SVETUJE GOJITEV -  Inž. 
Arpad Dudaš iz Novega Sada, 
vodilni jugoslovanski strokov
njak za krznarice, posebno nu
trije. Tesno sodeluje s slovensko 
industrijo krzna in kož, tudi z 
Industrijo usnja na Vrhniki.

SAMEC NUTRUE — Odrasla žival meri brez repa 20 do 40 cm, z 
repom do 70 cm, težka pa je do 7 kg.

Ustni časopis v Črnomlju
Na prireditvi je uredništvo tednika Mladina podelilo 

priznanja najboljšim mladim športnikom v Sloveniji

Pretekli petek so v Črnomlju 
podelili priznanja najboljšim mladim 
športnicam in športnikom v Sloveni
j i ,  k i so jih  izbrali bralci tednika 
Mladina. Ker je  bil odvziv na akcijo 
zelo velik, prav tako pa tudi število 
predlaganih športnikov, seje poseb
na komisija odločila, da podeli 
enakovredne nagrade trem dekle
tom, trem fantom ter priznanje za 
faier play.

Bralci tednika Mladina so dva 
meseca izpolnjevali kupone za akci
jo , katere zaključni del je b il v 
Črnomlju. Namen akcije, k i je bila 
tokrat že tre tjič , je, omogočiti, da 
mladi spoznajo manj znane in 
popularne športnike ter športnice, 
k i delajo šele prve korake na poti k 
uspehom ali pa so jih  že dosegli, ne 
da bi jih  širša javnost opazila. Letos 
se je  prvič zgodilo, da je bila med 
nagrajenimi tudi slovenska športnica 
iz zamejstva.

In kako so izbrali bralci Mladine? 
Najboljše mlade športnice v pre
teklem letu so bile po njihovem 
mnenju Sonja Doljak, igralka namiz
nega tenisa Krasa iz Trsta, Mateja 
Kosirnik, plavalka PK Triglav iz 
Kranja, in Irema Lavrič, tekmovalka 
v kartingu, AMD Moste. Trije 
najboljši športniki, k i so si zaslužili 
priznanje, pa so Rajmond Debevc, 
strelec SD Olimpija iz Ljubljane, 
Marko Elsner, nogometaš NK Olim
pija, ter Rok Petrovič, smučar SK

Novinar iz Ljubljane. Med mnogimi 
predlogi za priznanje za fair play sc 
je  komisija odločila, da ga podeli 
košarkarju Olimpije Pavlu Polancu 
za njegov pošteni odnos do igre in 
soigralcev.

Mlade športnike in novinarje 
tednika Mladina so pred podelitvijo 
sprejeli predsednik občinske skup
ščine ter predsednik DPO, gostje pa 
so si ogledali tudi semiško Iskro.

B. M.

lezni, katere pa lahko izbruhnejo le, 
če se z živalmi nestrokovno ravna.

Strokovnjaki Poljoprivredne fa
kultete iz Novega Sada tudi zatijuje- 
jo , da nutrije ne onesnažujejo okolja 
in ne vode, ampak da nasprotno 
odpadki nutrij vplivajo na hitrejši 
prirast rib. To se je že pokazalo v 
Vojvodini, kjer goje bele ribe; v 
Kanadi pa so ugotovili, da tudi 
plemenite ribe (postrvi) rastejo v 
vodah, kjer goje nutrije, za 1 do 
10,7 odst. hitreje kot v vodah, na 
katerih ne goje nutrij.

Kaže, da slovenski Zavod za rib i
štvo z gojenjem nutrij še nima izku
šenj. Krajevno skupnost Kostel pa je 
le opozoril, da se je treba o namera
vani ureditvi farme na Potoku prej 
pogovoriti z ribiško družino Kočev
je, k i upravlja te vode. Prav v tem 
potoku namreč Ribiška družina Ko
čevje že več let vzreja potočne 
postrvi, k i j ih  nato vlaga v Kolpo. 
Predlagali so tudi, da bi bito primer
neje razmišljati o gradnji ribogojnice 
na tem potoku. Kostelci pa imajo 
pripravljen tudi že odgovor na ta 
predlog. Ubili bodo dve muhi na en 
mah: v načrtu imajo ureditev farme 
nutrij in pod njo še ■ ribogojnice. 
Seveda pa se morajo Kostelci o teh 
svojih načrtih pogovoriti tud i z rib i
ško družino Kočevje, saj morajo 
oboji svoje načrte o izkoriščanju 
tega potoka uskladiti.

JOŽE PRIMC

TEDEN PREKMURSKE 
KUHINJE

Novomeški hotel Kandija nadalju
je tradicijo kulinaričnih prireditev. 
Tako so od 11. pa vse do 17. aprila 
gostje hotelske kuhinje mojstri pri
pravljanja prekmurskih jedi. Za 
zabavo skrbi ansambel Čarda s 
pevko.

,,GOSTILNA  
ŠIFRER“ V  

;  ŠPORTNI DVORANI £
J 5
p Za razvedrilo občanov v pred-
<5 prazničnih dneh bo v nedeljo, S 
0 24. aprila, ob 19. uri v novo- ^  
0 meški športni dvorani poskrbel £ 
^  Andrej Šifrer s svojimi gosti ^  
p  Djordjem Balaševičem, Miho > 
0  Dovžanom, Tonetom Kozlevčar- ^  
^ jem , ansambloma Krik in 12.
0 nadstropje, in še veliko presene- 
£  čenji. Organizator nudi sindika- 
0 to m za ogled prireditve poseben

*  
*

!
r  *

t j  popust. Predprodaja vstopnic bo 
p  v Kompasu in športni dvorani.

ŠPORTNIKI ODGOVARJALI NA VPRAŠANJA — Čeprav so med 
najboljšimi športniki ob zaključku akcije Izbiramo najboljše mlade 
športnice in športnike Slovenije V letu 1982 zaradi zadržanosti 
manjkali Debevc, Elsner in Petrovič, so Črnomaljci postavili 
gostom mnogo vprašanj.. Na fotografiji (z leve proti desni); Pavle 
Polanc, Sonja Doljak, Mateja Kosirnik in Irena Lavrič. Gost in 
voditelj prireditve je bil Tomaž Domicelj. (Foto: M. Bezek)

Z a  šankom  tako , na seja tako

VEČER ŠANSONOV 
IN  POEZIJE 
V KRŠKEM

Jutri, 15. aprila ob 20. uri, 
priredi krški Delavski dom 
Edvarda Kardelja v svoji veliki 
dvorani „Večer šansonov in 
poezije". Nastopili bodo pevka 
Meri Avsenak, kitarist Vladimir 
Makuc, dramski igralec Brane 
Grubar. Besedila za pesmi so 
napisali Branko Šoemen, Du^m 
Bižal, Franček Rudolf in Marjan 
Stare, glasbo na vsa besedila paje 
spisal Bojan Adamič, k i spremlja 
program na klavirju in ga tudi 
vodi.

Dobro si ga! Za to zaslu
žiš dva deci Črnega.

Raje vinjak.
-  Mislim, da je skakal v 

zrak. Najbrž gaje najbolj pri
zadelo to, da so ga vsi pre
poznali. Naj se ve za njegove 
osebne in samoupravljalske 
lumparije! Še enkrat: dobro, 
zelo dobro.

Ob tem me je tovariš Seze- 
delejevič trepljal po rami. Pla
čal je, rekel, da mora na 
sestanek, in vzel ga je  svež 
zrak pred hotelom Večna iz
guba.

-  Že celo stoletje te nisem 
videl. Ampak tvoje zadnje p i
sanje: bravo, bravo. Tu je 
moja roka. Nekdo mu je  mo
ral stopiti na prste. Saj ne gre,

da bi gospodbval celi Repiče- 
vini! m ije  tresel roko tovariš 
Sindikalič. -Namignil je  celo 
na prvomajsko priznanje.

— Zaslužil bi si ga,je rekel, 
pritisnil na plin in gume so 
zacvilile.

Bil pa si direkten. Na 
kmetih bi rekli, da si ga zadel 
naravnost med roge. Tvoje p i
sanje je  široko odjeknilo. Cel°  
medobčinski so govorili o 
tem. Sem si rekel, da te mo
ram pohvaliti, a te nisem prej 
videl, seje prijazno režal tova
riš Rdečnik, ko me je našel 
žuliti pijačo pri Razbiti buči, 
kamor tovariš Rdečnik sicer 
redko zahaja, ker se boji, da si 
jih  ne bi nabral od nakajenih 
gostov.

— Nadaljuje v tej smeri. To 
je ta pravo! je  priletelo iz avta 
tovariša Župana.

Ha ha-ha ha! Je bil 
zelen, kaj? Si je mislil, daje 
bog i batina, da mu ne more 
nihče do živega, da lahko 
izigrava samoupravljanje, da 
lahko vozi organizacije žejne 
preko vinske kleti! Tako je 
treba pisati, ne pa le prežve
kovati stare in ofucane resni
ce, sc je  navduševal tovariš 
Izvršnik, ko sva stala pri Moki 
vsak s svojim kozarcem v 
rokah.

Nič več ne bom rekel 
kot: prima! je zakričal iz dru
gega kota gostilniške sobe to 

variš Mladič.
Po sejni sobi se je  vlekel 

cigaretni dim.

Tendenciozno pisanje, je 
označil moj prispevek tovariš 
Sezedelejevič.

— Izmišljeno in napihnjeno, 
je bil kratek tovariš Sindika
lič.

— Proti senzacionalizmu v 
tisku se je  treba boriti, je bil 
poučen tovariš Rdečnik.

— Tak način pisanja nam 
več škodi, kot koristi, je  me
nil tovariš Župan.

— Če o čem pišemo, mora
mo to tudi dobro poznati, 
sieq£ zabredemo v neresnice, 
je iz m iš lja l tovariš Izvršnik

Mladi tak način pisanja 
ostro obsojamo, je  posplošil 
tovariš Mladič.

TONI GAŠPERIČ



vesolju, 36.000 kilometrov nad zemeljskim 
ekvatorjem, je sovjetsko izstrelitev nezmotljivo 
zaznal ameriški alarmni satelit ,,647". Pentagon 
je bil v hipu obveščen, o izstrelitvi sta takoj 
poročala tudi ameriška satelita ,,Big b ird" in 
„Key Hole", k i neprestano motrita svet. Samo 
na enega se ne moreš zanašati.

Na višini 1000 kilometrov je raketa SS 9 
lansirala v vesolje satelit „Kozmos 1375". Dva
najst dni kasneje, 18. junija 1982, je bil po 
istem scenariju poslan v vesolje „Kozmos 
1379", v orbito, ki je bila zelo blizu krožnice 
„Kozmosa 1375". Satelita sta bila manj kot 
kilometer oddaljena drug od drugega. Po štiri- 
inpolurnembivanju v vesolju seje iz ,,Kozmosa 
1379" zabliskalo, v svojega soseda je izstrelil 
rafal jeklenih krogel, „Kozmos 1375" se je 
spremenil v kup zmaličene pločevine.

Od leta 1968 je bil to že devetnajsti sovjetski 
poskus s satelitom—morilcem satelitov, kot jim  
pravijo. Sovjetska naprava bi, če bi bilo potreb
no, seveda lahko uničila tudi ameriški obvešče
valni satelit ali vesoljsko ladjo, navigacijski in 
telemunikacijski sateliti pa so previsoko, da bi 
jih  dosegla.

Pentagon je vznemirjen, vendar ne preveč. 
Od leta 1975 dela na protisatelitskem orožju, 
lažjem in menda uspešnejšem od satelita—moril
ca. Gre za vesoljski torpedo, ki ga s kateregakoli 
letališča ponese pod nebo lovec F—15. Po 
izstrelitvi se torpedo usmeri proti cilju v vesolju. 
Načrtujejo celo, da bi torpede, ki so soraz
merno lahki, lahko namestili tudi na geostacio
narnih satelitih, tistih, k i na videz lebde 36.000 
kilometrov nad Zemljo.

Kako malo je ostalo od tiste stopinje v 
vesolje, ki se je je človeštvo tako veselilo. Mislili

Nekje na zahodnem Uralu blizu severnega 
polarnega kroga seje s skrivnega kozmodroma v 
Plesecku, k i ga ni obiskal še noben zahodnjak, 
vzpela proti nebu orjaška raketa SS 9. Visoko v



ENERGIJA 
V INDUSTRIJI

Večina naših industrijskih obra
tov je bila ograjena v času poceni 
energije, pri gradnji je bila smotr
na poraba energije zanemarjena. 
Zmanjšana poraba energije bi 
namreč zahtevala več izdatkov za 
toplotno izolacijo, dodatne napra
ve za izkoriščanje odvečne toplo
te, regulacijo itd. Nekoliko več 
pozornosti so posvetili izkori
ščanju energije pri projektiranju 
naprav za metalurško, kemično in 
aluminijsko industrijo, ker so stro
ški za energijo v teh industrijskih 
panogah relativno veliki (tudi do 
20 odst. skupnih stroškov). V 
drugih industrijskih panogah od
pade pri vseh stroških mnogo 
manjši delež na energijo (4 do 5 
odst.l. Ni čudno, da so v takih 
panogah posvečali smotrnemu iz
koriščanju energije manj pozor
nosti, večji energetski izkoristek 
bi namreč zahteval dodatne inve
sticije.

Strokovnjaki domnevajo, da je 
v industriji koristno uporabljenih 
45 do 50 odst. prevzete energije. 
Verjetno bi kazalo tolikšne izgube 
pripisovati predvsem deležu stro
škov za energijo v okviru vseh 
stroškov, zatem uporabi tehničnih 
rešitev, zasnovanih na poceni ener
giji, in človeškemu faktorju (beri:

neznanje, malomarnost). Če ne 
bomo ustrezno ukrepali (predpisi 
o vzdrževanju naprav, uvajanje 
energetske inšpekcije, ki bi nad
zorovala smotrno uporabo ener
gije ipd.), ne moremo pričakovati, 
da se bo izkoristek energije pove
čal, še zlasti ne v industrijah, kjer 
so stroški za energijo v primerjavi 
z vsemi ostalimi majhni. Kljub 
temu pa te industrijske panoge pri 
nas porabijo kar 2 odst. vse 
energije.

Izkoristek bi se zelo povečal, če 
bi v industrijah zmanjšali toplotne 
izgube. Poleg tega bi kazalo izkori
ščati odpadno energijo, uravnavati 
potrebe po energiji, izboljšati 
energetsko opremo, kompleksno 
rešiti preskrbo z energijo in uvesti 
nove tehnične rešitve, s katerimi 
bi v razmerah, ko je energija dra
ga, dosegli ekonomski optimum. 
Vse to naj bi veljalo tako za stare 
kot nove obrate.

V okviru bolj smotrne uporabe 
energije moramo obravnavati tudi 
nadaljnji razvoj industrije. Pred
vsem bi se morali osredotočiti na 
tiste industrijske panoge, ki zahte
vajo manj energije, ter izbirati 
energetsko ugodnejše tehnološke 
procese. Poleg tega bi bilo treba 
pri izdelavi investicijskih progra
mov v zneske, potrebne za izved
bo predvidene investicije, vključiti 
tudi izdatke za preskrbo z energi
jo, zlasti če gre za velike energet
ske porabnike.

izstrelki so tudi danes temeljna protioklepna 
raketna oborožitev številnih držav. Sčasoma pa 
se je dvoboj med tankom in po žici vodeno 
raketo nagnil v korist tanka, oziroma je raketa 
pokazala svoje slabe točke. Da bi zadela cilj, 
mora b iti za napravo za iztreljevanje in vodenje 
izjemno dobro izvežban operater, k i je psihično 
izjemno stabilen in dobrih refleksov. Taki ljudje 
so redki. Če operater v trušču in dimu boja 
samo za hipec izgubi izpred oči cilj, ni zadetka. 
Slabo je tudi, da je šolanje operaterja izredno 
dolgo in tudi ne poceni, veščina pa se hitro 
pozabi. Da bi ostali v formi, morajo operaterji 
vaditi na elektronskih trenažerjih.

Poleg tega so se v oborožitvi pojavili novi tipi 
tankov, ki imajo zelo nizko silhueto in še 
debelejši, še bolj izpopolnjen čelni oklep. 
Oklepne enote se gibljejo po bojišču v nekak
šnih skokih, pri čemer se skrivajo v zaklonih, ki 
si jih  vozila pogosto sama izkopljejo. Pri vožnji 
po valovitem zemljišču, skozi grmovje ali koru
zo so tanki vidni le občasno in še takrat 
ponujajo očesu zelo majhne površine. Skratka, 
tank je vse težje zadeti in uničiti.

Kaj narediti? Kar se same moči rakete tiče, 
je storjeno, kar se da narediti v tem trenutku. 
Na pomoč je morala priti elektronika. Druga 
generacija protioklepnih raket je vodena pol
avtomatsko. Operater ima zelo preprosto na
logo: na muhi mora samo stalno imeti cilj, vse 
drugo naredi elektronika.

Pri tem sistemu ima optoelektronska naprava 
stalno na očeh infrardeči traser projektila, 
elektronski sklopi avtomatično popravijo vsako 
odstopanje od namerilne linije. Kamor nameriš, 
tja zadeneš! Kdor ustvari tako orožje, da v roke 
množici operaterjev, katerih urjenje je prepro
sto in kratko, izredno močno protioklepno 
sredstvo. V vrsto polavtomatsko vodenih p ro ti
oklepnih raket spadajo ameriški TOW, „dra- 
gon" in „shilleilah", sovjetska polavtomatska 
,,maljutka'' in „phalanga", francoski HOT in 
,,milan". To je vse. Prag lastne proizvodnje 
polavtomatsko vodenih protioklepnih projekti
lov so prestopile samo tri države na svetu.

Zato je to liko laže oceniti dosežek, da je 
Jugoslavija samostojno razvila svoj pol

avtomatski sistem vodenja projektilov tako ime
novanih m ^hnih hitrosti. Razvoj sistema je 
uspeh strokovnjakov najrazličnejših profilov, 
sodelovati so morali na področjih, kot so 
aerodinamika, avtomatsko vodenje, optika, 
precizna mehanika, optoelektronika, servo-. 
sistemi, lansirni mehanizmi, viri infrardečega 
žarčenja itd. Največjo vlogo imajo seveda 
mikroprocesorji.

Raketa leti meter nad zemljo. Operater vidi 
kvečjemu tretjino višine tankovskega obrisa, 
zračna turbulenca, grmovje in druge ovire sliko 
cilja še bolj zabrišejo. Sistem pa ne odneha. 
Mikroprocesorju zadostuje komaj vsaka sedma 
informacija o poti projektila skozi dim in meglo 
bojišča. Cilja praktično ne more zgrešiti.

Z novimi protioklepnimi raketami lastne 
proizvodnje smo dobili tudi novo protioklepno 
vozilo, s katerim zdaj opremljajo JLA. Na njem 
so laserji z jugoslovanskimi polavtomatsko 
vodenimi raketami, ki so po oceni strokov
njakov vsaj trikrat bolj zanesljive kot preizku
šeni in tudi uspešni starejši sistemi.

Strokovnjaki Vojnotehničnega inštituta JLA 
so ustvarili novo protioklepno orožje, rakete, ki 
na razdaljo nekaj tisoč-metrov niso sposobne 
zadeti samo tank, ampak celo jabolko na tanku. 
Da n iti malo ne pretiravamo, govori podatek, da 
je pri poskusnem streljanju šla skozi luknjo, k i 
jo  je v oklepu napravila prva raketa, še cela vrsta 
drugih. Treba je samo natančno pomeriti.

Moderne armade imajo že več ko t 20 let v 
oborožiivi ročno vodene protioklepne rakete, 
zanesljivo orožje, ki ima večji domet kot 
tankovs.<i top. Tipične predstavnike tako ime
novane prve generacije takšnih izstrelkov (fran 
coska raketa SS—11, sovjetska ,,maljutka", 
nemška „cobra", britanski „vigilant") vodijo 
operaterji do cilja po žici, s pomočjo posebne 
palice.

Z enim očesom morajo operaterji stalno 
spremljati cilj, drugo pa je zaposleno z lansira- 
njem rakete in vodenjem rakete k cilju. Takšni

SPOMLADAN
SKE 
BLUZE

Ste že videli cene novih modnih 
bluz za letošnjo pomlad? Nikar 
ne tarnajte, da si sodobne bluze ne 
morete privoščiti! Morda imate od 
stare, preprosto krojene bluze 
nekaj krpic še v predalu? Mogoče 
pa bi lahko iz tistih „flik" naredili 
sodoben okras, ki ga na staro 
bluzo samo prišijete? Volan 
vzdolž prednjega dela, kjer se 
bluza zapenja, ali pa dvojna volana 
„žabo" ob vratnem izrezu, bosta 
iz stare naredila novo bluzo. Pa 
nič hudega, če so krpe povsem 
svežih barv. bluza pa je že malce 
obledela. Še bolj bo moderno, če 
boste dve barvi istega vzorca dali 
skupaj.

ODRGNJENA 
VRATA

V marsikaterem stanovanju, 
kjer imajo majhne otroke, so vrata 
že hudo odrgnjena. Če vam je 
pleskanje zoprno in se ga ne znate 
lotiti, si omislite tapete. Te boste 
menda znali položiti, sicer pa 
vprašate za nasvet soseda. Vrata 
lahko oblečete v enake tapeto, kot 
so stene, lahko pa tudi k eno
barvni steni naredite vrata vpad
ljiva. To bo všeč posebno otro
kom.

VOJAŠKI

ZADENE 
CELO JABOLKO 
NA TANKU
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Filip Robar

meškem območju zaide Rom v hudo nevarnost, 
če se taki deponiji samo približa. Vidite, to je 
tisto, kar je zanimivo, ob čemer pa se človek 
vpraša, zakaj take razlike in doklej tako."

RESNICA PR ID O B IVA  ZAUPANJE
Pravite, da ste sami obiskovali Rome. So vam 

zaupali?
,,Sprva ne. Bežali so, ko sem se jim  hotel pri

bližati. Nekaj nezaupanja je ostalo tudi potem, 
ko sem jim  dopovedal, da jim  želim pomagati. 
Najbolj nezaupljivi so bili Romi v Žabjeku. Ste
na, ki je bila med njimi in mano, pa se je zapela 
rušiti, ko sem lani organiziral športno društvo 
Rom in praznovanje svetovnega dneva Romov v 
Novem mestu. Med samim snemanjem filma pa se 
je nadaljevala napeljava pitne vode v Žabjeku."

Kako pa ste se sporazumevali s tistim i Romi, 
ki z vami niso hoteli govoriti drugače kot v rom- 
ščini?

„Za prevajalca mi je bil Bojan Tudija. Pa tudi 
sicer mi je ta fant iz Šmihela pri filmu veliko 
pomagal. Odpirati ,vrata' v romske domove, pre
pričevati nezaupljive Rome. Spremljal meje v vsa 
romska naselja, ki smo jih  obiskali. Sicer pa naj 
sam pove, kako je bilo."

Bojan Tudija je ponovil zgodbo, ki jo  je Robar 
že prej poznal, in povedal: ,,Ko sem se prvega 
marca lani vrnil z Doba, kjer sem prestajal kazen, 
nisem vedel kako in kam. Začel sem iskati služ
bo, saj sem bil pred služenjem kazni zaposlen, in 
upal, da se bo kaj našlo. Žarek upanja je posijal 
kak mesec pozneje, ko sem spoznal Robarja. O 
njem sem slišal, da se zavzema za Rome in da mu 
lahko zaupam. Ko je prišel k meni v Šmihel, mi
slim, da zaradi nogometa, sem ga povabil v sobo. 
Videi je, kako je vse urejeno, pa je vprašal, zakaj 
tudi drugi Rom ine bi imeli kaj takega. Udeležil 
sem se prireditve ob dnevu Romov in moral celo 
zapeti. Kasneje me je vprašal, če bi sodeloval pri 
filmu, ki ga snema, češ da potrebuje nekoga, ki 
pozna Rome in ki bi se z njimi pregovarjal v rom- 
ščini. Takoj sem privolil.

„T U D I LA 2 BOM PREVEDEL"
Šla sva od naselja do naselja in moram reči, da 

je trajalo kar nekaj časa, preden sem Romom do
povedal, za kaj gre. V Žužemberku, se spo
minjam, je eden od Romov rekel, kajpak v rom- 
ščini, da se bo pred kamero lagal. Pa sem ga za
vrnil: 'Kar daj, jaz bom kasneje tvoje besede pre
vedel v slovenščino in bodo vsi slišali, da lažeš.' 
Ni mti ostalo drugega, kot da govori resnico. Huj
ši zapletljaj pa sva imela pri Romih v okolici Va
raždina. Romi, k i živijo še v stokrat slabših raz
merah kot v Žabjeku, saj niti šotora ne poznajo, 
so naju hoteli pretepsti. Čeprav sem jim  še tako 
dopovedoval, da sem njihov, se niso dali pregovo
riti. Pravo nasprotje pa je bilo spet v Pušči pri 
Murski Soboti. Vse sem videl na lastne oči in 
slišal na lastna ušesa, pa nisem mogel verjeti, daje 
tisto naselje res romsko. Tako je bilo urejeno, 
tako čisto. Kako je sicer bilo, pa kaže sam film ."

„V  glavnem kaže," je pripomnil Robar, „saj 
vsega posnetega gradiva le ni bilo moč upoštevati. 
Uporabljeno je v razmerju 1:2,5, kar pove, da je 
bilo gradivo racionalno izkoriščeno. Še več, ob 
takem razmerju, ki — -kakor vem — še ni bilo 
doseženo, saj je pri drugih avtorjih razmerje nad 
1:3, je onemogočena sleherna manipulacija pri 
montaži. To štejem vsekakor za dobro stran f i l
ma, k i jo  je opazila tudi kritika in film  pohvalila. 
Rekel bi, da je iz gradiva izvlečeno največ, kar se 
je dalo. Zato film  tudi ni presegel dogovorjene 
vsote 1,2 milijona dinarjev."

Ste kot avtor s tem filmom zadovoljni?
„Sem. Najprej, kar se morda čudo sliši, zato, 

ker je pripomogel do vodovoda v Žabjeku. Dru
gič zato, ker upam, da bo v republiških vrhovih 
povzročil zadostnega prepiha, da bodo poslej 
romski problem drugače obravnavali. Tretjič za
to, ker sem, mislim, upravičil zaupanje družbe, ki 
je dala sredstva za ta film.

Tudi estetska stran filma me zadovoljuje. Dra
maturško se mi zdi dobro grajen. Kar zadeva dol
žino, se ne morem strinjati s tistim i, ki pravijo, da 
je film  predolg. Po svetu so film i takega žanra še 
daljši, pa še nekaj, prikazujejo jih  v kinematogra
fih ."

N A G RADA O DPIRA VR A TA
Ste pričakovali nagrado na festivalu?
„Vedel sem, da imam v rokah dober film , zato 

sem nagrado sprejel predvsem kot posledico take
ga občutka. V prvi vrsti mi gre za to, da bi film  
videlo kar največ ljudi. Navsezadnje je za to nare
jen. Nagrada naj bi le pomagala, da se bo to res 
zgodilo, da bo film  našel mesto tudi v rednem 
kinu. Računam tudi, da se mi.bodo po tej nagra
di laže odpirala vrata za nove projekte."

Imate že kaj konkretnega v mislih?
..Programski svet Vibe mi je medtem že odo

bril snemanje filma z delovnim naslovom ,Božji 
m lini'. Motivika bo spet iz domačih logov. Bolje 
povedano: k filmski obdelavi me priganja starejši 
novomeški primer, ki je pred leti buril javnost in 
duhove celo ,ob uri strahov'. Snujem pa tudi ne
kaj iz Bele krajine. O problemu kmeta, k i vendar
le dočaka svoj prvi dopust — na morju."

V Novem mestu so do zdaj film  „Pamet v gla
vo, ko boš v drugo ustvarjal svet" dvakrat zavrte
li. 1. aprila za predstavnike družbenopolitičnega 
življenja občine, 8. aprila pa v okviru praznovanja 
svetovnega dneva Romov. Režiser Filip Robar je 
povedal, da so obiskovalci film  dobro sprejeli, kar 
je še posebej ohrabrujoče. Občinska skupščina 
naj bi film  odkupila, kar je še en dokaz več, da 
gre za pošten filmski dokumentarec.

I. ZORAN
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reči: povejte vse, kaj mislite o romski problemati
ki in razreševanju."

Kako ste si sploh utirali pot, da bi prišli do 
jedra problemov?

„Veste, da je na novomeški občinski skupščini 
referat za posebna socialna vprašanja (Romov). 
Tja sem se ničkolikokrat napotil. Od vodje Dane
ta Badovinca sem dobil vrsto podrobnih informa
cij o tem in onem. Večkrat sem lahko prisluhnil 
tudi jadikovanju Romov, ki so se pri njem oglaša
li. Z Badovincem sva nekajkrat vzela pot pod no
ge in se odpravila v romska naselja. Kasneje sem 
jo še sam mahnil med Rome. Zvedel sem veliko 
zanimivega."

Kaj?
,,Na primer to, da je obravnavanje romske pro

blematike hkrati z razreševanjem strašansko ne
usklajeno. Pri tem mislim tudi na zaposlovanje 
Romov, k i je prej ko slej videti bolj kampanjsko 
kot redna, ustaljena pot do kruha. Pravijo, da 
Romi nočejo delati, da so rojeni lenuhi. To sploh 
ni res, res pa je, da niso za vsako delo. Za obrt so, 
denimo, odlični. V Srbiji prav po zaslugi Romov 
cvete tako imenovana drobna obrt. Romi imajo 
naravno nagnjenje do zdravilnih zelišč. Odlični 
zbiralci so. V Kočevju imajo štirje Romi obrtno 
dovoljenje, da lahko na deponijah odpadkov zbi
rajo in sortirajo sekundarne surovine. Na novo

97 MINUT
RESNICE
O
ROMIH

Uvodna pesem v knjigi „Ciganska poezija", ki 
sta jo  pred leti pripravila in izdala R. Uhlik in 
Branko V. Radičevič, se v Minattijevi slovenski 
prepesnitvi glasi: „N ihče ni kot ti, gospod bog./ 
Stori veselje ugobemu Ciganu:/ naj vse na tem 
svetu pomre,/ le ti o bog, ostani ž iv./ Toda pa
met v roke,/ ko boš v drugo ustvarjal svet".

Zadnja dva verza te kratke pa nadvse pretreslji
ve izpovedi neznanega romskega avtorja, ob kate
ri zaslutimo skrajno človekovo nemoč, da bi se 
rešil svoje reve ali se uspešno zoperstavil kriv i
cam, k ijih jepo ln tasve t, je Filip Rdbar, režiser iz 
Novega mesta, uporabil za naslov svojemu celove
černemu dokumentarnemu filmu o problemih 
Romov na Slovenskem.

Film „Pamet v glavo, ko boš v drugo ustvarjal 
svet", kakor je njegov pravi naslov, ni stvaritev 
romantika, marveč realistična kronika, že kar 
sociološka študija. Ta Robarjev film  je film  resni
ce in pravice. Problem Romov obravnava skoz 
prizmo družbenih odnosov in nacionalne enako
pravnosti. Dovolj jasno nakazuje tudi izhod iz se
danjih razmer: socialni problem Romov je moč 
razrešiti le s splošno družbeno pripravljenostjo.

To so glavne značilnosti in kvalitete filma, k i si 
je na nedavnem tridesetem jugoslovanskem festi
valu dokumentarnih in kratkih filmov v močni 
konkurenci dokumentarcev priboril najvišje pri- 
znaje — zlato plaketo Beograda in 20.000dinarjev, 
potem pa še posebno denarno nagrado beograjske 
televizije.

Pot do festivala vsekakor ni bila tako lahka kot 
pot do priznanja na njem, saj je film  šele malo 
pred tem dobil zeleno luč za javno prikazovanje. 
Moral se je prebiti skoz dež očitkov, ugovorov in 
zamer pri ljudeh, ki imajo škarje in platno v svo
jih rokah. Še zlasti se niso mogli sprijazniti z 
dolžino filma, češ da je 97 minut, kolikor traja, 
za dokumentarec nekajkrat preveč. Da je šlo zanj 
preveč denarja in podobno.

Težave in ovire, da bi tak film  v Sloveniji sploh 
kdaj zagledal beli dan, so se začele že mnogo 
prej, sredi sedemdesetih let. Takrat, ko je Filip 
Robar šele začel razmišljati da bi perečo romsko 
problematiko prenesel na filmski trak.

FILM  J E „ S P R 0 2 lL 0 "  
PISMO

„Ta problematika meje čedalje bolj vznemirja
la," je pripovedoval Robar. ,,Slišal sem, kako so 
se nekateri malodane pridušali, da je pri nas za 
Rome vsaj s formalne strani, se pravi zakonsko 
vse urejeno. Ko sem to primerjal s tistim, kar sem 

i sam videl in o čemer sem se sam prepričal, pa 
sem spoznal, da gre v glavnem za verbalno, manj 
Pa za dejansko razreševanje te problematike. O 
lem me je še bolj prepričalo odprto pismo dr. 
Aleša Beblerja. Ta je pri nas prvič pri nas odkrito 
in javno povedal, kaj misli o položaju Romov v 
Jugoslaviji, prvič o bedi, v kakršni živijo ti ljudje. 
Beblerjeva beseda m eje  tudi opogumila, da sem 
se odločil delati film ."

So producenti razumeli vašo namero?
„S predlogom, da bi posnel film  o Romih, sem 

šel na Vibo že teta 1974, potem pa do leta 1980 
še trikrat. Vsakokrat so me prijazno odslovili."

Kako ste to sprejeli?
„Nikakor ne z lahkim srcem, vendar pa sem bil 

ob vsaki zavrnitvi bolj prepričan, da delam prav. 
Mislil sem si, da bodo že prišli časi, ko bom dobil 
odobritev za projekt, in sklenil, da začnem sne
mati na svojo roko. Imel sem nekaj denarja, da 
sem se leta 1979 lahko odpravil v Aleksinac in 
posnel prve kadre. Do leta 1981 sem imel zače
tek filma posnet, naprej nisem mogel, ker ni bilo 

t denarja. Spet sem poskusil pri V ib i in jih  prepri
čal, da delam vendarle nekaj potrebnega. Pro
gramski svet me tokrat ni zavrnil, odobril mi je 
sredstva za film , ki bi naj trajal kakih 20 m inut."

Ste soglašali?
„Nisem. Umetniškega vodjo Vibe sem prosil, 

naj mi odobrijo posneti daljši film  za isti denar. 
Obrazložil sem mu koncept, ki je predvideval 
filmsko obravnavo celotne romske problematike 

j in 'mu pojasnil, da hočem s filmom v jedro pro

I    ---------------

blemov, ne pa ostati na folklorniškem površju. 
Če hočem vse to uresničiti, sem poudaril, potre
bujem več filmskega traku, kot so mi ga odobrili. 
Snemanje se je potem nadaljevalo, kakor sem si 
ga bil zamislil."

DOLENJSKA -  K O N FLIK TN O  
2A R ISC E

Film „Pamet v glavo, ko boš v drugo ustvarjal 
svet" se „dogaja" v raznih krajih Jugoslavije, oči
tno pa je, da ste se osredotočili na romske razme
re v Sloveniji in še posebej na Dolenjskem.

„Na ta način sem hotel opozoriti na različne 
stopnje socializacije oziroma civilizacije Romov 
in s primeri iz posameznih okolij pokazati, kako 
je z reševanjem romske problematike. Ker je ta 
problematika na Dolenjskem še posebej pereča, 
dejal bi najbolj zaostrena, in jo  tudi najbolje po
znam, sem se, razumljivo, s kamero zadržal naj
več tu ."

Na Dolenjskem ste ujeli nekaj burnih sestan
kov. Ste jih posneli naključno, ali pa so se ljudje 
razgovorili pred kamero na vašo željo?

„Sestanki, kakor pravite, so bili na mojo željo. 
Vsem sem povedal, kaj bi rad, nato pa so govorili. 
Vsak tako, kakor je mislil, da je prav. Ljudem ni 
bilo treba polagati besed na jezik. Dovolj je bilo



RESNICA O 
JUGO
SLOVANSKI 
NAFTI

Od časa do časa se pojavijo v jugoslovanski 
javnosti vesti o nafti v Črnogorskem primorju, 
o nahajališčih plina na severnem Jadranu, o 
plasteh ogljikovodikov v Dinaridih, o jugoslo
vanskih raziskavah nahajališč nafte v Angoli 
itd. Vsaka taka novica, razumljivo, vzbudi 
izjemno pozornost, čeprav sredstva obvešča
nja pogosto pretiravajo z optimizmom, kar pa 
je glede na našo silno naftno in plinsko žejo 
deloma tudi razumljivo. Zdaj so v okviru 
obširne študije ,.Strategija dolgoročnega raz
voja energetike Jugoslavije" prvič na enem 
mestu zbrani celoviti podatki o raziskanosti 
nahajališč in zemeljskega plina na ozemlju 
naše države, jugoslovanskem raziskovanju in 
črpanju v drugih državah, o raziskavah na 
našem morskem dnu, možnostih bolj intenziv
nega izkoriščanja znanih nahajajoč, uvozu 
plina, zmogljivostih rafinerij itd. Objavljamo 
nekatere ugotovitve, ki zaokrožujejo podobo 
o naših možnostih na tem področju.

Doslej so v Jugoslaviji pospešeno raziskovali 
najbolj obetajoča območja na Hrvaškem (panon 
sko in jadransko) ter Vojvodini. V zadnjem času 
spet raziskujejo jadransko dno v Črni gori, v 
bosenski Posavini in na Majevici. Še prej so

LETOS 40.000
SLOVENSKIH
BRIGADIRJEV

Mladinsko prostovoljno delo se je pri nas po 
letu 1972, ko so bile ponovno oživljene 
mladinske delovne akcije, zelo razmahnilo ter z 
doseženimi rezultati v preteklih letih dalo 
dokajšen prispevek k celotnemu družbeno
ekonomskemu razvoju naše družba Še posebnega 
pomena pa je, da so mladi brigadirji s svojim 
delom prispevali k hitrejšemu razvoju manj 
razvitih krajev in območij, kjer bi ljudje sicer 
veliko težje in kasneje prišli do cest, vodovodov, 
elektrike, telefona in še česa. Prav tako ni 
nikakršno pretiravanje trditev, da so mladinske 
delovne akcije šole bratstva, tovarištva, dela, 
samoupravljanja, idejnopolitičnega in interesnega 
usposabljanja itd. Vse to  vendarle govori v prid 
nadaljnjega obstoja in razvoja mladinskih delov
nih akcij oz. mladinskega prostovoljnega dela, o 
čigar potrebnosti in učinkovitosti so mnenja še 
vedno precej neenotna.

Na različnih lokalnih delovnih akcijah po vsej 
Sloveniji bo tako ietos sodelovalo kar okrog 40 
tisoč mladih, dvanajstih zveznih in republiških 
mladinskih delovnih akcij pa se bo udeležilo 
okrog 5.300 mladih iz vse Jugoslavije. Poleg tega 
bo sodelovalo na akcijah v drugih republikah 37 
slovenskih brigad. V Sloveniji bodo zvezne 
mladinske delovne akcije letos v Posočju, 
Vipavski dolini. Slovenskih goricah, Istri, na 
Kozjanskem v občinah Šentjur, Laško in Sevnica 
ter v Suhi krajini v občinah Novo mesto, Trebnje, 
Kočevje in Grosuplje. Republiške mladinske 
delovne akcije pa bodo na Kobanskem, Gorič
kem, v Ljutomeru, Brestovici, Beli krajini in v 
Trebčah v občinah Šmarje pri Jelšah, Brežice in 
Krško. Na vseh zveznih in republiških mladinskih 
delovnih akcijah v Sloveniji naj bi brigadirji letos

opravili okrog 600 tisoč norma delovnih ur. In če Č e 'b i hoteli našteti, kaj vse bodo brigadirji 
gledamo samo skozi denar, bodo akcije letos stale naredili, bi bil seznam zelo dolg. Zato naj
85 milijonov, medtem ko naj bi bila vrednost omenimo le, da se bodo ponovno lotili izgradnje
opravljenega brigadirskega dela 180 milijonov. ali rekonstrukcij cestnih, vodovodnih, elektro in

telefonskih omrežij, precej programov pa je letos 
namenjenih tudi izboljšavi in pridobivanju novih 
kmetijskih zemljišč. Tako bodo v okviru akcije 
Posočje potekala dela za revitalizacijo visokogor
skih pašnikov, v Vipavski dolini in Suhi krajini i 

agromelioracije, na Kobanskem za izsuševanje 
zamočvirjenih zemljišč, dela na kmetijskih j 
površinah pa so tudi v programu akcij Bela | 
krajina in Kozjansko. S tem se mladi v veliko 
večjem obsegu kot doslej s svojim prostovoljnim 
delom vključujejo v naša družbena prizadevanja 
za večjo pridelavo hrane.

V programe akcij so letos uvedena tudi dela, ki j 
omogočajo koristno uporabo strokovnega znanja j 
učencev, predvsem pa študentov, ki jih  je bilo 
doslej najtežje pritegniti v brigadirske vrste. Na j 
akcijah v naši republiki bo letos tako precej i 
sepcializiranih brigad, npr. arheologov, mladih j 
veterinarjev, planincev, na vseh pa bodo delale ’ 
tudi ekipe Rdečega križa. Poleg tega bo na i 
Goričkem letos prvič cela izmena samih pionir- ! 
jev. V Trebčah pa letos uvajajo še novo obliko 
mladinskega prostovoljnega dela. Tu namreč ne i 
bo le standardna mladinska delovna akcija, 
ampak bo v ju liju  organiziran tudi mladinski 
delovni tabor, katerega osnovna značilnost je, da 
bo na njem možno sodelovati krajši čas in da ne 
bo enotnega delovnega in življenjskega urnika za 
vse udeležence. Krojili si ga bodo sami glede na 
svoje delovne in prostočasne interese in obvezno
sti, seveda pa v okviru programa akcije Trebče, ki 
obsega gradnjo kanalizacije v Bistrici ob Sotli ter 
urejanje spominskega parka. Poleg tega bodo 
udeleženci tabora lahko pomagali domačinom pri 
poljskih, živinorejskih, gozdarskih in drugih 
delih.

Organizacijo mladinskih delovnih akcij prak- | 
tično vsako leto spremljajo mnoge težave, naj gre 
za zagotavljanje denarja, pripravo programov in 
delovišč ali zagotavljanje čim boljših življenjskih 
pogojev brigadirjev in celo samih brigadirjev, 
čeprav so se razmere s sprejetjem družbenega 
dogovora o mladinskih delovnih akcijah za 
obdobje 1981—1985 in vsakoletnih samouprav
nih sporazumov precej izboljšale. Izvršni sveti 
občin, kjer akcije so, se vendarle vključujejo v 
pripravo in izvedbo akcij z več resnosti, prav tako 
tudi posamezne interesne skupnosti tako družbe
nih dejavnosti ko t materialne proizvodnje. Do 
začetka brigadirskega poletja naj bi bilo torej res 
vse nared. Že več mesecev trajajoče temeljite 
priprave dajejo upanje, da tako tudi bo. Lev tem 
primeru bodo akcije, k i so v zaostrenem 
gospodarskem položaju še pomembnejša oblika 
pomoči in solidarnosti širše druifoene skupnosti 
do manj razvitih območij; dale pričakovane 
delovne rezultate. Vzgojno-izobraževalno poslan
stvo mladinskih delovnih akcij pa tako ni pod 
vprašajem, saj so programi interesnih dejavnosti 
in idejnopolitičnega usposabljanja tudi letos tako 
bogati in raznoliki, da bo praktično vsak brigadir 
lahko našel nekaj zase za koristno zaposlitev v ! 
prostem času.

Z. L. O.

raziskovali v Sloveniji, kje še pridobimo nekaj 
nafte, v Bosni in Hercegovini ter v ožji Srbiji. 
Dosedanje raziskave kažejo, da je možnost, da bi 
tod odkrili komercialna nahajališča nafte in 
zemeljskega plina, precej manjša kot v Panoniji in 
na jadranskem dnu.

Na panonskem območju so sedimenti precej 
raziskani do globine 3000 metrov, iz teh plasti 
pridobivamo vso sedanjo nafto in plin. Cilj 
nadaljnjih raziskav bo najti druge plasti ogljiko
vodikov, kar ni lahka naloga. Predvidevajo pa, da 
bodo v teh plasteh našli zaloge surove nafte, ki 
bodo v naslednjih petih do desetih letih omogo
čale vsaj dosedanjo raven črpanja. Plasti v globi
nah nad 3000 metrov so bolj slabo raziskane, iz 
njih dobimo del sedanje proizvodnje zemeljskega 
plina in kondenzatov. Raziskave so pokazale, da 
so zaloge precejšnje, so dejanski obeti za po
večanje proizvodnje zemeljskega plina.

Karbonatne plasti v Dinaridih (kopenski del) 
so sorazmerno slabo raziskane, kaže pa, da je bolj 
malo možnosti za večja nahajališča ogljikovodi
kov. Te plasti so debele 3000 do 7000 metrov. 
Sedimenti pod njimi še niso raziskani. Da bi se 
lahko vendarle kaj našlo, kažejo madeži bitumna 
na površju.

Severni del jadranskega dna (do globine 90 
metrov) je raziskan le delno, v plasteh do globine 
2000 metrov so ugotovili nahajališča plina. Skle
pati je mogoče, da bi morda na tem območju 
lahko pridobili to liko  plina kot na panonskem. 
Globlje plasti v severnem Jadranu še niso raziska
li.

Srednjega in južnega dela jadranskega dna na 
območju SR Hrvaške tudi še niso raziskali z 
globinskim vrtanjem, površinske raziskave pa 
opozarjajo, da bi utegnili odkriti nahajališča 
ogljikovodikov, pomembnih za črpanje. Dokaj

dobro je raziskano območje SAP Vojvodine, do 
leta 2020 naj bi odkrili domala vse zaloge; 
nadaljnje raziskave ne bodo več gospodarne.

Resnica o nafti v Črnogorskem primorju je 
predvsem ta, da je dno bolj slabo raziskano, 
čeprav so že prej potekale raziskave na kopnem. 
Natančnejših podatkov o raziskavah ni ali pa niso 
dostopni, rečeno je le, da bi bilo smotrno 
nadaljevati delo. Naj bo tako ali drugače, sedanje 
jugoslovanske geološke zaloge nafte in zemeljske
ga plina so ocenjene na energetsko vrednost, ki jo 
da 505 milijonov ton nafte. Pri tem je delež nafte 
363 milijonov ton. Leta 1985 naj bi iz svojih 
nahajališč načrpali okoli 5 milijonov ton nafte in 
prav to liko  milijonov kubičnih metrov plina.

IN A— Naftaplin in Naftagas sta sodelovala in še 
sodelujeta (samostojno in skupaj) tudi pri razis
kavah nafte in plina v drugih državah. Te 
raziskave seveda niso poceni. IN A-N aftap lin  je v 
letih 1975—1980 namenila za to povprečno 10 
milijonov dolarjev na leto, v obdobju do 1985 pa 
bodo vlagali po 15 m ilijonov dolarjev na leto. 
Prvo komercialno nahajališče nafte sta odkrili že 
leta 1981 v Angoli, obe organizaciji imata pri 
izkoriščanju nahajališča petodstotni delež. V 
teku so priprave za razširitev polja, hkrati pa so 
odkrili še eno komercialno nahajališče. Dobri 
rezultati se obetajo tudi od raziskav v Gabonu. 
Za take raziskave so seveda potrebne devize; če 
jih ne zagotovimo, se odpovemo pravici do dela 
najdene nafte, torej do tistega, zaradi česar smo 
pristopili k iskanju. Odstopiti od pravic, če so 
raziskave obetavne, pa ni finančna izguba le za 
delovno organizacijo, temveč tudi za celotno 
družbo.

Seveda tudi drugi lahko sodelujejo pri raziska
vah pri nas. To omogoča zakon iz leta 1978. Prve 
pogodbe so bile sklenjene marca lani, za tri 
predele (vsako po 4000 kvadratnih kilometrov) 
na srednjem in južnem Jadranu. V dveh letih in 
pol naj bi v sodelovanju s tujci naredili 8 
globokih raziskovalnih vrtin; dela so ocenjena na 
90 milijonov dolarjev. Če bi po prvih dveh letih 
in pol nadaljevali raziskave, bi bila vsaka tuja 
družba dolžna v naslednjih dveh letih narediti še 
4 vrtine, vredne 40 milijonov dolarjev. Če bi 
odkrili komercialne zaloge, bi morali začeti 
črpati nafto in plin v treh letih, je rečeno v 
pogodbi.

Leta 2000 naj bi v Jugoslaviji proizvedli 10 
milijonov ton nafte, 2 milijona ton iz Panonije, 4 
milijone iz jadranskega dna, 4 milijone ton 
črnega zlata pa naj bi dale tuje koncesije. 
Omenjenega leta naj bi sami pridobili tudi 12 
milijonov kubičnih metrov naravnega plina. Pre
ostanek bo treba uvoziti. Takšna so pač neolepša- 
na dejstva.

M. BAUER



PREDČASNA 
UPOKOJITEV, 
IZHOD 
V VELIKI SILI

Nič koliko žensk tudi na Dolenjskem nestrpno 
pričakuje novi pokojninsko-invalidski zakon, ker 
so slišale, da bo po njem možna predčasna 
upokojitev, če si 50 let stara in imaš 30 let 
delovne dobe. „Prvo minuto grem v penzion, ne 
glede na to, kakšno pokojnino bom imela," se še 
marsikatera priduša, čeprav morda določil osnut
ka novega zakona sploh ne pozna. Seveda je 
predčasna upokojitev možna tudi za moške, le da 
med njim i ni zaznati nobenega zanimanja.

Prav v dolenjskih in belokranjskih mestih ter 
vaseh je namreč zd^šnja generacija žensk pri 
petdesetih letih najbolj zgarana. Tu se nikjer ne 
oglaš^o tiste, k i hočejo uveljaviti bojda zaradi 
enakopravnosti enako dolgo delovno dobo ko t 
moški in se odhoda v pokoj branijo. Te ženske, k i 
so danes po tovarnah, od Beti do Iskre pa v 
Novoteksu, Labodu, Novolesu, Krki, IMV, so 
večinoma na svojih ramah nosile ne le breme 
razvijajočih se kolektivov ob nizkih osebnih 
dohodkih, ampak so tudi doma imele levji delež 
na kmetijah. Vzgoja in skrb za otroke in gospo
dinjstvo sta bili za mimogrede, ka jti moralo bo 
preteči še veliko Krke in Kolpe, preden bodo 
zakonski možje tovrstna opravila enakopravno 
delili z njimi. V mestih je glede tega že veliko 
bolje in mlajši, večinoma izobražen rod moških 
postaja drugačen, toda med zakonci današnje 
Abrahamove generacije bi lahko še skoroda na 
prste prešteli tiste družine, kjer sta po prihodu iz 
službe mož in žena enakopravna.

Ravno ta generacija zgaranih žensk pa je tudi v 
prvih povojnih letih čutila pomanjkanje vsega, ne 
samo kave. Ob slabi prehrani je delala na mla
dinskih akcijah. Niso trajale mesec dni in ne samo

po šest ur na dan, ampak je tekmovalna vnema 
mladino silila k 12-urnemu fizičnemu udarniške
mu delu, k f je trajalo dva meseca. Nič čudnega 
torej, če moči pojemajo, da zdravje peša in daje

med zaposlenimi ženami to liko  interesentk za 
invalidsko upokojitev.

Prav zato, ker so ženske pričakovale, da bo 
nova Zakonodaja vendarle upoštevala njihove

razmere pa delež, ki so ga dale družbi po svojih 
najboljših močeh, bo prenekatera razočarana. 
Osnutek novega zakona o pokojninskem in inva
lidskem zavarovanju resda prinaša možnost pred
časne upokojitve, toda pogoji nikakor niso ugod
ni. Veljalo bo temeljito pretehtati, ali se bo 
pametno odločiti za ponujeno možnost.

Delavka ali sicer zaposlena žena, ki je stara 50 
let in ima za seboj 30-letni delovni staž, ne bo 
imela 85-odstotne osnove pokojnine, ampak le 
75-odstotno. Razen tega je odšteti za vsako leto 
predčasnega odhoda v pokoj še 1,5 oziroma 2 
odst. na leto (kakor bo pač sprejeto). To pomeni, 
da bi se delavka, k ije  imela vsa leta izredno nizke 
dohodke, upokojila s 67,5 oziroma celo 65 odst. 
pokojninske osnove. S tako pokojnino, če pred
stavlja edini vir preživljanja, največkrat ni mogo
če živeti. Možnost predčasne upokojitve jemlje 
namreč tudi možnost varstvenega dodatka, kot 
ga imajo redni upokojenci. Po preteku let, ki 
posameznici manjkajo do polne delovne dobe, bi 
sicer trganje po 1,5 oz. 2 odst. prenehalo, ostala 
pa bi do smrti pokojninska osnova 75 odstotkov, 
in ne 85 odst. ko t pri rednih upokojencih.

Predlagatelj zakona se je zavedal, da je taka 
možnost vse prej ko t ugodna, vendar gmotne 
možnosti naše družbe večjih ugodnosti ne dovol
jujejo. Kot menijo v skupnosti invalidsko-pokoj- 
ninskega zavarovanja bi se v prvem letu izvajanja 
zakona najbolj povečalo število zahtevkov za 
predčasno upokojitev in menijo tudi, da bi to 
dokaj zmanjšalo invalidsko upokojevanje. Prav to 
pa bi bila nova krivica, denimo, za tekstilne 
delavke, kjer je invalidnosti vedno več.

Vemo, da je dandanes težko ali pa z manj 
možnostmi kot pred leti priti do ustreznih 
zdravniških potrdil glede invalidnosti. In samo 
zato, da bi se nevšečnostim izognile, se ženske ne 
bi smele predčasno upokojevati, Ni dvakrat reči, 
da bi jih  k temu v delovnih organizacijah celo 
nagovarjali, kajti po novi zakonodaji se uresniče
vanje pravic na osnovi invalidnosti prenaša v 
delovne organizacije. Odslej bodo te skrbele za 
svoje invalide, da bi jih  tozadevni veliki dcdatni 
stroški prisilili k večji skrbi za varstvo pri delu, za 
boljše delovne pogoje in vse drugo, kar invalid
nost povzroča. Razen tega pa bodo morali v 
delovnih organizacijah poskrbeti tudi za zaposli
tev delnih invalidov, se pravi, da bodo delavcem z 
zmanjšano delovno zmožnostjo marali zagotoviti 
ustrezno delo v času, k i ustreza delovni zmožno
sti posameznika. Če pa to ni mogoče, bodo 
morali poskrbeti za dokvalifikacijo zaposlenih z 
zmanjšano delovno sposobnostjo. Kdor pa si 
pridobi katero pravic, k i jih  nova zakonodaja 
glede invalidnosti ponuja, pridobi hkrati tudi 
pravico do ustreznih denarnih nadomestil. Za 
delovno organizacijo je to vsekakor novo finanč
no breme, in če vemo, v kakšnem položaju je 
zdaj večina dolenjskega gospodarstva in nego
spodarstva, je na dlani, da se bodo skušali 
zahtevkom po uveljavitvi invalidnosti čimbolj 
ogniti.

Na osnovi vsega tega je predčasna upokojitev 
sicer možnost, vendar izhod v skrajni sili. Mož
nost je zlasti za ženske, k i imajo doma še kmetijo 
in bi se laže in raje posvečale tej.

R.B.

P r i starih Novomeščanih

SE JE PRAVICA: 
STARAJO  
SE BOGATI 
IN REVNI

„Že  tr i tedne sem nekam kilava, zato sem bila 
ta čas pri hčerki na Mestnih njivah," je potožila 
Marija Medved z Ulice v Ragov log 4. 15. aprila 
bo imela devetdesetletnico, pa se j i  zdi, da bi je 
moči ne smele zapuščati. Jezi jo, da ne zmore 
več obdelovati velikega vrta in da lahko skrbi le 
še za rože. Ima okrog 100 vrtnic, pa nič koliko 
drugih rož. In če vse to še obreže in vzgaja sama, 
bi j i  lahko čestitali.

Govorica jo  izdaja, da ni daleč od Višnje gore 
doma. Res, njen rojstni kraj je Spodnja Duplica 
pri Grosupljem, kjer je odraščala v kmečki 
družini s petimi otroki. O tistih letih svoje 
mladosti, pravi, da nima kaj povedati. „Delati 
sem morala ko t vsi ostali. Konje smo imeli pa 
kmečko življenje. Nič pridal Potem je prišel 
medved iz brloga, pa sem šla z njim ." Takole se 
pošali na račun umrlega soproga, k i se je pisal

Medved in je bil iz bližnje Stične doma. Zaposlil 
se je na železnici in tako sta Medvedova prišla v 
Novo mesto. Pisalo se je leto 1924.

..Stanovali smo na Grmu pri Paskoletovi. Ker 
sem imela takrat že Jožico pa tr i fante: Eda, 
Staneta in Ivana, smo stanovanje težko dobili, 
ker so se družin z več otroki lastniki ogibali. 
Kasneje sem rodila še Petrčka, toda komaj pet let 
star je umrl. Jasno, da so bju vs| rojeni doma. Na 
bolnišnico še pomislila nisem. Ko je prišel moj 
čas, so tekli po babico, pa je bilo hitro pri kraju. 
Čez pet dni sem že vstala in začela vse delati. 
Moža po ves dan ni bilo doma, ker je bil kurjač 
na lokomotivi. Težki časi so bili. Sebi nisem 
nikdar nič privoščila, srečna sem bila le tedaj, če 
so bili otroci za v šolo čisti in ko likor to liko  lepo 
napravljeni, da j ih imovitejši ne bi zaničevali."

Medvedovi so s kreditom od Ljudske posojil
nice leta 1931 naredili hišo, kjer stanujejo še 
zdaj. „Ne smem se spomniti časov, ko smo zidali 
hišo. Otroci so b ili majhni, moža največkrat ni 
bilo, ko so pripeljali opeko pa cement. Vse sem

sama znosna, pa Kopala tuai. vodovoda sprva m 
bilo, ampak smo imeli blizu studenec. Tja smo 
hodili po vodo za kuhanje, umivanje in pitje. 
Posojilo za hišo smo težko odplačevali. Med 
vojno so se vse mogoči papirji izgubili, ampak 
posojilnica ni pozabila terjati. Zadnji dolg za hišo 
sem odplačala še po osvoboditvi."

Ker je bila pri Medvedovih le ena plača, otrok 
veliko pa še dolg za hišo, in ker žene takrat niso 
imele kje zaslužiti, si je iznajdljiva Medvedoma 
mama pomagala tako, da je z njivo v najemu 
preživljala domačo družino, redilaje več pujskov 
in kokoši. Razen tega je često hodila v tabrh na 
Ragovo, kjer je spet dobila kaj za pod zob, pa vse 
otroke je lahko pripeljala k malici. Nekaj časa je 
doma šivala tudi moške gate za tovarno Medic. 
Kasneje pa se je domislila izdelovanja copat in 
nagrobnih vencev. Ker cvetličarn pred vojno v 
mestu ni bilo, bili so samo vrtnarji na Grmu, je na 
vrtu gojila cvetje in delala vence in nagrobne 
šopke. Med vojno pa je zlasti z izdelovanjem 
suknenih copat občutno pripomogla k preživ-

Ijanju družine. Moža so.namreč zadnje pol leta 
pred svobodo pognali iz službe in ostali so brez 
vseh dohodkov. Eda so ko t študenta odpeljali 
najprej v italijansko internacijo, nato je šel v 
partizane, druga dva fanta sta bila še manjša. Pri 
Medvedovih pa je bila tudi neke vrste partizanska 
javka.

„V  drvarnici sem si uredila skrivališče za 
pošto, ki so jo  eni prinašali, drugi pa prihajali 
iskat. Otroci so samo videli obiske, nisem jim  nič 
točnega povedala, da ne bi česa izblebetali. 
Zadnje dni okupacije smo živeli v smrtnem 
strahu, ker so Nemci na obeh straneh mosta 
kopičili strelivo, da bi pognali kandijski most v 
zrak. Potem bi šla najbrž tudi naša hiša. Pa na 
srečo do tega le ni prišlo in napočil je dan, ko 
smo na kandijskem križišču dočakali partizana 
na belem konju, k ije  prijahal v mesto. Za njim so 
šle pa brigade. To je bilo veselja! Moj mož po 
vojni ni bil dolgo časa v službi. Je bil upokojen, 
ampak z delom ni prenehal. Doma mu je bilo 
dolgčas, pa je šel pomagat gostincu Lampretu, ki 
je imel na Bregu svoj lokal. Celih 13 let je bil pri 
njem. Poprijel je za vsako delo."

-  Kako pa zdravje? Ste bili večkrat bolni?
„V  mladih letih nisem videla bolnišnice z 

notranje strani. Bila sem pred letj v bolnišnici 
zaradi kožne bolezni, enkrat zaradi žolča. Sicer 
sem bila zdrava kot dren in močna, da sem vreče 
prenašala na rami ko t vsak težaški delavec. Pred 
tremi leti pa sem imela hudo pljučnico, iz katere 
sem se komaj izlizala. Zdaj slišim sicer dobro, oči 
pa nagajajo. Večkrat me tudi boli glava. Presneta 
reč!"

Drobna in suha, kakršna je bila vedno, je ostala 
še zdaj, le da so vranje črni in skodrani lasje 
postali sivi. Tudi vsi njeni otroci so bili skodrani 
in črni, ampak kot pravi Medvedova, so zdaj tudi 
oni že sivi, če pa to ne povsem, vsaj 
„kodrlajsasti." Malo je v življenju užila lepega, še 
tistega, kar je bilo, je bilo tako malo, da se k ljub 
izrednemu spominu ne more domisliti. Ena 
samcata drobna razvada skromne ženske pa je 
ostala še iz predvojnih let: rada pije turško kavo. 
Navadila se je je, ko je pri njih pred vojno 
stanovala neka Bosanka. Še zdaj, če se le ne 
počuti preveč slabo, j i  jutranja kavica dobro de. 
Ne more reči, da ji je v starosti hudo. Otroke ima 
dobre, v hiši živi še sin Stane z družino, njej pa v 
gospodinjstvu pomaga dekle, k i jo  je brezplačno 
vzela na stanovanje. Pa kaj: na videz vse dobro, 
ampak leta prinašajo tegobe in temu se ni moč 
ogniti. „Najsi bo bogat ali reven, v tem je še 
pravica, da stari postajamo vsi," je rekla.

RIABAČER



C AS ZA 
OKREPLJENO 
POLITIČNO 
DELO

Razmere, v katerih živimo, nikakor niso pre
proste. Tu so težave v gospodarstvu — precejšen 
del smo jih  zakrivili sami — v zadnjem času se 
soočamo s svetovno gospodarsko krizo, ne na
zadnje tudi s pritiski bank, evropske gospodarske 
skupnosti in podobnim. Tudi z izvozom nam ne 
gre vse tako, kot bi radi. Cene doma naraščajo, 
inflacija tudi, ob vsem tem pa se zdi, da tu in tam 
manjka volje in prizadevnosti za odpravljanje teh 
težav. Za nameček se pojavljajo tudi težnje po 
administrativnem reševanju težav.

Če kdaj, potem je zdaj čas za okrepljeno 
politično delo med ljudmi, v krajevnih skupno
stih, tovarnah, skratka na terenu. In taka so bila 
tudi vprašanja v naši anketi, katere cilj je bil 
izvedeti, ali funkcionarji občine obiskujejo naj
bolj ..problematične" krajevne skupnosti, tovar
ne, kjer imajo izgube, ali se ubadajo s pomanj
kanjem repromateriala in podobno. Čeprav ni
mamo podatkov, kako je bilo prej, in nismo 
dobili odgovorov na vsa vprašanja, ki smo jih 
zastavili, predvsem o učinkovitosti takega dela, je 
vendarle res, da so obiski funkcionarjev pogostej
ši v vseh okoljih  in na vseh ravneh.

Toda ali je to dovolj? Marsikdaj se lahko 
vprašamo o uspešnosti metod dela, ki jih  imajo 
funkcionarji, pogosto pogrešamo stike funkcio
narjev z delavci po tovarnah, s krajani po vaseh. 
Vse preveč je le sestajanja forumov s forum i, 
marsikje niso pripravljeni odgovarjati na najbolj 
..neprijetna" vprašanja. Te in podobne pomisleke 
bi lahko še našteli, toda življenje samo je naj
večkrat najboljši učitelj, pa tudi razmere nareku
jejo drugačne pristope, drugačen način dela. 
Resda do tega ne more priti čez noč, zato je naša 
anketa samo eden izmed prispevkov k razmišlja
nju, kako okrepiti politično delo med ljudmi.

BRE2ICE: V S A K A  M EDALJA  
IM A  DVE STR A N I

V brežiški občini se lahko pohvalijo, da je 
sodelovanje na vseh ravneh dobro. Funkcionarji 

občinskeskupščine in občinskih vodstev družbeno
političnih organizacij redno obiskujejo najbolj 
odročne krajevne skupnosti. Tudi obiski združe
nega dela so redni, zlasti tam, kjer se ubadajo s 
kakršnimi koli težavami ali izgubami, kar pa se 
tiče povezav z republiškimi vodstvi, so mnenja, 
da se je bolje posluževati običajnih delegatskih 
poti.

Toda vsaka medalja ima dve strani, tako je tudi 
v brežiški občini. V eni izmed najbolj odročnih 
krajevnih skupnosti, katere vasi so večinoma v 
hribih, pišečki, se radi pohvalijo, da je v delega
cije, odbore, komisije in druga telesa vključenih 
veliko krajanov. Vsake naloge se lotijo složno in 
zavzeto, zato so tddi stiki zobčinskim  vodstvom 
bogati in plodni. To sodelovanje je zlasti dobro s 
samoupravnimi interesnimi skupnostmi, ki so 
pomagale pri vrsti akcij: pri urejanju krajev, cest, 
gradnji večnamenskega doma, zdravstvene posta
je, šole itd. Največ pripomb pa imajo čez 
novomeško PTT in občinsko komunalno skup
nost. Prva jim  vsiljuje napeljavo telefonskega 

kabla zBizeljskega, čeprav je ta varianta dražja od 
nasprotne. Druga pa je izsilila, da so vodo iz 
Dupla napeljali tudi na Bizeljsko, čeprav se 
krajani zaradi tega boje, da jim  bo vode primanj
kovalo. Vse to pomeni kapljo pelina v sicer 
plodnem sodelovanju, Pišečane pa utrjuje v pre
pričanju, da več velja pravica močnejšega kot 
argumenti.

Brez kritičn ih  pripomb niso b ili v krajevni 
skupnosti Dobova, ki je druga največja v občini. 
Tam so marsikaj pripravljeni sami narediti, a za

kaj več jim  zmanjka moči in tudi znanja. Toda s 
150 tisoč dinarji, kolikor jih  dobe iz občinskega 
proračuna za svoje potrebe, ne morejo zaposliti 
profesionalnega tajnika, zatakne se tudi pri pri
pravi programov. To pa je dober izgovor za 
odgovorne, saj pravijo, da brez programov pač ne 
gre. In razvoj je zaradi tega večkrat prepuščen 
naključju. <

V Trimu, Tovarni prikolic IMV, Opekarni, 
Dekorlesu in Termah menijo, da je sodelovanje z 
vodstvom občinske skupščine, izvršnim svetom 
in občinskimi družbenopolitičnimi organizaci
jami najmanj dobro. Brežiški izvršni svet sodeluje 
s Termami že od začetka gradnje, nazadnje so jih 
obiskali letos januarja, ko so bili pri njih na 
obisku tudi iz Emone. Podobno je tudi v Trimu, 
kjer so se z vodstvom delovne organizacije Trimo 
in komitejem za družbeno planiranje nazadnje 
srečali letos marca. Pred dvema mesecema sta se 
na skupnem sestanku sestala osnovna organizacija 
ZK in predsedstvo občinskega komiteja ZK. 
Občinsko sindikalno vodstvo pa je delavce tega 
delovnega kolektiva podprlo pri zahtevah za 
uvedbo nove avtobusne proge.

Predsednik občinske skupščine Mirko Kambič 
tudi sam večkrat daje pobude za obiske v 
krajevnih skupnostih in drugih okoljih, za stike z 
republiškimi vodstvi pa meni, da je bolje, če 
potekajo po redni delegatski poti. Toda ko je lani 
njihovo občino prizadelo hudo neurje s točo, so 
predstavniki republiških vodstev sami obiskali 
prizadete kraje in tudi ponudili vso pomoč. Tudi 
kasnejša pomoč pri ustanavljanju SIS za obrambo 
pred točo se ie pomoč pokazala dobrodošlo. Po 
mnenju Mirka Kambiča pa bi bila dobra tudi 
republiška akcija za sprejem družbenega dogovo
ra o prelivanju sredstev za komunalne dejavnosti 
v tiste krajevne skupnosti, kjer delavci žive. 
Brežiški delegat je marca letos že dal tako 
pobudo.

ČRNOM ELJ: DELJENI USPEHI 
IN K R IV D E

V črnomaljski krajevni skupnosti Tribuče raz
lično ocenjujejo svoje sodelovanje z občinskimi 
vodstvi. Čeprav je bil predstavnik občinske kon
ference SZDL pri njih na obisku lani novembra, 
se jim  zdi, da se na občini premalo poglabljajo v 
njihove probleme. Toda t i problemi so pač taki, 
kakršne je moč srečati v vsaki krajevni skupnosti: 
telefon, ureditev večnamenskega gasilskega doma 
ter ponovno pošta, ki kasni z dostavo tudi po 
osem dni. Toda Tribučani so kritičn i tudi do 
sebe. Del krivde za to, ker njihove krajevne 
skupnosti ne obiskujejo občinski funkcionarji, so 
prevzeli tudi nase, ker jih  pač ne povabijo. V 
občinskem vodstvu se pa tudi ne spomnijo sami, 
da bi se potrudili na obisk k njim, celo ob 
krajevnem prazniku ne. Takšno sodelovanje je 
boljše, kjer imajo zaposlene profesonalne tajnike, 
npr. v semiški krajevni skupnosti.

Belt šteje med največje delovne organizacije v 
občini, obiskov občinskega vodstva pa imajo več 
kot dovolj. Največkrat prihaja do njih na pobudo 
same delovne organizacije, kjer menijo, da so taki 
obiski še kako potrebni tudi v času, ko delovna 
organizacija dobro posluje. Nazadnje so beltovce 
8. marca obiskali predsednik občinske skupščine,
izvršnega sveta, občinskih vodstev družbeno
političnih organizacij, na njem pa so sodelovali 
tudi predstavniki samoupravnih organov in 
družbenopolitičnih organizacij iz tovarne. Na teh 
sestankih seznanjajo s težavami, pa tudi z odnosi 
znotraj ZIV  TAM.

Pogosti so stiki z republiškimi vodstvi. V tej 
občini so imeli tak obisk lani novembra, ko so 
prišli V iktor Avbelj, Janez Zemljarič in Janez 
Vipotnik. Predsednika republiškega izvršnega sve
ta je zanimalo predvsem, kako je z izgubami, 
uresničevanjem ekonomske politike stabilizacije, 
zlasti pa z večanjem produktivnosti in konkuren
čnosti, ki naj bi se pokazala predvsem na tujih 
trgih.

Predsednik predsestva SRS V iktor Avbelj pa je 
poudarjal zahtevo po večji disciplini in večji 
aktivnosti subjektivnih sil. Med drugim je govoril 
o naših dolgovih v tu jin i, ki si> nastali po planu, a 
denar ni bil porabljen v gospodarstvu, kamor je 
bil sicer namenjen. Govoril je tudi O naložbah, ki 
naj bi se zmanjšale, a pri nas najmanj, ker se je 
Slovenija že prej držala omejitev.

KRŠKO: NAJBOLJŠA PO VEZAVA  
N A  R A V N I SZDL

V krajevnih skupnostih, kjer smo spraševali o 
obiskih funkcionarjev, so nam zatrjevali, da 
občinski možje pridejo na obisk, če jih pokličejo. 
Hkrati dodajajo, da je teh stikov, zlasti občin
skega izvršnega sveta še premalo, medtem ko 
pridejo predstavniki občinske konference SZDL 
na obisk tudi po večkrat na leto. Če pa občinsko 
vodstvo že pride na obisk v krajevno skupnost, 
pogosto ne manjka ostrih besed. Spet in spet se 
glave razvnemajo ob komunalnih problemih, še 
najbolj pa krajane motijo dolgi upravni postopki, 
ki so enaki za vse probleme, od najmanjših do 
največjih. Predsednika skupščine oziroma sveta 
krajevne skupnosti Brestanica Urška Uebleis in 
Zvone Šerbec skrbita, da so stiki z vaškimi odbori 
in društvi kar najbolj pogosti in neposredni, vsake 
seje krajevne konference pa se udeleži tudi 
predsednica občinske konference iste organi
zacije, ki je njihova krajanka. Žal pa se ne 
spomnijo, kdaj je bil pri njih na obisku župan.

Predsedstvo občinske konference SZDL se 
zaveda pomena neposrednih stikov s krajani, zato 
so tam naredili poseben program obiskov v vseh 
16 krajevnih skupnostih. Na teh skupnih obiskih 
funkcionarjev občinske skupščine, občinskih 
družbenopolitičnih organizacij in sisov ter 
funkcionarjev določene krajevne skupnosti, kra
jevnih političnih organizacij, vodji delegacij, druš
tev se pomenijo o učinkovitosti samoupravljanja 
v krajevni skupnosti in drugih vprašanjih. Dosle] 
je bil tak obisk že v krajevni skupnosti Senuše, 
Koprivnici in na Raki.

V krški Celulozi, kjer je bilo sicer slišati tudi 
pikro pripombo, da se oni tam na občini obnaša
jo, kot bi sedeli na Olimpu, se je pretekli mesec 
sestalo predsedstvo občinskega komiteja ZK. Na 
dnevnem redu je bil težki položaj te tovarne, 
katere vpliva na družbenogospodarske in p o liti
čne razmere ni občutiti samo v občini, ampak v 
vsem Posavju. V tej tovarni se trudijo, da bi se z 
njihovimi problemi seznanil kar najširši krog 
ljudi. O tem pošiljajo vrsto poročil, a pravega 
odziva še ni.

Stikov ne manjka tudi z republiškimi vodstvi, 
najboljši so menda z republiško konferenco 
SZDL, kjer pa gre za dobrodošlo izmenjavo 
mnenj, kaj več pa niti ne pričakujejo. Dobro je 
tudi sodelovanje z Zvezo komunistov, medtem 
ko republiški funkcionarji v sindikatu ne pridejo 
niti na seje medobčinskega sveta Zveze sindika
tov za Posavje. Žal je tudi res, da v marsikaterem 
okolju radi prikrivajo težave in pokličejo na 
pomoč šele, ko problemi prerasejo določeno 
okolje. Funkcionarji pa ne morejo nastopati v 
vlogi gasilcevl

KOČEVJE: S T IK I NISO  
OMEJENI N A  V O D S TV A

Tudi reja nutrij, komasacija in podobne zadeve, 
ki so jih  v krajevni skupnosti Kostel—Vas—Fara 
obravnavali na javni tribuni letos 13. marca, so 
lahko razlog za obisk sekretarke občinske konfe
rence SZDL. Toda največkrat se zgodi tako, da 
predstavniki krajevne skupnosti obiščejo vodilne 
pri občinski skupščini in jih seznanjajo s svojim 
delom ter problemi.

V kočevskem Zidarju zatrjujejo, da so našli 
skupen jezik z občinskim vodstvom na vseh 
področjih, malo drugače pa o tem menijo v 
občinskem vodstvu ZK. V tej delovni organizaciji 
marsikaj škriplje v dohodkovnih odnosih med 
tozdi in delovno skupnostjo skupnih služb, slišati 
pa je tudi očitke, da so delavci slabo obveščeni o 
razmerah v delovni organizaciji. Nazadnje so bili 
predstavniki občinskih vodstev v Zidarju na 
obisku letos januarja.

V občini ni bilo nikjer slišati, da bi bili stiki 
omejeni le na vodstva. Predstavniki občinskih 
družbenopolitičnih organizacij so se oglašali tudi 
na sestankih osnovnih organizacij, v LIK je bilo 
slišati celo pripombe, da se vodilni srečujejo z 
delavci celo za hrbtom vodstva delovne organi
zacije.

Sicer pa so bili decembra lani na obisku v 
kočevski občini predstavniki gospodarske zborni
ce, avgusta pa je bil tam na obisku tudi Andrej 
Marinc, ki je obiskal Itas in se pogovarjal s 
političnim  aktivom.

M E TLIK A : OBISKALI SO 
VSAKEGA KM ETA

V vodstvu metliške občine pogrešajo več 
pobud za obiske iz krajevnih skupnosti. Sicer pa 
v metliški občini obstaja 20-članski politični 
aktiv, ki skrbi za izvedbo javnih razprav, dejaven 
pa je bil tudi ob jesenski setvi, ko so člani tega 
aktiva sklepali pogodbe o odkupu pšenice. Člani 
tega aktiva so obiskali tako rekoč vsakega kmeta 
in uspeh ni izostal, saj je metliška občina presegla 
vse načrte.

Pred kratkim sta predsednika občinske skup
ščine in izvršnega sveta sklicala posvet s predsed
niki skupščine in svetov krajevnih skupnosti. 
Tema pogovora je bila aktualna družbeno
politična in gospodarska situacija v občini. Skrat
ka, stiki med krajevnimi skupnostmi in občinski
mi vodstvi so stalni pa tudi koristni.

Člani aktiva so vodili javno razpravo o novem 
zakonu o pokojninskoinvalidskem zakonu, pred 
kratkim so vodili tudi delegatsko usposabljanje. 
Predstavnik občinskega sindikalnega sveta pa se 
je udeležil razprav o zaključnem računu. Povsod 
so zadovoljni s takim načinom dela, saj se na 
takih sestankih sproži vrsta vprašanj, pa tudi 
marsikateri nesporazum se pojasni. Ljudje si 
namreč žele preprostih pogovorov, ne pa visoko- 
umnih teoretičnih razglabljanj.

NOVO MESTO: DELEGACIJE  
SE KAR VRSTE

V novomeški občini se obiski republiških in 
zveznih funkcionarjev kar vrste. Največkrat se 
oglasijo v IMV, Novolesu in Krki. V Krkini 
tovarni steklene volne so se nazadnje mudili 
V iktor Avbelj, Janez Zemljarič in Andrej Marinc. 
Stikov ne manjka tudi z občinskimi in medobčin
skimi funkcionarji, največkrat so t i obiski namen
jeni IMV, ki je postal drugi največji slovenski 
izgubar.

Vendar so tudi tovarne, kjer le poredko vidijo 
funkcionarje. V Iskrini tovarni Ela sploh ne 
pomnijo zadnjega uradnega obiska. Pa tudi sami 
so mnenja, da nima smisla dražiti s svojimi 
problemi občinskih funkcionarjev. Pomoči od 
njih niti ne pričakujejo.

Manj stikov je s krajevnimi skupnostmi in 
občinskim vodstvom, ne nazadnje tud i zato, ker 
je novomeška občina najbolj bogata z vasmi in 
zaselki, ki jih  je 330. Zato se vodilni iz krajevnih 
skupnosti bolj zavzemajo za neposredne stike z 
občinskimi funkcionarji, pri tem pa zanemarjajo 
delegatske poti.

RIBN ICA: PRIPRAVLJENI POMAGATI
Jesenskih zborov krajanov v krajevni skupnosti 

Dolenja vas so se udeležili predstavniki občinske
ga vodstva, gozdarstva in KZ Ribnica. Največ so 
govorili o kmetijstvu, o gradnji akumulacijskega 
jezera v Prigorici, žal pa jezera kljub dosedanjim 
številnim pogovorom še ni.

Žičnica v Ribnici je edini delovni kolektiv, ki 
ima izgubo, zato je razumljivo, da so se tam 
najpogosteje mudili na obisku občinski funkcio
narji. Ta srečanja so redna oblika dela, pred
sednik izvršnega sveta pa se je celo ponudil, da bo 
pomagal pri nabavah materiala. Pomoč naj bi 
dobili tudi pri preverjanju podatkov o za
ključnem računu, saj v Žičnici še vedno ne 
verjamejo, da so imeli izgubo.

TREBNJE: N E K A TE R I PREDELI 
TERJAJO VEČ POZORNOSTI

V trebanjski občini so stiki med manj razvitimi 
krajevnimi skupnostmi in občinskim vodstvom 
stalna oblika dela. Težko bi bilo našteti vse 
obiske v krajevni skupnosti Dobrnič, Trebelno in 
še kje, do katerih je prišlo v zadnjih letih. Kot je 
dejal sekretar občinske konference SZDL Nace 
Sila, so se člani predsedstva v zadnjem času 
udeleževali javnih razprav o novem pokojninskem 
zakonu. Vsako leto okoli novega leta pa redno 
obiskujejo vse krajevne skupnosti po vrsti, kjer se 
pogovarjajo o najbolj perečih vprašanjih.

Čeprav mokronoška krajevna skupnost ne šteje 
med manj razvite, pa so nekateri njeni predeli 
taki, da terjajo več pozornosti. Na razširjenem 
sestanku krajevne konference SZDL, ki je bil lani 
in so se ga poleg domačih funkcionarjev udeležili 
tudi predsednik občinske skupščine Ivan Gole, 
predsednik izvršnega sveta Nace Dežman ter 
tedanji predsednik občinske konference SZDL, 
so govorili o planskih dokumentih, usposabljanju 
delegatov, delovanju različnih teles, socialnih 
problemih in drugih vprašanjih. Predsednik 
občinske skupščine je pohvalil kritičnost razpra
ve, predsednik izvršnega sveta pa je prisotne 
seznanil s stanjem v občini.

V trebanjski občini se večkrat mude na obisku 
tudi republiški funkcionarji, ki so prisotni na 
sejah občinskega komiteja ŽK, nedavno je bil na 
obisku tudi Zdravko Krvina iz republiškega sveta 
Zveze sindikatov, v začetku tega meseca pa so 
bili na obisku V iktor Avbelj, Janez Zemljarič in 
Janez Vipotnik. V Trimu, IMV na Mirni in v Dani 
so se seznanjali s tekočimi vprašanji, zanimali so 
se zlasti za izvozne načrte trebanjskega gospodar
stva, ki je lani za 100 odst. preseglonačrte izvoza 
na konvertibilne trge.

Anketo so pripravili: Andrej Bartelj, Ria Bačer, 
Mirijam Bezek, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič 
in Jožica Teppey.

pn  / oga dolenjskega. J ista
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v oceno 
smo dobili
ADAM IČ LOUIS: D IN A M IT .

MOJA ROJSTNA D EŽELA. SMEH 
V DŽU N G LI. Romana in doku
mentarno delo. Prevedli Bogdan 
Gradišrrtk, Brar.ko Gradišnik in 
Rapa Šuklje. Borec 1983. Cena: 490 
+ 690 + 470 din (tri knjige).

F IN ŽG A R  FRAN ŠALEŠKI: 
POD SVOBODNIM SONCEM. Zgo
dovinski roman. Mladinska knjiga 
1983. Cena: 720 din (dve knjigi).

HOFMANN GERT: LEKTOR V  
LJUBLJANI. Roman. Državna za
ložba Slovenije 1982. Cena: 720 
din.

JERMAN FRANE: SPREHODI 
PO ESTETIKI. Filozofski pregled. 
Mladinska kr^iga 1983. Cena: 363 
din.

KREFT IVAN: SPORI IN  SPO
PADI. Druga knjiga spominov in 
dokumentov. Državna založba Slo
venije, Obzorja, Lipa 1983. Cena: 
690 din.

M ILČ IN SK I FRAN: TOLOVAJ 
MATAJ IN DRUGE ZGODBE. 
PTIČKI BREZ GNEZDA. Pravljice, 
pripovedke, povest, šaljive zgodbe, 
roman. Mladinska knjiga 1982 in 
1983. Cena: 325 + 387 din (dve 
knjigi).

PARTLJIČ TONE: NA SVIDE
NJE NAD ZVEZDAM I. Pokopališka 
proza in komedija. Mladinska knjiga
1982. Cena: 550 din.

POTRČ IVA N : KO SMO SE Ž E 
N IL I. Novele. Mladinska knjiga
1983. Cena: 350 din.

SVETIN A  TONE: MED NEBOM
IN  PEKLOM. Roman. Borec 1982. 
Cena: 920 din (dve knjigi).

prebrali smo
o naši poti

V zbirki Tokovi, ki jo izdaja 
Mladinska knjiga, je izšla knjiga 
VojanS^Rusa, znanega pisca šte
vilnih samostojnih publikacij in 
razprav. Knjiga predstavlja za
nimiv poskus zastavljanja in od* 
govarjanja na temeljna vpra
šanja o „naši po ti", pod čemer 
Rus razume pot, ki so jo utrli 
veliki možje naše zgodovine od 
Gubca, Trubarja, Prešerna in 
Levstika do Tita in Kardelja, 
pot, ki jo najširše opredeljujeta 
dva pojma: socialistično samo
upravljanje in neuvrščenost.

Trditev o velikem pomenu 
samoupravljanja je v vsakdanjih 
zapisih po časopisih, v govorih 
in na radijskih ter televizijskih 
oddajah dovolj, morda celo kar 
preveč, manj pa je pretehtanih

odgovorov, v čem je ta naša pot 
pravilna. Vsakdo ima, pravi Vo- 
jan Rus, pravico navesti svoje 
dvome in dejstva, ki te dvome 
zbujajo, vsak ima pravico za 
htevati dokaze za trditve o po
menu samoupravljanja, vsak 
ima pravico o naši poti razprav
ljati.

Kot eden od mnogih na tej 
poti je v svoji knjigi o nji 
spregovoril tudi Rus. Knjigo si 
je zamislil kot prispevek h k rit i
čnemu tehtanju in preverjanju, 
ali je samoupravljanje utemelje
no v človeški naravi in v zgodo
vini, ali je utemeljeno v naših 
slovenskih in jugoslovanskih 
razmerah. Namen zastavljanja 
takih vprašanj in iskanje od
govorov nanje pa je v tem, da se 
med drugim omogoči generaci
jam, ki so brez neposrednega 
izkustva, spoznati veliko razliko

NADALJEVANJE 
NAŠE POTIvojan rus

med starim in novim, med pred
vojno in samoupravno socialisti
čno domovino. Ko se Rus lo
teva vseh teh vprašanj jn  izse
kov odnosov med samoupravlja
njem in -kulturo, med samo
upravljanjem in sodobnim člo
veštvom, med samoupravlja
njem in filozofijo, poskuša iz
luščiti „najbolj nesporna dej
stva in njihove zveze". To naj bi 
pomagalo zmanjševati „idejne 
megle in praznine", ki se dan
danes širijo med glelom ljudi. 
Temu so namenjene tudi neka
tere polemike oziroma raz
prave, ki smo jih  že lahko brali 
drugje, pa so v knjigi ponatis
njene.

Zanimiva razmišljanja, ki jih 
je avtor v knjigi razvrstil v več 
tematskih sklopih, med kateri
mi je najobsežnejši „Temelji 
naše p o t i" ,so podanai poljudno 
in bralno. Avtor se je-za takšen 
način hote odločil, saj je knjigo 
poslal med bralce z željo, da bi 
bila vsem razumljiva. Da so 
takšne knjige potrebne, pa ni 
nobenega dvoma.

•MiM

jezikoslovne
razprave

Pred letom ali kaj, ko so bolj 
pa tudi manj učeni možje vodili 
pravdo ob načrtu pravil za novi 
slovenski pravopis, je bilo več
krat omenjeno tudi ime Antona 
Breznika; njegova slovnica, 
pravopis in še katero delo so 
bili navedeni ko t uporaben vir, 
mimo katerega ne bi smela iti 
zdajšnja hotenja in prizadevanja 
za pravilno slovenščino, četudi 
je od nastanka Breznikovih del 
preteklo že pol stoletja in več. 
Poznavalci zagotovo niso po
vsem prezrli Breznika, širšemu 
krogu ljudi pa njegovi spisi niso 
zlahka dostopni, tudi izbor iz
pred poldrugega desetletja je že 
nekako odmaknjen, zato je 
vredno opozoriti, daje Sloven
ska matica poskrbela za izdajo 
»Jezikoslovnih razprav", knjige, 
k i v uredništvu Jožeta Topori
šiča prinaša zajeten izbor Brez
nikovih spisov, razvrščenih v tri 
tematsko zaokrožene dele.

V prvem (Zgodovina sloven
skega jezika in stila) so objavlje
na besedila, k i kažejo Brezniko
va dognala o razvoju sloven
ščine od Trubarja do srede 19. 
stoletja; posebnosti slovenskega 
pismenega jezika, jezikoslovja, 
sploh pa razvoja novejše sloven
ske pisave od ilirskega gibanja 
od konca prejšnjega stoletja, 
slednje v luči Levčevega pravo
pisa; posebne pozornosti sta v 
tem delu knjige vredni razpravi 
o časnikarski slovenščini in je
ziku naših prednikov, oba spisa 
sta za vse pišoče Slovence 
veljavna še dandanes.

O besednem redu v govoru, 
stavčni negaciji v slovenščini, 
novejših napakah slovenskega 
sloga, zloženkah, naglasu v šoli, 
prevzetih besedah — o tem je 
govor (seveda glede na razmere 
iz Breznikovega časa) v besedi
lih, k i tvorijo drugi del knjige.

iz izložbe
Zadnja knjiga znanega publicista, dolenjskega 

rojaka Iva Pirkoviča, ..Svobodna republika pod 
Gorjanci" — izšla je pri založbi Borec — je, lahko bi 
rekli, natančna in podrobna kronika čudeža. Celo 
avtorju .samemu, priči velikih dogodkov, ki jih 
opisuje in razčlenjuje v knjigi, se zdi nekakšen 
..čudež", kako se je ljudska vstaja pod Gorjanci 
razplamtela od začetkov o kresu 1941, ko so v 
Šentjerneju ustanovili Osvobodilno fronto in je 
peščica mladih kmečkih proletarcev in študentov s 
»petimi rjavimi cevmi" napovedala vojno Italiji in 
Nemčiji, do ustanovitve močnega Gorjanskega 
bataljona in prave svobodne republike pod Gorjanci, 
kjer so uspešno zaživele tudi številne oblike ljudske 
oblasti.

Te .čudežnosti" se je Pirkovič zavedel že v 
tridnevni bitki februarja 1943, ko se vojaki 
mogočnega rimskega imperija niso upali iz Novega 
mesta dlje kot do Rateža, ko so hoteli na pomoč v 
Pleterjah obkoljenim njihovim pomožnim logistič
nim oddelkom, ki so jih partizanske brigade grozile 
uničiti. Že takrat se je Pirkovič vprašal, kako jim bo 
vse to verjela zgodovina, če so že sami pred to 
uganko tako osupli. In takoj je organiziral zbiranje 
in zavarovanje vseh dokumentov in listin, ki so 
kakorkoli govorile o ljudski vstaji v teh krajih.

Vendar se je kasneje izkazalo, da si z okupatorje
vimi arhivi ne bo kaj prida pomagal pri pripovedi o 
veličini upora, ki so ga, kot pravi, »začeli z golimi 
rokami in kmalu zmagovito nadaljevali". Kasneje se 
je namreč izkazalo, da so si italijanski generali celo 
izmišljali bitke, samo da jim ne bi bilo treba odriniti 
za rusko fronto. »Ne smemo dovoliti, da bi nam 
zgodovino osvobodilne vstaje pisal okupator!" pravi 
avtor, ki se je zato ob pisanju »Svobodne republike 
pod Gorjanci" poslužil Valvasorjeve metode in se po 
opise in podatke napotil med ljudi, ki so vse to 
doživeli. V  veliki meri pa se je pri pisanju te kronike 
oprl na svoj že nič kolikokrat izpričan izvrsten 
spomin. O zanimivi in izredno plastični Pirkovičevi 
pripovedi pa so se številni bralci tudi že lahko 
velikokrat prepiičalij.

Ivo Pirkovič
SVOBODNA REPUBLIKA

POD GORJANCI

Iz številnih pogovorov, pričevanj in iz bogatega 
spomina je nastala kronika, ki podrobno popisuje 
razplamtevanje ljudske vstaje v teh krajih. Žal pa 
avtor, kot potoži, za to težko delo ni mogel 
pridobiti še drugih sodelavcev, zato je knjiga ostala 
brez kakršnikoli dokumentarnih prilog.

Množica podatkov, imen. natančni opisi tudi 
neznatnih dogodkov včasih človeka, ki ni bil sam 
njihova priča in ne pozna številnih ljudi in njihovih 
marsikdaj tudi predvojnih odnosov, zanimanj in 
nagnjenj, lahko tudi zmede in odvrne od pozornega 
branja. Hkrati pa to govori, da vse, tudi najbolj 
drobne stvari, ostanejo zapisane v spominu ljudi in 
da vse to čaka nekoga, ki bo ta skupinski in 
posamezni spomin vzburil in potem velike in drobne 
dogodke povezal v enotno pripoved. In to je Ivo 
Pirkovič opravil disciplinirano, natančno in zani
mivo.

A. BARTELJ

naslovljen ko t Ravnine jezikov
ne strukture.

Tretji del (Besedoslovje in 
drugo) prinaša razpravo Ljudski 
jezik, več krajših člankov (o 
izgubljanju slovenskih besed in 
prevzemanju slednjih v druge 
slovanske jezike) in nekaj spo
minskih zapisov in osmrtnic.

Za razgled po obsežnem in 
raznovrstnem Breznikovem de
lu je na voljo bibliografija, 
knjigo zaključujejo seznam kra
tic in okrajšav pa dvoje kazal, 
uvaja pa jo  Toporišičeva sprem
na beseda, k i se ne ustavlja ob 
podrobnostih Breznikovega živ
ljenja, temveč (mestoma celo 
kritično) opozarja na vrednote 
njegdvega dela, tudi tistega, k i v 
knjigi ni zajeto.

D. R.

aronova palica
Z »Aronovo palico" je Po

murska založba zaokrožila po
lovico od desetih knjig, kolikor 
jih  bo predvidoma obsegal prvi 
obsežnejši slovenski izbor del 
Davida H. Lavvrencea, enega 
največjih angleških pisateljev 
tega stoletja.

Pričujoči roman (poslovenila 
ga je Zoja Skušek—Močnik) 
sodi v sklop zadnjih Lavvren- 
ceovih del, za katera je značilno 
ideološko razčlenjevanje svobo
de, pri čemer so v ospredju 
vprašanja odnosov, kakršne po
raja skupno življenje moškega 
in ženske. Tudi v tem romanu

,, °AfonoVa ̂palioS
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je prepoznavna vrsta Lavvren- 
ceovih življenjskih postaj, npr. 
rudarsko okolje, iz katerega je 
izšel, londonski kulturniški kro
gi, v katerih se je gibal.^ali pa 
potovanje v Italijo. V takem 
zaporedju si sledijo prizorišča, 
na katerih se odvija dogajanje v 
romanu, pisatelj vodi junake od 
uspehov do porazov (pa naro
be), glavno gibalo je boj med 
spoloma, zanemarljiva nista niti 
razredno nasprotje in sprevrnje
na ljubezen. Eno z drugim je 
močno prepleteno, ob usodah 
posameznikov je Lavvrence 
dokaj prepričljivo podal še 
podobo množičnih političnih 
gibanj po prvi svetovni vojni in 
(glede na to, da je roman v 
izvirniku izšel na začetku dvaj
setih let) na moč jasnovidno 
napovedal fašistično obdobje.

»Aronova palica" v tako širo
kem izboru, kakršnega je zasta

vila omenjena založba, kajpak 
ni smela umanjkati, a je vseeno 
res, da v beri Lavvrenceovih 
romanov ostaja bolj na robu. 
Pravo težišče je na »Sinovih in 
ljubimcih" pa »Mavrici" in »Za
ljubljenih ženskah"; prvi roman 
je že izšel, o njem bomo še 
pdročali, preostala dva pa sta 
napovedana.

peter pan
Nepredvidljiva so literarna 

pota: eni po njih ne dospejo do 
trajnejše veljave niti s kupom 
knjig, drugim je tako rekoč ena 
sama dovolj. Za škotskega 
pisatelja Jamesa M. Barrieja drži 
oboje, še ne pol stoletja po 
smrti malokdo ve za številne 
njegove črtice, povesti pa ro
mane in drame, še zmeraj pa je 
med bralstvom živo navzoč z 
nekaj pravljično zastavljenimi 
deli o Petru Panu, edinem otro
ku, k i nikoli nezraste.
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slikar 
izročila

V črnomaljski občini ustvarja okrog 
15 slikarjev samoukov, k i pa so neorga
nizirani, odvisni od svoje lastne zagna
nosti in iznajdljivosti. Zato so v KUD 
Miran Jarc začeli razmišljati o ustano
vitvi združenja likovnih in kiparskih 
amaterjev, k i bi omogočilo umetnikom 
lažje delovanje, predvsem pa bi si zdru
ženi lažje izmenjali izkušnje, pripravili 
slikarske kolonije in skupne razstave.

V krog umetnikov, k i upajo, da bodo 
lahko jeseni pripravili skupno razstavo, 
sodi Janko Butala iz Butoraja. Njegova 
dela je ugodno ocenil slikar Lojze 
Perko. Prav tako pa jih  je na prvi 
razstavi likovnih ljubiteljev iz Bele kra
jine, k i so jo  pred dvema letoma pripra
vili v okviru vinske razstave v Semiču, 
pohvalil dr. Cene Avguštin, predsednik 
združenja likovnih skupin Slovenije. Te 
pohvale mu prav gotovo veliko pome
nijo, vendar pa pravi, da se tudi negativ
ne kritike  ne bi branil. če bi le prišla iz 
ust strokovnjakov. »Živim v okolju.

kjer ni nikogar, k i bi mi pri delu lahko 
svetoval. Sama nadarjenost še ni dovolj, 
zato sem toliko bolj navdušen nad idejo 
o združenju, saj upam, da ga bo vodil 
kdo, ki nam bo lahko postregel s 
teoretičnim znanjem. Doslej sem bil 
popoln samouk, saj se nisem izobraževal 
po nobeni literaturi, a tudi nasvetov 
sem dobil bolj malo. Sedaj spoznavam, 
da je prav teoretično znanje tista vrzel, 
k i jo  bom moral čimprej izpopolniti," 
pravi Janko, ki je sicer star slikarski 
maček, saj slika že 20 let.

Zanimivo pa je, da ga slikanje v 
osnovni šoli ni veselilo, kajti ustvarjati 
so morali »po naročilu" učitelja. Ko pa 
je začel vleči svinčnik in čopič po 
papirju iz lastnega veselja, ga je likovna 
umetnost tako prevzela, da je po konča
ni poklicni šoli v Mariboru želel študi
rati na likovni akademiji v Ljubljani, a 
ni našel podpore, saj v Črnomlju o tem 
niso hoteli n iti slišati, starše, k i bi ga 
gotovo podprli in mu pomagali, pa je 
izgubil med vojno. Tako je ostal k lju 
čavničar. Danes je sicer strokovni de

lavec pri občinski gasilski zvezi, a je 
zagnan slikar amater, ki želi s svojimi 
deli zanamcem pustiti tudi del ljudskega 
izročila. Motivno ga najbolj privlači

izumirajoča Bela krajina, predvsem 
stare lesene kmečke hiše in gospodarska 
poslopja na vasi. Janku je žal, da nima 
več časa za umetniško ustvarjanje, saj 
ve, da bi se lahko tudi po njegovi zaslugi 
ohranilo vsaj na slikah več teh kulturnih 
spomenikov naše bližnje preteklosti, 
nekje pa celo še sedanjosti. Da pa bi se 
posvetil le slikanju, o tem ne razmišlja, 
saj meni, da se od tega ne da živeti.

»Res, nekaj svojih del sem tudi pro
dal, vendar nikoli nisem razmišljal o 
tem, da bi mi slikanje pomenilo doda
ten vir zaslužka. Moja nadarjenost mi je 
materialno največ pomagala v poklicni 
šoli, ko sem sošolcem risal dnevnike, za 
šolo pa naslikal portrete slovenskih p i
sateljev ter si tako pomagal iz denarne 
stiske. Danes vidim v tem svojem 
konjičku le zadovoljevanje notranje sle 
po ustvarjanju, in kamorkoli grem, 
iščem motive. Poleg stare kmečke arhi
tekture so pogosti motivi mojih del 
Kolpa z obrežjem v jesenskih barvah, v 
olju in temperi," pripoveduje Butala.

Njegova največja želja je, da bi se 
samostojni razstavi v rojstnem Butoraju 
ter skupinskima v Semiču in Krškem 
(ob dnevu kovinarjev) pridružila tudi 
samostojna razstava v '  Črnomlju.

»Obljubili so mi, da bom razstavljal v 
cerkvici sv. Duha, to pa gotovo še ne bo 
tako kmalu, saj se še vedno ne ve, kdaj 
bo obnovljena. Drugjh primernih raz
stavnih prostorov v Črnomlju pa tako 
rekoč ni. Žalostno je, da se moramo 
zatekati k tako primitivnim rešitvam, 
kot so avla v kulturnem domu in 
majhen prostor v knjižnici," pravi 
Janko Butala. M. BEZEK

Tudi mladež na Slovenskem 
pozna tega junaka, ga hitro 
preraste in prepusti mlc^šim — 
in temu primerno si morajo 
slediti izdaje knjig, v katerih 
nastopa Peter Pan. Mladinska 
knjiga je v zbirki Biseri vnovič 
ponudila (v eni knjigi) dvoje 
najbolj znanih zgodb, to sta 
»Peter Pan v Kensingtonskem 
parku" in »Peter Pan in 
Vendi"; prevod je delo Janka 
Modra, ilustracije pa je prispev
ala Marlenka Stupica.

»Vse, kar je vredno besede, 
se nam zgodi do dvanajstega 
leta." To svoje prepričanje je 
Barrie udejanil z modrujočim 
pa tudi šegavim besedovanjem o 
nenavadnih dogodivščinah 
malih junakov, zgodbi popi
sujeta nepokvarjen svet otro
štva, srčno bogastvo, k i veje iz 
otroških duš, pa »ima marsikaj 
povedati v vsakem času in č lo 
veku vsake vrste" (prevajalec v 
spremni besedi). Otrok n^brž 
ne bo treba na silo voditi k tej 
prikupni knjigi, k i je spi&na 
tako, da tudi odraslih ne\ bo 
pustila hladnih.

priloga dolenjskeg Q\39



ni pravega gospodarstva. Tudi takrat, ko je bil 
Ivan še mlad, ni bilo drugače. Edina prihodnost 
za mlade je bila dolina, veliko pa jih  je pobrala 
tudi vojna. Od sedmih bratov, kolikor jih  je 
premogla stara Kuljajeva domačija, so štirje padli 
v partizanih. Kuljaji so bili takrat predstraža 
partizanskih bolnišnic, pri čuvanju njihovih skriv
nosti pa so sodelovali skoraj vsi vaščani. Tudi 
komaj štirinajstletni llija jih  je v vojni skupil. Pri 
transportu ranjencev v partizansko bolnišnico je 
vodil volovsko vprego, ko so se kot puščice z 
neba zapodila na njih sovražna letala, llija je 
planil v grmovje, rafali pa za njim. Krogla mu je 
prestrelila obe nogi v kolenu, vendar je lepo 
okreval. Tako ga kmalu po vojni že najdemo za 
nakovalom v Metliki. T ri leta je bil kovaški 
vajenec. Teh let se nerad spominja. „Pred krat
kim sem na televiziji videl film  o vajencu, ki je bil 
tepen po trikra t na dan. Enako se je godilo meni. 
Bil sem bolj slaboten, pa so me vsi tepli. Jezika 
pa tudi nisem mogel držati za zobmi in ga še 
sedaj ne. Pobegnil sem domov, pa sem bil zato 
tepen; peljali so me nazaj, pa sem bil zopet 
tepen." Tako je bilo nekaj let, dokler niso v 
fantiču ojeklenele mišice in zavest. Potem se mu 
ni nobeden več upal približati z dvignjeno roko.

Po raznoraznih avanturah in potepanjih s 
trebuhom za kruhom je llija pristal v Gabrjih in 
postal Ivan. Oženil se je s hčerko kovača Bro
darja, pri katerem je Še izpopolnil svoje kovaško 
znanje. Gospodar je kmalu umrl, v Ivanovi 
kovačnici pa so kladiva pela še dolgo in marsika
teri voz, ki še danes vozi po gorjanskih kolovozih, 
nosi znamenja njegovih rok. Vendar pa je bil 
kovaški kruh le prepičel za vzdrževanje družine. 
Ivan se je med prvimi zaposlil v zametku sedanje 
Industrije motornih vozil. Doživel je tilta  pionir
ska leta, žrtvovanja, samoodpovedovanja, upanja 
v bodočnost. Še danes, čeprav že več let upoko
jen, čuti z njenimi delavci in ne more razumeti, 
kako to, da se morajo delavci še danes odpovedo
vati in se žrtvovati v imenu lepše bodočnosti.

Ivan je bil poln energije in novih idej, zato je 
bil vedno udeležen pri napredku domačega kraja. 
Med prvimi je moderniziral svoj vinograd, na 
katerega je zelo ponosen. To je bila spodbuda 
tudi za druge. Pomagal je pri cesti, telefonu, 
kulturnem domu in celo pri cerkvi, saj ne pozna 
predsodkov. Cerkev je kulturni spomenik in 
obraz kraja, zato ni mogel videti podirajočega se 
gabrskega zvonika. In postavili so ga, tako da se 
spogleduje z modernim dosežkom gabrskih rok, s 
kulturnim domom. Tako je Ivan Kuljaj s svojim 
delom zrasel v nov kraj, ki je postal njegova 
,,najlepša vas na tem svetu".

In kako je v Kuljajih? Tam o rodbini Kuljajev, 
ki je dala kraju ime, skoraj ni več sledu. Celo 
poslopja je pobral čas. Le Ivan, morda kdo od 
njegovih bratov, sinov in vnukov, ki bo obiskal to 
vasico in bo po skrbnem iskanju na nekem starem 
vodnjaku našel črki K. D., bo vedel, da ju je v 
kamen vklesal Ivanov oče. To je tudi edina sled o 
Kuljajih v Kuljajih.

TONE JAKŠE

VSAKDANJI KRUH 
NA TISOČ NAČINOV

V  KULJAJIH 
NI VEČ 
KULJAJEV

V deževnih aprilskih dneh, kakršne nam po
nuja letošnja pomlad, je že pravi čudež, če se ti 
primeri nekaj sončnega popoldneva, takega, kakr
šno me je pozdravilo takrat, ko sem zaman trkal 
na vrata pri Kuljajevih v Gabrju. Sosedje so me 
brž napotili k zidanici. Tam bodo, saj je treba 
izkoristiti vsako_ minuto vedrine za spomladanska 
kmečka dela. Čas priganja, narava pa ne čaka. 
Nenadoma bo planilo iz nabreklih korenin in 
stebel, ozelenelo in zacvetelo bo v nekaj dnevih 
in pričela se bodo druga dela na polju.

Res sem ga našel pri zidanici, starega Ivana 
Kuljaja, zadnjega gabrškega kovača. Pospravil je 
že bil po vinogradu in obrezal sadno drevje okoli 
zidanice, tako da sem ga našel pri njegovem 
najljubšem opravilu: skupaj s sosedo Ančko sta s 
paličkami drezala v žerjavico in iz nje bezala lepo 
zapečene krompirje. Za trenutek sem ju zmotil, 
vendar si nisem dal dvakrat reči. Prisedel sem in 
se pridružil prastaremu kmečkemu obredu, kram
ljanju ob žerjavici, dišeče pečenem krompirju, 
slanini in zlati domači kapljici.

„Poglej najlepšo vas na svetu!" mi pravi 
vzneseno in pogled nam zaplava po rjavkasto- 
zeleno obarvani dolini, ki se zdi v pomladnem 
soncu kot nevesta, komaj čakajoča, da si ogrne 
pisana poročna oblačila in zatakne v lase vejice 
cvetočih češenj. Tam, kjer se dolina sreča s 
pobočji skrivnostnih Gorjancev, mežikajo izza 
sadnega drevja gabrške domačije, na vsaki strani 
pa ju na vzpetinah čuvata dva spomenika: gabr- 
ška cerkev in gasilski in kulturni dom. Vse to je s 
stoterimi vezmi povezano z življenjem Ivana 
Kuljaja. Pravzaprav pa Ivan ni rojen Gabrčan. To 
čisto rahlo izdaja njegov vlaški naglas. „1, kaj bi ti 
povedal," pravi, „ to liko  sem dal skoz, da bi ne 
dal nobenemu psu."

Ivan je bil rojen kot llija v nekaj ur hoda 
oddaljeni vasi Kuljaji na oni strani Gorjancev. Te 
obrobne hrvaške vasi danes počasi izumirajo, saj

»SLIKAR MEŠA BARVE, Ml PIJAČE”
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Saj ne, da tudi poslej ne bi smeli zvrniti 
kakšnega Šilca žganja, vinjaka ali pa morda 
vodke, toda kdor bo enkrat poskusil požirek 
iz shakerja, mu bo preprosto greh zlivati vase 
tekočino, ne da bi se poprej z njo poigral 
barman. To so ljudje, ki s skoraj pobožno 
natančnostjo in previdnostjo zlivajo v shaker 
(mešalnik) frakeljček ene pijače, ji dodajajo 
brizg druge, kapljico tretje, podobni so 
komponistu, ki s svojo navdahnjenostjo pri
pravlja užitke tistim , ki jim bo ta čar usojeno 
poskusiti.

Barmanski simbol je petelinji rep, star prav 
to liko  kot tradicija barmanstva. Čeprav kakih 
zanesljivih virov o začetkih ni, štejejo barmani 
za svoje rojstvo petelinje boje, po katerih je 
moral lastnik zmagovalnega petelina druščino 
povabiti na pijačo. Tudi simbol je s tem 
pojasnjen.

Jugoslovani imamo Društvo barmanov Slo
venije, ki združuje 200 članov iz vse države, in 
smo od leta 1968, samo leto dni po ustano
vitvi, člani svetovnega združenja IB A. Ne leda 
so jugoslovanski mešalci pijač v petnajstih 
letih članstva postali vodilni barmanski narod 
sveta, pač pa so svojim kolegicam prvič v 
svetu izborili uradno priznan status barmanke. 
In še po nečem smo Jugoslovani v barman- 
skem svetu izredno cenjeni. Američani nam
reč prisegajo, da smo država, ki popije največ 
cocktailov na svetu. Morda pa imajo celo prav, 
kajti za Američana je cocktail tudi povsem 
navaden brizganec.

In če velja, da smo Jugoslovani med naj
boljšimi barmani sveta, potem to drži tudi za 
tistih petnajst mešalcev pijač, združenih v 
aktiv barmanov Dolenjske, ki ima svoje člane 
še po Posavju in Beli krajini. Svoj aktiv so 
dolenjski barmani ustanovili lani in je tre tji za 
portoroškim in blejskim, po uspehih, osvoje
nih pokalih, medaljah in priznanjih pa za 
njima prav nič ne zaostaja. Danes Franci 
Bobič, predsednik aktiva in eden najuspešnejših 
barmanov ne samo pri nas (mimogrede: letos 
je bil tudi član jugoslovanske reprezentance 
na svetovnem prvenstvu barmanov na Portu
galskem), ni več osamljen. Med tistim i, ki 
čedalje pogosteje posegajo po najvišjih mestih 
na tekmovanjih, je tudi Joco Retar, barman 
aperitiv bara Garni hotela na Otočcu.

,,Vsak barman mora temeljito poznati raz
predelnico pijač, abecedo mešanja. Vedeti 
mora, da brinjevec in gin ne gresta skupaj, 
podobno kot ne slivovka in sadjevec Barman- 
stvo je svojevrstna umetnost. Slikar meša 
barve, mi pa pijače."

Veliko znanja in spretnosti je potrebno, da 
ustrežejo strogemu okusu ocenjevalcev. Kon
čno oceno namreč sestavljajo videz celote, 
bistrost cocktaila, barvna kompozicija, aroma, 
vonj in pitnost. Cocktaili se delijo na dolge in 
kratke. Dolgih je kar 36 skupin, od kratkih se 
razlikujejo po tem, da jih „podaljšajo" s 
kakšnim sokom, tonicom, morda celo pivom, 
medtem ko kratke cocktaile delimo na suhe, 
polsladke in sladke.

»Možnosti za pripravo cocktaila j§ ne

šteto," pravi Joco. „K o t je mogoče z osmimi 
toni neizčrpno ustvarjati glasbena dela, tako 
mi s pijačami, ki jih  imamo na voljo, pri
pravimo nešteto različnih kombinacij. Vsak 
cocktail se dela na določeni osnovi, najpogo
steje so to vinjak, gin in podobne pijače, ki 
jim  potem z dodajanjem spreminjamo okus, 
barvo, aromo."

Retar je bil doslej na sedmih tekmovanjih, 
letos se je izkazal z 2. mestom na tekmovanju 
barmanov v olimpijskem Sarajevu, lani je v 
pripravi dolgih cocktailov zasedel prav tako-2. 
mesto na tekmovanju barmanov za V III. 
pokal Bleda. Takrat je za cocktail — poimeno
val ga je »Tulipan" — zmešal v shaker dve 
šestini gina Juniper, prav to liko Campari 
bittra ter po šestino hruškovega likerja in 
limoninega soka.

In kako postati barman? Danes se osnov 
barmanstva učijo že po gostinskih šolah, za 
kaj več pa je potrebno veliko iznajdljivosti. Na 
svetu obstaja vsega ena šola za barmane, ki se 
seli iz države v državo. Začela se je v 
Luksemburgu, danes je trenutno na Portugal
skem.

»Društvo barmanov Slovenije pripravlja le
tos skupaj z novomeškim aktivom barmanski 
tečaj, po katerem bodo vsi dobili diplome in 
priznano kvalifikacijo barmana. Ker pa je po 
Dolenjski veliko nepoklicnih mešalcev pijač, 
bo društvo tudi zanje pripravilo tečaj. Ne 
nazadnje smo barmani ambasadorji kulturnega 
p itja ," je končal Joco Retar. To o kulturnem 
pitju potrjuje tudi nepisano pravilo barman- 
skega vedenja, da je potrebno gosta, ki se je 
preveč vdal vabljivi opojnosti, .zbistriti'. Le da 
takšni cocktaili na tekmovanjih praviloma ne 
zmagujejo.

B. BUDJA


